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Vážení čtenáři, 

vítám vás při čtení rozhovorů se sebeobhájci na spektru autismu, kteří prošli
on-line vzdělávacím kurzem Klíče k sebeobhajobě, jehož realizátorem byl Nadační
fond ATYP a slovenský partner A Centrum. Ve sborníku si můžete s většinou
úspěšných absolventů přečíst rozhovor. Dostali tak prostor nejen ke sdílení svého
příběhu, ale mohli si také zkusit roli redaktora. Jaké to pro ně bylo? Ne vždy
snadné, ale to si můžete přečíst v rubrice Rozhovory se sebeobhájci kurzu
Klíče k sebeobhajobě. 

Někteří již pracují aktivně na poli self-advocacy a věnovali do tištěného 3. ATYP
Speciálu text (např. o energii u lidí na spektru autismu, autistickém vyhoření,
dyspraxii a hypo-/hypersenzivititě, transrodovosti…). Tři z absolventů přednášeli
na on-line První slovenské autistické konferenci v březnu 2023 a jiní budou
vystupovat na 4. Autistické konferenci v září v Praze. V dubnu absolvent Matěj K.
vystoupil v rámci Živé knihovny v Domě zahraniční spolupráce a přednášel
pro jeho zaměstnance. 

Sborník sebeobhájců je dostupný zdarma jako e-book. Můžete se v něm také začíst
do vyprávění o historii self-advocacy a paradigmatu neurodivergence. Ostřílení
sebeobhájci jako Michal Roškaňuk, Vladimíra Prokajová a Branko Lacko ve svých
příbězích popisují cestu své obhajoby práv lidí na spektru autismu. 

Rovněž si můžete přečíst rozhovory se všemi členy realizačního týmu pilotního
projektu Klíče k sebeobhájství / Keys for Self-Advocacy, jehož aktivitou byl
vzdělávací kurz Klíče k sebeobhajobě, profesionalizace magazínu Beznavodu.sk
a výstupem sborník sebeobhájců. 

Hodně síly a odvahy k self-advocacy vám přeje tým projektu Klíče k sebeobhájství. 

Děkujeme Domu zahraniční spolupráce, že nám umožnil realizovat pilotní projekt
Klíče k sebeobhájství díky finanční podpoře v programu Erasmus+, Klíčová akce
2, Partnerství pro spolupráci v oblasti Mládeže / Keys for Sef-Advocacy
(Keys4SA, Klíče k sebeobhájství, Kľúče k seba-obhajobe).

Dagmar Edith Holá,
manažerka pilotního projektu Klíče k sebeobhájství

Milí priatelia,

dostali ste do rúk zaujímavé dielo z dielne nášho projektu Kľúče k sebaobhajobe.
Viedla som tento unikátny projekt česko-slovenského partnerstva na slovenskej
strane. Zborník je prezentáciou názorov, poznatkov a spôsobu života mladých ľudí
na spektre autizmu, nájdete v ňom aj rozhovory s manažérkami či koučkami.
Koučky mali dôležitú úlohu: strážiť procesy, komunikáciu, vylaďovať prípadné
nedorozumenia, skrátka byť tu pre každého, kto to potreboval počas samotného
online kurzu či medzi jednotlivými stretnutiami. Viac ako ročné dobrodružstvo,
v ktorom sme sa spoznávali navzájom a hľadali sme spôsoby, ako fungovať v takej
rozmanitej skupine, posunulo všetky o veľký kus dopredu. Hľadanie svojich hraníc,
prekonávanie ťažkostí cez naše záujmy a entuziazmy, zdieľanie osobných zážitkov,
tých veselších aj tých ťažších – to všetko bolo súčasťou verím že nezabudnuteľného
prvého kurzu svojho druhu možno aj vôbec na celom svete. Odvaha nám teda
nechýbala a som vďačná všetkým spolupracovníkom a účastníkom za ich zapojenie
a prínos do projektu. Som nesmierne hrdá na toto dielo, do ktorého sa môžete
s pôžitkom začítať. Všetko autistické je zároveň ľudské – preto si myslím, že okrem
hĺbky záberu nenájdete v tomto zborníku rozdiely oproti bežným mladým ľuďom.
Prajem našim autorkám a autorom to, čo si želáme v živote všetci – zdravie,
spokojnosť, lásku a sebarealizáciu. 

Viera Hincová, manažerka projektu Kľúče k sebaobhajobe, Slovensko
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Klíče k sebeobhajobě mi pomohly doplnit
mezery v mém povědomí o tom, jak se
na lidi na spektru či lidi s postižením
pamatuje v zákonech.
Dodo (20 let), oceněná sebeobhájkyně
za rok 2020 na 1. Autistické
konferenci, absolventka kurzu
Klíče k sebeobhajobě

Vďaka kurzu Kľúče k sebaobhajobě som
si rozšíril pohľad na autizmus a Asperge-
rov syndróm ako neurodivergenciu.
Kurzom sa vytvoril priestor pre vzájomné
spoznávanie mladých Aspergerov a bol
to vhodný on-line priestor zdieľania
skúseností. Mám v plánu využiť poznatky
z kurzu sebaobhajoby pri hľadaní svojho
uplatnenia na otvorenom trhu práce.
Chcem efektívnejšie odkomunikovať
svoje potreby a domáhať sa tak svojich
práv. A mám pocit, že v tom mi kurz
už pomohol, že to viem a dovolím si
inšpirovať sa od ľudí, ktorí sa dlhodobo
zaoberajú sebaobhajobou.
Mgr. Peter Franzen (31 let),
absolvent kurzu Klíče k sebeobhajobě

Bola som veľmi vďačná za celý kurz.
Ozrejmilo mi to mnoho vecí,  aj ohľadom
sebaprijatia. My ľudia na spektre  sa
často nevieme prijať. Je to dôležité aj
pre sebaobhajobu. Miestami bolo veľa
informácií, čo spôsobilo u mňa preťaženie.
Domáce úlohy boli niekedy výzvou,
napríklad niekomu zavolať a urobiť s ním
interview. Páčilo sa mi, že tam bolo viac
ľudí, ktorí mali rovnaké zmýšľanie ako ja.
V marci som přednášala na Prvej sloven-
skej konferencii téma, ktoré jsem
zpracovala ako záverečnú tému na kurzu
Kľuče k sebaobhajobě: Autistické
vyhorenie.
Valeria Danilová (28 let),
fyzioterapeutka a absolventka kurzu
Klíče k sebeobhajobě

Kurz „Klíče k sebeobhajobě“ bol zaují-
mavý. Páčilo sa mi, keď sme pracovali
v skupinách.Bolo to pre mňa náročné, ale
páčili sa mi aktivity. Vďaka kurzu som sa
naučil lepšie vysvetliť, keď ma niečo trápi
alebo nejakej situácii nerozumiem.
Sebaobhajobu som už použil na Dni
otvorených dverí na pedagogickej škole,
kde som bol pozvaný.
Tomáš Beňo (16 let), absolvent kurzu
Klíče k sebeobhajobě

Vzdělávací kurz Klíče k sebeobhajobě
bolo vzdelavanie oveľa lepšie než v škole.
Páčilo se mi viac prednášo, alebo ma
niečím zaujali. Tak na rýchlo spomeniem

napr. prednášku Dávida Šimka o kyber-
netickej bezpečnosti a kyberšikane,
pretože je to teraz veľmi aktuálne a sám
som s tým mal osobnú skúsenosť. Páčila
sa mi aj prednáška Janky Pastelkovej
o prevencii preťaženie – KPZ. Tiež
prednáška pani Michaely Ujházyovej
o formách diskriminácie, potom prednáška
Vierky Hincovej o právach ľudí so zdra-
votným postihnutím a o ableizme.
Zaujalo ma aj  tvorenie psychotestov
s pani psychologičkou Nemesh, prednáška
s Vlaďkou Prokajovou k sebaobhjaobe
a sociálnych službách alebo s  pánom
psychológom  Ondrejom Fafejtom
o vnútorných sabotéroch... Ako hovorím,
tých zaujímavých prednášok bolo veľa. 
Patrik (16 let), absolvent kurzu
Klíče k sebeobhajobě

Na kurze Kľúče k sebaobhajobe ma
najviac zaujala prednáška na téma práca
s emóciami. Kurz mi pomohol, že som
sa odvážila ísť v septembri na osobné
stretnutie do Prahy na 3. Autistickú
konferenciu. Zistila som, že niekomu
urobilo veľkú radosť, že ma videl osobne.
(smiech) Konferencia bola skvelá, plná
osobných skúseností autistov. Určite budu
robiť osvetu a sebaobhajobu v rodine
a medzi známymi. A na 4. Autistickej
konferencii bud v prahe prednášať.
Nikola Mózsiová (22 let), ošetřovatelka
v denním stacionáři a absolventka
kurzu Klíče k sebeobhajobě

První dojem z kurzu byl příjemný, ale
bylo to něco nového, takže nějakou dobu
trvalo se zorientovat. Těšil jsem se pak na
další víkend, jak se to vyvine dál. Zaujalo
mě, že spousta lidí, kteří mají diagnózu
už od mladšího věku, nemá problém
komunikovat svoje potřeby, nestydí se na
něco zeptat. To je něco, s čím já problém
mám, protože jsem celý život prošel bez
diagnózy a nebyla mi nabízena žádná
pomoc. Byla to pro mě inspirace, abych
se k tomu taky dopracoval, aby mi bylo
jedno, co si o mně kdo bude myslet, když
se na něco zeptám. Zkušenosti z kurzu
bych v budoucnu určitě rád využil.Chci
se self advocacy věnovat spíš tak nějak
průběžně v běžných životních situacích,
než dělat nějaké větší projekty. Pokud
nějaký projekt je, rád se zapojím.
Na kurzech jsem se cítil dobře. Neměl
jsem pocit, že jsem divný. Zde jsem
konečně zažil prostor pro vyjádření svých
potřeb, které tu nikoho neobtěžovaly
a bylo tu pro ně místo. A taky čas. V NT
společnosti mám pocit, že mám pořád
na všechno málo času, že se po mně chce

všechno moc rychle. Tady jsem ten pocit
neměl.
Alex Crawley (28 let), absolvent kurzu
Klíče k sebeobhajobě

Pro mě byly zajímavé přednášky
k podpoře (duševního) zdraví. Jako
závěrečnou skupinovou práci jsme
zpracovali Mýty o autismu. Pak jsme to
přednesl a to mi určitě dodalo odvahy
k tomu, že bude přednášet na
4. Autistické konferenci a téma přednesu
i v dubnu v Domu zahraniční spolupráce,
kam jsme pozván jako “živá knihovna”.
Matěj Kočár, absolvent kurzu
Klíče k sebeobhajobě

O kurzu  mi řekli v neziskové organizaci,
kde jsem klientkou. Vnímala jsem to jako
dobrou cestu, protože chci být sebeobháj-
kyní. Líbily se mi přednášky. I skupinové
aktivity byly fajn. Ale nejvíc se mi asi
líbilo mluvení a sdílení vlastních zkuše-
ností, zjišťování, jaké zkušenosti a zážitky
mají ostatní účastníci na spektru. Byla
bych ráda, kdyby se změnil názor na
autismus, autismus nemusí být špatná věc.
S podporou okolí, jako jsou rodiče
a učitelé, mohou autisté být velmi úspěšní.
Díky kurzu jsem si vyzkoušela dělat
rozhovory a ve sborníku je několik mých
rozhovorů s jinými autisty z kurzu. Díky
kurzu jsem se začala sebeobhájcovství
věnovat na vyšší úrovni. Dříve jsem
pouze sdílela příspěvky ostatních tvůrců
na Instagramu a jednou za čas jsem
vytvořila vlastní příspěvek či story.
Hodně si vážím lidí, se kterými jsem
během kurzu byla v kontaktu, jelikož
rozpoznali můj talent na psaní a díky
tomu mohu do ATYP magazínu přispívat
také. Závěrečná prezentace pro mě byla
velmi výjimečná. Pracovala jsem na ní
s Dodo, která je již známou sebeobháj-
kyní s bohatou zkušeností a mojí dobrou
kamarádkou. S pomocí koučky se nám
povedlo prezentaci dokončit a stálo to
za to. Během půl roku jsem měla dobrý
pocit z toho, že mám vlastní články
v ATYP magazínu, jelikož jsem upřímně
nečekala, že do něj budu jednou
přispívat.
Adéla Neltora Malenová (22 let),
absolventka kurzu
Klíče k sebeobhajobě

Do kurzu som sa  pridala, aby som
spoznala sebaobhajobu z kolektívneho
hľadiska, pretože na individuálnej úrovni
ju viem výborne. Tiež ma lákalo spoznať
nových ľudí, ich príbehy a skúsenosti
a možnosť zdieľať zasa tie moje. Na kurze
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sa mi práve páčila možnosť spoznať
nových zaujímavých ľudí a príležitosť
zapojiť sa do zaujímavých aktivít.
Sabína Čechová (22 let), absolventka
kurzu Klíče k sebeobhajobě

Chcel by som ľudí posúvať osobnostne
a profesijne, aj v tom mi kurz Klíče
k sebaobhajobě pomohol. Pretože som
vyrastal a žil skôr ako neurotypik, darí
sa mi  tie dva svety prepájať. V  rámci
projektu a sebaobhajstva by som sa chcel
venovať skôr asi tej pracovnej, osobnostnej
a sebapoznávacej činnosti. Som aj vyštu-
dovaný fotograf, takže viem vytvárať
plagáty, fotiť, robiť rozhovory a pod.
Takže sa v  rámci sebaobhajstva ešte
rozhodujem, ktorým smerom sa vydám.
Predbežne snívam o tom, že by to šlo cez
psychológiu. Ale už v marci som předná-
šal na Prvej slovenskej konferencii téma,
ktoré jsem zpracoval ako záverečnú tému
na kurzu Kľuče k sebaobhajobě o tom,
jak autisté pracují se svou energií. Také
by som chcel s priateľkou fyzioterapeut-
kou, ktorá také absolvovala kurz Kľuče
k sebaobhajobe, skúsiť robiť športové
aktivity pre Aspergerov. 
Bc. Matúš Krupa (28 let), absolvent
kurzu Klíče k sebeobhajobě

Zaujalo mě pár přednášek. Například ta
o tvorbě rozhovorů, o psychotestech od
jedné psycholožky a ta o práci s emocemi
od psychologa Sedláčka. Ne že by to byla
chyba přednášejících, ale já nejsem úplně
ten typ Aspergera, který by potřeboval
aktivně a veřejně šířit nějakou osvětu.
Šířím ji tím, že autista jsem, a když se
někdo zeptá na autismus, tak mu o tom
řeknu. Pro ATYP magazín jsem dělala
pár rozhovorů s pracovníkami neziskové
organizace, na kurzu jsme měli za úkol
udělat vzájemně rozhovory, takže jsem si
vyzkoušel, jaké to je být naopak v roli
zpovídaného. Je jiné nemít konverzaci
pod kontrolou, ale je to zajímavá
zkušenost.
Tonda Vorek (16 let), absolvent kurzu
Klíče k sebeobhajobě

Je velice důležité znát svá práva a umět si
za nimi stát. Pokud mám na něčem trvat,
potřebuji si být jistá, že stojím na správné
straně. Abych věděla, že stojím na
správné straně, potřebuji informace. Kurz
Klíče k sebeobhajobě je kompletním
balíčkem pro každého, kdo se chce umět
postavit sám za sebe. 
Anežka Gruberová (24 let),
koordinátorka aktivity
Klíče k sebeobhajobě.

  Byla jsem koordinátor, na projektu jsem
spolupracovala od začátku. Byla jsem
přítomná jako moderátor na kurzech,
takže mě to taky obohatilo. Znovu jsem
si zvykla na mluvení před více lidmi,
díky tomu jsem v září 2022 vystoupila
i na 3. Autistické konferenci. Měla jsem
najednou pocit, že už mám o čem mluvit.
Bc. Viktorie Havrdová (24 let),
hlavní koordinátorka a moderátorka
kurzu Klíče k sebeobhajobě
a koordinátorka celého projektu
Klíče k sebeobhájství.

Prostřednictvím kurzu Klíče k sebeobha-
jobě se děje jakýsi mezikulturní pakt –
spojení Česka a Slovenska – tím se do
kurzu vnáší dva různé pohledy. Když se
na sebeobhajobu díváme skrze lidské
potřeby, vidíme, že jsou velice pestré.
Pokud tyto potřeby komunikuji (nemusím
nutně mluvit), podporuji tím sebe, ale

i ostatní, a zároveň tím chráním neurodi-
verzitu / neurodivergenci, která má stej-
nou hodnotu jako biodiverzita. Za tímto
účelem také vznikl portál Beznavodu.sk.
Další pohled projektu na sebeobhajobu
se věnuje spíše právní opoře a aktivismu.
Takto byly definovány dva „klíče”
k sebeobhajobě. Pro nás neodemykají jen
poznání účastníků kurzu, ale také dveře
veřejnosti, laické i odborné, k vyváženému
pohledu na autismus a Aspergerův
syndrom jako součást lidské diverzity –
neurodiverzity – prostřednictvím užívání
nehodnotícího jazyka, podpory
a zviditelňování silných stránek a etického
zobrazování individuálních výzev.
Mgr. Kristina Alexy Převrátil,
autorka návrhu loga Klíčů,
redaktorka Beznávodu.sk
(třetí aktivity projektu
Klíče k sebeobhájství)

7
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SATIRA

Mám pro tebe
překvápko
Neurotypik: Ahoj! Mám pro tebe super
překvápko!
Autista: Aha. Tak si to nech radši pro sebe.

Neurotypik: Ale je to fakt super!
Autista: Ale je to překvápko! A to je ten
problém. Vyvádí mě to ze stability, kterou
tolik potřebuji.

Neurotypik: Ale je dobrý!
Autista: Ale je to... Tohle nikam nevede.

Neurotypik: Ok! Tak já si to nechám pro
sebe.
Autista: Děkuji.

Neurotypik: Vážně to nechceš říct?
Autista: Ne!

Neurotypik: Ok!... Vážně ne?
Autista: Co myslíš?

Neurotypik: Že... že bys to měl chtít!
Autista: Nebo?

Neurotypik: NEBO TO UŽ NE-
ZVLÁDNU!
Autista: Dobře. Fajn. Tak co je to za
překvápko?

Neurotypik: Ne! Teď už ti to neřeknu!
Autista: Výborně. Tak já si budu zase číst.

Neurotypik: Vůbec nic ti už neřeknu!
Autista: Ty jsi pořád naštvaný?

Neurotypik: Samozřejmě! Vždyť ti to
celou dobu naznačuji!
Autista: Aha. Tak to jsi neměl. Naznačo-
vání je snad ještě horší než překvápka.

Neurotypik: Ach jo. Že se s tebou vůbec
bavím!

Satiry napsal Matěj Kočár
Kresba Hana
Rodná Rosenthal

Občas si tak říkám, jaké by to bylo se lidí v tramvaji nebo na ulici zeptat, co si myslí
o autistech. Sám jsem se do toho ale nikdy nepustil, protože se obávám, aby to ne-
vypadalo nějak takhle:
Pan Luděk, 70 let, důchodce: No já na tydlecty moderní vejmysly moc nejsem.
Za mejch mladejch let žádný tydlecty autismy a ADHB nebejvaly! To jsme prostě
vzali vařečku, otravný dítě se zbilo a byl pokoj! Nojo, zlatý časy! To nebylo jak teď...
Paní Eva, 40 let, maminka: No, je to hrůza! Strašnej obdiv všem mámám, co tohle
zvládaj! Já bych se zabila! Nezkoušel jsi někdy dietu a dostat ze sebe ty chemický
toxiny?
Honza, 17 let, rádoby vtipný teenager: Autismus je nejvíc nadávka! Ty seš auťák!
Hahahaha! To je tak cringe!
Ale třeba se pletu. Co myslíte?

Osvěta naživo
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Kresba Katka Fabiánová
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SEBEOBHAJOBA

Pilotní projekt Klíče k sebeobhájství
aneb Staň se sebeobhájcem

Spolupráce na osvětě a sebeobhajobě
lidí na spektru autismu se daří Adventoru
od roku 2013 a od roku 2016 Nadačnímu
fondu ATYP zejména prostřednictvím ATYP
magazínu. Obsah magazínu tvoří přímo
lidé na spektru autismu a dlouhodobě
v něm publikují své texty i slovenští autisté.
Bylo na čase vytvořit svébytnou skupinu
sebeobhájců na spektru autismu z obou zemí.
Nadační fond ATYP spolu se slovenskou
neziskovou organizací A Centrum připravil
realizaci pilotního projektu Klíče k sebeobháj-
ství (Kľúče k seba-obhajobe). Jednou z jeho
aktivit byl on-line Vzdělávací kurz pro přípravu
vůdčích osobností na spektru autismu a skupiny
sebeobhájců na spektru.

Určitě jste už slyšeli o Temple Grandin,
první autistické sebeobhájkyni, díky které
například dnes víme, že lidé na spektru au-
tismu potřebují pro svůj život specifické sen-
zorické prostředí. Profesně se věnuje pří-
rodním vědám, ale rovněž zaníceně dělá
přednáškovou činnost v oblasti sebeobha-
joby autistických dětí a dospělých. Temple
Grandin byla jedním z prvních autistických
hlasů v éteru. Dnes má hnutí neurodiverzity
vlastní mezinárodní instituce a množství ve-
řejně známých sebeobhájců různého věku,
z různého prostředí, s různými kombina-
cemi autistických rysů, vlastností a talentů.
Je přirozenou odpovědí na tendence naší
společnosti patologizovat to, co není typic-
ké. Sebeobhájci jdou takříkajíc „s kůží na
trh“ a přinášejí veřejnosti svá jedinečná pro-
žívání světa, svou lidskou zkušenost, komu-
nikují své potřeby a vyžadují adaptace své-
ho prostředí.
Prostřednictvím kurzu Klíče k sebeobhajobě
se děje jakýsi mezikulturní pakt – spojení
Česka a Slovenska – tím se do kurzu vnáší
dva různé pohledy. Když se na sebeobha-
jobu díváme skrze lidské potřeby, vidíme, že
jsou velice pestré. Pokud tyto potřeby komu-
nikuji (nemusím nutně mluvit), podporuji
tím sebe, ale i ostatní, a zároveň tím chráním
neurodiverzitu/neurodivergenci, která má
stejnou hodnotu jako biodiverzita. Za tímto
účelem také vznikl portál Beznavodu.sk.
Další pohled na sebeobhajobu se věnuje spí-

še právní opoře a aktivismu. 
Takto byly definovány dva „klíče” 
k sebeobhajobě. Pro nás neodemykají jen
poznání účastníků kurzu, ale také dveře ve-
řejnosti, laické i odborné, k vyváženému
pohledu na autismus a Aspergerův syndrom
jako součást lidské diverzity – neurodiver-
zity – prostřednictvím užívání nehodnotí-
cího jazyka, podpory a zviditelňování sil-
ných stránek a etického zobrazování indivi-
duálních výzev.

Erasmus podpořil Klíče
pro sebeobhájství
Na sebeobhajobu rozhodně nemusíte být
právníci. Stačí vám znát a komunikovat své
potřeby a práva. Právě v tom jsme chtěli
podpořit mladé lidi, a proto jsme jim nabíd-
li v našem prostředí unikátní kurz sebeob-
hajoby autistických lidí na Slovensku a v Če-
chách s cílem společně vytvořit tým sebe-
obhájců.
Pilotní projekt byl realizován za finanční
podpory v programu Erasmus+, Klíčová
akce 2, Partnerství pro spolupráci v oblasti
Mládeže. Ze 12 projektů předložených čes-
ké agentuře Domu zahraniční spolupráce
byly vybrány k finanční podpoře pouze
čtyři. Mezi nimi i ten náš Keys for Sef-Ad-
vocacy (Keys4SA, Klíče k sebeobhájství,
Kľúče k seba-obhajobe). Díky grantu v pro-
gramu Erasmus+ jsme mohli zahájit hlav-
ní aktivitu projektu, kterou jsme pojmeno-

vali Klíče
k sebeobhajobě.
Bylo to 8 on-line
víkendových vzdělá-
vacích kurzů pro
vytvoření česko-slovenské
skupiny sebeobhájců, kteří si budou vzá-
jemně pomáhat v osvětě a obhajobě lidí na
spektru autismu.
Možná si kladete otázku, zda je potřeba
vzdělání, když se to týká sebeobhajoby. „Se-
beobhájce může být sám, ale právnickou
osobu je dobré mít v záloze,“ řekl právník
Jiří Černý na 1. Autistické konferenci. Před-
sedkyně Nadačního fondu ATYP Dagmar
Edith Holá k tomu zmiňuje: „Sebeobha-
joba může být nejen sólová, ale také sku-
pinová. Mnoho lidí s autismem by také
rádo založilo spolek či jinou neziskovou
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„Nevíš, co je to sebeobhájcovství? Nevadí,
všechno tě naučíme. Sebeobhájce zná svá
práva a stojí si za nimi. Hledá řešení situací,
ve kterých se cítí diskriminován, a zastupuje
i ty, kteří to sami nedokáží.“ Touto pozván-
kou k vyplnění přihlášky jsme zahájili na
sociálních sítích, v ATYP magazínu i na
Beznavodu.sk kampaň k projektu a kon-
kurz. Přihlásilo se téměř 40 zájemců. Moh-
lo se bezplatně účastnit max. 20 lidí z České
republiky a Slovenska.
18. února na Mezinárodní den Aspergerova
syndromu na tiskové konferenci jsme pro-
jekt prezentovali i s jeho plánovanými vý-
stupy. Jedná se o tištěný sborník sebeob-
hájců ATYP Speciál v roce 2023, který
právě čtete, a portál Beznávodu.sk. Na tis-
kovce se rovněž představil realizační tým
a někteří účastníci kurzu Klíče pro sebeob-
hajobu. První on-line kurz se konal 19. a 20.
února, tedy den po on-line tiskové konfe-
renci. Tisková konference k projektu je ke
zhlédnutí na YT kanálu ATYP magazínu.

Uplatnění po kurzu?
V České republice jsou autističtí sebeob-
hájci členy poradních výborů, setkávají
se s poslanci a zástupcem ombudsmana,
připravují si vlastní konference. Tento mo-
del postupně společně přenášíme i na Slo-
vensko, takže nejen na účastníky kurzu če-
kají zajímavé profesní příležitosti a účast na
konferencích, kde mají mladí lidé prostor
mluvit o autismu a AS z první ruky. 
Na závěrečném víkendu sebeobhájci pre-
zentovali skupinové práce na různá témata
sebeobhajoby. Vykrystalizoval nápad, že i na
Slovensku je již třeba autistická konference,
kde budou přednášet lidé na spektru. 22.-23.
března 2023 se uskutečnila Prvá slovenská
autistická konferencia. Jejím hlavním orga-
nizátorem bylo A Centrum a HANS. ATYP
magazín byl partnerem a propůjčil konfe-
renci i název. Přednášeli zde tři účastníci
kurzu Klíče k sebeobhajobě: Matúš Krupa,
Valeria Danilová a Sabína Čechová a také
šéfredaktorka ATYP magazínu a hlavní
manažerka Klíčů k sebeobhájství Dagmar
Edith Holá.
Se zástupci realizačního pilotního projektu
si rovněž můžete ve Speciálu přečíst rozho-
vory. Realizační tým Klíčů k sebeobhájství
tvoří Dagmar Edith Holá (Nadační fond
ATYP), Mgr. Viera Hincová (A Centrum,
Beznavodu.sk), Viktorie Havrdová (ATYP
magazín), Mgr. Gabriela Böhmová
(NF ATYP), PhDr. Slávka Makovníková
(A Centrum) a další kolegové. 

Text: Tým Klíčů k sebeobhájství 
Kresby: Katka Fabiánová

du.sk Kristina Převrátil Alexy, jehož zalo-
žení a vybudování bylo další aktivitou pilot-
ního projektu Klíče k sebeobhájství. 

Přínos kurzu pro účastníky:
– získání znalostí, praktických dovedností

a sebedůvěry k obhajování práv lidí
s postižením, získání nejnovějších
informací z oblasti inkluze

– vytvoření skupiny sebeobhájců a zís-
kání dovedností k týmové spolupráci

– získání sebedůvěry v sebeobhajobě
a nalezení svých silných stránek 

– sebevědomí a uplatnění svého zájmu
– zlepšení IT dovedností
– zlepšení v time managementu, duševní

hygieně, práci s emocemi
– inspirace od lidí, kteří se dlouhodobě

obhajobou a sebeobhajobou zabývají
– práce na tématech, řešení a výstupy

„Je velice důležité znát svá práva a umět si
za nimi stát. Pokud mám na něčem trvat,
potřebuji si být jistá, že stojím na správné
straně. Abych věděla, že stojím na správné
straně, potřebuji informace. Kurz Klíče k se-
beobhajobě je kompletním balíčkem pro
každého, kdo se chce umět postavit sám za
sebe,“ říká čtyřiadvacetiletá Anežka Gru-
berová, která byla zpočátku hlavní koordi-
nátorkou této aktivity v projektu. Poté tuto
pozici od dubna přebrala Bc. Viktorie Ha-
vrdová: „Byla jsem koordinátor, na pro-
jektu jsem spolupracovala od začátku. Byla
jsem přítomná jako moderátor na kurzech,
takže mě to taky obohatilo. Znovu jsem si
zvykla na mluvení před více lidmi, díky
tomu jsem v září 2022 vystoupila i na 3. Au-
tistické konferenci. Měla jsem najednou
pocit, že už mám o čem mluvit.“

organizaci, a na to už je potřeba mít určité
dovednosti. Kurz jsme tematicky sestavili
tak, aby lidi vzdělal v právech lidí se ZP,
ale naučil je i nové dovednosti.“

Inspirace kurzem Rytmusu
Hlavní realizátor kurzu Nadační fond ATYP
se inspiroval vzdělávacím programem or-
ganizace Rytmus „Jak se stát obhájcem
práv lidí s postižením“, který je určen rodi-
čům a rodinným příslušníkům dětí s posti-
žením. Informovali jsme o něm v ATYP
magazínu 16. 11. 2018 v článku Co trápí
rodiče dětí s postižením. Rytmus svůj vzdě-
lávací kurz opírá o projekt Partners in
Policymaking, který vznikl v USA v roce
1987 a měl zásadní vliv na rozvoj hnutí ro-
dičů a sebeobhájců se zdravotním postiže-
ním. Inspirace kurzem Rytmusu je volnější,
naším kurzem a tématy vzdělávání přihlí-
žíme na specifika a potřeby lidí s autismem. 

„Čím viac autistických ľudí vystúpi a začne
za seba hovoriť, tým skôr sa posunieme od
ubližujúceho strašenia epidémiou autizmu
k prijatiu a rešpektovaniu rôznosti. Mne osob-
ne sa nepáči, keď sa hodnotiaci jazyk medi-
cíny dostáva do médií a na sociálne siete,
pretože redukuje človeka na súbor porúch
a dysfunkcií. O neurotypických ľuďoch sa
takto nehovorí, napriek tomu, že rozhodne
nie sú dokonalí a mohli by sme im napr. pri-
súdiť ‘obsesívnu poruchu verbálneho kon-
taktu, bez zjavnej potreby zdieľať akýkoľvek
obsah’. Byť človekom má mnoho tvárí
a mňa teší, že ich cez tento projekt ukážeme
súčasným jazykom hnutia neurodiverzity,
ktoré nehodnotiacim spôsobom ukazuje
variabilitu ľudského prežívania sveta okolo
nás,“ sdílela redaktorka portálu Beznavo-
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HISTORIE SEBEOBHÁJSTVÍ

Původ sebeobhájství
Ke konci 60. let Dr. Bengt Nirje, ředitel
švédské národní organizace pro lidi s men-
tální retardací, založil klub složený z lidí
s tímto postižením i bez. Cílem bylo naplá-
novat výlet, a následně rozebírat svoje po-
znatky. Doktor Nirje se snažil přiblížit li-
dem s mentálním postižením zážitky osob
bez postižení. Členové klubu, často vysoko-
školští studenti, umožňovali členům s posti-
žením dělat vlastní rozhodnutí, i kdyby
nebyla zcela správná.
Radikální myšlenkou programu bylo, že
lidé s postižením jsou schopni činit vlastní
rozhodnutí, což se tehdy považovalo za ne-
možné. Většina zdravotníků i příbuzných
věřila, že osoba s postižením se musí chrá-
nit za každou cenu. Doktor Nirje nesouhla-
sil, říkal: „Aby jim bylo dovoleno být lid-
mi, musíme jim dovolit selhat.“
Roku 1969 Dr. Nirje představil na 11. svě-
tové konferenci pro rehabilitaci zdravotně
postižených (11th World Congress of the
International Society for Rehabilitation of
the Disabled) svoji práci s názvem „Retar-
dovaný dospělý člověk ve společnosti“.
Podtitulem této práce bylo „Vzhůru k nezá-
vislosti“ a popisovala nejnovější vývoj se-
beobhájství ve Švédsku. 

První sebeobhájcovské
konference
Švédský spolek rodičů uspořádal v roce
1968 konferenci pro mladé lidi, kteří byli
aktivními členy výše zmíněných klubů. Na
konferenci měli lidé s postižením diskuto-
vat mezi sebou problémy, které je znepo-
kojovaly: trénink dovedností potřebných
k zaměstnání, mzda v chráněných dílnách
a volnočasové aktivity. Zprávy o této kon-
ferenci obletěly celý svět.
Roku 1972 se v Anglii uskutečnila národní
konference pořádaná společností Campa-
ign for the Mentally Handicapped. Násle-
dovala Kanada roku 1973 se svojí první
sebeobhájcovskou konferencí v Britské
Kolumbii. Zúčastnilo se i několik lidí s vý-
vojovým postižením z Oregonu. Zatímco
mluvili převážně poradci (lidé bez posti-
žení), většina zúčastněných byla překva-
pena, kolik lidí s postižením diskutovalo
o svých obavách a starostech.

Historie sebeobhájství
Sebeobhájce je člověk, který se zastává svých práv. Pro lidi s postižením po celém
světě je sebeobhájství způsob, jak upozornit na stigma, šikanu a zneužívání
a jak navrhnout zlepšení životní kvality. Autističtí sebeobhájci jsou primárně lidé
s poruchou autistického spektra, kteří jsou schopni dělat vlastní rozhodnutí, 
mluvit za sebe a více či méně zvládat každodenní situace. Jedná se o odnož
velkého hnutí sebeobhájství lidí s postižením.

Jsme především lidmi
– People First
Následně se sebeobhájci z Oregonu roz-
hodli uspořádat vlastní setkání roku 1974
s podporou pár lidí ze státu Washington.
Na této konferenci jeden muž s postižením
mluvil o tom, že dostal nálepku „mentálně
retardovaný“. Řekl: „Chci být především
znám jako člověk!“ (v originále: „I want to
be known as a person first!“)
People First bylo později zvoleno jako ná-
zev nové sebeobhájcovské organizace. První
konference People First se konala roku 1974
a přijelo téměř 600 účastníků z celých Spo-
jených států. Mnoho lidí, kteří nikdy před-
tím veřejně nepromluvili, dostalo hlas a by-
lo slyšeno. Poprvé v životě mnoho z nich
zjistilo, že i jejich hlas se počítá.
V 70. letech se lidé s vývojovým postižením
začali přemisťovat z velkých veřejných
ústavů. Avšak stále existovaly velké pře-
kážky v jejich sociální integraci. Snad nej-
větším problémem byl přístup mnoha lidí,
včetně rodičů, kteří předpokládali, že lidé
s postižením nejsou schopni žít samostatně. 
Inspirováni vlnou sebeobhájství a bojem za
lidská práva, částečně i v reakci na přístup
rodičů a zdravotníků, začali si vytvářet
vlastní organizace od lokálních po národní
úrovně. Roku 1995 existovalo ve Spojených
státech již přes 600 sebeobhájcovských
spolků, včetně národní organizace Self-Ad-
vocates Becoming Empowered. Sebeobháj-
covské skupiny se rozrůstaly i v hromadě
dalších států.
Sebeobhájci si plánovali vlastní konference
(People First, Speaking for Ourselves, Pro-
ject II) a občas se dokonce stali součástí
profesionálních organizací jako American
Association on Mental Retardation a The
Arc. Měli vlastní setkání, volby, formulo-
vali problémy a celkově změnili pohled na
postižení.

Cíle sebeobhájství
Sebeobhájci často ukazují, že lidé s posti-
žením jsou vyřazeni z procesu rozhodo-
vání, protože se předpokládá, že nemají
schopnost dělat rozhodnutí. Protože se je-
jich okolí bojí, že nemají šanci uspět, nedá
jim možnost se rozhodnout.
Podstata následujících principů sebeobháj-

ství reprezentuje významný odklon od mi-
nulosti a vývoj v právech postižených:

Především jsme lidmi
Nejsme definováni svým postižením, není
na nás pohlíženo jako na věčné děti. Jsme
jedinci s vlastní identitou.

Děláme vlastní rozhodnutí
Doktoři ani rodiče neurčují náš směr ži-
vota. Musí nám být nasloucháno, když se
vyjadřujeme, a musí nám být dovoleno
dělat chyby. Musíme pomáhat těm, kteří
potřebují větší podporu a nemohou mluvit
sami za sebe, i jejich rozhodnutí musí být
respektována.

Věříme ve svou hodnotu jako lidí
Chceme porozumění, že jsme hodnotní ob-
čané, pracovníci a přátelé. Od narození má
každý člověk stejnou hodnotu. Musíme být
podporováni v sebelásce.

Máme důvěru ostatních lidí
v nás jakožto v lidi
Odmítáme přijímání starého stereotypu, že
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lidé s postižením jsou méně lidmi. Každý
člověk má právo být ceněn v komunitě
jako rovnoprávný. Nesmíme být diskrimi-
nováni kvůli našemu postižení. Ostatní lidé
se musí naučit, že jsme lidé, a chovat se
k nám stejně jako ke komukoli jinému.

Principy sebeobhájství
Zmocnění
Nehledě na stupeň postižení musíme mít
podporu v uskutečňování vlastních roz-
hodnutí. Musí nám být dovoleno riskovat.
Je na nás říct si o pomoc někomu.

Rovnocenné příležitosti
Všichni lidé musí mít rovnocennou příle-
žitost být podporováni jako plnoprávní čle-
nové komunity nehledě na rasu, kulturu
nebo sexuální preferenci.

Inkluze
Oddělování lidí od jejich vrstevníků není
přijatelné. Máme právo být členy komu-
nity, chodit do běžných škol a vyrůstat
s ostatními dětmi. Musíme mít příležitost
dělat stejné věci jako všichni ostatní.

Ústavy jsou pro nás špatné
Život v ústavu není lidský způsob života.
Ústavy odstraní všechny věci, pro které má
smysl žít – radost, štěstí, něhu, pocity,
emoce – a nutí rezignovat na život. Jakožto
sebeobhájci musíme zavřít každou instituci
a ústav a osvobodit naše ubohé „sestry
a bratry“, kteří v nich chřadnou.

Nenálepkování
Lidé mají právo být rozpoznáváni jako
osoby, a tudíž nesmějí být nálepkováni.
Nálepky nás znehodnucují a neměly by být
používány k identifikaci. Pravé porozu-
mění, kdo jsme, má zahrnovat porozumění
našemu postižení.

Tyto principy byly zpracovány výborem
ILSMH (International League of Societies
for the Mentally Handicapped).

Neměňte nás, ale změňte svůj
přístup k nám
Sebeobhájcovské hnutí předefinovalo „otáz-
ku postižení“ z rehabilitace na rovnost.
Společnost tvrdila, že lidé s vývojovými
poruchami se musí změnit, aby zapadali do
společnosti, ale sebeobájci naopak řekli, že
to společnost musí změnit svůj přístup
a praktiky a přijímat nás. 
Jeden ze způsobů, jak sebeobhájci vyme-
zili „problém postižení“, je skrz jazykové
označení. Pokud je postižení důležité pro
něčí popis, musí to přijít až na druhé místo.
Spíš než „postižený člověk“ chtějí ozna-
čení „člověk s postižením“. Nejlépe aby se
postižení nezmiňovalo vůbec, pokud to ne-
ní relevantní k situaci. 
Jacobus tenBroek byl jedním z těch, kteří
předefinovali tento pojem. Narodil se v Ka-
nadě roku 1911, v sedmi letech částečně
oslepnul a ve čtrnácti ztratil zrak úplně.
Studoval na Kalifornské univerzitě a na
Harvardově univerzitě. Získal pět titulů,
z toho tři právnické.
Roku 1934 společně s jedním ze svých uči-
telů uspořádal zasedání nevidomých lidí.
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Poradu vedli nevidomí lidé a stala se pilí-
řem pro National Federation of the Blind
(NFB, v čj. Národní federace nevidomých).
NFB založil tenBroek roku 1940 a stal se
jejím prezidentem. Byl přesvědčen, že nevi-
domí lidé mohou založit a vést vlastní orga-
nizaci. Když tenBroek roku 1968 zemřel (ve
věku 56 let), byl uznáván jako mezinárodní
právní vědec, vedoucí národní osobnost
ústavního práva a autorita ve společenských
problémech.

Sebeobhájcovské hnutí v rámci nového
vymezení práv postižených stanovilo
základní problémy a strategie ke
změně. Následuje výběr některých:
– zavření ústavů
– vytvoření legislativy k prevenci

zneužívání v chráněných domovech
a ve veřejných ústavech

– změna stereotypů o postižení
– změna trestního práva k ochraně

lidí s postižením
– zaručení plné mzdy pro všechny
– nárok na plnohodnotnou zdravotní

péči a důstojnou práci
– vytvoření inkluze ve veřejných školách

Role podporující osoby
Úspěch sebeobhájcovských skupin je z vel-
ké části založen na podpoře poradců, kteří
nemají intelektuální postižení.
Všichni lidé potřebují podporu, radu a povz-
buzení v každodenním životě. Typ potřebné
podpory a asistence záleží na jedinci a jeho
osobních přáních a okolnostech. Sebeobháj-
covské skupiny přišly na tuto potřebu a po-
psaly roli podpůrné osoby jako poradce
a přítele. Vztah je o vzájemné důvěře, po-
rozumění a respektu. Klíčem k bytí efek-
tivní podpůrnou osobou je podporovat, ne
ovládat a kontrolovat. Jak roste sebeobháj-
covské hnutí, role poradce (průvodce) se
může více přesunout na osoby s postižením. 

Vůdcovství
Seeobhájcovské hnutí ukazuje, že pojem
„vůdcovství“ není pouze pro významné
řečníky nebo charismatické osobnosti,
které dokážou vést velkou skupinu nebo
sociální hnutí. Sebeobhájství je o mluvení
sám za sebe. Ať už to je v jakékoliv for-
mě, sebevyjádření může být čin ohrom-
ného vůdcovství.
Mnoho sebeobhájců zapadá do tradiční
představy vůdce. Mají vysoké pozice v hnu-
tí, často se objevují v televizi nebo mluví
před velkou skupinou lidí. Někteří sebeob-
hájci ukazují svoje vůdcovské dovednosti
aktivní účastí v sebeobhájcovských skupi-
nách, členstvím v radě vedoucích nebo ve
vládních výborech. 

Jiní sebeobhájci poukazují na důležité spo-
lečenské otázky a angažují se ve školách,
církvích, zdrav. výborech a uvnitř svých ro-
din. Lidé s vývojovým postižením se učí
a praktikují vůdcovské dovednosti a rozvíjejí
vlastní vůdcovské styly díky znalostem
o problémech a vytváření vlastních rozhod-
nutí o věcech, které se jich týkají.

Osobní příběhy
to dokazují
Osobní příběhy sdílené na sociálních sí-
tích, při setkáních, na národních konferen-
cích nebo na právních setkáních a slyše-
ních mají obrovský dopad na to, jak vidíme
postižení a jak tito lidé vidí sami sebe.

SBORNÍK SEBEOBHÁJCŮ projektu Klíče k sebeobhájství
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Čas pro sebeobhajobu v ČR
Zmínky o pokusu založit skupinu sebeobhájců s autismem se objevily v letech 2013-2014 od organizace
APLA (dnes NAUTIS), ale skupina záhy zanikla. Sebeobhájcovské základy položil v ČR Michal Roškaňuk
v roce 2011, později i se svou organizací Adventor, která na rozdíl od jiných organizací věnujících
se autismu slouží především dospělým lidem na spektru. Při Adventoru vznikla v roce 2019 A-komunita.
Od roku 2017 se také mnozí aktivní sebeobhájci na spektru realizují v rámci ATYP magazínu
a Autistických konferencí. Skupiny sebeobhájců vzájemně spolupracují na projektech pro veřejnost.
Spolupráci rozšířili i na sebeobhájce okolo slovenské organizace A Centrum a magazínu Beznávodu.sk
a spolupracují s European Council of Autistic People (EUCAP), jehož generálním tajemníkem je
Michal Roškaňuk a sekretariát EUCAP sídlí v Praze. 

Trochu historie z advokacie
lidí s autismem v ČR
V oblasti sebeobhajoby (self-advocacy)
působí u nás již od roku 2011 organizace
Adventor. Formálně byla organizace zalo-
žena v roce 2013. Jejím ředitelem je od po-
čátku Michal Roškaňuk. Na 2. Autistické
konferenci byl za obhajobu lidí se zdravot-
ním postižením a za sebeobhajobu oceněn. 
Při Adventoru funguje od roku 2019 A-ko-
munita, nezávislá skupina sebeobhájců, kte-
rá se soustředí na obhajobu práv lidí na
spektru, zatímco Adventor se orientuje na
poskytování volnočasových aktivit, pora-
denských služeb, tvorbu dokumentů Feno-
mén autismus a besedy v Komunitním cen-
tru Kopec (KOmunitní, Poradenské a Edu-
kační Centrum založené v roce 2017). Pro
veřejnost i komunitu je jistě zajímavým po-
činem v informování o autismu naživo
pořad Přicházíme v míru v Divadle Kampa,
kde Michal Roškaňuk od roku 2014 zpovídá
jednou za čtvrt roku pozvané hosty, kteří
jsou na spektru autismu. Pořady lze shléd-
nout také na Youtube. 
A-komunita je nezávislé demokratické sdru-
žení s vlastními stanovami a etickým kode-
xem, kde má každý člen svůj hlas, Adventor
poskytuje pouze zázemí, příp. jinou potřeb-
nou podporu. Činnost členů A-komunity je
na dobrovolnické bázi ve volném čase. Zá-
stupci A-komunity jsou v poradním orgánu
ombudsmana, také se účastní zasedání Od-
borné skupiny pro koncepční řešení proble-
matiky lidí s PAS při VVZPO, která byla
ustanovena v listopadu 2014. O výsledcích
této odborné skupiny při vládě jsme již
mnohokrát v ATYP magazínu informovali,
naposledy v minulém tištěném ATYP Spe-
ciálu. Členové A-komunity se také podílí na
chodu sekretariátu Evropského sdružení se-
beobhájců EUCAP a jsou součástí jeho vý-
konného výboru.

Evropská rada autistů
Meeting v říjnu 2017 v Adventoru byl důle-
žitým mezníkem – narýsoval základy asocia-
ce, která se později pojmenovala European

Council of Autistic People /EUCAP/ a ofi-
ciálně vznikla 6. října 2019 v Amsterdamu.
EUCAP zastřešuje evropské organizace ve-
dené autisty a je také členem důležité evrop-
ské organizace European Disability Forum.
Momentálně sdružuje 24 členských organi-
zací v šestnácti evropských zemích. Prezi-
dentkou je Finka Heta Pukki. 13. 6. 2020 se
uskutečnil jejich první webinář European
Council of Autistic People /EUCAP/ a od té
doby proběhly již 4 celodenní semináře na
různá témata, letos v dubnu běží série webi-
nářů o projektech EUCAPu. Přednášející
jsou z autistických organizací celé Evropy.  
„Jeden z cílů je vzájemně si pomáhat a ra-
dit, jeden z předpokladů je, že ostatní řeší
podobné problémy, které se týkají sebeob-
hájcovství. Žádná taková zastřešující orga-
nizace zatím neexistuje, ačkoliv existuje
například Autism Europe, ale EUCAP má
sdružovat a naplňovat především priority
samotných autistů, které jsou trochu někde
jinde než věci, které v tuto chvíli řeší většina
takových organizací, jako je Autism Eu-
rope, a organizace, které sdružuje – rodičov-
ské a komerční organizace. Rádi bychom,
aby byl náš hlas více slyšet jak ve veřejném
prostoru, tak co se týká různých zákonných
úprav,“ říká Bára, která je členkou A-komu-
nity a nepřála si uvádět celé jméno. 

Autistické konference
a ATYP
Od listopadu 2016 existuje ATYP magazín,
okolo něhož také mnoho lidí na spektru au-
tismu spolupracuje svými texty, grafikou,
komiksy a kresbami sloužícími k informo-
vání veřejnosti o svých potřebách, právech,
výzvách, ale i pozitivních stránkách autismu
a potenciálu těchto lidí pro společnost. Od
roku 2020 realizujeme v ČR ojedinělé „AU-
TISTICKÉ KONFERENCE“, jsou to příle-
žitosti pro autentické sebeprezentace a vní-
mání života na spektru autismu samotnými
lidmi na spektru. Sebeobhájci jsou zapojeni
do přípravy, organizace a realizace konfe-
rence a také přednášejí. Autistické konfe-
rence vznikly jako reakce na porušování
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Úmluvy OSN o právech osob se zdravotním
postižením, když v ČR v roce 2019 proběhlo
šest konferencí o autismu a na žádné nepřed-
nášel přímo člověk s autismem, maximálně
byl pozván jako kazuistický případ. 
ATYP magazín je jednou z činností Nadač-
ního fondu ATYP. Správní rada Nadačního
fondu ATYP nemá všechny tři členy na
spektru, proto nemůže být považována za
autistickou organizaci, když není 50 % z ve-
dení na spektru. ATYP magazín, hlavní ak-
tivita fondu, sdružoval od počátku svého
vzniku v roce 2016 okolo sebe lidi na spek-
tru autismu, kteří také naplňovali jeho
obsah. Dodnes tomu tak je a na všech pro-
jektech se podílí v realizačním týmu mini-
málně 80 % lidí s autismem. Na každém
ročníku Autistické konference byla předá-
na vybraným sebeobhájcům ocenění (více
o oceňování sebeobhájců v samostatném
článku). 22. září 2023 se uskuteční již 4.
ročník, kde budou opět přednášet autisté.
ATYP magazín a další projekty NF ATYP
se snaží vyvracet mýty a nepravdy o lidech
na spektru autismu. Sebeobhájci okolo
ATYP magazínu se snaží týmovou prací na
projektech ukázat veřejnosti i pozitiva au-
tismu, vnitřní prožívání autistů a také komu-
nikovat svá specifika. 

Přerámování paradigmatu
na neurodiverzitu
Již ve 2. ATYP Speciálu v dubnu 2022 jsme
měli text o přerámování autismu do para-
digmatu neurodiverzity – tedy nehodnotící
kategorie. Sebeobhajoba je jedním z ná-
strojů, kterými se neurodiverzita prosazuje.
Nové paradigma opouští pohled na autis-
mus pouze z medicínského pohledu. O pa-
radigmatu neurodiverzity přinášíme v tomto
Speciálu samostatné texty. 

Autisté v Poradním orgánu
ombudsmana
Úmluva o právech lidí s postižením byla
Českou republikou ratifikována před více
než 10 lety. Ombudsman se stal tzv. moni-
torovacím orgánem dodržování Úmluvy až
v roce 2018. V Poradním orgánu ombuds-
mana působila první dva roky Mgr. Ivana
Recmanová, která je nyní členkou A-komu-

nity. Aktuálně zastupují lidi na spektru au-
tismu v Poradním orgánu ombudsmana dvě
sebeobhájkyně. Za mladé lidi na spektru
Kateřina Dodo Doudová, za dospělé s au-
tismem Ing. Sylva Šuláková, která zároveň
patří do sebeobhájcovské skupiny A-komu-
nita. Obě autistky jsou také redaktorkami
ATYP magazínu a přednášejí na Autistic-
kých konferencích. 

Termín autista
vs. člověk s autismem
Autisté mají zase nějakou výjimku, že ne-
uznávají person first? Je to složitější. Mnozí
autisté vnímají autismus jako svou identitu.
Navíc při doslovném chápání termínu „člo-
věk s autismem“ se automaticky mnoha li-
dem na spektru autismu vynoří v hlavě
obrázek osoby, která si může svůj autismus
kdykoliv odložit, protože když je něco „s“,
tak to může být i „bez“, může se to odložit
jako batoh. Autismus nelze odložit. Termíny
doporučené úřadem ombudsmana tedy ne-
ignorujeme. V případě lidí s autismem re-
spektujeme pojmy „na spektru autismu“
a „autista“, pokud si to zpovídaní přejí.
O tom, proč si mnozí nepřejí „člověk s au-
tismem“ a „člověk s poruchou autistického
spektra“, jsme již psali několikrát v on-line
magazínu ATYP. Pokud zpovídaný chce
výrazy doporučené veřejným ochráncem,
respektujeme ho. Přikláníme se k paradig-
matu neurodivergence, které je odklonem
od používání pouze medicínského slovníku
v případě lidí, kteří nejsou neurotypičtí. 

U termínů ještě chvíli zůstaneme, protože
autisté jsou často doslovní. Zatímco jiným
komunitám sebeobhájců slovo sebeobhájce
nevadí, autisté ho mnohdy považují za ne-
šťastný překlad. V rámci jednoho kurzového
víkendu Klíčů k sebeobhajobě byli jako lek-
toři přizváni někteří zkušení sebeobhájci
z Česka i Slovenska.  „Přemýšlel jsem, ja-
kým způsobem bych měl o tématu self ad-
vocacy začít,“ řekl hned na úvod padesá-
tiletý Michal Roškaňuk, ředitel Adventoru.
„Termín sebeobhájce nemám moc rád, pro-
tože mi připadá, že to trochu předpovídá, že
jsem něco provedl a teď bych se měl obha-
jovat, ale rozhodl jsem se, že toto slovo
zhrehabilituji. Zaprvé bych řekl, že sebeob-
hájcovství není úkol pro každého. Člověk
k tomu musí mít určité předpoklady a záro-
veň odolnost. Jakmile se člověk exponuje
jakýmkoliv jiným způsobem, než že je
stejný jako všichni ostatní, tak se automa-
ticky najdou hlasy, které budou proti, které
se jej nebo jeho slova budou snažit nějakým
způsobem devalvovat,“ přímočaře upozor-
nil začínající mladé sebeobhájce na kurzu
ostřílený sebeobhájce Michal Roškaňuk,

zakladatel organizace Adventor, který jako
zřejmě úplně první u nás začal otevřeně do
médií hovořit o tom, že má Aspergerův syn-
drom, už v roce 2013. Tím položil základy
sebeobhájcovství v České republice. Před-
nášku Michala Roškaňuka, kterou přednesl
mladým sebeobhájcům v rámci projektu
Klíče k sebeobhajobě, si můžete přečíst v
tomto Speciálu.

Skupinová sebeobhajoba
může více změnit
na celospolečenské úrovni
„Aktivity okolo ATYP magazínu vyústily
v téměř dvouletý vzdělávací program Klíče
k sebeobhajobě, v němž se snažíme uceleně
pomocí přednášek podpořit mladé autisty,
kteří o sebeobhajobu jeví zájem, aby získali
sebejistotu a zkušenosti potřebné k vystupo-
vání za autistickou komunitu i za sebe jako
člověka na spektru autismu na veřejnosti.
Možná si kladete otázku, zda je potřeba
vzdělání, když se to týká sebeobhajoby,
a v tom případě přece stačí mluvit za sebe
a za společný handicap, když jsem součástí
komunity. Určitě stačí, pokud chcete vystu-
povat pouze za sebe a sólově. Sebeobhajoba
může být individuální, ale i skupinová,”
řekla hlavní manažerka projektu Klíče k se-
beobhájství Dagmar Edith Holá. Na 1. Au-
tistické konferenci v roce 2020 zmínil práv-
ník Jiří Černý, který se zabývá právy lidí
se zdravotním postižením, že „sebeobhájce
může být sám, ale právnickou osobu je
dobré mít v záloze.“ Podle něho skupina
může v právech lidí se zdravotním postiže-
ním více zapůsobit na změnu na úrovni in-
stitucí, vzdělávání, sociálních služeb apod.
Proto také vznikají různé sebeobhájcovské
skupiny. 

O svých právech
a potřebách už mluví ti,
kterých se týkají
Skupiny sebeobhájců i jednotlivci zabýva-
jící se sebeobhájcovstvím věří, že cílem ad-
vokacie autismu by měl být svět, ve kterém
mají autisté rovný přístup, práva a příleži-
tosti, také aby zajistili, že hlasy sebeobhájců
budou slyšet v národní konverzaci o nás,
a aby budoucnost autistických lidí byla bez
diskriminace a stigmatizace. Celosvětovým
mottem je „Autismus nemůže být o nás bez
nás autistů“. 

Text: Dagmar Edith Holá
Kresba: Katka Fabiánová
Grafika: ATYP magazín
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Se slovenskými sebeobhájci spolupracují-
cími dlouhodobě s ATYP magazínem a ta-
ké Adventorem se přirozeně začalo uvažo-
vat o vzdělávání sebeobhájců společným
projektem. Mezi prvními sebeobhájci na
Slovensku můžeme zmínit jména jako Bra-
nislav Lacko a Vladimíra Prokajová. 
Branislav Lacko se inspiroval zahraničními
sebeobhájci, když hledal porozumění své
odlišnosti. Podle jeho vlastního vyprávění
trvalo několik let, než se dostal k diagnóze
označující jeho odlišnost. Povědomí o au-
tismu u dospělých bylo tehdy i u odborníků
velmi slabé. Branko proto hledal podporu
v zahraničí a časem spolupracoval i s ATYP
magazínem, v němž také s Brankem vyšel
první rozhovor v roce 2016: „Kedysi na jed-
nom fóre som našiel test na AS a ja si rád
vypĺňam testy, tak som si ho urobil a vyšiel
pozitívny. Tak som pozeral, čo to ten AS je,
na Wikipédii, a tam to majú popísané dosť
drasticky, tak si vravím, ja a autista? Blbosť.
No asi o rok neskôr, keď som začal chodiť
na psychiatriu kvôli strachu zo zubárky
a problémom v škole a depresii, mi dali dia-
gnózu schizoidná porucha osobnosti. A tak
som si ju zase hľadal na nete a našiel som,
že sa často mylne diagnostikuje u AS. Tak
som začal pátrať po rozdieloch a zistil som
dva hlavné. Jednak schizoid nemá problémy
so zmyslami, a druhá vec, on je sám, lebo
sám byť chce, zatiaľ čo AS by sa chcel soci-
alizovať, ale nedarí sa mu to. No a tak mi
došlo, že na tom AS niečo bude. Potom som
začal hľadať ľudí, ktorí to majú tiež, našiel
ich na nete a zistil som, že si rozumieme.
A tak som sa vydal na svoju druhú samos-
tatnú cestu vlakom v živote, a to rovno do
Prahy na zraz Aspergerov, aby som zistil,
akí sú osobne. A zažil som nádherný pocit,
konečne som zapadol do skupiny.“ 
Branko Lacko vytvořil vlastní YouTube
kanál AUTIS TV a přinesl první informace

Sebeobhajoba na Slovensku
Chceme společnost naučit nepatologizovat autisty
Na Slovensku se lidé s autismem a Aspergerovým syndromem začali sdružovat okolo portálu 
Beznavodu.sk, který vytváří prostor pro sdílení zkušeností, prožívání a síťování těchto lidí. Portál je
přirozeným vyústěním dlouholeté práce psycholožky Viery Hincové s komunitou lidí na spektru autismu.
Tento prostor má za cíl destigmatizovat Aspergerův syndrom, autismus a autistické lidi a přinášet
nepatologizující pohled na jejich životní styl, tedy lidskou neurodiverzitu. S její organizací A Centrum
už ATYP spolupracuje tři roky formou článků, rozhovorů a osvětových aktivit. V návaznosti na tuto
spolupráci teď společně vytváříme podporu pro vznik svébytné skupiny sebeobhájců z obou krajin.
„Máme výrazný problém s označováním autistů za zdravotně postižené nebo lidi s poruchami. Hnutí
neurodiverzity je zaměřené na to, aby se autismus nepatologizoval. Samotné postižení je přímo
v Úmluvě OSN o právech osob se zdravotním postižením definované tak, že je to součinnost mezi
diagnózou a bariérami ve společnosti a postojích lídí. Namísto termínu zdravotní postižení hovoříme
o znevýhodnění, protože to je sociální termín a popisuje to, že dotyční potřebují jiné podmínky,
ne měnit sami sebe, respektive být předěláváni na ne-autisty,“ vysvětluje za slovenského partnera
projektu Klíče k sebeobhajobě Mgr. Viera Hincová.

z pohledu autisty na Slovensku k tématům
jako škola, hypersenzitivita, vztahy, pra-
covní život a mnoho jiných. Postupně se
jeho příběh objevil i ve slovenských médi-
ích. Působí ve skupinách na Facebooku
a vždy inklinoval k pomoci jiným, snažil

se rodičům dětí na spektru vysvětlovat, jak
jejich děti vnímají svět, a tím je lépe po-
chopit.

Branko vystupoval na konferencích Cesty
k inklúzii, které v roce 2018 realizovalo
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A Centrum. Součástí byl i průzkum situace
mladých lidí na spektru autismu, který byl
zveřejněn ve zprávě z konferencí. „Všeo-
becným cieľom projektu Cesty k inklúzii
bol zber a analýza údajov o skupine mla-
dých ľudí so špecifickými potrebami, naj-
mä s ohľadom na prekážky ich sociálneho
začleňovania. Mladí ľudia s Aspergerovým
syndrómom a inými formami odlišného vní-
mania a spracovania informácií a sociál-
nych situácií potrebujú špecifické prístupy,
ktorých uplatnenie v praxi vyžaduje med-
zisektorovú spoluprácu. Naše aktivity sa za-
meriavali na túto skupinu mladých ľudí,
ich rodičov, odborníkov z jednotlivých ob-
lastí (vzdelávanie, zdravie, sociálna sta-
rostlivosť, zamestnávanie) a výstupy pro-
jektu (správa o situácii tejto cieľovej sku-
piny) sú šírené medzi relevantné subjekty
ako sú samosprávy, regionálne samosprá-
vy, siete neziskových organizácií a organi-
zácií pracujúcich s mládežou so zámerom
implementácie zozbieraných údajov do pra-
xe a politík jednotlivých aktérov verejného
života,“ napsala na webu projektu Viera
Hincová, jeho autorka. Byl to první prů-
zkum situace mladých lidí na spektru z je-
jich vlastního pohledu na Slovensku. 
Branko se věnoval i fotografování, jeho fo-
tografie měly samostatnou výstavu, osvě-
tově začal působit i na školách, kam chodil
vyprávět svůj příběh formou živé knihy
a vysvětlovat odborníkům a pedagogům
prožívání a reagování autistických dětí.

Souběžně ve skupinách rodičů dětí s Asper-
gerovým syndromem působila i Vladimíra
Prokajová. Jako matka diagnostikované hol-
čičky s Aspergerovým syndromem se do-
stala ke své vlastní diagnóze také typicky až
v dospělosti. Rovněž se rozhodla jít spíše
cestou pomoci jiným - proto založila první
rodičovskou skupinu na sociální síti, která
je dosud neveřejná. Ve spolupráci s místním
Regionálním centrem autismu Symbia ve
Zvoleně založila podpůrnou rodičovskou
skupinu, která se setkávala i osobně jako
jedna z prvních podpůrnych skupin pro ro-
diče na Slovensku s podporou odbornic
z centra Symbia. Rovněž iniciovala v roce
2016 konferenci „Iný už nebudem, som
predsa Asperger“, na které sama mluvila asi
jako první člověk na spektru na Slovensku,
nejen jako matka. Poskytla také více rozho-
vorů do médií, nebála se mluvit o těžkos-
tech svojí dcery, kterou nedokázala přijmout
ani škola pro mimořádně nadané žáky. 
„Jej snaha vysvetliť niečo v škole sa nie
vždy stretne so správnym pochopením:
‚Pani učiteľkám len chcem uľahčiť prácu
a vysvetliť, ako sa dá predísť problému, ne-
chcem nikoho poučovať..., diplomaticky

nadškrtne trecie plochy Vladimíra Proka-
jová, ktorá v duchu hesla Pomôž si sám
pomáha rozbiehať komunitné centrum Ob-
čianskeho združenia Hans na podporu detí
s Aspergerovým syndrómom a vysoko-
funkčným autizmom,“ píše se v článku.
Článek vyšel v roce 2016, kdy vzniklo ob-
čanské sdružení HANS, které na Sloven-
sku založili rodiče a mladí autisté. Ve
správní radě byl Branko Lacko i Vlaďa
Prokajová, Viera Hincová se stala předsed-
kyní, ale tehdy ještě nevěděla o své dia-
gnóze AS. Vlaďa se také zúčastnila kon-
ferencí Cesty k inkluzi. 

V roce 2019 zástupkyně předsedy parla-
mentu Slovenské republiky Lucie Ďuriš
Nicholsonová zorganizovala na půdě par-
lamentu konferenci o autismu. Povědomí
o tom, že autisté mohou a mají mluvit sami
za sebe, však bylo velmi slabé, pozváni
byli pouze někteří rodiče autistických dětí
a rodiče, kteří zakládali odborné organi-
zace a instituce pro autisty. Byla mezi nimi
i Viera Hincová, která v pracovní skupině
okamžitě navrhla účast sebeobhájců. Ne-
můžeme mluvit o nich bez nich, to není
adekvátní přístup, argumentovala. I když
konference sama měla hodně patologizu-
jící nádech, který vyvolával hlavně emoční
reakce ve smyslu „strašení epidemií au-
tismu“ a vyvolávaní soucitu, byla to první
významnější událost k této tematice na
Slovensku. Následující petici za komplexní
řešení problematiky autismu podepsalo
více než 12 000 lidí. Ministr práce pak
jmenoval odbornou skupinu, která se měla
zabývat touto problematikou a navrhnout
vhodné postupy pro její řešení na Sloven-
sku. 
Změna vlády následující po volbách krátce
po tomto jmenování a následující pande-
mie však způsobily, že práce odborné sku-
piny nebyla nikdy obnovena. I když byl
problém řešen na půdě Výboru pro práva
osob se zdravotním postižením, nová poli-
tická reprezentace jej zahrála do autu. Po-
dílely se na tom bohužel i majoritně
orientované organizace, obhajující práva
zdravotně postižených osob, které prosa-
zují unifikovaný přístup ke zdravotním po-
stižením. „Nemôžeme urobiť koncepciu
pre každý typ postihnutia, ak by sme ho
povolili pre vás, to by potom chceli všetci.
My nerozlišujeme medzi týmito skupi-
nami, náš prístup je nastavený tak, aby vy-
hovoval všetkým,” argumentovalo minister-
stvo na první schůzce odborné skupiny. 
„Ak niekto hovorí, že je to pre všetkých,
často to znamená, že to vlastne neslúži ni-
komu. Je veľmi ťažké, ak musíte vysvetľovať
a presadzovať práva ľudí s autizmom ešte

aj medzi ‚vlastnými‘,“ říká Hincová. „Tento
generalizovaný prístup je veľmi škodlivý pre
jedinečnosť potrieb, ktoré má každá skupi-
na, a je nepochopením princípov Dohovoru
o právach osôb so zdravotným postihnutím.
Nebudeme predsa tvrdiť kardiakom, že po-
trebujú to isté ako cukrovkári. Predpisy
a posudzovanie potrieb autistov je iné, ako
sú používané postupy a posudkové tabuľky.
Toto nie je skutočná inklúzia, tá musí vy-
chádzať z univerzálneho dizajnu, ktorý je ale
otvorený potrebám všetkých, nie iba tých
skupín, na ktoré sme tak nejako ‚zvyknutí‘,
že existujú. Dať hlas samotným ľuďom na
spektre je tu stále ešte téma, ako keby som
hovorila po španielsky. Závidíme vám v dob-
rom, že máte v ČR zástupcov v poradných
skupinách u ombudsmana. A to už ani neho-
vorím, ako sú ignorované práva detí na
spektre či aj s inými znevýhodneniami, a ich
základné právo hovoriť za seba a podieľať sa
na všetkých úrovniach na rozhodovaní o ve-
ciach, ktoré sa ich týkajú. Keď som to ne-
dávno komunikovala organizácii, ktorá sa
venuje právam osôb so zdravotným znevý-
hodnením, boli prekvapení, prečo by mali
dávať priestor deťom a mladým ľuďom, keď
ich do 18 rokov zastupujú rodičia. Existuje
však aj Dohovor o právach dieťaťa, a ten
jasne hovorí o tom, že sa detí máme pýtať
primerane ich veku na všetko, čo sa ich týka.
Existujú na to postupy, ako to robiť, aby deti
mohli participatívne fungovať dokonca aj na
dizajnovaní verejných priestorov (projekt
Mestá pre všetkých). Existujú aj postupy
a možnosti, ako sa môžu vyjadrovať ľudia,
ktorí nepoužívajú na komunikáciu bežnú reč,
ale to by sme ich nesmeli vnímať ako objekty
našej pomoci, ale ako svojbytné ľudské by-
tosti. Som naozaj zvedavá, kedy sa toto po-
darí na Slovensku dostať do povedomia,“
dodává Hincová, která se věnuje problema-
tice práv lidí s různymi znevýhodněními in-
tenzivně od roku 2001. „Učila som aj ľudí
v inštitúciách, ako majú rešpektovať dôstoj-
nosť klientov s náročnými diagnózami, po
pätnástich rokoch mi jedno špecializované
centrum povedalo, že práve moje semináre
ich inšpirovali k tomu, aby sa začali zaobe-
rať ľuďmi s autizmom, a stále využívajú
všetko, čo sa tam naučili, ale 15 rokov si ani
nespomenuli na to, že existujem a mohli by
so mnou spolupracovať. Byť popredu v chá-
paní vecí nie je vždy veľmi príjemné, ale už
rozumiem tomu, prečo nezapadám a nero-
zumiem, ako reagujú ľudia a prečo robia to,
čo robia...,“ doplnila svůj příběh Viera,
která si pro oficiální diagnózu nakonec zaš-
la po pandemii ve věku více než  50 let.

Text: Viera Hincová
Kresba: Katka Fabiánová
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Co je neurodiverzita a kdo je neurodivergentní?
Slova jsou důležitá, neměla by ale vyčleňovat. Pojem „žáci
se speciálními vzdělávacími potřebami”
patologizuje.

TÉMA

den Houting, psycho-
ložka a autistická aktivistka.

Nový pojem pomáhá lidem
vymanit se z patologizují-
cího jazyka medicíny
Autorkou konceptu neurodiverzity je au-
stralská socioložka Judy Singer, která je au-
tistka, a byl původně zamýšlen jen pro lidi
na spektru autismu (všechny, ne jen pro As-
pergery). Konečně se pohled na autisty od-
dělil od čistě lékařského chápání, že tito lidé
jsou nemocní, porouchaní a špatní. Pojem
neurodiverzity se časem rozšířil i pro další
lidi, jejichž mozek pracuje netypickým způ-
sobem. Paradigma neurodiverzity je soci-
ologický koncept, ne jazykový. Vznikl za
účelem pomoci lidem k vymanění se z pou-
hého medicínského pohledu na ně. 

Neurodiverzita je přirozená
a žádoucí
„Po mnoho let byl autismus vnímán jako
neobvyklá odlišnost, porucha, která je spo-
jena s výrazným kognitivním znevýhodně-
ním, takže uplatnění lidí s autismem v běž-
ném životě bylo velkou výzvou. Spolu s in-
formacemi o autismu a potřebě vhodných

terapií se společností šířily také informace
o tom, jak s autismem „bojovat”, dokonce
„osvobodit” zdravého člověka, který je uvěz-
něn „uvnitř” autismu. V 90. letech 20. sto-
letí se rozšířilo odborné povědomí o dal-
ších formách autismu, které jsou spojeny
s dobrým intelektem, dokonce nadáním.
Lepší nastavení diagnostických kritérií také
rozšířilo chápání autismu jako odlišnosti,
která nemusí být nutně spojena s výrazným
handicapem. Na tyto poznatky navazuje hnu-
tí neurodiverzity, které odmítá chápání au-
tismu jako poruchy a prezentuje jej jako od-
lišnost, která může být přínosem jak pro
jedince, tak pro společnost. Je potřeba ji
správně pochopit a lidem s touto odlišností
poskytnout vhodné podmínky,“ říká pro
ATYP Speciál psycholožka Viera Hincová.

Paradigma neurodiverzity vychází z diver-
zity biologické: je normální a přirozené, že
někteří lidé mají mozky fungující odlišně
od ostatních, a je to i žádoucí pro diverzitu
společnosti (rozmanitost, různorodost). Kaž-
dý typ mysli / mozku je důležitý. Koncept
neurodiverzity hovoří o dvou typech lidí:
neurotypických a neuroatypických. I když
se tento termín původně používal konkrétně
pro lidi na spektru autismu, používání to-
hoto termínu se od té doby rozšířilo.

Rozdíl mezi slovem
neurodiverzní
a neurodivergentní
Judy Singer zavedla termín NEURODI-
VERZITA již v roce 1997. Nevytvořila ale
termín neurodivergentní, ten se objevil
později. Svým konceptem neurodiverzity
chtěla normalizovat myšlenku, že existují
různé typy mozků, ne je seskupit. „Neuro-
diverzita odkazuje na rozmanitost skupiny,
nemůžete být neurodiverzní osoba, je to
gramaticky nesprávné. Neurodivergentní
znamená, že se lišíte od skupiny. Jsem sou-
částí neurodiverzní rodiny, naše mozky
mají různé kognitivní vlastnosti zpraco-

Pojmy
neurodiverzita
a neurodivergentní
jsou v zahraničí používány již
mnoho let. U nás se však s těmito
pojmy v médiích nesetkáte,
mnohdy ani na webech nezisko-
vých organizací, jejichž klienty
jsou právě neurodivergentní
osoby. Do ČR a na Slovensko
pojetí neurodiverzity
a neurodivergence teprve
proniká. Přinášíme vám úvahy
k těmto pojmům od odborníků
a ze zahraničních diskusí lidí
na spektru autismu.

„Jazyk neurodiverzity je tu s námi již ně-
jakou dobu, avšak stále není používán stan-
dardním způsobem ani v komunitě, ani v
praxi, ani ve výzkumu. Je proto velmi dů-
ležité pro přijetí konceptu neurodiverzity a
usnadnění vývoje hnutí za neurodiverzitu,
aby všichni jeho zastánci – a co je stejně
důležité, i kritici – měli hluboké a jemné
porozumění a komunikovali respektující
paradigma nezraňujícím způsobem,“ píše
ve svém postu na LinkedInu Dr. Jacquiline

Neurodiverzní se
vztahuje k lidstvu
obecně, neurodiver-
gentní k jedincům,
kteří nejsou
neurotypičtí.
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vání. Když jsem na pracovní poradě, jsem
často jedním z mála neurodivergentních lidí
na tomto setkání, můj mozek pracuje jinak
než většiny lidí. Pokud jsem ve skupině au-
tistů, nejsme neurodiverzní skupina, protože
všechny naše mozky pracují podobným způ-
sobem, jsme jen místnost plná lidí s autistic-
kým zpracováním,“ vysvětluje oba pojmy
Jessica D., PhD, Student and Graduate Tea-
ching Assistant in Organisational Psycho-
logy.
„Neurodiverzita je potřebná a bariéry boří,
nikoli vytváří. Zvažování odlišného myšlení
prostřednictvím zaměření na neurodiverzitu
je požadavkem na vyproštění se z lékařské
taxonomie, která není v souladu. Je v pořád-
ku a dobré rozpoznat rozdíly, protože to ve-
de k většímu porozumění a podpoře,“ dopl-
ňuje v diskuzi Jessica D. a dodává: „Pro ně-
koho, kdo nemyslí vědecky, může slovo ne-
urodivergentní znít jako lékařský termín.
Neurodivergentní neznamená diagnózu
a není to lékařský termín.“

Neurodiverzní osoba,
nebo neurodivergentní?
Neurodivergence byla dříve považována za
problém nebo abnormalitu, vědci ale již po-
chopili, že neurodivergence může mít mno-
ho výhod. Díky tomuto posunu už odbor-
níci nepovažují neurodivergenci za nemoc.
Místo toho na ni pohlížejí jako na různé me-
tody učení a zpracování informací. NEU-
RODIVERGENCE je pojem pro ty lidi,
jejichž mozek zpracovává, učí se a/nebo se
chová jinak, než je považováno za „typic-
ké“. Neurodivergence nyní označuje jaký-
koli strukturovaný, konzistentní způsob,
kterým mozek funguje u skupiny lidí jinak
než u většiny ostatních. 
„Neurodiverzní se vztahuje k lidstvu obec-
ně, neurodivergentní k jedincům, kteří ne-
jsou neurotypičtí. Nemám tušení, proč je to
zjevně kontroverzní,” píše autistický spiso-
vatel Peter Wharmby a v dalším komentáři
dovysvětluje: „Neexistuje nic takového jako
,neurodiverzní jedinec'. Správný termín je
„,neurodivergentní jedinec'. Jednotlivec ne-
může být různorodý. Rozmanitost je vlast-
ností skupin, nikoli jednotlivců.“ 

Jedna osoba nemůže být
neurodiverzní, ale je
neurodivergentní
„Různorodost znamená rozmanitost. Jedna
osoba nemůže být ,různorodá'. Skupina
lidí může být různorodá, takže skupina lidí
s různými neurotypy je ,neurodiverzní'
skupina. Slova mají význam. Způsob,
jakým používáme slova, ukazuje, jak pře-
mýšlíme,“ doplňuje autistický právník
Bernard G. „Z mého chápání byly termíny

neurodivergentní
a neurodiverzní
vytvořené k tomu, aby
nás posunuly od lékařského
modelu postižení k sociálnímu
modelu. Pokud máte skupinu
neurodivergentních lidí,
skupina může být buď
neurodiverzní, nebo
neurohomogenní
v závislosti na neu-
rotypech každého
člena skupiny,“
dodává Andrew G.

Autistická
komunita
preferuje jazyk
zaměřený
na identitu
„Pokud nazýváme pouze „jednu” 
skupinu různorodou, vyvolává to otázku
různorodé od koho?” a nese stejný důsle-
dek, že druhá skupina je „normální”. Samo-
zřejmě, že „neurotypický” má v sobě dos-
lova slovo „typický”, ale je to důležitý kon-
cept, o kterém je třeba přemýšlet... Abych
uvedl příklad na běžnějším základě – fráze
„lidé s autismem” je lingvisticky správná,
ale kvůli historii autistická komunita silně
preferuje jazyk zaměřený na identitu, pou-
žití této fráze je špatný nápad, pokud to jed-
notlivec nepreferuje,“ zamýšlí se další ko-
mentující. Řešením je zeptat se konkrétní
osoby, jaké označení preferuje. „Identity
first“ jazyk považuje většina autistů za více
respektující. 
Tím, že lidé na spektru preferují jazyk za-
měřený na identitu, bude pro ně velmi těžké
přijmout to, že zanikají lékařské škatulky:
Aspergerův syndrom, vysokofunkční – níz-
kofunkční autismus. Cestou v ČR je pojem
„na spektru autismu“ a podařilo se ho již
sem tam dostat i do mainstreamových médií.

Pojem neurodivergentní
se používá přibližně
od roku 2005
Když se termín „neurodiverzní“ začal po-

užívat převážně
pouze pro autismus,
nikoli pro různo-
rodost lidské
neurologie, přišla
Kassiane Asasumasu
s termínem „neurodivergentní“,
který byl zamýšlen jako zastřešující pro
všechny, kteří mají mozek odlišný od nor-
my. „Když někdo z většinové skupiny (ne-
urotypičtí lidé, běloši) použije termín „diver-
zní” ve smyslu „neobvyklý”, jedná se o opo-
menutí vlastní etnicity nebo neurotypu da-
ného mluvčího. On sám se nepovažuje za
součást diverzity, protože nevidí relativní je-
dinečnost své vlastní identity. Namísto toho
sám o sobě přemýšlí jako o „normálním”,
zatímco ostatní jsou „diverzní”,“ napsala
pro ATYP magazín Shazzy Tharby, austral-
ská certifikovaná sestra pro duševní zdraví,
psychoterapeutická poradkyně na spektru
autismu.

„Neurodivergentní“ je
nástroj pro inkluzi,
ne pro vyčlenění
„Pojem NEURODIVERGENTNÍ označu-
je neurologicky odlišné od typického, což

NEURODIVERGENCE
je pojem pro ty lidi,
jejichž mozek zpraco-
vává, učí se a/nebo
se chová jinak, než
je považováno za
„typické“.
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zahrnuje autisty, lidi s ADHD, lidi s poru-
chami učení, lidi s epilepsií, lidi s duševním
onemocněním, lidi s RS nebo Parkinsono-
vou chorobou, apraxií, dětskou mozkovou
obrnou nebo dyspraxií... Není to další zatra-

cený nástroj vyloučení. Je to konkrétní ná-
stroj inkluze,“ zdůraznila pro Psychology
Today Kassiane Asasumasu (za svobodna
Kassiane Sibley), autorka termínu neurodi-
vergentní, aktivistka za autistická práva,
blogerka z Oregonu a instruktorka gymnas-
tiky, které byl autismus diagnostikován ve
třech letech. Termín je dohledatelný od roku
2010, kdy již psala pod přezdívkou Neuro-
divergent K. Lidé aktivně zapojení do hnutí
neurodiverzity stvrzují, že ho Kassiane Asa-
sumasu vytvořila již v roce 2005. Média
  a vzdělávací kruhy ho začaly v zahraničí
používat přibližně od roku 2012.
„Doufejme, že ,konkrétní nástroj inkluze'
Kassiane Asasumasu přinese právě respekt,
přijetí a svobodu volby identifikovat se s tě-
mi slovy o sobě, která dotyčnému vyhovují,
nebo postupně dojde ke shodě mezi neuro-
divergentními lidmi a ztotožní se s ním všich-
ni, aniž by je k tomu někdo nutil,“ píše Dr.
Jacquiline den Houting, psycholožka a au-
tistická aktivistka.

Pojem „žáci se speciálními
vzdělávacími potřebami“
patologizuje
Celosvětově v komunitě není ohledně ter-
mínu neurodivergence shoda, v ČR se toto
paradigma teprve objevuje a lidé na spektru
autismu v kontextu české a slovenské kot-
liny zatím musí dělat advokacii i o tom, že
někteří autisté vůbec mluví a nejsou to pou-
ze malí bílí chlapečci. A tuto advokacii mu-
sí dělat i v případě odborníků! V ČR je stále
přítomno zraňování stávajícím medicínským
patologickým posuzováním lidí s autismem,
ADHD, dyslexií atd. A nejen lékařská mlu-
va, ale i školní „inkluzivní“ přístup mluví
o žácích se speciálními vzdělávacími potře-
bami. Tím je automaticky patologizuje. 
„Podobně je tomu u mnoha dětí a mladých
lidí, které učitelé ve školách identifikují jako
lidi se ,speciálními vzdělávacími potřeba-
mi'. Zeptejte se kteréhokoli mladého člo-
věka na tato tři slova a dozvíte se, že pro něj
znamenají něco velmi odlišného než pro
jeho učitele. Je to pro ně způsob, jakým jsou
vnímáni jako ,méně než' ostatní žáci. Vědí,
že jsou definováni tím, co nemohou dělat
z pohledu vzdělávacího systému,“ zdůraz-
ňuje ve svém postu na Linkedinu Tony L.,
ředitel neziskové organizace pomáhající
dětem s ADHD.  

Proti proudu medicínského
modelu „postižení“
„I když se jedná primárně o sociálně-právní
záležitost, výzkum a vzdělávání v oblasti
neurodiverzity jsou čím dál více důležité
i pro způsob, jakým na neurologické zvlášt-
nosti nahlížejí lékaři. Jako každé jiné hnutí

Netypičtí lidé
postupně získávají
uznání a pochopení.
Nepochybuji o tom,
že brilantní současní
obhájci nakonec
pomohou odhalit
každému, že „typičtí“
jsou ve skutečnosti
ve významné menšině,
protože v mnoha
ohledech jsme
všichni jedinečně
odlišní, a tak se
budeme vzájemně
přijímat.

Jako každé jiné
hnutí za sociální
spravedlnost se
i hnutí neurodiverzity
týká rovnosti
a přijímání široké
škály různorodosti
napříč lidstvem.
Odmítá pojetí, že by
mozek odlišný od
normy byl narušený
nebo nefunkční a že
takový mozek má být
opraven nebo léčen.

za sociální spravedlnost se i hnutí neurodi-
verzity týká rovnosti a přijímání široké šká-
ly různorodosti napříč lidstvem. Odmítá po-
jetí, že by mozek odlišný od normy byl na-
rušený nebo nefunkční, a že takový mozek
má být opraven nebo léčen. Ve zkratce, hnu-
tí neurodiverzity plave proti proudu medi-
cínského modelu hovořícího o ,postižení',
který bohužel v naší společnosti převažuje,“
připomíná pro ATYP magazín podstatu hnu-
tí Shazzy Tharby, australská certifikovaná
sestra pro duševní zdraví, psychoterapeu-
tická poradkyně a hrdá autistka s ADHD.
Lidé na zahraničním fóru ohledně paradig-
matu neurodiverzity, ze kterého čerpáme,
diskutují ohleduplně, i když třeba nesou-
hlasí a je vidět, že je to pro ně emočně ná-
ročné téma – přesto zachovávají nezraňu-
jící, nezesměšňující a nenálepkující kon-
verzaci, když někdo pro sebe užívá jiný
termín než druhý. Je významné, že neuro-
divergentní lidé začali mít hlas, jsou aktiv-
ními v self advocacy, neberme jim ho tím,
že jim budeme diktovat, jak o sobě mají či
nemají mluvit. 
Mohli bychom zakončit slovy otce dítěte na
spektru autismu Tonyho Browna, který sám
je neurodivergentní: „Netypičtí lidé postup-
ně získávají uznání a pochopení. Nepochy-
buji o tom, že brilantní současní obhájci na-
konec pomohou odhalit každému, že ,typič-
tí' jsou ve skutečnosti ve významné menši-
ně, protože v mnoha ohledech jsme všichni
jedinečně odlišní, a tak se budeme  vzájem-
ně přijímat.“                                                              

Text: Dagmar Edith Holá
Kresby: Katka Fabiánová



Náš portál Beznávodu má už viac ako rok,
inšpirácia určite išla aj z ATYP magazínu,
pretože sa nám na Slovensku veľmi páčilo,
že ATYP existuje, že hovorí o autizme a
Aspergerovom syndróme z pohľadu samot-
ných ľudí, ktorých sa to týka. Ja som sa 25
rokov venovala rôznym zraniteľným skupi-
nám, a to vždy z pohľadu tej menšiny a pre-
hliadania menšiny väčšinou, z hľadiska
dynamiky dopadu, ktorý to má, aj z pohľadu
ľudských práv. Táto téma mi teda bola
blízka, bez toho, že by som si úplne uvedo-
movala, do akej menšiny patrím ja. Možno
som ich ani všetky ešte neobjavila. 

Neexistuje návod,
preto Beznávodu
Názov portálu Bez návodu vznikol z toho,
že väčšina ako keby chcela nejaký jednodu-
chý návod, ako treba pracovať s každým au-
tistom, a očakáva, že to musí fungovať. Ak
to nefunguje, tak bude problém v matke ale-
bo v autistovi. Hnutie neurodiverzity je ce-
losvetové a hovorí o tom, že to, že sme rôz-
ni, je prirodzené. Hovorí, že variácie nášho
fungovania sú prirodzené, a zároveň prináša
pohľad, že je to niečo, čo nás obohacuje.
Nemáme to potláčať, opravovať, ale porozu-
mieť tomu. Porozumieť, čo neurodivergen-
tný človek potrebuje, a vytvoriť adaptácie,
aby mohol fungovať tak, ako potrebuje, aby
mohol uplatniť svoje schopnosti. 

Čo je neurodiverzita
Pod tému neurodiverzity nespadajú len au-
tisti, je to širší pojem. Týka sa 15-20 percent
populácie, čo nám dáva väčší hlas ako iba
príslušnosť ku skupine samotných autistov.
Často sa stretneme s tým, že sa tvrdí, že au-

22 SBORNÍK SEBEOBHÁJCŮ projektu Klíče k sebeobhájství

TÉMA

Neurodiverzita
sa stáva
identitou
Problematike autizmu
a Aspergerovho syndrómu som
sa začala venovať preto, lebo
mám dcéru Aspergerku, ktorá
dostala takisto ako ja diagnózu
neskoro. Dostala ju asi v štrnástich
rokoch. Bolo to možno aj preto,
lebo som bola mama, ktorá ju
vedela podporovať, pozerala
som sa na jej potreby trochu
inak, takže ona začala narážať
na spoločnosť až vo vyššom
veku. Na to, že je Aspergerka,
prišla sama cez internet. Prišla
už s hypotézou o svojej inakosti
a potom sme to začali riešiť.

tisti tvoria iba malé percento populácie, ako
keby im preto nebolo treba vytvoriť vhodné
podmienky. Neurodiverzita je strešný pojem
pre všetky tzv. „neurokmene“, všetky typy,
aj ten neurotypický. Je dôležité si uvedomiť,
že keď je niekto neurodivergentný, tak to

neznamená, že má inak iba tú jednu funk-
ciu, ale že celý jeho mozog funguje inak.
Napríklad ľudia s dysgrafiou, ktorí inak vní-
majú systémy, majú častokrát schopnosť
predvídať, čo sa stane, kde je v tom systéme
chyba, a ovplyvňuje to celé ich vnímanie,
myslenie a reagovanie.

Neurodiverzita sa stáva
identitou
Nechceme hovoriť, že sme ľudia „s autiz-
mom“, že ho nosíme ako nejaký prívesok,
je to naša identita. Tá sa skladá z veľmi veľa
súčastí. Moje presvedčenie je, že každý z nás
dokáže prijať druhého človeka do tej miery,
do akej dokáže prijať sám seba. Keď boju-
jeme s neprijatím, tak je to z veľkej časti pre-
to, že aj ľudia, s ktorými sa stretávame, ne-
prijímajú tie časti seba, ktoré sú z nejakých
dôvodov označené za neprijateľné. S tým
súvisí téma ableizmu, ktorý je súčasťou
našej kultúry. Preto sa voči tomu snažíme
vymedzovať, lebo to máme aj v sebe, vo vnút-
ri. Odmala sme posudzovaní podľa toho, či
spadáme do predstáv okolia. 

Integrácia znamená
mať miesto pri stole.
Inklúzia znamená
mať svoj hlas. Prijatie
znamená, že ten hlas
je vypočutý (v každej
podobe).
Dôležité je nezabúdať
na človeka, ktorý stojí
pred nami, nerozmýš-
ľať stále nad tým, aký
by mohol byť, keby
nebol autistický.
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Čo je ableizmus? 
Ableizmus je nevedomé presvedčenie, ktoré
určuje hodnotu človeka na základe toho, či
je dostatočne „dobrý“. Tieto normy sú pod-
mienené spoločensky, lebo v niektorých kul-
túrach môže byť naprosto normálne, že ľu-
dia tancujú, keď sa stretnú, ale u nás to vyze-
rá tak, že nie ste celkom v poriadku, keď
toto robíte. Hnutie neurodiverzity toto ozna-
čuje ako systémový útlak. Tlačí na nás spo-
ločnosť, ktorá je veľmi zameraná na výkon,
na to, čo vyprodukujete, ste ohodnotení
a dostávate veci nutné k životu na základe
toho, či vás ľudia posúdia ako dostatočne
produktívneho. Táto situácia robí problémy
celej spoločnosti, a o to viac ľuďom, ktorí sú
v niečom odlišní. 
Človek nemusí mať nejaké zdravotné zne-
výhodnenie, aby pociťoval ableizmus. Bež-
né dieťa posudzujeme podľa toho, či bude
schopné sa raz v živote uplatniť, postarať sa
o svoju rodinu a podobne. Nejde o to, že by
nebolo dobré sa pozerať na budúcnosť, ide
o to, že tieto presvedčenia častokrát formujú
to, ako pristupujeme k ľuďom a čo od nich
očakávame. Snažíme sa častokrát až mo-
censky presadiť, že toto je ten správny spô-
sob, ako sa má niečo robiť. Riešenie, ktoré
na to máme, je naozaj prijatie. Ako som po-
vedala, že každý z nás dokáže prijať dru-
hého do tej miery, do akej dokáže prijať sám
seba, tak sa naozaj častokrát potrebujeme
pozrieť najprv do seba: Čo sa vo mne deje,
keď toto vidím? Je to nejaká moja trauma,
že som z toho celá bez seba, že moje dieťa
nebude inžinierom alebo lekárom? Prečo to
tak vnímam? Je za tým strach že sa nebude
mať dobre? Aké kultúrne normy v sebe
mám? Kto mi povedal, že sa ja nebudem ve-
dieť v živote uplatniť? Čo mi tá kultúra ho-
vorí, ako mám svoje dieťa vychovávať?
Myslíme kultúru v najširšom slova zmysle,
ktorú môžeme mať inú aj v každej rodine,
nie len v spoločnosti ako takej.

Radikálne prijatie
Dnes už hovoríme aj o tom, že nestačí si len
uvedomovať, že sme rôzni, nestačí to len
akceptovať, lebo akceptácia je občas taký
postoj, že to akceptujem, ale robím si, čo
chcem, vlastne to nijako nezohľadňujem.
Hovoríme o prijatí, možno by som povedala
o radikálnom prijatí. Možno v tej veľkej rôz-
norodosti, ktorú zažívame, to máme mož-
nosť vidieť, pretože súčasná spoločnosť, aj
vďaka informáciám a prepojení, nám dáva
obrovskú mieru toho, že môžeme byť sved-
kami veľa rôznych vecí, ktoré sme doteraz
nevnímali, nevšímali si ich. Teraz ako keby
stále prichádzali nové veci, nové odlišnosti,
nové pohľady na skutočnosť, na to, ako fun-
guje svet a aj človek. Nie sme zvyknutí tak

často meniť pohľad na svet, prijímať neustále
nové veci. Je niekedy veľmi ťažké to všetko
uniesť a pomenovávať, bez toho, aby sme
chceli na seba útočiť: toto je niečo, čo zra-
ňuje, toto je niečo, čo pomáha.

Informovanost o traume
Čo sa týka praktických vecí – existujú ten-
dencie vytvárať tzv. univerzálny dizajn, mož-
no ste sa s tým stretli v architektúre, že by
mali byť budovy navrhnuté tak, aby sa všade
dostal človek aj s obmedzenou mobilitou
a podobne. Dnes už sa hovorí aj o úpravách,
ktoré by mali byť senzorické, napríklad čo
sa týka osvetlenia. Na pracoviskách sa za-
čínajú vytvárať miestnosti pre takzvanú
senzorickú rekalibráciu. Ide aj o celkové
znižovanie pocitov úzkosti. Aj u detí, ktoré
mávajú pocity úzkosti s nástupom do školy,
čo nebývalo. Samozrejme sa to týka aj pra-
covného prostredia, aby ten človek nemusel
prežívať takú mieru úzkosti, aby sa mohol
uplatniť a zarábať si. Univerzálny dizajn vo
vzdelávaní zase obsahuje variabilné úpravy
učebných materiálov tak, aby zohľadňovali
rôzne potreby aj štýly učenia sa.
Prežívanie a reakcie zhodné s neurodiver-
gentnými ľuďmi majú aj ľudia s traumou.

Nemusia to byť ani traumy zo situácií hod-
notených zvonka ako z ávažné. Trauma vzni-
ká vtedy, keď sa človek musí odpojiť od
svojich pocitov, pretože ich nedokáže uniesť
a nemá o nich s kým hovoriť. Zároveň prak-
ticky neexistuje neurodivergentný človek,
ktorý by nebol traumatizovaný, pretože As-
perger, autista, je odmala vystavovaný množ-
stvu podnetov, s ktorými nevie narábať. Ne-
má na to vybudované dostatočné mecha-
nizmy, tie podnety sú príliš silné alebo pri-
chádzajú veľmi skoro, intelektovo ich chá-
pe, ale emocionálne nie je na nich pripra-
vený. Tak dochádza k traumatizácii. 
Preto k univerzálnemu dizajnu patrí aj in-
formovanosť o traume, psychoterapeuti sa
potrebujú naučiť, ako pracovať s traumatizo-
vanými autistami aj neurotypickými ľuďmi
s traumou. Súvisí s tým aj téma citlivého ja-
zyka – ako sa vyjadrujeme o autizme, akým
spôsobom hovoríme o výnimočnosti tých
ľudí. To má častokrát veľký dopad aj na ši-
kanu v škole, pretože niektoré vyjadrenie
pedagógov môžu viesť k tomu, že ostatné
deti to vnímajú tak, že si môžu dovoliť voči
tomu žiakovi nejaké prejavy, ktoré nie sú
celkom v poriadku. Častokrát v našom ja-
zyku môže dochádzať k tomu, ako keby sme
oddeľovali to dieťa od autizmu. Tým mô-
žeme navádzať nevedomky rodičov k tomu,
že majú čakať, že nejakým zázrakom z ich
autistického dieťaťa vznikne dieťa neautis-
tické. Dôležité je nezabúdať na človeka, kto-
rý stojí pred nami, nerozmýšľať stále nad tým,
aký by mohol byť, keby nebol autistický.
Aj v rámci pracovného prostredia vzniká
trend, že sa snažíme vytvárať pozíciu pre
toho konkrétneho človeka, ktorá vyhovuje
jeho konkrétnym potrebám. To, k čomu sme-
rujeme, je rozširovať si kvalitu uvedomenia
v týchto oblastiach. Veľmi sa mi páči citát
Actually Autistic: „Integrácia znamená mať
miesto pri stole. Inklúzia znamená mať svoj
hlas. Prijatie znamená, že ten hlas je vypo-
čutý (v každej podobe).“ 

Hlboké zaujatie, vášeň
a láskavosť pre druhého
človeka
Potrebujeme sa naučiť prežívať radosť. Dru-
hou témou je súcit. Nemyslím ľútosť, ale hl-
boké zaujatie, vášeň a láskavosť pre druhého
človeka. Toto je niečo, čo mne osobne po-
máha obsiahnuť tú obrovskú mieru stresu
a nárokov, s ktorými pracujeme. Tento typ sú-
citu nám prináša minimálne pocit, že mô-
žeme niečo urobiť. Možno nie čarovným prú-
tikom, ale v sebe, testovať vďačnosť a súcit.
Je jedno, či sme neurodivergentní alebo neu-
rotypickí, ale je to niečo, čo nás spája.

Text: Mgr. Viera Hincová

Prežívanie a reakcie
podobné neurodiver-
gentným ľuďom majú
aj ľudia s traumou.
Nemusia to byť ani
traumy zo situácií
hodnotených zvonka
ako závažné. Trauma
vzniká vtedy, keď sa
človek musí odpojiť
od svojich pocitov,
pretože ich nedokáže
uniesť a nemá o nich
s kým hovoriť.
Prakticky neexistuje
neurodivergentný
človek, ktorý by
nebol traumatizovaný,
pretože Asperger,
autista, je odmala
vystavovaný
množstvu podnetov,
s ktorými nevie
narábať.
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Pro neznalého čtenáře, co jsou tedy
Klíče k sebeobhajobě?
Byl to roční pilotní česko-slovenský pro-
jekt s cílem sdružení budoucích mladých
sebeobhájců, lidí na spektru autismu zají-
majících se o sebeobhajobu, kteří třeba
ještě nevědí, jak s tím začít. Věkové rozpětí
bylo mezi patnácti a třiceti lety, ale myslím,
že patnáct tam nikomu nebylo. Původně
jsme chtěli polovinu lidí z Česka a polovinu
ze Slovenska, ale nakonec bylo o něco více

Klíče k sebeobhajobě
jsou klíči k sebevědomí

Slováků. Z české strany jsme se na tom po-
díleli my z ATYP magazínu a ze Slovenska
lidé kolem portálu Beznávodu. Každý měsíc
jsme se jeden víkend setkávali v online pro-
storu, vždy v sobotu i v neděli od devíti do
tří hodin. Celý víkend jsme věnovali před-
náškám na rozličná témata. Zvali jsme různé
lektory, buď jsme měli jednoho, nebo se jich
během dne vystřídalo více. Jeden víkend
nám třeba přišli o svých příbězích pobese-
dovat „starší”, zkušenější sebeobhájci, byly

přednášky o psychohygieně, práci s emo-
cemi, o nalezení svých silných i slabých
stránek, freelancerství, LinkedInu, o práv-
ním pozadí sebeobhájcovství...

Takže abych si to ujasnila, ty předná-
šky se týkaly toho, jakým způsobem se
stát influencerem, aby člověk mohl
prezentovat na sociálních sítích a dělat
osvětu?
V dnešní době by se vlastně dalo říct sku-
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Čtyřiadvacetiletá
Viktorie „Vítězslava”
Havrdová vystudovala
bakalářský studijní program
na Pedagogické fakultě UK
v Praze. Pro ATYP magazín
pracuje především jako
korektorka, také se podílela
na česko-slovenském projektu
Klíče k sebeobhajobě jako
produkční a komunikátorka
s účastníky kurzu. Přes své
různorodé vášně a zájmy,
mezi něž patří například
psychologie, literatura, zpěv
nebo vaření, se stále snaží
zjistit, kam chce v životě
směřovat. Přednášela
na 3. Autistické konferenci,
která byla v září 2022
zaměřena na vztahy lidí
na spektru, o partnerských
vztazích, jak je prožívá 
a prožívala jako heterosexuální
autistka.
Svůj zájem o psychologii
a mezilidské vztahy prezentuje
na instagramovém profilu
@netoxicky_, kde se snaží
o srozumitelnou osvětu.

tečně „influencerem”, protože sociální sítě
jsou dnes nejmocnějším nástrojem toho, jak
prezentovat svoje poznatky, zviditelnit se-
be nebo téma, kterému se chci věnovat.
Spousta sebeobhájců měla i nějaké své vý-
razné zájmy, které chtěli prezentovat. To je
podle mě výborné, protože samotné sebe-
obhájcovství se dělá trochu složitě, když jsi
člověk, který, ostře řečeno, jinak nemá co
nabídnout. Říkám to takto, protože to je
i můj případ. Ne že bych neměla co nabíd-

nout, ale tím, že budu mluvit pouze o au-
tismu, bych mohla uspět hlavně tehdy, kdy-
bych byla rodič dítěte s autismem nebo
nějaký odborník – psychiatr nebo speciální
pedagog. Ale čistě jako autista? Daleko
snáz se získá pozornost široké veřejnosti,
když je člověk autista, který ještě k tomu
krásně maluje nebo natáčí videa na You-
Tube nebo napsal knihu nebo má blog,
který se proslavil – zkrátka když se může
zviditelnit ještě něčím jiným. Je to nosné
v tom, že dotyčný zaujme primárně svým
zájmem a téma autismu si k tomu může vzít
jako nějakou svoji osobní zvláštnost. Když
zaujme, tak může začít přibližovat svůj
svět – i když já nemám ráda, když se říká,
že autisté mají „svůj svět”, prostě svoje vní-
mání. Protože ty lidi zajímá on, a tím pádem
na něj lidé slyší a chtějí si poslechnout
o tom, jak on funguje. Je to pak pro ně da-
leko zajímavější, než kdyby přišel úplně ne-
známý člověk a řekl: „Já jsem autista a teď
vám povyprávím o tom, jak to mám.”
Projekt jako takový ale nebyl jen o tom,
aby si sebeobhájci zlepšili své schopnosti
jako sólisté, ale také aby se naučili na se-
beobhájcovských tématech spolupracovat
ve skupinách – proto jsme koneckonců ja-
ko hlavní výstup na závěr kurzu měli pre-
zentaci tématu, které si účastníci vybírali
ve skupinkách. Myslím, že i pro nás jako
realizační tým to bylo něco nového, praco-
vat v takto velkém počtu různorodých lidí
na spektru.

Tvoje úloha v kurzu byla jaká? 
Byla jsem koordinátor, takže jsem na pro-
jektu spolupracovala od začátku, ještě když
jsme ani nevěděli, kdo nám tam přijde. Byla
jsem přítomná jako moderátor na všech kur-
zech, takže mě to taky obohatilo. Výstupem
z celého kurzu je takzvaný Youthpass, který
je celoevropsky platný, a kam se zapisují
výsledky z podobných aktivit, které se tý-
kají vzdělávání, ale nejsou zastřešeny vylo-
ženě nějakou institucí jako je škola. Je to
v podstatě takové vysvědčení, je tam hezky
utříděno, v čem se člověk mohl posunout

a rozvíjet. Tohle se mi líbilo, protože mi při-
padá, že mnoho z nás autistů (a často i spous-
ta neurotypiků) má pocit, že i když jsme
prošli nějakou zkušeností, která vůbec ne-
byla malá či krátkodobá, tak to vlastně nic
nebylo, protože jsme z toho nedostali kon-
krétní výstup. Ze školy jsme zvyklí na znám-
ky a vysvědčení, takže takový kurz by se dal
skoro vzít jako „sice jsem se rok účastnila
každý měsíc celovíkendového kurzu, kde
jsem poslouchala šest hodin přednášky lek-
torů, ale to nic nebylo, to je jen vedlejší”. Ale
ono to něco je, člověk se tam něco naučí, tak
proč to nezúročit a „nepochlubit” se tím?

Teď narážíš na tzv. syndrom
podvodníka?
Přesně tak. Člověk má nějakou zkušenost,
ale bagatelizuje ji, protože mu třeba nejde
konkrétně uchopit, nelze to popsat stručně
slovy „já mám ten a ten titul”, ale je to kom-
plexnější, třeba „umím mluvit s lidmi, umím
se vyjadřovat, umím psát”. Jenže jakmile je
to složitější než na dvě věty, tak už nám to
začne připadat, že to je jen taková drobnost,
něco, co umíme tak trochu, ale vlastně to ur-
čitě umí každý a není to nic zvláštního.

V dnešní době sociálních sítí a Linked-
Inu, kdy se většina lidí prezentuje až
přehnaně, není vůbec divu... O to
zajímavější je, že se takové projekty
organizují, aby se k nějakým rozšiřují-
cím aktivitám dostali i lidé, kteří jsou
znevýhodnění. Jakým způsobem se
k němu mohli dostat autisté, kteří třeba
nespolupracují s ATYP magazínem?

Člověk přijde k lékaři,
a jen proto, že je jeho
výraz tváře neutrální
nebo nevyjadřuje
žádnou emoci, získá
lékař podezření, že
dotyčný je depresivní
a působí utlumeně.

Asertivita je podle
mě schopnost
vyjádřit svoje potřeby
a přání takovým
způsobem, aby i ten
druhý mohl říct, co
potřebuje a co si
přeje. Ne jet si to
svoje, a když druhý
řekne ne, tak se na
to příliš neohlížet,
protože on to neřekl
dostatečně důrazně
a netrval si na tom,
takže já to jakoby
„přehlédnu”.
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Ti správní lidé vidí
i za to, že třeba
někdy jdu pro jejich
prospěch zdánlivě
proti sobě, protože
mi to v tu chvíli
tolik nevadí. Nevidí
v tom to, že jsem
hloupá a nechám si
vše líbit, ale to,
že když je to pro
dobrou věc, klidně
ustoupím.

Komu pomáhala koučka? 
Komukoliv z řad účastníků i realizačního
týmu, kdo měl nějaké potíže ohledně např.
smyslového či informačního přetížení,
obav či nejasností ohledně zadání úkolů
nebo probíhající přednášky. Koučky byly
dvě, jedna za Slovensko a druhá za Česko,
takže to měly dobře rozděleno. To se uká-
zalo být prozíravé, protože jejich služeb
účastníci hojně využívali.

Bude se projekt případně opakovat?
Myslím, že ano. Podařilo se nám ho docela
dobře vyladit, navzdory tomu, že to byl pro-
jekt pilotní a bylo to těžké. Vyloženě práce
s účastníky začala v lednu 2022, což se nám
v ATYPu krylo s přípravami druhého ATYP
Speciálu, takže jsme toho měli opravdu na-
loženo. Někteří z nás vyhořeli, ale postupně
jsme se propracovali k určitému systému.

Nábor účastníků jsem neměla na starosti,
až vyhodnocování vyplněných dotazníků od
lidí, kteří o kurz měli zájem, z nichž jsme
pak vybírali budoucí účastníky. Někdo se
ke kurzu dostal třeba přes rodiče, někomu
o něm pověděl sociální pracovník, někdo se
o něm dozvěděl z Instagramu...

Co jsi ještě v kurzu dělala?
Měla jsem na starosti komunikaci s účast-
níky. To znamená, že jsem rozesílala mai-
lem informace, které byly potřeba, připo-
mínala jsem domácí úkoly, posílala odkazy
na přednášky, posílala a tvořila jsem evalu-
ační dotazníky. Taková řekněme zákaznická
podpora. (smích) A ještě jsem mluvila s lek-
tory, brífovali jsme je před kurzem, jak ko-
munikovat s autisty, co od kurzu očekávají,
jaká pravidla si nastavili, a informovali jsme
je, že přítomna je vždy koučka. 
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Šla bys do toho znovu?
Teď už si myslím, že ano. Když už jsem to
zvládla takhle napoprvé bez ničeho, tak
podruhé už by to bylo jen lepší.

Účastníkům mohlo být maximálně 30
let. Chápu, že to bylo proto, že projekt
financoval Erasmus, který se zaměřuje
na mladé, ale je škoda, že tu máme
velkou část autistů, kteří patří do tzv.
ztracené generace, protože se o svém
autismu dozvěděli velmi pozdě, třeba
až po čtyřicítce. Myslím, že jeden
z důvodů, proč rodiče autistů můžou
mít problém zpracovat zkušenosti
jiných autistů, může být to, že jsou úplně
jiná generace než většina sebeobhájců.
Pro osvětu jako takovou by podle mě
bylo důležité, kdyby o autismu mluvili
i autisté z generace našich rodičů...

Měli jsme zájem od lidí nad třicet let, ale
nemohli jsme je vzít. Někteří byli ti, o kte-
rých mluvíš, že byli diagnostikovaní v poz-
dějším věku, protože se o svém autismu
kolikrát dozvěděli právě přes diagnostiku
svého dítěte. Nedávno jsem se dívala na
Normální autistický film, kde vystupují do-
spívající na spektru. Nějak mi chybí doku-
ment, kde by byli autisté dospělí, teď si
žádný nevybavím, notabene z českého pro-
středí. Otázka je, jak moc by to bylo divácky
atraktivní, protože spousta dospělých lidí na
spektru je třeba vyhořelá a podobně. Ale
v ATYP Speciálech jsme měli i rozhovory
se staršími lidmi na spektru.
(pozn. redakce: Dospělé na spektru zachy-
cuje cyklus dokumentárních filmů „Feno-
mén autismus“, který v produkci Adventor
Media natáčí dokumentarista Míra Janek,
režisér Normálního autistického filmu. Již

jsou k vidění díly „Fenomén autismus –
v práci“, „Fenomén autismus – ve vztazích“.
Další díly budou ke shlédnutí v druhé polo-
vině roku 2023 – „Fenomén autismus –
krize“ a „Fenomén autismus – trauma“.

Říkala jsi, že v kurzu probíhaly
přednášky z různých oborů. Kdo tam
přednášel?
Byli to vždy lidé, kteří s daným oborem
mají zkušenosti. Na každou přednášku byl
jiný lektor z oboru. Když jsme řešili psy-
chohygienu, sehnali jsme psychologa, když
byla přednáška o IT, tak ji dělal náš kur-
zový ajťák, když o LinkedInu, pak profík
na tuto pracovní sociální síť, na advokacii
nás provázela také odbornice apod. 

Když jste řešili právní záležitosti, co
jste tam přesně probírali?
Namátkou si vybavím lidská práva obecně,
co vůbec je sebeobhajoba, ableismus, Char-
ta autistů a Úmluva OSN o právech osob se
zdravotním postižením. Ohledně ableismu
jsem si zrovna vybavila přednášku Viery
Hincové, kterou měla i na 3. Autistické kon-
ferenci, kde mluvila o hnutí neurodiverzity.
To zdůrazňuje, že neurodivergentní myšle-
ní není něco, co se má opravit, ale zkrátka
další variace, takže by například nemělo být
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Dočasné snížení
funkčnosti a mutis-
mus není nějaký můj
rozmar, kterým bych
si na sebe chtěla
přitáhnout pozornost,
protože pro moji
pohodu by bylo logicky
nejlepší, kdybych
dokázala jasně říct,
co potřebuji.
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přípustné, aby byl člověk diskriminován
kvůli tomu, že používá jiný komunikační
kanál než většina. Pak se totiž děje, že jsou
lidé označeni za mentálně postižené jen
kvůli tomu, že jsou neverbální, a přitom píší
dlouhé texty, které jsou naprosto srozumi-
telné, jen zkrátka jejich autoři nepoužívají
ke komunikaci hlas.

Pro mě jako vystudovaného psychologa
je tohle nepochopitelné, že ještě v dnešní
době někteří lidé dokážou spojovat
neverbalitu a mentální postižení. Přitom
z magnetických rezonancí je zjištěno, že
pokud člověk nemůže mluvit, je to tím,
že jsou postižena některá mozková
centra, ale to se vůbec netýká mozkových
center, která ovlivňují inteligenci.
Vlastně se ani neví přesně, v jakých
částech mozku inteligence v uvozovkách
sídlí. 
Já sama netuším, jaké mám IQ, ale vystu-
dovala jsem vysokou školu, a přesto, když
je toho na mě hodně, jsem přehlcená nebo
mám úzkost, jdu občas klidně až do mu-
tismu (dočasná neschopnost používat řeč).

Mutismus při úzkosti je koneckonců
úplně normální i u neurotypiků...
Dokázala bych v tu chvíli něco říct, ale
mozek najednou není schopen slova vytvo-
řit, nevím, co bych vlastně řekla. Takže
když mě lidé nutí něco říct, vysvětlit, co se
se mnou děje, tak to nedokážu. Jen mlčím
a jsem třeba hodinu neverbální. V tu chvíli
jsem nízkofunkční. Kdybych byla v práci,
nevím, co bych dělala, protože nejsem
schopná říct, co mi je a co bych potřebo-
vala. Z čehož je asi nejvíce patrné, že to
nejspíš nebude nějaký můj rozmar, kterým
bych si na sebe chtěla přitáhnout pozor-
nost, protože pro moji pohodu by bylo lo-
gicky nejlepší, kdybych dokázala vyskočit
a říct: „Potřebuju tohle a tamto.” Ale nejde
to a já to pomalu ani sama nevím.

A představ si, že by ti v tomto
momentě zrovna dali testy na IQ...
Proto jsou tak omylné vysledky. Tenhle fe-
nomén, kdy se u neverbálních lidí mylně
diagnostikuje snížená inteligence, mi při-
padá podobný, jako když se u autistů nebo
obecně lidí s jinou mimikou, než je běžné,
nesprávně diagnostikuje deprese. Člověk
přijde k lékaři, a jen proto, že jeho výraz
tváře je neutrální nebo nevyjadřuje žádnou
emoci, získá lékař podezření, že dotyčný
je depresivní a působí utlumeně. Mně se to
stalo. Šla jsem za  doktorem kvůli úzkos-
tem, které přicházely nárazově, jinak jsem
byla relativně v pohodě. Protože jsem měla
neutrální výraz, tak jsem se dozvěděla, že

jsem utlumená a působím smutně. Přitom
v tu chvíli jsem vůbec smutná nebyla, jen
jsem měla neutrální náladu. Tvářila bych
se asi jinak, kdybych šla za kamarádkou na
kafíčko, ale tohle nebyl ten případ. (smích)
Byl to prostě doktor, cizí člověk, ke kte-
rému nechovám žádné city, tudíž jsem ne-
viděla důvod, proč bych se na něj měla
jakýmkoliv způsobem tvářit.

Myslím, že to je z velké části dané tím,
že pro odborníky zabývající se
psychikou je nejsnazší vidět chybu
v pacientovi, než ji hledat třeba
v systému. Několikrát se mi stalo, že se
mě terapeuti snažili přimět, abych
mluvila o “problémech v partnerství”,
i když jsem žádné neměla, ale bylo to
asi to jediné, v čem by dokázali
pomoct. Moje problémy ale pramenily
ze systémového nastavení a mého zdraví,
což jsou věci, se kterými terapeut
pomoci nedokáže. Co si myslíš o pře-
svědčení, které je dnes poměrně popu-
lární, že všechno je jen v naší hlavě?
Připomnělo mi to kreslený “vtip”, který bo-
hužel není vtipem – sedí tam vedle sebe v řa-
dě tuším veverka, kapr, medvěd, koza a sle-
pice a je jim řečeno: “V rámci spravedlnosti
dostanete všichni stejné zadání. Vyšplhejte
na strom!” (smích) Vypadá to hrozně hezky,
že přece všichni mají stejné podmínky, je-
nomže nemají. Ale to by bylo pro systém
moc práce, ohýbat se pro každého podle
jeho potřeb. Takže člověk bohužel musí být
velmi průbojný. Ani nechci říkat asertivní,
i když se to tak používá. Říká se: “Musíte
být asertivní, abyste dosáhli toho, co chce-
te.” Jenže ona už to kolikrát ani není aserti-
vita, spíš je potřeba mít vyloženě ostré lokty
a být až agresivní. Ovšem agresivní šikovně,
spíš trochu manipulovat. Když je totiž člo-
věk agresivní takovým tím defenzivním způ-
sobem, což mnoho autistů zná, protože je
jim často přisouzena nálepka agresivity,
i když se vlastně jen brání – jen se nedoká-

žou bránit tím pokoutným, potměšilým způ-
sobem, jako je manipulace – tak obvykle ne-
uspěje. Ve společnosti nejlépe uspěje nar-
cistický způsob. To asi ani není agresivita,
spíš určitá bezohlednost a nezájem, co si
budou myslet druzí.

Počkej, to tě musím opravit, narcisové
se velmi starají o to, co si lidé myslí!
Ne, tak jinak. Ne nezájem, co si bude něk-
do myslet o mně, ale o to, jestli tím, co udě-
lám, někomu neublížím, jestli někdo ne-
bude mnou odstrčen do pozadí. Taková ta
dravá honba za svým cílem. Tomu se často
nesprávně říká asertivita, ale asertivita je
podle mě schopnost vyjádřit svoje potřeby
a přání takovým způsobem, aby i ten druhý
mohl říct, co potřebuje a co si přeje. Aby-
chom se mohli dohodnout. Ten škodlivý
případ je často až převálcování. Jet si to
svoje, a když druhý řekne ne, tak se na to
příliš neohlížet, protože on to neřekl dosta-
tečně důrazně a netrval si na tom, takže já
to jakoby „přehlédnu”.

Někteří dospělí autisté prý působí
často arogantně a bezohledně, z velké
části proto, aby maskovali svou zrani-
telnost a určitou naivitu. Protože i lidé,
kteří jsou jinak hodní, rádi zneužívají
naivních lidí, takže je potřeba to
maskovat a kompenzovat.
Taky jsem si nedávno říkala, že jsme ve
spoustě věcí odsouzeni si chtě nechtě vy-
brat mezi dvěma extrémy. Nevím proč, ale
autismus se hodně pojí s extrémy. Říkala
jsem si, že asi budu muset být mnohem
tvrdší a nekompromisnější, snad i arogant-
nější, než bych bývala chtěla. Vždy jsem
se snažila být hodná, laskavá a trpělivá,
snažím se stále a už jsem to do sebe do ur-
čité míry i integrovala. Bohužel až do té
míry, že mám pocit, že mě spousta lidí
vnímá jako nezralou, nesmělou, naivní, jak
jsi říkala. A já takhle nechci působit, pro-
tože se tak necítím. Nechci být všude vní-
mána jako někdo, koho lze odstrčit do kouta
a s kým se nemusí počítat, protože se ne-
ozve a není drzý. Nejde mi moc vychytat ten
zlatý střed. Asi je to i o tom, s jakými lidmi
se setkám. Někteří vidí i za to, že třeba
někdy jdu pro jejich prospěch zdánlivě proti
sobě, protože mi to v tu chvíli tolik nevadí.
Ti správní lidé v tom nevidí to, že jsem
hloupá a nechám si vše líbit, ale to, že když
je to pro dobrou věc, klidně ustoupím. A do
budoucna toho nezneužijí, protože si toho
váží.

Rozhovor vedla: Daniela Marková
Foto: Márty Janča

Mnoho z nás má
pocit, že i když jsme
prošli nějakou
zkušeností, která
vůbec nebyla malá či
krátkodobá, tak to
vlastně nic nebylo,
protože jsme z toho
nedostali konkrétní
výstup.
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1.
Věřte sami v sebe
a uspořádejte si své
potřeby podle priority
Nikdo vás nezná lépe než vy sami. Před-
tím, než se můžete hájit, musíte věřit sami
v sebe. Věřte, že můžete dělat rozhodnutí
o svém vlastním životě, a najděte, co je po-
třeba, aby se zlepšila kvalita vašeho života.
Na vás záleží nejvíc. Co potřebujete? Jaké
jsou vaše cíle v sebeobhájství? Vaše odpo-
vědi na tyto otázky vám pomohou se roz-
hodnout v následujících krocích.

2.
Znejte svá práva
Je vaše zásadní právo znát zákony a poro-
zumět justičnímu systému a soudcům, kteří
rozhodují o těchto právech. Získejte hlubo-
ké porozumění zákonům, které ovlivňují
váš každodenní život. 

10 kroků k efektivní sebe  
Sebeobhájství je velmi důležité, protože tím dáváte najevo, že všichni, včetně lidí se zdravotním postižením,
mají svá práva. Když se stanete sebeobhájcem, pomáhá to ostatním porozumět, že máte nárok
na respekt a důstojnost. Je to nejlepší způsob, jak vyjádřit své potřeby, aby váš hlas byl vyslyšen.

máhající postiženým budou
pravděpodobně o tyto dokumenty
žádat a budou použity na podporu vašeho

sebeobhájcovského úsilí.

4.
Připravte se a plánujte
Když si uvědomíte, že potřebujete doda-
tečné služby a vybavení, připravte si se-
znam, než půjdete na schůzku. Vytvořte si
seznam svých momentálních a budoucích
potřeb, především doporučení od svých lé-
kařů týkající se daných služeb, ubytování
a vybavení.
Před setkáním přemýšlejte o svých potře-
bách, projděte si dokumenty a mluvte s lid-
mi, kterým věříte, aby vám pomohli se při-
pravit. Napište si seznam, čeho chcete do-
sáhnout na setkání, a vezměte si ho sebou.

5.
Buďte kreativní a rozhodní
Znát svá práva na služby, ubytování a vy-
bavení vám pomůže získat, co potřebujete.
Ujistěte se, že diskuse je krátká a k věci.
Nemusíte znovu probírat vaši minulost,
vaše zdravotní záznamy to udělají za vás.
Napište si dopředu, co potřebujete, ať nic

Je nutné pro vaše zdraví a spokojenost, abyste měli jasné povědomí o tom, co je pro vás
důležité. Abyste to zvládli, musíte si vyvinout silné sebeobhájcovské schopnosti. 
Chvíli to trvá, než naleznete svoje silné a slabé stránky. Je potřeba rozhodnout, čeho jste
schopni dosáhnout sami a s jakými každodenními úkoly potřebujete pomoct. Buďte
připraveni najít přesně to, co potřebujete, zjistit, koho se zeptat a jak se zeptat na to, 
co potřebujete.

Jste oprávněni mít veškerá práva v souladu
se zákonem. Můžete se dozvědět víc o svých
právech zkoumáním spolehlivých informací
online, v knihách, skrz peerské a sociální
služby, na workshopech atd.
Pokud máte postižení, máte právo obdržet
informace ve svém rodném jazyce. Máte
právo si vyžádat překladatele do vašeho rod-
ného jazyka, včetně znakového jazyka. Máte
právo obdržet informace v alternativních
formátech, jako například v tisku s velkými
písmeny, v Braillově písmu a dalších. Může-
te požádat instituce, aby poskytly překlada-
tele na schůzkách a pro tištěné dokumenty.

3.
Pište si záznamy
Je nezbytné, abyste si dělali přesné záz-
namy. Pomáhá to řádně doložit vaše potřeby
pro speciální ubytování, odolné zdravotní
pomůcky a další potřebné věci. Ukládejte
si důležité dokumenty, posudky a dopisy
na jedno bezpečné místo. Společnosti po-
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nezapomenete, a zahrňte i náhradní řešení,
pokud některé věci nebudou dostupné.
Sebeobhájství u každého vypadá jinak. Něk-
dy můžete nesouhlasit s někým nebo s jeho
činy. Sdílejte, když s něčím nesouhlasíte.
Komunikujte rozhodně a přesně, spíš než
agresivně, a zdůrazněte, že pracovat dohro-
mady je důležité k nalezení nejlepšího ře-
šení.

6.
Získávejte informace
a rozhodnutí v psané
podobě
Získávání informací od zdravotníků, vlád-
ních agentur a dalších organizací týkajících
se vašeho specifického případu je nesmírně
důležité. Jakmile jsou posudky a rozhod-
nutí v psané podobě, můžete je použít,
abyste pomohli svému případu.
Zaznamenávejte své zlepšení díky doku-
mentům. Mít všechno v psané podobě je
důležité pro zpětné přezkoumání. Pokud ne-
souhlasíte s nějakým rozhodnutím, vyžá-
dejte si odůvodnění také v písemné podobě.

9.
Potvrzujte dohody
a podepisujte dokumenty
Aby byl dokument soudně vymahatelný,
obě strany musí souhlasit se stejnými pod-
mínkami, téměř vždy formou podpisu.
Zkontrolujte všechny poznámky ze schůz-
ky, abyste se ujistili, že všichni rozumí
a souhlasí. Dejte si dostatek času přečíst ja-
kékoliv dokumenty, prozkoumejte je po
schůzce a diskutujte o nich s důvěryhod-
nými lidmi, aby váš podpis byl dostatečně
informovaný. Pokud to je nutné, navrhněte
změny a podepište pouze to, s čím souhla-
síte.

10.
Navázání kontaktu
a poděkování
Je nezbytné, abyste navázali kontakt s před-
staveným agentury / organizace, pokud jste
nedostali dokumenty nebo informace, které
jste si vyžádali. Hlídejte si všechny dead-
liny. Nezapomeňte poděkovat těm, kdo vám
pomohli v průběhu vašeho případu.
(Překlad Anežky Gruberové z: https://disa-
bilityrightsflorida.org/disability-topics/di-
sability_topic_info/10_steps_to_effective_s
elf_advocacy)

Klíče k sebeobhajobě
Těchto deset kroků nás vedlo k tomu, že
jsme vymysleli projekt Klíče k sebeobháj-
ství. Pilotní projekt, jehož hlavní aktivitou
bylo 8 online vzdělávacích víkendových
kurzů Klíče k sebeobhajobě, byl vystavěn
tak, aby přednášející pomohli mladým
lidem ve věku 15 až 30 let nalézt své silné
a slabé stránky. Jedna přednáška se týkala
nalezení vnitřních sabotérů, kteří nás drží
v kruhu negace a nesebevědomí, a co je
potřeba pro to, abychom jim dál nenaslou-
chali, ale postavili se za svá práva a potře-
by. Kurz obsahoval i přednášky o zákonech
o právech lidí se zdravotním postižením,
přednášky o sociálních službách, advoka-
cii, také několik víkendových bloků rozví-
jelo mediální, grafické a IT dovednosti,
které jsou dnes nutností pro sebeobhajobu.
Výukou také bylo sdílení, které velice po-
máhá. Projekt měl také za cíl sdělit, že pra-
covat dohromady je důležité k nalezení
nejlepšího řešení, a také má větší sílu k vy-
dobytí si práv.

Text: Anežka Gruberová
Grafika: Josef Vorek, kresba: Hana Rodná 

7.
Právo se odvolat
Toto je zásadní právo. Právo se odvolat je
právnický termín, který znamená, že pokud
prohrajete svůj případ, máte právo, aby vás
znovu vyslyšel vyšší soud. Také máte prá-

vo na spravedlivý soudní proces. To
znamená nestranný soud, kva-

lifikované právní zástup-
ce a možnost se odvolat.

Pokud nedostanete rozhodnutí, se kterým
jste spokojeni, máte právo ho zpochybnit.
Požadujte jasné tištěné informace ohledně
odvolacího procesu. Ujistěte, se že rozu-
míte procesu a jeho průběhu. Jste povinni
se odvolat v dané časové době.

8.
Dočasná řešení
Zatímco čekáte na rozhodnutí o vašem pří-
padu, uvažujte o dalších možnostech zkou-
máním zdrojů, které jsou dostupné, aby
vám pomohly v mezičase.
Ne každý problém bude vyřešen na vašich
schůzkách. Mluvte se zainteresovanými
lidmi o krátkodobých řešeních, dokud vaše
dlouhodobé problémy nebudou vyřešeny.

Na otázku, co je
sebebohajoba, odpovídali

účastníci kurzu Klíče
k sebeobhajobě

v únoru 2022. 
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Sebeobhájství není
pro každého  
Přemýšlel jsem, jak bych měl téma self ad-
vocacy pojmout. Vlastně termín sebeob-
hájce nemám moc rád, protože mi připadá,
že to trochu předpokládá, že jsem snad
něco provedl a teď bych se měl obhajovat,
ale rozhodl jsem se, že toto slovo zrehabi-
lituji. Myslím si, že sebeobhájství není
úkol pro každého. Člověk k tomu musí mít
určité předpoklady a zároveň odolnost. Jak-
mile se exponujete jakkoliv jinak, než že
jste stejní jako všichni ostatní, automaticky
se najdou hlasy, které se to snaží devalvo-
vat. Je to ale asi přirozené, každý živočišný
druh se snaží zachovat čistotu svého geno-
fondu. A protože každý jedinec z konkrét-
ního živočišného druhu, který se nějakým
způsobem odlišuje, může přenést riziko
aberace toho genofondu, tak zkrátka ti
„normální” mají tendenci ho vypudit.
Svým způsobem tedy dovedu pochopit,
když se postoje lidí zásadně mění podle
toho, jestli řeknu, že jsem autista, nebo ne. 

Sebeobhájce potřebuje
odolnost 
Sebeobhájce potřebuje odolnost vůči nej-
různějším reakcím. Každému, kdo se proje-
vuje na veřejnosti, se stane víc než jednou,

Michal Roškaňuk:
Sebeobhájce má být schopen mluvit tak, 
aby ostatní chtěli naslouchat
Ředitel a zakladatel organizace
Adventor Michal Roškaňuk
jako jeden z prvních u nás začal
otevřeně hovořit o tom, že má
Aspergerův syndrom, již v roce
2011. Tím položil začátky
sebeobhájství v České republice.
V pilotním kurzu Klíče
k sebeobhajobě jsme se snažili
uceleně pomocí přednášek
podpořit mladé autisty, kteří
o sebeobhajobu jeví zájem, aby
získali sebejistotu a zkušenosti
potřebné k vystupování
za autistickou komunitu
na veřejnosti, poznali se
a spolupracovali. V rámci
jednoho kurzového víkendu byli
jako lektoři přizváni někteří
zkušení sebeobhájci z Česka
i Slovenska. Nyní vám přinášíme
Michalovu přednášku
v upravené textové podobě.

že ho třeba začne někdo pomlouvat. Mně se
to stalo taky a nesl jsem to velmi těžce.
Vlastně jsem si říkal: Do prčic, stojí jim to
za to? Vždyť po nich nic nechci, nikoho do
ničeho nenutím. Jen se snažím ostatním vy-
světlit, o čem vlastně je autismus, že je tady
spousta lidí na spektru autismu, ať už těch
obratnějších nebo těch míň obratných,
a snažím se jim vysvětlit, o co se jedná, aby
se nás nebáli. 

Umění neurazit se
Když jsem chodíval na veletrh, kde nezi-
skovky prezentují svoji práci a domlouvají
spolupráci mezi sebou, snažil jsem se najít
prostor pro uplatnění lidí na spektru, kteří
hledají práci. A velice často se stávalo, že
zástupci chráněných dílen, jakmile jsem
zmínil, že bychom jim přivedli autistu,
řekli: To nejde, my tam máme drahé věci,
to by mohl poškodit. Podařilo se mi nikdy
se neurazit, protože mi bylo jasné, že to ne-
myslí zle, že to je produkt nějakých infor-
mačních mediálních kampaní, které jsou
zaměřeny velmi jednostranně. Když někdo
potřebuje získat finanční prostředky na to,
aby poskytoval služby zaměřené zejména
na autisty s vysokou mírou podpory, může
dostat nápad začít ukazovat, jaký je ten au-
tismus strašný, protože tahle kombinace na
hodně lidí funguje. Jenomže potom to od-
skáčou ti s nízkou mírou podpory, protože
všichni mají pocit, že nic jiného než never-
bální autismus s vysokou mírou podpory
neexistuje. S tímhle se musí asi každý se-
beobhájce umět poprat – ne však tak, že
všechny pošle do háje, protože ho to uráží.
Ti lidi to neříkají proto, aby vás urazili, oni
vám jen sdělují informace, které někde při-

jali a zjednodušeným zrychleným učením
pojali.
Peering: sousední trať se sebeobhájstvím
K sebeobhájství samozřejmě patří ještě
spousta dalších věcí. Je to stejné jako s pe-
eringem. Peer podpora je princip, podle
kterého člověk s nějakým znevýhodněním,
poté, co se s ním vyrovná a kompenzuje se
natolik, že je schopen existovat v tomto
světě, může pomoci sdílením s ostatními
lidmi, kteří tím ještě neprošli. Peer jim po-
může sdílením, jakým způsobem si poradil
se svými problémy a jak se z nich dostal.
Peering zmiňuji proto, že to je taková sou-
sední trať se sebeobhájstvím. 

Sebeobhájce mluví
i za ostatní
Každý sebeobhájce by si měl být vědom,
že kromě toho, že si ho poslechne spousta
lidí, kteří buď neznají zhola nic, nebo mají
nějaké kusé informace, ho taky budou pos-
louchat další lidi na spektru, většinou ne-
diagnostikovaní, kteří se teprve hledají
nebo čerstvě našli, a pro ty každá infor-
mace bude mít velkou cenu. A zároveň je
potřeba si uvědomit, že tím, že se prezen-
tujete, prezentujete nejen svoji osobu, ale
i autismus jako takový. Obecně to zna-
mená, že jestliže nějaký autista někde něco
plácne, tak se může stát, že si to bude
někdo generalizovat, přesně v duchu zjed-
nodušeného vnímání. „Ale ten autista říkal,
že Arabové nemají v Evropě co dělat. To
znamená, že autisti jsou strašní rasisti.” Je
to typický sylogismus, ale přesně tímto
způsobem lidé uvažují.

Kde jsou další
Aspergeři v ČR?
Jak jsem se vůbec dostal do situace, na je-
jímž konci bylo to, že jsem začal mluvit ve-
řejně o svém autismu? Jako dítě jsem byl
takový podivín, ale to vlastně není pod-
statné, protože s pubertou jsem si dokázal
najít svoje místo na slunci a dlouhou dobu
jsem různými způsoby přežíval, až jsem se
dostal do IT. Vlastně jsem tak trochu po-
tvrdil jeden z mýtů o autismu, že autisté
jsou ajťáci, kteří umějí bezvadně počítat
a já nevím co všechno. Ne že bych uměl
bezvadně počítat, ale programování mě
vždycky bavilo. Hlavně se mi líbilo, že když
udělám chybu, můžu ji beztrestně opravit.

Každý sebeobhájce
by měl mít jasno
v tom, co všechno
chce o sobě
sdělovat,
a měl by být připraven
na tuhle otázku
odpovědět i tehdy,
když nepadne.
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Když něco děláte delší dobu, okolí na vás
nevyhnutelně klade postupně vyšší nároky.
Takže jsem se v práci dostal přes pozici pro-
jektového manažera až na šéfa vývoje. Jako
projektový manažer musíte dělat něco jako
mediátora, takže pro člověka se sociální
dysfunkcí to není úplně ideální. Ale vzhle-
dem k tomu, že jsem měl poměrně volnou
ruku a tým programátorů a testerů jsem
sestavoval sám s analytikem, tak nám to
vlastně fungovalo velmi pěkně. Do doby,
než se firma začala dostávat do problémů.
Tím jsem se začal dostávat do problémů
i já, protože se najednou začali měnit lidi,
a já rychlé změny, které nemám pod kontro-
lou, těžce nesu, takže jsem se tam cítil hůř
a hůř. Ale vzhledem k tomu, že jsem tam
měl za sebou řadu let práce, měl jsem velký
problém najednou odejít. Následkem toho
jsem se totálně zdravotně sesypal a asi rok
jsem se z toho vzpamatovával. O svém au-
tistickém vyhoření jsem mluvil v rozhovoru
pro ATYP Speciál v roce 2021. 

Během toho roku jsem se snažil udělat si
nějakou rekapitulaci a hlavně přijít na to,
co budu dělat dál. Mimo jiné jsem zjistil,
že se mi zhoršila pozornost, že už jsem
přestal mít rád počítače a tak dále. Říkal
jsem si, co budeš, chlapče, dělat? Já jsem
dělal v životě hodně různých věcí, pořád
jsem hledal, kde mi bude dobře, ale
vždycky tam byli nějací lidé, kvůli kterým
mi nakonec nebylo vždycky úplně dobře.
A teď jsem musel konstatovat, že k ničemu
z toho, co jsem zkusil, se už nechci vrátit.
Když jsem se sesypal, tak jsem začal do-
cházet k lékařům a došel jsem k názoru, že
potřebuji vědět, co přesně se mnou je. Tak
jsem se postupně také dostal až k diagnóze
Aspergerova syndromu.
Když jsem se dával znovu dohromady,
vzpomněl jsem si na to, jak obtížně jsem
hledal jakékoliv informace o autismu a že
nejcennějším zdrojem pro mě byly servery,
kde je spousta dalších autistů, kteří si rozu-
mějí. A já jsem rozuměl tomu, co tam píšou.

To byl pro mě úžasný objev a říkal jsem si,
že to není možné, abych já byl tady v Česku
jediný člověk tohoto typu. Říkal jsem si: No
dobře, jestliže v zahraničí existují autistické
organizace a diskuzní servery, kde si lidi
spolu povídají a vyměňují si zkušenosti, tak
to by se dalo udělat i tady. 

Cesta k Adventoru
Nakonec jsem se rozhodl, že založím něja-
kou neziskovku podobnou těm, které jsou

Sebeobhájce by měl
být schopen mluvit
takovým způsobem,
aby se dohodl
s ostatními, aby
aspoň trošku ostatním
sám rozuměl.
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v zahraničí. A že kapitál, který do toho vlo-
žím, bude to, že budu o sobě veřejně komu-
nikovat informaci, že jsem autista. Ze za-
čátku to bylo velmi komplikované, protože
mi to spousta lidí nevěřila. Česká republika
a Slovensko byly totiž plné informací pouze
o autistech s vysokou mírou podpory.
Termínem vysoká míra podpory označu-
jeme to, o čem se dříve mluvilo jako o níz-
kofunkčním autismu, což nevyjadřovalo
kvalitu člověka, ale jeho aktuální možnosti.
Nyní mluvíme o autismu s vysokou mírou
podpory (u lidí, kteří mají větší problémy
s komunikací a samostatným bytím) a s níz-
kou mírou podpory (kteří potřebují nejen
nižší míru podpory, ale také ve zcela jiných
oblastech a formách), ale je to pořád stejné
spektrum autismu.

Když jsem se rozhodl, že založím organi-
zaci Adventor, začal jsem si k tomu dělat
přípravu. Říkal jsem si: Zkusíme poskyto-
vat nějaké služby, podporu, a zaměříme se
hlavně na autisty s nízkou mírou podpory,
protože pro ně tady nebylo vůbec nic a je to
také méně náročné na zdroje. Ono velmi zá-
leží na tom, jak ten člověk na tom aktuálně
je – to členění není mateřské znaménko.
Znám takové, u kterých byste to rozhodně
neřekli – třeba kluk, který v deseti letech
ještě nemluví, a ve dvanácti mluví jako
kniha. Právě verbální komunikace je větši-
nou rozhodujícím faktorem, který berou ro-
diče a odborníci v potaz.

Nejde jen o autismus
s vysokou mírou podpory
Ze začátku to bylo úplně nejvíc o vysvětlo-
vání, že autismus s vysokou mírou podpory
existuje, ale není to jediná forma. Autismus
je prostě spektrum, které má nějaké dvě
krajní modality a mezi tím se nachází
mnoho dalších poloh. Dnes už je porozu-
mění té problematice lepší. Potom je zase
jistá část populace, která řekne: To jsou ty
indigové děti, úžasné, geniální, propojené
přes vyšší vibrace do genetických transfor-
mátorů... Ale to je samozřejmě nesmysl,
stejně jako autista není nějaké monstrum/
zrůda, potácející se někde v křovinách, tak
ale taky autista není génius, který umí hrát
na piano jednou rukou, druhou na housle
a u toho počítá. Spousta lidí na spektru je
kreativní v různých směrech, ať už malují,
píšou a tak dále, ale to má podle mě trošku

jinou příčinu. Myslím, že to souvisí se sku-
tečností, že řada lidí na spektru autismu
patří mezi ty vnímavější a jejich vnímání
bývá v jistých aspektech trochu jiné. Pokud
se tedy chtějí o svůj způsob vnímání podělit
s druhými nebo jen ventilovat svá pohnutí,
vede je to přirozeně k tvorbě.

Autismus je spektrum
Vlastně pořád pendlujeme mezi tím, že se
snažíme vysvětlovat, že když se někdo na-
chází na jednom konci spektra např. s vy-
sokou mírou podpory, tak to vůbec
neznamená, že tam musí zůstat. Někdo
může být označen jako nekomunikující,
přitom je schopen komunikovat, ale ne řečí
– dokud mu někdo nedá do ruky klávesnici
nebo ho nenaučí psát tužkou, tak se to ne-
dozví, viz Carly Fleischmann a další po-
dobní. A naopak, jak všichni dobře vědí,
jsou chvíle v životě každého autisty, kdy
by nikdo nepoznal, že má třeba dokonče-
nou základku... Samozřejmě se to těžko
vysvětluje, protože dnešní svět neustále
chrlí spoustu informací na všechny lidi
mnohem víc, než kolik se toho dá pojmout.

Takže lidé mají tendenci zjednodušovat to,
co vnímají. Jestliže někdo má novou infor-
maci, potřebuje, aby to bylo na dva od-
stavce. A když to během nich nepochopí,
tak to zahodí nebo si udělá nějaký zjedno-
dušený závěr. V téhle soutěži o rychlost
v komunikaci je potřeba nějakým způso-
bem uspět, respektive mít to předem natré-
nované, abych jako sebeobhájce dokázal
říct dostatečně svižně a srozumitelně, o co
mi vlastně jde.

Autismus a práce v týmu
Tyhle dvě věci – že budu veřejně komuni-
kovat svoji diagnózu a že se zaměříme na
lidi s nízkou mírou podpory – byly takové
základní stavební kameny Adventoru.
Potom jsem si říkal: No dobře, jsem to já
a vím, jak zhruba funguji. Vím, že mám
svoje slabiny a že jsou chvíle, kdy nejsem
schopen podávat výkon, a jsou chvíle, kdy
jsem schopen podat větší výkon než ostatní.
A jestliže takových lidí je tady v Čes-
ku víc, tak se dáme dohromady a všichni
budou zírat! Byla to trochu naivní před-
stava. Praxe ukázala, že ne vždycky se to

Sebeobhájce
potřebuje odolnost
vůči nejrůznějším
reakcím.



dá tímto způsobem vyřešit, protože drtivá
většina z nás má problém třeba s komuni-
kací s cizími lidmi, takže to jsou takové
role, do kterých se nikomu úplně nechce.
Já třeba s tím zrovna nemám moc problém,
ale je to asi tím, že problém nepoznám. Ne
že bych nedělal chyby, občas se mi stane,
že řeknu něco s nejlepším vědomím a svě-
domím, ale druhý člověk se urazí a já to
musím složitě vysvětlovat. Ale zrovna
třeba zatelefonovat nebo něco s někým do-
jednat, to mi nevadí. Jinak všichni mají
obecně tendenci zůstávat spíše v pozadí,
kde se dělají nějaké práce, aniž by člověk
byl v kontaktu s vnějším světem.

Sebeobhájce by měl být
schopen dohodnout se
Postupně jsem také zjistil, že mezi tím, co
člověk chce dělat, a mezi tím, co fakticky
může dělat, je dost velký rozdíl, a ne vždyc-
ky si to lidé uvědomují. Tím se vracím
k tomu, co jsem říkal úplně na začátku, že
opravdu asi ne každý se může vydat na
dráhu sebeobhájce. Sebeobhájce by měl být
schopen mluvit takovým způsobem, aby se
dohodl s ostatními, aby aspoň trošku ostat-
ním sám rozuměl. Samozřejmě, že k něja-
kým nedorozuměním bude občas docházet,
ale je to celkem dobré v tom, že jestliže se-
beobhájce něco sděluje ostatním, je to jed-
nosměrná komunikace. On maximálně sbí-
rá otázky a odpovídá, ale pořád to má nějak
pod kontrolou.

V týmu je důležitá tolerance
Co se týče práce v týmu třeba v neziskov-
kách, myslím, že rozdíl mezi námi a neuro-
typiky bude asi ten, že neurotypici se z ně-
jakých neshod a komplikací při práci po-
měrně snadno oklepou a za tři dny už jim
bude připadat, že je všechno v naprostém
pořádku. Zatímco my se to snažíme složitě
řešit. Myslím si, že asi nejdůležitější u tý-
mové práce je tolerance. Zaměstnáváme
lidi na spektru, a proto taky máme po-
měrně dost zkušeností s tím, jak jsou lidé
schopni pracovat týmově. Adventorem
prošli lidé, kteří třeba byli velice chytří
a velice schopní, ale nedokázali spolupra-
covat v týmu. Třeba jsme se na něčem do-
mluvili, že to nějak bude, ale oni to pak
udělali úplně jinak, čímž to ostatním poně-
kud zkomplikovali, ale připadalo jim, že je
všechno v pořádku. To jsou zkušenosti, na
které člověk přijde jen tím, že to prakticky
vyzkouší. Řešením je vysvětlovat nejen jak
věci mají být, ale také proč tak mají být.
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Sebeobhájcem
nemůže být každý.

„Lidé na spektru nejsou výkvět lidstva ani ostuda planety, 
jsou prostě jiní. Tam, kde jim zaměstnavatel umí vyjít vstříc, mohou vyjít

vstříc i oni jemu a stanou se dobré věci.”

M I C H A L  RO Š K A Ň U K
S E B E O B H Á J C E  O C E N Ě N Ý 

N A  2 . A U T I S T I C K É  K O N F E R E N C I  Z A  R O K  2 0 2 1

Jak moc se má
sebeobhájce otevřít?
Nikdo vás nenutí, abyste o sobě kdekoli
vykládali, že máte Aspergerův syndrom
nebo nějakou jinou formu autismu, to zá-
leží čistě na vás. Spousta lidí na spektru z to-
ho má velký stres, že se i bojí vůbec dia-
gnostiku absolvovat, protože mají obavu,
že by se to někdo někde o nich dozvěděl.
Ale to se nemůže nikdo dozvědět jinak než
tak, že vy mu to řeknete.
To, na co se vás všichni budou chtít zeptat,
když budete veřejně mluvit o autismu, ale
málokdy to někdo udělá, je: Co je s tebou
špatně? Protože když já tímto způsobem
někde mluvím, ať to je show někde v di-
vadle, beseda pro rodiče nebo workshop
s pedagogy, tak všem tu otázku vidím
skoro od začátku v očích – mluví jako
kniha, evidentně spoustu věcí ví a je nám
schopen to vysvětlit, tak co je to za autistu?
Ten nemůže mít žádný problém.

Vědět, co chci jako
sebeobhájce sdělit
To, že jsem sebeobhájce, neznamená ještě
nic. Kromě toho, že člověk musí mít svůj
vnitřní program, musí vědět, co chce vlastně
sdělit, musí být připraven na to, že bude
občas čelit i ne úplně příjemným situacím.
Musí si ujasnit, jak se chce profilovat, pro-
tože kromě toho, že může mluvit o tom, že
má nějaký problém, může naopak mluvit
i o tom, že tady jsou věci, které vnímá on,
ale ostatní je nevidí, že autismus má i svá
pozitiva a jaká to jsou.
Vám může připadat, že to, co potřebujete
sdělit, říkáte naprosto srozumitelně, protože
vám je to srozumitelné, ale možná nedáváte
ty správné argumenty nebo vysvětlující po-
známky. Třeba mluvíte o nějakých věcech,
které ty lidi dráždí, a proto možná nejsou
ochotní vás vyslechnout, podpořit. Třeba
s rodiči je taková komunikace vždycky slo-
žitější. Já se snažím vždycky vysvětlovat ro-
dičům, aby si byli vědomi toho, že jestliže
chtějí něco se svým dítětem řešit, tak by
bylo nejlepší, kdyby jim mediátora dělal
někdo jiný. Každá máma má samozřejmě
pocit, že ona chce pro svoje dítě to nejlepší
a ona ví nejlíp, jak mu pomoci, ale neuvě-
domuje si, že mezi nimi dvěma je nějaký

vztah a ten vztah určuje to, jak spolu komu-
nikují. A právě proto nemusí někdy být jed-
noduché se o něčem pobavit. 
Sebeobhájce by měl mít předem jasno, co
těm lidem bude sdělovat, protože jim něco
říct musíte. Dejme tomu jim řeknete: Špatně
se soustředím; dovedu to, ale po čase moje
pozornost začne postupně opadávat a vad-
nout, a pak si musím dát pauzu a dělat
chvilku něco úplně jiného, abych se odre-
agoval a mohl fungovat dál. Tohle je věc,
kterou ti lidé pochopí. Ale když jim třeba
řeknete, že špatně snášíte stres, může se stát,
že řeknou: To já taky, nikdo nesnáší stres
dobře. Ale to, že vy to máte úplně jinak, že
pro vás „špatně snáším stres” může zname-
nat, že si třeba máte tendenci ublížit, abyste
se z toho nějakým způsobem dostali, to už
je věc, kterou možná nebudete chtít komu-
nikovat. Těm lidem to ale bez toho, že jim
něco naznačíte, nedojde. Každý sebeob-
hájce by tím pádem měl mít jasno v tom, co
všechno chce o sobě sdělovat, a měl by být
připraven na tuhle otázku odpovědět i tehdy,
když nepadne, protože je potřeba na ni od-
povídat.

Text: Michal Roškaňuk
Foto: archiv ATYP magazín
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Anežka Gruberová (24 let) je cestova-
telka, zahradnice v klášteře, kreslířka
a modelka. O svém autismu ví
od 17 let a také se potýká s duševním
onemocněním typickým pro ženy na
spektru – deprese, úzkosti, vyhoření.
Z toho všeho jí pomáhá příroda
a cestování. Můžete sledovat její FB
a Instagram Autistka na cestách, kam
postuje fotografie z putování, ale také
sděluje lidem, jaké to je žít s autismem
a duševním onemocněním. O cestě do
Santiaga de Compostela napsala dva
texty do ATYP magazínu. Její krátké
citace na grafických slajdech znáte
z FB a IG ATYP magazínu. Také
obohatila svými kresbami Domalovánky
Slavní autisté. V rámci projektu
Autismus není vidět se zúčastnila
natáčení rozhovorů, které můžete
najít na YT kanálu Ptejme se autistů.
Krátce byla koordinátorkou kurzu
Klíče k sebeobhajobě, ale psychický
stav a změny v jejím životě jí
nedovolily pokračovat.

Co kdybych začala provokativní větou:
Ty nevypadáš jako autistka!
Myslím, že je to tím, že mám vysokou úro-
veň maskování. Dokážu se dobře schovat
mezi lidmi. Trochu mě tato reakce štve,
jako by mi někdo bral právo na moji dia-
gnózu. Ale snažím se to vnímat tak, že je
normální, že lidé tuhle reakci mají. Můžu
toho, kdo se na to ptá, trochu poučit a ne-
brat si to osobně. Jsou to takové rozpo-
ruplné pocity, na jednu stranu pochvala,
jak jsem dobrá, na druhou stranu si říkám,
jak bych si přála nemuset se maskovat.

Prozraď, co odpovídáš?
Většinou to odsouhlasím, že to vím, ale v hla-
vě bych mu nejradši řekla: A jak teda podle
tebe vypadá autista? Ale neodvážím se.

Neštve tě to, že si uvědomíš, kolik síly
musíš do maskování vkládat?
V podstatě ano, protože tím, že se neustále
maskuji, to dělám i ve chvílích, kdy bych
nechtěla. Nejde mi to odbourat. Když jsem
ještě byla ve svém bývalém zaměstnání
a měla jsem těžkou migrénu, věděla jsem,
že potřebuju jít nutně domů. Potřebovala

Maskuji,
tedy
(ne)jsem
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jsem zahrát, jak špatná ta migréna je, abych
to mohla ukázat, protože jsem byla navyklá
všechno pořád skrývat.

Přitom migrénu mívají i neurotypici,
není to nic „divného“. Měla jsi pocit,
že na migrénu nemáš právo?
To, že mám právo mít migrénu nebo něco
podobného, si často potřebuju zvědomit. Že
je to v pořádku. Není to úplně jednoduché.
Asi taky jde o to, že se bojím mít právo si
odpočinout, že mi nikdo neuzná, že jsem
přetížená, tak musím migrénu zveličit, což
je samo o sobě paradox, protože zveličit ani
nejde, jak je člověku zle. Nakonec mě pus-
tili domů.

I někteří neurotypici říkají, že
potřebují „zveličovat“ nemoc, aby
si mohli odpočinout. To souvisí
s vyhořením, které jsi taky zažila.
Řekneš nám k tomu něco?
Hodně se snažím pracovat na tom, abych
byla na sebe hodná. Snažím se říct si, že si
můžu dovolit dívat se třeba celý den na se-
riál. Poslední měsíce, možná i rok je pro
mě psychika dost problematická. Musím
se naučit s tím pracovat. Co se týče toho,
aby mi třeba doktor uvěřil, že mi něco je –
to je pro mě hodně těžké. Mívám například
velké bolesti v zátylku, už několik let, teď
je to ve fázi, že nemůžu ani běhat nebo jez-
dit na kole, každé drcnutí mě nesnesitelně
bolí. Už jsem s tím byla u čtyř lékařů
a všichni mě odbyli. Ve mně to potom bu-
duje velkou frustraci.

Jak na tebe působila spolupráce
na projektu Klíče k sebeobhajobě?
Pracovala jsi tam především na
začátku, kdy se projekt rozbíhal, to
bylo hodně náročné i pro ty, kteří
třeba ani nejsou tak snadno unavitelní
jako ty.
Ze začátku jsem z toho projektu byla velmi
nadšená, hodně jsem se do toho vrhla, ale
na pozadí se u mě odehrály velké životní
události. Uvědomila jsem si, že musím
ukončit studium na VŠ, protože ho nezvlá-

dám, že musím ukončit svoji dosavadní
práci a najít si jinou. V té původní práci
jsem pracovala s lidmi a byla jsem z toho
neskutečně vyčerpaná. Tím pádem jsem si
zkusila zažádat o invalidní důchod. Se so-
ciálkou mám problémy doteď, mají velké
prodlevy ve všem. Bylo toho zkrátka hodně.
Nafukovala se taková pomyslná bublina,
která pak praskla.

Myslíš si, že to bylo takzvané autistické
vyhoření?
Myslím, že ano. Řekla bych, že my autisté
máme společné to, že se vždycky do ně-
čeho nadchneme a začneme do toho dávat
všechno. Já jsem začala dávat všechno do
vícero míst a došly mi síly. Všechny psy-

chické potíže se najednou zvětšily, přestala
jsem zvládat komunikaci – neodpovídala
jsem na zprávy, nepsala jsem nikomu, ne-
zvedala jsem telefony. Neměla jsem energii
na nic, pořád jsem spala, do toho jsem byla
neustále nemocná fyzicky, trápily mě an-
gíny, laryngitidy, i tělo bylo vyčerpané.

Všimla sis, že bys byla víc autistická, že
bys třeba přestávala mluvit?
Řekla bych, že čím hůř mi je, tím víc jsem
autista, protože tím méně zvládám masko-
vání. Měla jsem tehdy partnera, takže i ve
vztahu to bylo vidět. Víc jsem se uzavírala
do sebe, stranila jsem se, méně jsem zvlá-
dala fyzický kontakt, víc jsem byla fixo-
vaná na svoje plyšáky...

„Nejde mi o to, abych
procestovala celý svět,
ani abych nachodila
stovky kilometrů.
Místo toho jsem
vděčná, že můžu
v přírodě čistě
existovat.“

SBORNÍK SEBEOBHÁJCŮ



ROZHOVOR S ANEŽKOU GRUBEROVOU 39

Co ti z toho pomohlo ven? Nakonec jsi
psala, že jsi našla novou práci...
Neskutečně mi pomohla sociální pracov-
nice, se kterou jsem se i skamarádila. Hlí-
dala mi různé termíny a díky ní jsem si
i našla novou práci. Byla jsem zoufalá, vě-
děla jsem, že nezvládnu pracovat v kance-
láři nebo s lidmi, v hlučném prostředí, bez
oken, ale ani online, protože jsem měla zku-
šenost, že v tomto stavu nedokážu ani on-
line práci pro Klíče k sebeobhajobě. Taky
jsem si nedokázala představit, kdo by mě
mohl zaměstnat. Ta sociální pracovnice se
zmínila, že jeden její klient pracoval v kláš-
terní zahradě. Vzniklo to úplně náhodou,
řekla, že zavolá pánovi, který to měl na sta-
rost. Ten vzkázal, že můžu přijít na pohovor,
ale já jsem zrovna chtěla na tři týdny odjet,
což už by bylo pozdě. Nakonec se ukázalo,
že mu odpoledne odpadla nějaká schůzka
a já bych mohla přijít rovnou. Tak jsem tam
přišla a přijali mě.

Teď se zeptám naschvál ošklivě:
Ty zažíváš vyhoření, je ti zle, žádáš
o invalidní důchod, a odjedeš si na tři
týdny cestovat? To moc nevypadá, jako
že by ti bylo tak zle... Takhle by se
možná zeptal nebo si to myslel neuroty-
pik. Někdo by nezvládl cestovat, když
mu není dobře, ty naopak ano. Co ti to
dává, když to zvládneš i vyhořelá?
Mně není dobře, když jsem mezi lidmi. Vět-
šina mých potíží vzniká přítomností lidí,
ale když jsem v přírodě, tak se neskuteč-
ně uvolním, psychicky i fyzicky. Takže v tu
chvíli to byl trochu útěk, nevěděla jsem si
rady, potřebovala jsem na chvíli uvolnit na-
shromážděné napětí. Proto jsem se rozhod-
la, že odjedu a budu na chvíli mimo dosah
reálného světa. Nakonec jsem se stejně vrá-
tila po necelém týdnu.

Když je člověku hodně zle a má třeba
deprese, tak často jen leží a je pasivní.
Co tě donutí k té akci, že vstaneš, sbalíš
si batoh a odjedeš?
Myslím, že to bylo čisté zoufalství. A věděla
jsem, že když budu mít práci, tak už nebudu
moct jen tak odjet, takže to byla  poslední
příležitost.

Jaké to bylo první den, když jsi odjela?
Jela jsi sama, nebo s někým?
Byla jsem sama a bylo to těžké. Jela jsem
na Slovensko, chtěla jsem dokončit Cestu
hrdinů SNP, kterou už jsem začala pár let
předtím. Chtěla jsem přejít Nízké Tatry
a pokračovat k Bratislavě. Všechny ty cesty
vlaky a autobusy byly náročné, kvůli zpož-
děním jsem pak dorazila později, než jsem
chtěla. Jak jsem vyrazila na cestu, kde je

přes tisíc metrů převýšení, tak jsem zjistila,
že ty cesty nejsou prošlapané. Neměla jsem
sněžnice ani běžky. Začala jsem zapadávat
do sněhu, až do půlky stehen. V takovém te-
rénu vyjít nějakých 1100 metrů nahoru,
nevím kolik kilometrů cesty, rozhodně není
jednoduché. Pak jsem začala být podchla-
zená, protože dole bylo ještě relativně teplo,
ale čím výš jsem šla, tím byla větší zima.
A tím, že bylo všude tolik sněhu, jsem ne-
dokázala na sebe navléknout další vrstvy,
abych nebyla celá mokrá. Začal foukat vítr
a stmívalo se. Neustále jsem padala, nevě-
děla jsem, kde je cesta, v tu chvíli už jsem
se bála. Říkala jsem si, že pokud ještě jed-
nou spadnu, tak si zavolám horskou službu,
což jsem nechtěla, ale věděla jsem, že už
bych neměla sílu jít dál. Byla jsem možná
200 m pod vrcholem a viděla jsem, že tam
jede sněžná rolba. Začala jsem mávat a sko-
čila jim do cesty, takže zastavili. A jak přišla
úleva, tak mi vyskočily všechny úzkosti,

začala jsem se dusit, třást se, tekly mi slzy
a nebyla jsem schopná vydat ani slovo. Pán
z rolby vůbec nevěděl, co se děje. Tak mě
naložili a odvezli na nejbližší chatu. V té
rolbě jsem se uklidnila. Líbilo se mi, jak si
tam se mnou povídali dva další pánové
a vůbec neměli nějakou reakci typu „Češka
v horách“ nebo že jsem sama a nezodpo-
vědná. Naopak mě brali tak, že mám zku-
šenosti, což bylo skvělé.

Napadlo mě, jestli to, co člověka učí
život, nevidíš v přírodě výrazněji.
Znám tě jako člověka, který musí
pracovat na 150 % a musí odevzdat
dokonale zpracovaný úkol. A najednou
sis vytyčila cíl – dojít nahoru – a nedo-
sáhla jsi ho. Ale přesto sis to dovolila.
V zaměstnání, kde to není tolik vidět, si
to nedovolíš a spadneš do vyhoření. Ale
tady, v přírodě, sis byla schopná říct,
že by tě to taky možná zabilo, kdybys
šla dál...
Tehdy to ještě tak nebylo, že bych si dovolila
nedojít. Ještě jsem to považovala za selhání
– že jsem to nevyšla, že jsem tu cestu nedo-
končila. Pak jsem jela na Malou Fatru, kde
jsem zvládla jen jeden výlet, bolela mě ko-
lena a psychika šla dolů. Brala jsem to jen
jako selhání. Až v červenci jsem poprvé za-
žila to, že jsem mohla jít do přírody a užít
si tu cestu. Jela jsem s mámou, měly jsme v
plánu ujít 100 km. Už na začátku jsem se cí-
tila špatně a rozbolelo mě koleno. Bylo
jasné, že to nedojdeme. To, že to nedojde-

„Domovem je pro mě
příroda. Když jsem za-
balená do spacáku
a piju kakao, které
jsem si uvařila při
západu slunce, jsou
to pro mě nejkrás-
nější vzpomínky.“
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me, na mě opět spadlo. Zase selhání. Nako-
nec jsme se zastavily asi ve dvě odpo-
ledne u nějakého přístřešku a jen tak jsme
v té přírodě byly. Tam jsem si uvědomila,
jak je to úžasné. Že to vůbec není o nějakém
pevně daném cíli a nachozených kilome-
trech, ale o tom, být v přírodě. To mi teď po-
máhá v osobním životě, když cíle, které si
nastavím, jsou přemrštěné. Je důležité si do-
volit jen tak být a existovat.

Je asi důležité přestat se vinit. Brát to
jako proces, kam člověk dojde, tam
dojde. Výzvy jsou dobré, ale není
dobré se vinit, když to nevyjde. Vyjde
to třeba příště.
Tím se teď hodně začínám řídit – cesta je
cíl, nemá smysl se honit za vysokými ná-
roky.

Tvoříš na Facebooku a Instagramu
profil Autistka na cestách. Když jsem
si to prohlížela, říkala jsem si, že je
zajímavé, co fotíš. Nevypadá to, jako
když někam jede Japonec a vyfotí se
před Louvrem...

Mám tam hodně fotek přírody, mám ráda
východy a západy slunce, hory... Nepova-
žuji se za fotografku, ale výtvarné nadání
mi ve focení asi pomáhá. Snažím se, aby
ta fotka něco trochu vyjadřovala a aby tam
bylo trochu nějaké mystično, genius loci.
A u fotek sebe se snažím, aby byly reálné,
jako já, když nepočítám ty modelingové.
Abych neměla nějakou pózu, ale abych vy-
jadřovala nějakou emoci.

Při cestování se tedy cítíš autentická?
Ano. Trochu se mi to už daří přenášet i do
běžného života. Je to těžká cesta. Momen-
tálně se snažím na sociální sítě psát hodně
otevřeně a autenticky. Není to o tom, abych
lidi o něčem poučovala, ale abych jim uká-
zala, jaké to je žít s autismem a duševním
onemocněním.

Jak se vyrovnáváš s kritikou?
Zatím velmi dobře, měla jsem jen tři takové
nepříjemné komentáře a nijak se mě to ne-
dotklo. Myslím si, že to je proto, že jsem si
prošla tolika strašnými věcmi, že mě nějaký
špatný komentář nemůže rozhodit, a hlavně

že toho člověka nevidím reálně před sebou.
U jednoho hejtového komentáře tomu
člověku lidi psali, co si jako o sobě myslí.
Takže i ty reakce ostatních lidí mi pomáhají.

Mluvila jsi o tom, že online prostředí tě
přetěžuje...
Pořád si v tom hledám nějaký režim a pra-
vidla, abych věděla, co si můžu dovolit a co
ne. Když zveřejním příspěvek, tak to ne-
chám den nebo dva být a poté se na to dvě
rána podívám a třeba hodinu strávím ko-
mentáři a zprávami, případně plánováním
dalších příspěvků. Pak si zase dám den
volno a následně dám třeba hodinu tomu,
abych naplánovala další příspěvky.

Takže nějaké scrollování a prohlížení
ostatních moc neděláš?
Skoro vůbec. Zjistila jsem, že mě to zas tak
nebaví a přetěžuje mě to.

Dáváš na sociální sítě i svoje kresby,
daří se ti při cestování psát a kreslit,
nebo kreslíš až doma?
Při cestování nekreslím. Píšu si deník, ale
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„Čím hůř mi je, tím
méně zvládám
maskování.
Řekla bych, že my
autisté máme
společné to, že se
vždycky do něčeho
nadchneme
a začneme do toho
dávat všechno. Já
jsem začala dávat
všechno do vícero
míst a došly mi síly.“

peče, takže já si představuju, že mi ten dort
třeba někdo upekl.

Pracuješ se smysly?
Ano, hlavně s tím vizuálnem, co vidím, ale
i hmat. Některé materiály špatně snáším.
Momentálně nedokážu spát v ničem jiném
než ve flanelovém povlečení, takže i to je
pro mě součást domova. Na cestách s se-
bou mám vždycky plyšáka. Nejdéle je se
mnou Ijáček, tomu je dvacet let. Toho ale
na cesty neberu, protože bych se o něj bála.
Místo toho si beru prasátko. Nedokážu
spát, aniž bych něco tulila pod rukou.

Známá filozoficko-duchovní poučka
říká, že člověk na konci každé cesty
zjistí, že to nejdůležitější má v sobě.
Nenapadne tě pak někdy, jestli má
vůbec smysl někam jezdit?
Mně jde o to, že v přírodě jsem opravdu
šťastná. Když mi život ve městě nedělá
dobře, tak podle mě není důvod se snažit tu
touhu po přírodě překonat. Nejde mi o to,
abych procestovala celý svět, ani abych na-
chodila stovky kilometrů. Místo toho jsem
vděčná, že můžu v přírodě čistě existovat.
Dělá mi radost, když vidím pupeny, když
vidím horský pramen a můžu si nabrat prů-
zračnou vodu.

Našla jsi tohle i na klášterní zahradě?
Částečně ano. Myslím si, že i proto jsem
tam tak spokojená, protože vidím, jak se mi
všechno může měnit pod rukama. Navíc
jsem celé dopoledne venku, což mi dělá
dobře, protože v budovách se často cítím
stísněně, klaustrofobicky.

Připomněla jsi mi, že to byl jeden
z důvodů, proč jsi potřebovala
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jsem těžký dysgrafik a nezvládám toho
moc psát, natož čitelně. Teď zkouším místo
psaní dělat zvukové nahrávky. Zatím to
jde, ještě uvidím. Je to zvláštní, musím se
naučit nestydět se sama před sebou.

Zaujala mě tvoje úvaha na IG o tom, že
se necítíš nikde doma.
Celý život jsem se neustále stěhovala. Teď
je mi 24 a bydlím na dvanáctém místě.
Nikdy jsem neměla možnost zapustit ko-
řeny, jak se říká. Když mi bylo sedm, měla
jsem už za sebou druhé stěhování. Nikde
jsem nezarostla, nezůstala dostatečně dlou-
ho, abych to místo poznala a začala ho mít
ráda, případně tam mít kamarády. Tak-
že jsem ani nezažila pocit domova.
I doma to bylo náročné, žili jsme v komu-
nitě lidí, se kterou to bylo ještě těžší.
Dlouho jsem se tím trápila, zvlášť když
jsem viděla někoho, kdo v mém věku bydlí
celý život na jednom místě, až jsem si uvě-
domila, že si musím udělat vlastní domov.
Tak jsem se rozhodla, že domovem je pro
mě příroda. Když jsem zabalená do spa-
cáku a piju kakao, které jsem si uvařila při
západu slunce, jsou to pro mě nejkrásnější
vzpomínky. Příroda je to, co mě dělá šťast-
nou, ale zároveň vím, že je potřeba mít
střechu nad hlavou, takže už mám i systém,
jak se naučit žít v tomto prostředí. Mám
vylepené fotky a papíry s poznámkami, na
skříni mám nalepený recept na jablečný
dort, protože v knížkách je často zmíněná
„vůně domova“, třeba že maminka něco
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Proč? 
Na všech oborech jsem měla podporu od
center pro podporu studentů s různými po-
tížemi. Problematické bylo, že jsem si sama
musela říct, co potřebuji za úpravy, tudíž ze
začátku jsem skoro žádné neměla. Jak jsem
sbírala zkušenosti, byla jsem schopna si říct,
co mi vyhovuje. Ale přišlo mi, že zcela
základní věci nebyly dořešené. Například
s prohlídkou budovy byl problém, protože
se některé věci řešily až po začátku seme-
stru nebo na to neměli personál. Nakonec
jsem si musela vše projít sama. Menza pro
mě byla velký stres, neodvážila jsem se
vejít dovnitř a radši jsem neobědvala. 
Největší problém v posledních studiích byl
v tom, že mě přetížily i všechny zprávy
a informace, které jsem musela vstřebat,
a s tím mi nikdo nepomohl. Naopak se toho
na mě navalilo ještě víc z center, která mi
měla pomáhat. Nechci znít příliš kriticky
vůči nim – vždy jsem se setkala s milým
a vstřícným přístupem, ale celý systém mi

nevyhovoval a nezdálo se mi, že ví, jak mi
pomoct. Například Matematické inženýr-
ství jsem mj. ukončila proto, že se musely
začít nosit roušky. Já roušku nezvládám
a zároveň jsem nezvládla, jak se na mě
všichni dívají, když jsem ji na sobě neměla.
To, že paní z centra napsala vyučujícím, že
jako autistka roušku mít nebudu a nemusím,
mi k ničemu nepomohlo.

Matematickou biologii jsem ukončila proto,
že jsem měla ústní zkoušku z jednoho před-
mětu, kde mě profesor ponižoval a hodinu
mě držel u sebe v kabinetě, přestože se hned
na začátku rozhodl, že mě nenechá projít.
Byla jsem paralyzovaná strachem a nedo-
kázala jsem pak ze sebe nic dostat. Na další
termín už jsem přijít nedokázala a neměla
jak se dostat do dalších ročníků. 

Chtěla bys něco vzkázat autistům
nebo široké veřejnosti?
Ráda bych, aby lidé měli více respektu nebo
tolerance. Některé věci jsou jiné, než se na
první pohled zdá. A to platí jak pro autisty,
tak pro neautisty. Všichni by se měli snažit
přijmout a respektovat cizí názor a uvědo-
mit si, že to, že mám jiný názor, neznamená,
že mám právo někoho přesvědčovat o ně-
čem jiném.

Plánuješ ještě nějakou velkou cestu?
Mým velkým snem je přejít Pyreneje. Je to
okolo 800 km, poslední roky jsem byla ve
stadiu, že jsem už skoro vyrazila, ale nevyšlo
to. Teď už vím, že to možná chvíli potrvá.
Momentálně bych chtěla přejít Rychlebské
hory a Jeseníky. Na to se moc těším.

Rozhovor vedla: Dagmar Edith Holá
Foto: str. 26–27 z projektu Romeo a Julie
Anna Koutecká, str. 31 Márty Janča,
ostatní snímky: archiv Anežky Gruberové

Zleva Viki Havrdová, Jakub, Márty
Janča, Dagmar Edith Holá a Šimon
Hlinovský. Na stromě Anežka G.
Foceno pro projekt Autismus není
vidět, který byl hrazen grantem
Evropského sboru solidarity.
Foto Matěj Holý.

na vysoké škole podporu. Nejsi sama,
kdo z autistů popisoval, že na střední
nebo vysoké mu dělalo problém orien-
tovat se v budově, ztrácel se v ní, měl
z toho panické ataky. Tenkrát jsi 
říkala, že by ti pomohlo, kdyby tě
někdo provedl po celé fakultě a všechno
vysvětlil, včetně způsobu, jak funguje
menza, kterým směrem má být
fronta… Co vše bylo pro tebe na
vysoké škole stres, a proto jsi musela
studium ukončit? A co jsi vlastně
studovala? 
Studium na vysoké škole jsem zkoušela
několikrát. První obor byla Matematická
biologie, pak Informatika. Následně jsem
chtěla zkusit něco z humanitní větve, tak
jsem se přihlásila na Informační studia a kni-
hovnictví. Ani to se nedařilo a následně
jsem vyzkoušela Matematické inženýrství,
ze kterého jsem byla nadšená. Naposledy
jsem zkusila Zahradnictví, ale ani to ne-
vyšlo. 





Matúš, účastníš se kurzu Klíče
k sebeobhajobě, kde jednou z podmínek
účasti je být na spektru autismu.
Jak ses tedy ty dostal ke své diagnóze?
Máš ji už od dětství, nebo je to
nějaká novější záležitost?
Ja som to mal tak duálne. Pretože som mal
vývinové poruchy – dyslexiu, dysgrafiu
a dysortografiu. Kvôli tomu som podstúpil
vyšetrenie v centre, ktoré odhalilo vysoko-
funkčný Aspergerov syndróm. Môj stav
nebol akútny, vzhľadom na pridružené po-
ruchy učenia. Udialo sa to v mojich dva-
nástich  rokoch. Celé roky som to neriešil,
len pred tromi rokmi som sa začal  viac in-
formovať  a zaujímať.  Dokonca aj bakalár-
ku som písal s danou témou, a tak som sa
dostal do tohto prostredia. Minulý týždeň
som bol na diagnostike, kde mi to potvr-
dili. Inak som to vnímal skôr tak, že o nie-
čom viem, aj ľudia mi hovorili, že tam
nejaké prejavy sú, no neboli  obmedzujúce.

Sám na sobě jsi to tedy nikdy
nepociťoval? Nepřišlo ti, že jsi nějak
jiný než ostatní? Nebo kdybys nevěděl,
že něco takového jako Aspergerův
syndrom vůbec existuje, tak by tě to
vůbec nenapadlo? 
Ja som práve dlhé roky nevedel, že niečo
také existuje. Potom mi mamka raz len tak
medzi rečou povedala: „Veď ty si autista!“
A ja: „Čo?“ Tak som bol taký zarazený.
V podstate som  vôbec nevedel, čo to obná-
šalo. Poznal som názor verejnosti, že au-
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Ja som Forrest Gump?
Dvadsaťosemročný Bc. Matúš Krupa z Bratislavy je vyštudovaný fotograf, bývalý volejbalista,
momentálne študuje psychológiu. Podľa neho mu filozofia a psychológia do veľkej miery otvorila dvere
do sveta aj za hranice autizmu. Pracoval v centre s autistami a do budúcnosti plánuje ďalšie aktivity ako
napríklad divadelný krúžok alebo športové aktivity pre deti na spektre autizmu. Na kurze Kľúče
k sebaobhajobe ho vyspovedal účastník Alex.

tista je ten postihnutý, divný v kúte, niečo
ako Forrest Gump. Tak som si hovoril: „Ja
som Forrest Gump?“ Po hľadaní som zistil,
že opak je pravdou. Sú to skôr strach
a obavy verejnosti ako reálny obraz. Exis-
tuje veľmi veľa skvelých a nadpriemerne
inteligentných autistov, čo mi dodalo vieru
vo svoje miesto v živote a spoločnosti. Ur-
čitý čas som mal pocit, že nepatrím do tejto
spoločnosti. Viem sa veľmi dobre adap-
tovať a v spoločnosti fungovať. Ľudia mi
vždy hovorili: „Si iný! Si divný! Si všeli-
jaký!“ Bral som všetky tie názvy ako be-
nefit. Bol som spokojný s tým, že je lepšie
byť iný ako  obyčajný. (smích)

Vím o tobě z diskuzí na Klíčích, že jsi
studoval psychologii. Myslíš si, že to, že
jsi autista, mohlo mít na tento tvůj
zájem nějaký vliv? 
Myslím si, že psychológia ma zaujíma
práve na základe môjho autizmu. Od det-
stva som  riešil seba a svoje postavenie
v spoločnosti. V rámci toho postavenia som
veľa študoval a pozoroval ľudí, až som sa
začal zaoberať existencionálnou psycho-
lógiou, filozofiou a podobnými vedami.
Rozhovory s inými ľuďmi ma bavili na-
toľko, že som si psychológiu vybral ako ži-
votnú cestu. Povedal som si, že teda budem
študovať filozofiu, pretože som chcel  písať
knihy, byť spisovateľom. Chcel som  zachy-
tiť pohľad autistu  na spoločnosť, ktorý som
riešil od detstva. 

Jak ses z filozofie dostal na psychologii?
Primárne som sa chcel venovať poznaniu
človeka. Psychológiu som vôbec nepoznal
a myslel som si, že téme človeka, ako by
som sa jej chcel venovať ja, sa venuje iba
filozofia.  Keď som sa dozvedel o psycho-
lógii, ktorá je jedinečná z tohto uhla po-
hľadu, smer bol jasne rozhodnutý.

Každý účastník kurzu Klíče k sebeob-
hajobě si vybíral projekt, na kterém
bude po dobu trvání kurzu pracovat
a nakonec ho představí nejen ostatním
účastníkům kurzu, ale i odborníkům
z oboru. Bylo tam například téma
školství, téma zabývající se potřebami
autistů na vysokých školách. Ty jsi

absolvoval všechny stupně formálního
vzdělávání. Zaujalo tě toto téma,
nebo jsi zvolil něco úplně jiného? 
Čo sa týka nejakej osvety na základných
a stredných školách, to ma veľmi neláka.
Školské prostredie ako také nie je dobré
pre akúkoľvek diagnózu. Momentalne sa
táto téma  dosť rieši, preto som si zvolil inú
tému.

Pro neurotypické děti je školství
v pořádku?
Myslím si, že školstvo nie je v poriadku už
len v tom, že rozdeľuje ľudí na neurodiver-
gentných a neurotypických. Máme skupiny
ľudí v triedach, no je to kombinácia inte-
lektu, diagnóz a rodinných predispozícií.
Rozdelenie podľa veku nie je podľa mňa až
také zlé. Keď som bol malý, vnímal som
starších a mal som rešpekt. Skôr by som
preferoval rozdelenie do tried podľa záuj-
mov. Robil by som  menšie triedy, menší ča-
sový záber a individuálnejšiu prácu.

Taky jsi při sdílení na Klíčích mluvil
o tom, že studuješ vysokou školu.
Ja som pred dvoma rokmi vyštudoval baka-
lára. Mal som problém s tým, že neotvorili
nadväzujúce štúdium. Musel som ísť na inú
školu, do úplne nového sociálneho prostre-
dia. Trvá mi asi pol roka, než sa nejakým
vhodným spôsobom infiltrujem. V tomto
prostredí som to nezvládol a do pol roka
som odišiel. Takže momentálne som už na
tretej vysokej škole druhého stupňa, ale ne-
vzdávam to. 

Má vysoká škola nějaké centrum pro
studenty se speciálními vzdělávacími
potřebami? Jakou podporu by sis
představoval? 
V živote som sa s takým centrom  nestre-
tol. Viem, že každá škola to môže mať ináč,
ale stretol som sa iba s tým, že je možná
väčšia absencia, čo mne viac škodí, ako

Chápem, že
v povrchných vzťahoch
nemusia autisti mať
kamarátov. Mne sa
vždy darilo vytvárať
dobré kamarátstva,
ktoré mi zostali po celý
život. Ale nikdy som
nemohol byť
v skupinách, iba jeden
na jedného.

Aspergeri alebo
autisti dávajú váhu
iným veciam ako
ostatní ľudia
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pomáha. Ja by som potreboval sprievodcu
a uistenie v úkonoch. Ak mi niečo nevyšlo,
paralyzovalo ma to. Nevedel som  urobiť
nič viac. Nikdy som nepožiadal o nejakú
pomoc.

Pojďme se vrátit k tomu, co bys chtěl
dělat v rámci self advocacy.
Chcel by som ľudí posúvať osobnostne
a profesne. Mal som  klienta, s ktorým sme
nacvičovali pohovory, pracovné úkony
a činnosti a zoznamovanie sa s vonkajším
svetom. Následne sme ich analyzovali. Pre-
tože som vyrastal a žil skôr ako neurotypik,
darí sa mi  tie dva svety prepájať. V rámci
projektu a sebaobhajstva by som sa chcel
venovať skôr asi tej pracovnej, osobnostnej
a sebapoznávacej činnosti. Som aj vyštudo-
vaný fotograf, takže viem vytvárať plagáty,
fotiť, robiť rozhovory apod. Takže sa v rám-
ci sebaobhajstva ešte rozhodujem, ktorým
smerom sa vydám. Predbežne snívam o tom,
že by to šlo cez psychológiu.

Jaká zaměstnání máš?
Jednu prácu z domu, do toho mám školu, to
beriem ako zamestnanie. A vo voľnom čase
mám fotografovanie. Momentálne spolupra-
cujem aj na rozbiehaní pár projektov v rámci
autizmu. Okrem toho mám stabilnú prácu
a autistov mám zatiaľ ako hobby. Prácu mám
takú, že vyhľadávam majiteľov telefónnych
čísel. Tam mám stabilný príjem a časovo je
to flexibilné, takže mám čas sa aj učiť do
školy. Tiež som si teraz zaplatil veľa vzde-
lávaní, konferencií a seminárov, aby som
zvýšil svoju profesijnú hodnotu. Zvyknem
niekedy pracovať aj 16 hodín denne.

Jak relaxuješ, když cítíš, že je toho
na tebe moc?
Dovolím  si prestávku, keď cítim, že to ďalej
nejde. Treba sa zastaviť na desať minút a po-
tom sa zas rozbehnúť. Aj mne pomáha po-
hyb, fyzická aktivita. A tiež samota, ticho
so sebou, vstrebať všetky myšlienky z toho
dňa. Niekedy si musím na dvadsať minút
ľahnúť.

A kromě práce, autismu a focení, co tě
ještě baví, co máš rád? 
Hmm. Celkom ma baví upratovanie, kde si
popri upratovaní bytu poupratujem aj myš-
lienky. V poslednej dobe sa viac venujem
sadeniu rastlín do scenérii. Asi rok mám dve
akváriá a  starám sa  o krevety, ryby a slimá-
ky. Snažím sa ich viesť ako naturálne sce-
nérie. Mimo toho mám rád spoločnosť, vy-
hľadávam aj kultúrne zážitky alebo len po-
sedenie s kamarátmi.

Veřejnost se pořád ještě domnívá, že
autista nemá kamarády, nechodí
do společnosti, a ty jsi řekl opak. 
Můžeš to rozvést?
Treba natrafiť na správnych ľudí a budovať
intímne vzťahy. V povrchných vzťahoch ne-
musia mať autisti kamarátov. Mne sa vždy
darilo vytvárať dobré kamarátstva, ktoré mi
zostali po celý život. Nikdy som nemohol
byť v skupine, iba jeden na jedného. Keď
som mal pocit, že ma ten človek pozná,
bral som ho tak, že bude voči mne tole-
rantný. On zas vedel, že ho nikdy nepod-
razím. Vstup do priateľstva je veľmi ná-
ročný, lebo treba splniť očakávanie dru-
hých, ktoré mi niekedy nie sú jasné.

Máš nějaké přání do budoucna?
Případně nějaký cíl, za kterým jdeš,
kterého bys chtěl dosáhnout?
Mojou najväčšiou prioritou je dokončiť štú-
dium. Pred ňou mám skôr menšie ciele, ako
vzdelávanie a dokončiť vedeckú úvahu, kto-
rá, dúfam, sa stane mojou magisterskou prá-
cou. S priateľkou (fyzioterapeutkou), ktorá
je tiež na spektre, chceme rozbehnúť špor-
tové aktivity pre deti s autizmom, lebo sme
obaja bývalí závodní športovci.

Narážíme na jeden mýtus: autisté
a sport nejdou dohromady. Vnímáš to
nějak jinak?
Verím, že netreba k autistom pristupovať
ako k neurotypikom. Moja mama so mnou
chodila rok na tréningy a vysvetľovala mi
takmer všetko. Keď som zažíval nové situá-
cie, nerozumel som im. Hrával som volej-
bal, a keď mi niekto povedal, že som „debil“,
tak som nechápal, že to nemyslí doslovne.
Myslím si, že autisti môžu mať v športe rov-
naké, dokonca lepšie uplatnenie ako neuro-
typici. Keď sa zamyslíme nad Forrestom
Gumpom, dokázal sa nádherne zacykliť do
tréningu a podávať lepšie výkony.

Rozhovor vedl: Alex Crawley
Foto: archiv Matúše
Text Bc. Matúše Krupy „Energetická
banka u autistov“ si můžete přečíst
v tištěném ATYP Speciálu.
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Jaká byla tvoje cesta k poznání,
že jsi autistka?
Bolo to nedávno, asi pred rokom a pol.
Vtedy som išla na diagnostiku. Teraz mám

Fyzioteraopeutka Valeria
Danilová (28 let) ví o svém
autismu teprve 2 roky. Žije se
svým přítelem a se dvěma
pejsky v Bratislavě. Má za sebou
zkušenost s autistickým
vyhořením, které ji přivedlo až
k nízkofunkčnímu stavu. Na toto
téma měla také závěrečnou
práci v rámci kurzu Klíče
k sebeobhajobě. 

28 a predtým som o tom nevedela. Pracu-
jem s deťmi so zdravotným znevýhodnením,
mala som na terapii chlapčeka, u ktorého ro-
dičia práve riešili diagnostiku Aspergerovho
syndrómu. V tejto súvislosti som sa dostala
k tomu, že rozmýšľam podobne. Tak som
išla na diagnostiku aj ja, kde sa to potvrdilo.

Co ti na tom chlapci přišlo podobné?
On mal osem rokov, nezapadal do kolektivu
rovesníkov, no my sme spolu  mali skvelé
rozhovory. Kládol mi detailné otázky, na
ktoré som mu vedela odpovedať a vysvetliť,
prečo tomu tak je. Zároveň mi jeho typ
zmýšľania pripadal logický. 

Tobě se předtím nestalo, že by ti někdo
řekl, že jsi divná?
Neviem, vždy som asi bola trošku iná, ale
zase som vedela zapadnúť. Bola som tro-
šku divná, trošku vtipná, ale nikdy nejak
extrémne zvláštna.

Myslíš, že hodně maskuješ?
Určite, napriek tomu, že o maskovaní som
sa dozvedela len nedávno. Myslím si, že
práve následkom toho môžem mať psy-
chické ťažkosti. Doteraz ešte stále neviem,
aké správanie vlastne maskujem. Viem
hlavne to, že  veľa sociálnych reakcií a pre-
javov mám  naučených. Zároveň je to aj
výzva, maskovať menej, keďže som veľmi
citlivá na reakciu okolia, ktoré nie je vždy
akceptujúce. 

Takže na závěrečnou prezentaci
v kurzu sis vzala téma autistické
vyhoření, které se tě přímo týká…
Dva dni po absolvovaní diagnostiky som sa
dostala do stavu, akoby „ma vyplo”. Mala
som až mutismus, nevedela som normálne
fungovať, akoby som bola nízkofunkčná.
Nevedela som, čo sa so  mnou deje. Akoby
si môj mozog nevedel spojiť dve veci. Záro-
veň začali aj ťažkosti so senzorickým vní-
maním. Odvtedy to pociťujem intenzívne.
Bol to nepriamy následok diagnostiky a pre
mňa veľká zmena, ktorú môj mozog asi ne-
dokázal spracovať. V tom čase sa diali veľké
zmeny v mojom osobnom aj profesijnom ži-
vote, takže diagnostika bola pravdepodobne
povestnou poslednou kvapkou.

To je zajímavé, protože většina lidí
na spektru říká, že se jim ulevilo.
Mne sa uľavilo, ale mozog to očividne ne-
dokázal spracovať. Pre mňa to vyzeralo
ako nútený reštart, keďže veľa vecí do seba
začalo zapadať, ale vedomie sa tomu nestí-
halo prispôsobiť.

Jak ses z toho potom dostávala?
Pomaličky, (smiech) postupne. Išla som
bývať späť k rodičom, snažila som sa pokra-
čovať v práci, začala som chodiť na terapiu
a prišiel nový vzťah, ktorý mi tiež veľmi po-
mohol. Pracovala som naplno, až som si
musela  volať sanitku.

Veľmi ide aj
o starostlivosť
o autistické ja –
máme iné nároky
a potreby centrálnej
nervovej sústavy.

Ľudia na spektre
veľmi často nedokážu
prijať sami seba
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Věděla jsi, že tvůj současný přítel je
autista?
Áno. Pracoval s deťmi s autizmom v rámci
dobrovoľníckej činnosti, takže sme sa stretli
pri deťoch na výlete, kde ma fascinovalo,
ako krásne vie s nimi pracovať. 

Když jste oba věděli, že jste na spektru,
přišlo vám, že to bude snazší, 
nebo naopak?
Myslím si, že obidvaja ešte nemáme ujas-
nené, čo v nás je presne autistické. Boli
sme diagnostikovaní neskoro, takže sme
žili ako bežní ľudia. A druhá vec je, že keď
sme spolu začali chodiť, tak práve to na
tom bolo krásne, tá tolerancia, že si mô-
žeme dovoliť byť takí, akí sme, a spolu ob-
javovať naše zvláštnosti, ktoré nám nepri-
padajú zvláštne.

Myslíš, že by se něco změnilo, kdybys
byla diagnostikovaná dřív?
Určite áno, ale by to prinieslo aj mnoho ne-
gatívnych vecí v rámci segregácie a izolá-
cie. Takto som nemala až taký problém sa
zapojiť do spoločnosti. Zase som si ale ne-
mohla vysvetliť niektoré veci, keďže neboli
v hranici normy. 

Kdybys měla podporu, nemusela jsi
možná zažít vyhoření…
Veľakrát zas vnímam to, že sa na človeka
nabalia diagnózy a on sa nevie začleniť,  cíti
sa byť izolovaný. V rámci podpory som
mala šťastie na výchovu, keďže v  rodine
som si nikdy nepripadala iná. Pomohlo mi
aj vedenie maminou, ktorá mi  veľa vecí
vždy vysvetľovala (nechala sa diagnostiko-
vať naraz so mnou).

Co jsi vystudovala?
Vyštudovala som fyzioterapiu, magistra.
Momentálne pracujem v centre včasnej in-
tervencie v rámci poradenstva, týkajúceho
sa motorického vývinu. Predtým som pra-
covala ako živnostník – fyzioterapeut,  ale
to ma vyčerpávalo.

Všímala sis jako fyzioterapeutka, že by
autisté měli třeba jinou motoriku?
Áno, je to vlastne vidieť na prvý pohľad.
Sú to niektoré veci, ktoré sa opakujú u väč-
šiny autistických detí, ale aj u dospelých.
Pri autizme sa dosť často vyskytuje hypo-
tónia, hypermobilita, ako keby „mäkšie
telo”. A tiež často autisti nevedia presne
určiť hranice svojho tela, takže sa inak po-
hybujú v priestore. 

Mnoho dospělých lidí na spektru
naopak říká, že mají téměř až
chronické napětí v těle. Nemluví

o měkkém těle. Co si o tom myslíš
z hlediska fyzioterapeuta? 
Jedno nevylučuje druhé, veľakrát práve ná-
sledkom nižšieho napätia svalov sa to môže
kompenzovať lokálne, čiže vzniká zvýšené
napätie v určitých oblastiach. Zároveň, keď-
že myseľ súvisí s telom, môže to súvisieť
aj so zvýšenou hladinou stresu u ľudí na
spektre, ktorá sa v rámci psychosomatiky
odráža aj na svaloch. 

Mohla bys více rozebrat, že autisté
nedokážou přesně určit hranice
svého těla? Co si máme pod tím
představit?
Má to hlbší základ z  hľadiska nervovej
sústavy, zjednodušene povedané: mozog
ako keby „nevie presne určit”, kde sa ktorá 
časť tela nachádza, alebo sa môže stať aj to,
že pri zameraní pozornosti na niečo iné
môže túto informáciu vypustiť. Z  toho
môže vyplývať aj nekoordinovanosť, nará-
žanie do vecí alebo vyhľadávanie silnejších
podnetov na zlepšenie vnímania svojho
tela, ako napríklad častá zmena polôh, krí-
ženie končatín alebo tesné oblečenie.

Jaký je rozdíl mezi klasickým
a autistickým vyhořením?
U neurotypickej populácie sa vyhorenie
najčastejšie týka práce. Oni skôr idú do
apatie, depresie, zníženej motivácie, ale pri
autistoch dochádza k vyhoreniu skôr zo ži-
vota. Autistický človek začne viac prejavo-
vať autistické rysy, prestáva zvládať bežné
aktivity, môže mať  zmenu v rámci senzo-
riky a častejšie overloady.

Ve tvé prezentaci mě zaujala vysoká
čísla sebevražednosti u autistů. Cituji
z tvé prezentace: Vyššie riziko suicidál-
nej ideácie – 72 % aut. dospelých proti
33 % bežnej populácie. Čím to podle
tebe je? 
Tiež ma prekvapil rozdiel medzi početnos-
ťou samovražedných sklonov u autistov
a neurotypikov. Je to logické vzhľadom na
ťažkosti, ktoré zažívajú v rámci prežívania
vo svete, a problémy s emočnou reguláciou.
Autistov vnímam nepriamo ako extrémis-
tov, aj v rámci emócií. 

Myslíš, že u autistů zabírají léky?
Je to také dvojsečné, ako pri všetkom. Naj-
lepšia cesta je pochopenie seba a vonkaj-
šieho sveta a integrovanie poznatkov do
vlastného zmýšľania. Človek musí vedieť,
prečo to aplikuje. Lieky môžu slúžiť ako
vankúš na zvládanie stavov, ale tie stavy si
aj tak musí riešiť sám. Veľmi ide aj o sta-
rostlivosť o autistické ja – máme iné nároky
a potreby centrálnej nervovej sústavy. Lieky

určite môžu zaberať, ale iným spôsobom ako
u neurotypickej populácie. Môžu dokonca aj
uškodiť. Ja som napríklad užívala jeden typ
antidepresív, po ktorých som sa zase dosta-
la do nízkofunkčného stavu. U nás bývajú
temné/depresívne stavy spôsobené skôr ne-
dostatkom dopamínu a noradrenalínu, ale
dostávame často serotonínové lieky.

Diagnostiku jsi měla teprve nedávno,
máš už zmapované své autistické rysy?
Stále ich u seba hľadám a objavujem. Asi mi
chýba teória mysle. Od detstva som si my-
slela, že čo si myslím ja, to si myslí aj druhý
človek. Ale už som zistila, že to tak nie je.
Je to pre mňa pozitívne poznanie, pretože sa
tým  zľahčila komunikácia s ľuďmi okolo.

Jak jsi vnímala kurz Klíče
k sebeobhajobě?
Bola som veľmi vďačná za celý kurz. Ozrej-
milo mi to mnoho vecí,  aj ohľadom seba-
prijatia. My ľudia na spektre  sa  často ne-
vieme prijať. Je to dôležité aj pre sebaob-
hajobu. Miestami bolo veľa informácií, čo
spôsobilo u mňa preťaženie. Domáce úlohy
boli niekedy výzvou, napríklad niekomu
zavolať a urobiť s ním interview. Páčilo sa
mi, že tam bolo viac ľudí, ktorí mali rov-
naké zmýšľanie ako ja.

Procházela jsi školou bezproblémově?
Ja som sa veľakrát sťahovala a menila som
školy. Vždy som bola nová, tichá, s kni-
hou, takže som nevnímala nejakú inakosť.
Zároveň som mala individuálny plán kvôli
športu a dochádzala som len na písomky.

Co je tvým speciálním zájmem?
Asi moja práca. (smích) A potom sebaro-
zvoj a psychológia. Keď ma  niečo zaujíma,
prehľadám celý internet. Aj na záverečnú
prezentáciu v kurze som sa pripravovala dva
týždne. Prešla  som štyridsať článkov a ne-
vedela som ich skĺbiť do jednej prezentácie.
Ale snažím sa púšťať kontrolu, nemať všet-
ko v živote nalinajkované a dokonalé, lebo
život je premenlivý.

Máš nějaký sebeobhájcovský cíl?
Ideme s ďalšími ľuďmi na spektre rozbiehať
komunitu pre dospelých Aspergerov v Bra-
tislave, ktorí by sa snažili šíriť povedomie
o autizme. Ešte to nie je úplne premyslené,
ale teším sa na to. A prednášala som na
Prvej slovenskej konferencii.

Rozhovor vedla: Dagmar Edith Holá 
Foto: Matúš Krupa
Text Valerie Danilové „Autistické
vyhorenie“ si můžete přečíst v tištěném
ATYP Speciálu.
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Aké boli tvoje prvé dojmy, keď si bol
na prvom víkendovom kurzu?
První dojem byl určitě příjemný, ale bylo
to něco nového, takže nějakou dobu trvalo
se zorientovat. Těšil jsem se pak na další
víkend, jak se to vyvine dál.

Boli nejaké situácie počas kurzu, ktoré
si nečakal?
Zaujalo mě, že spousta lidí, kteří mají dia-
gnózu už od mladšího věku, nemá problém
komunikovat svoje potřeby, nestydí se na
něco zeptat. To je něco, s čím já problém
mám, protože jsem celý život prošel bez
diagnózy a nebyla mi nabízena žádná po-
moc.

Bolo toto pre teba niečo, čo by si chcel
aj ty pre seba?
Určitě, byla to pro mě inspirace, abych se
k tomu taky dopracoval, aby mi bylo jedno,
co si o mně kdo bude myslet, když se na
něco zeptám.

Vieš si predstaviť pre seba nejakú
perspektivu do budúcnosti, so svojimi
skúsenosťami z kurzu?
Zkušenosti z kurzu bych v budoucnu určitě
rád využil, zatím ale úplně nevím jak. Pro
mě je teď těžké vidět jakoukoli perspek-
tivu, natož zaměřenou na nějaké konkrétní
téma nebo obsah. Dlouhodobě se léčím
s psychickými problémy a zrovna teď mám
jedno z těch horších období. 

Čiže je pre teba zaujímavý obor self
advocacy, ale nie je to až tak, že by si
sa pre to hneď rozhodol?
Já jsem se self advocacy chtěl asi vždycky
věnovat spíš tak nějak průběžně v běžných
životních situacích, než dělat nějaké větší
projekty. Pokud nějaký projekt je, rád se
zapojím, pokud budu mít čím přispět, ale

Alex Crawley se účastnil kurzu Klíče
k sebeobhajobě a závěrečnou práci měl
na téma, jaké to je, když autista
prochází vzdělávacím systémem bez
diagnózy. Autismus mu zatím nebyl
oficiálně diagnostikován, rok a půl je
v pořadníku čekatelů na diagnostiku.

Řidičáky by se měly pro lidi
na spektru posuzovat
individuálně, ne plošně
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že bych něco sám vymýšlel, to asi ne. Ale
ona současná doba pro mě není dobrá na
jakákoli větší rozhodnutí.

Čo sa stalo, že si odišiel
z vysokej školy?
Nezvládl jsem to psychicky a dlouhodobý
nikdy nekončící stres vyústil ve středně
těžkou depresi. Už jsem nebyl schopný
vůbec fungovat, natož se učit a psát baka-
lářku. Nečekal jsem, až mě vyhodí, ukon-
čil jsem to sám měsíc před plánovanými
státnicemi. Chyběly mi dva předměty, spl-
něných jsem jich měl přes sedmdesát. 

Na tejto výške nebola žiadna podpora
pre študentov so specifickými
vzdelávaciami potrebami? Akú
podporu by si potreboval, aby si mohol
doštudovať? 
Protože jsem neměl diagnózu, nikdy jsem
po tom, jestli tam nějaká podpora je, nepá-
tral. Stejně bych na ni neměl bez diagnózy
nárok. Navíc to, že jsem nejspíše autista,
jsem zjistil až na konci 3. ročníku bakaláře.
Co se týče podpory, asi bych ocenil nějaký
pravidelný kontakt s někým, kdo by mi po-
mohl s organizací času a práce, abych si to
nějak rozumně rozložil. Někdo, kdo by mi
ten semestr dokázal nějak neoficiálně roz-
dělit na menší celky, abych měl taky někdy
pocit, že mám splněno. Nebo aby mě třeba
upozornil, že příliš ulpívám na jedné věci,
a tím pádem mi nezbude čas na ostatní.
U zkoušek bych byl rád za písemnou for-
mu, protože u ústních jsem nedokázal my-
slet. Byl jsem tak přehlcen celou tou
situací, že jsem se prostě nedokázal zamy-
slet a zformulovat na místě něco, co jsem
neměl naučené nazpaměť. Jediné, o čem
jsem byl v ten okamžik schopen přemýš-
let, bylo to, že musím rychle myslet. Snaha
vyučujících mi v této situaci pomoct byla
kontraproduktivní, protože mě v té mé sna-
ze se zamyslet rušili svým dobře míněným
napovídáním. Takže místo přemýšlení o
původní otázce jsem ještě musel vnímat
všechno to, co mi říkají. A o tom, co pro
mě znamenalo soustředit se na psaní pří-
pravy, zatímco dva metry vedle mě už byl
zkoušen nějaký jiný nešťastník, ani nemlu-
vím.  

Prečo si si vybral sebaobhajobu?
Vedel si o tej komunite niečo?
O tom, že jsem nejspíše na spektru autismu,
vím skoro dva roky, a po tu dobu jsem se
tím zabýval. Narazil jsem na ATYP maga-
zín, kde jsem se dozvěděl o tomto kurzu.
Viděl jsem to jako příležitost se v tom zo-
rientovat, poznat další lidi na spektru. Zá-
roveň mi přišlo, že povědomí o autismu ve

společnosti ještě není kdovíjaké, a že bych
chtěl přispět k tomu, aby to bylo lepší.

Našiel si v kurze to, čo si tu chcel nájsť?
Já jsem do toho nešel s nějakými konkrét-
ními očekáváními, ale nakonec jsem byl
spokojený a líbilo se mi to tak, jak to bylo.

Boli nejaké momenty alebo situácie,
kedy si si povedal, že toto všetko za to
naozaj stalo?

Zajímám se o psychologii, takže všechny
víkendy, které byly zaměřené tímto smě-
rem, se mi moc líbily.

Máš nejaké motto, ktoré si odnášaš
z dosavadňajších skúseností so
sebaobhajobou?
Asi ne, nemám.

Aký mýtus o autistoch ti najviac vadí?
Vadí mi, že si lidé často myslí, že autisté
jsou všichni stejní a že na nich jejich autis-
mus musí být na první pohled vidět.

Aké si mal strachy na začiatku
v kurzu? Zmenilo sa to?
Určitě jsem měl strach ze skupinových
prací, protože to nemám moc rád, ale řekl
bych, že jsem si časem začal zvykat.

Prišlo ti to chaotické?
Chaotické bych přímo neřekl, ale přijde

Vadí mi, že si lidé
často myslí, že au-
tisté jsou všichni
stejní a že na nich je-
jich autismus musí být
na první pohled vidět.



mi, že když v té menší pracovní skupině
nebyl žádný koordinátor, tak to byl prob-
lém, pak skoro nikdo nemluvil. Ale chápu
to, protože taky sám nevím, jak začít, nebo
nechci být ten nejvýraznější ve skupině.

Niektorí účastníci na spektre ale
po dvoch víkendových kurzoch už
nechceli, aby koordinátori chodili
do skupín.
Nevím, kdo to nechtěl, ani proč tomu tak
bylo. Všichni, s kterými jsem mluvil já, ří-
kali, že by přítomnost koordinátorů ocenili
už jen proto, že bez nich bylo ve skupině
98 % času úplné ticho.

Menilo sa to v priebehu ďalších skupi-
nových prác? Cítil si sa podporovaný
niekým z tímu?
Ze strany lidí ve skupině ani moc ne. Ale
pak zase začali do skupin chodit aspoň na
chvilku koordinátoři a bylo to lepší. Na za-
čátku víkendových kurzů při skupinové
práci do skupin přicházeli, to se mi líbilo
a přišlo mi, že takto ta skupinová práce ani
nebyla nijak hrozná, ale když jsme tam pak
byli sami, tak to prostě nefungovalo.

Je niečo, čo sa ťa dotklo, že by si sa
musel odpojiť a spracovať to?
Nemyslím si.

Využil si na nejakú prácu pomoc
koučky, ktorá bola v realizačnom
tíme?
Ano, její pomoc jsem využil při tvorbě zá-
věrečného skupinového projektu, kdy jsme
si sami nedokázali poradit.

Keby si si mal hypoteticky predstaviť,
že si sebaobhajcom napríklad v rámci
magazínu a tvoja práca ťa napĺňa, čo
by si robil?
To se přiznám, že nevím. Kdyby to měla
být práce v magazínu, tak asi korektury,
ale to moc nesouvisí se sebeobhajobou.
Ale vyšlo mi v druhém tištěném ATYP
Speciálu graficky zpracované téma práva
lidí s postižením.

Ako si vnímal veci ohľadom práv
autistov, bolo to pre teba zaujímavé?
Já mám určitě radši psychologii, ale první
přednáška o právech lidí se zdravotním po-
stižením nebyla špatná, protože jsem tam
narazil na to, že když využiju právo na dia-
gnostiku, tak mi to brání ve využití práva
na svobodnou přepravu, protože nemůžu
mít řidičák, což jsem pak zpracoval jako
svoje téma. Obecně ty správní a admini-
strativní věci mě moc nebaví. Ale chápu,
že u té sebeobhajoby je potřeba to vědět.

Všiml jsem si, že
spousta lidí, kteří
mají diagnózu už od
mladšího věku, nemá
problém komunikovat
svoje potřeby, nestydí
se na něco zeptat. To je
něco, s čím já problém
mám, protože jsem
celý život prošel bez
diagnózy a nebyla mi
nabízena žádná
pomoc.

Vidíš tam nejakú dieru v systéme, kde
by to mohlo byť lepšie?
Myslím, že už se to řešilo, ale jsou to určitě
ty řidičáky, kde si myslím, že by se to mělo
posuzovat individuálně a ne plošně, kdo ho
může a nemůže mít. Myslím si, že spousta
autistů můžou být dobří řidiči.

Ako sa cítiš v tejto komunitě lidí
na spektru v rámci kurzu?
Určitě mi vyhovuje víc než neurotypická

společnost, tam jsem měl pocit, že jsem
divný. Tady se cítím dobře.

Našiel si tu niečo, čo ti NT nedávali?
Asi nějaký prostor pro vyjádření svých po-
třeb, které tu nikoho neobtěžují a je tu pro
ně místo. A taky čas. V NT společnosti
mám pocit, že mám pořád na všechno
málo času, že se po mně chce všechno moc
rychle. Tady jsem ten pocit neměl.

Bola nejaká osoba, ktorá ťa zaujala
svojim postojom?
Asi bych nevybral nikoho konkrétního, při-
jdou mi zajímaví všichni.

O čom si hovoril na kurze v záverečnej
prezentácii?
Mluvil jsem o tom, jaké to je, když autista
prochází vzdělávacím systémem bez dia-
gnózy. Autismus mi zatím nebyl oficiálně
diagnostikován, rok a půl jsem v pořadníku
čekatelů na diagnostiku. Rok a půl je taky
doba, před kterou jsem poprvé pojal pode-
zření, že bych autista být mohl. Také Aspie
quiz, který je dostupný na netu k samodi-
agnostice, mi vyšel tak, že nejspíše na
spektru jsem. 

Rozhovor vedl: Matúš Krupa
Foto: archiv Alexe, kresba: Dodo
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Čo ťa priviedlo do kurzu Klíče
k sebeobhajobě?
Řekli mi o něm v organizaci PASpoint, kde
jsem klientkou. Vnímala jsem to jako dob-
rou cestu, protože chci být sebeobhájkyní. 

Aké máš skúsenosti so sebaobhajobou?
Občas, když mi někdo řekne něco ableis-
tického nebo nevhodného, snažím se ob-
hájit. Ale často se mi to nedaří, někdy je to
jako povídat si se stěnou. Přála bych si, aby
nám lidé naslouchali, když jim vysvětlu-
jeme naše specifika, vysokou citlivost, náš
jiný úhel pohledu nebo odlišné vnímání.
Spíše než v sebeobhajobě se momentálně
angažuji v jiných oblastech – kreslení, co-
splay. Ale občas přidám nějaký příspěvek
o autismu na sociální sítě. Nejčastěji při-
dávám asi věci na Instagram.

Myslíš si, že po skončení kurzu bude
z teba dobrá sebaobhájkyňa?
Nevím. Pokud se mi finální projekt podaří
odprezentovat před ostatními v kurzu a po-
zvanými odborníky, budu na sebe hrdá.

Ako vnímaš priebeh kurzu?
Je to fajn. Občas je to množství informací
poněkud zahlcující. Neumím se pak na to
soustředit tak, jak bych chtěla, ale snažím
se. Je to asi spíše můj problém, někdy ne-
umím udržet pozornost a občas si během
přednášek odpočinu scrollováním na inter-
netu. Je super, že se vše nahrává a je nám
k dispozici, abychom si to mohli poslech-
nout znovu.

Čo sa ti na kurze páči najviac?
Líbí se mi přednášky. I skupinové aktivity
jsou fajn. Ale nejvíc se mi asi líbí mluvení
a sdílení vlastních zkušeností, zjišťování,
jaké zkušenosti a zážitky mají ostatní účast-
níci na spektru.

Ako vnímaš kamarátstva? Menilo sa to
nejak počas tvojho života?
Na základní škole jsem nepatřila do žádné
skupiny. Neměla jsem mnoho kamarádů
a musela jsem se spolužákům pořád nějak
prokazovat a vyptávat se jich, například,
jestli s nimi můžu někam jít. Byla to taková
kamarádství s podmínkami - „Budeme se
s tebou kamarádit, pokud budeš více mlu-
vit.” Já obecně ve skupinách méně mlu-
vím, skupiny jsou pro mě matoucí, spíše se
stáhnu a nevím, proč bych to měla měnit.
Komunikativní jsem spíše v konverzaci
jeden na jednoho nebo pokud se skupina
baví o mém oblíbeném zájmu. Později to
už bylo lepší, i přes internet a skrze speciá-

lní zájmy jsem si našla kamarády, se kte-
rými si rozumím.

Čo by si chcela zmeniť na tom, ako
spoločnosť vníma autistov?
Chtěla bych, aby byla společnost připra-
vena, že můžeme zasáhnout nějaká její cit-
livá místa. Také bych chtěla, aby res-
pektovali nás a naše potřeby a zájmy. Aby
nás brali jako lidi a nepletli si nás s lidmi s
antisociální poruchou osobnosti. Také by se
nás neměli snažit překřičet, mělo by se změ-
nit to, že většinu osvěty o autismu zde dělají
neurotypičtí lidé. Často jsou to právě rodiče
autistických dětí nebo odborníci.

Vrstevnické kolektivy
autistům neprospívají

Brněnská studentka Adéla
Malenová (22 let) se účastnila
kurzu Klíče k sebeobhajobě
a je pravidelným návštěvníkem
Autistických konferencí.
Od roku 2022 přispívá svými
texty do on-line magazínu ATYP.
Ve světě svého specifického
zájmu cosplay používá
přezdívku Neltora.
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Čo si myslíš o tom, ako vo všeobecnosti
spoločnosť vníma autizmus a ako sa
k nemu stavia?
Byla bych ráda, kdyby se změnil názor na
autismus, autismus nemusí být špatná věc.
S podporou okolí, jako jsou rodiče a uči-
telé, mohou autisté být velmi úspěšní.
Myslím si, že je velmi důležité, aby se pod-
porovalo věnování se speciálním zájmům,
ve kterých pak může autista vynikat.

Aký majú pre teba význam tvoje
špeciálne záujmy?
Jsou pro mě velmi důležité. Internet je jed-
ním z nich, to je můj svět. Nikdy jsem moc
nechodila ven s nějakou partou nebo ka-
marády, vždy jsem po škole přišla domů
a trávila čas na internetu. Bylo to pro mě
velké odreagování a vlastně stále je.

Na záver kurzu si mala prednášku
spoločne s Dodo o špeciálnych
záujmoch u ľudí na spektre. Povedala
by si krátko čitateľom nejaké zhrnutie
k tejto téme?
Myslím si, že je důležité, aby se autisté
mohli věnovat svým zájmům. To považuji
za prioritu ve vzdělávání. Člověk by měl
studovat to, co ho baví a naplňuje, věnovat

se tomu, co mu jde, protože to ho možná
bude jednou živit. Když studujeme něco,
co nás nebaví, pak nás to zahlcuje a ne-
máme energii na to, abychom se věnovali
našim speciálním zájmům. Mně se tedy
naštěstí nestalo, že bych neměla čas nebo
energii na své zájmy, ale jiným autistům se
to stává.

Mohla by si mi opísať jeden (alebo
zopár) z tvojich špeciálnych záujmov?
Cosplay – je to tvoření a převlékání se do
kostýmů konkrétních oblíbených postav
z komiksů, filmů a seriálů. Následně se
v těchto kostýmech chodí na setkání a festi-
valy, kterým se říká cony.

Dalším mým zájmem je elektronická hud-
ba. Nejraději mám dubstep, drum n bass,
witch house a wave. Chodívám také na fes-
tivaly a koncerty, mezi fanoušky známé ja-
ko raves.
Dále také ráda kreslím v anime stylu, nej-
častěji kreslím své vlastní postavy. Také
pravidelně sleduji anime – animované ja-
ponské seriály a filmy, které jsou rovněž
mým speciálním zájmem.

Čo je tvojím cieľom v oblasti
sebaobhajoby?
Poukázat na dobré stránky a „superschop-

Mělo by se změnit to,
že většinu osvěty
o autismu zde dělají
neurotypičtí lidé.
Často jsou to právě
rodiče autistických dětí
nebo odborníci.
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Občas, když mi
někdo řekne něco
ableistického nebo
nevhodného, snažím
se obhájit. Ale někdy
je to jako povídat si
se stěnou. Přála bych
si, aby nám lidé
naslouchali, když jim
vysvětlujeme naše
specifika, vysokou
citlivost, náš jiný úhel
pohledu nebo odlišné
vnímání.

ROZHOVORY SEBEOBHÁJCŮ KURZU KLÍČE K SEBEOBHAJOBĚ

nosti” autismu, zejména speciální zájmy,
které mohou autistovi zajistit úspěch,
pokud jsou kultivovány. Dále lze upozornit
na to, že umělé vrstevnické kolektivy au-
tistům neprospívají a že se autisté často
baví spíše s mladšími nebo naopak staršími
lidmi. Také jim prospívají vztahy s lidmi,
kteří mají stejnou povahu nebo zájmy. Bo-
hužel si společnost myslí, že když jsou lidé
stejně staří, budou si rozumět, protože nej-
spíš mají stejné zkušenosti, což ale není
pravda. I když mají lidé stejný věk, mohou
se lišit zájmy, zkušenostmi či povahou.

Záverečnú prezentáciu o špeciálnych
záujmoch máš za sebou. Vlani si začala
písať články pre ATYP magazín.
Vystúpila si v panelovej diskusii na
3. Autistickej konferencii v septembri
2022. To vyzerá, že sa ti predsa len
cesta v self–advocacy otvorila, možno
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Neměla jsem mnoho
kamarádů a musela
jsem se spolužákům
pořád nějak prokazovat
a vyptávat se jich,
například, jestli s nimi
můžu někam jít. Byla to
taková kamarádství
s podmínkami –
Budeme se s tebou
kamarádit, pokud
budeš více mluvit.

Člověk by měl studo-
vat to, co ho baví
a naplňuje, věnovat
se tomu, co mu jde,
protože to ho možná
bude jednou živit.
Když studujeme něco,
co nás nebaví, pak nás
to zahlcuje a nemáme
energii na to, abychom
se věnovali našim
speciálním zájmům.

práve aj vďaka kurzu Kľúča k sebaob-
hajobe. Odovzdala by si nám nejaké
skúsenosti a oznámila pocity z toho,
čo sa ti v druhej polovici roku 2022
podarilo v self–advocacy?
Největší úspěch je pro mě hlavně v tom, že
jsem se začala sebeobhájcovství věnovat na
vyšší úrovni. Dříve jsem pouze sdílela pří-
spěvky ostatních tvůrců na Instagramu a jed-
nou za čas jsem vytvořila vlastní příspěvek
či story. Hodně si vážím lidí, se kterými jsem
během kurzu byla v kontaktu, jelikož rozpo-
znali můj talent na psaní a díky tomu mohu
do ATYP magazínu přispívat také. Moc mě
také potěšilo uznání na 3. Autistické konfe-
renci. Bylo to poprvé, co mě někdo veřejně
uznal v rámci sebeobhajoby, která byla mým
velkým snem už několik let předtím. Závě-
rečná prezentace pro mě byla velmi výji-
mečná. Pracovala jsem na ní s Dodo, která

je již známou sebeobhájkyní s bohatou zku-
šeností a mojí dobrou kamarádkou. S po-
mocí koučky se nám povedlo prezentaci
dokončit a stálo to za to. Nejlepším momen-
tem bylo, když jsem vášnivě mluvila o dů-
ležitosti speciálních zájmů a koutkem oka
jsem zahlédla Dodo, jak vášnivě s úsměvem
stimmuje. Během půl roku jsem měla dobrý
pocit z toho, že mám vlastní články v ATYP
magazínu, jelikož jsem upřímně nečekala,
že do něj budu jednou přispívat.
Zkušeností zatím moc nemám, jelikož se
sebeobhájcovstvím teprve začínám, ale
mám jednu z osobního života. Zjistila
jsem, že s obecnou sebeobhajobou ve stylu
„autisté vs. neurotypici” to moc daleko ne-
dotáhnu. Proto jsem začala uvádět spíše
svoje názory a příklady z osobního života.
Styl „my vs. oni” se u mě ale občas ještě
objeví, obvykle v meltdownu.

Rozhovor vedla: Sabína Čechová
Foto: archiv Adély Malenové,
Dominika Škaloudová, Jan Židů,
FotoGeek, Kamil Saliba
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Tomáši, co tě nejvíc baví?
Zaujímam sa o mapy a cestovanie po Slo-
vensku.

Cestuješ kromě Slovenska i do jiných
zemí? Případně jaké země bys chtěl
navštívit?
Niekedy jazdím do Prahy, páčia sa mi pa-
mätihodnosti v Česku, ďalej jazdím do Ma-
ďarska a na dovolenku do Chorvátska.
Ktoré krajiny by som rád navštívil? Poľsko,
Ukrajinu (Černobyľ), Rusko, Anglicko a ho-
ry vo Švajčiarsku.

Jak dlouho tě zajímají mapy
a cestování? Byl tvůj zájem rozhodující
při výběru střední školy, nebo ses
rozhodoval ještě pro nějaký jiný obor?
Prvotný záujem bol o turistiku. Bolo to asi
v apríli či máji 2020 – v období COVIDu,
lebo v tom čase ma začala príroda viac za-
ujímať. Zrazu som videl, akú má reálnu
hodnotu. Mapy som sledoval asi v tom
istom čase, tie dve veci sú prepojené. Cez
internet som „cestoval” po svete a hľadal za-
ujímavosti. Pri výbere strednej školy to bolo
náročné. Plánoval som anglické gymná-
zium, kde by som býval na internáte. Odra-
dilo ma to, že jednou z  podmienok na pri-
jatie bolo rovnaké vierovyznanie, ktoré sa
preferuje na tejto škole. Ďalšou možnosťou
bolo štúdium sociálneho pracovníka, tak
ako moja mamička. Študoval by som na pe-
dagogickej škole, ktorá je hneď oproti ma-

Je náročné prebíjať sa týmto svetom
a sociálne sa maskovať

Šestnáctiletý Tomáš Beňo z obce Cinobaňa, okres Poltár, studuje na střední odborné škole stavební obor geodézia, 
kartografia a kataster na Střední průmyslové škole stavební Oskara Winklera v Lučenci.

mičkinej robote. Výzvou pre mňa boli fakty,
že väčšinu študentov tvorili dievčatá, a mali
výhrady voči tomu, že mám špeciálne vý-
vinové potreby. Musel som dokázať, že na
to mám. Tak som sa rozhodol ísť tam
osobne a predstaviť sa. Mal som úspech. Pe-
dagogická škola bola prvá škola, ktorú som
uvádzal do prihlášky. Problém nastal, keď
som mal vybrať náhradnú školu. Zúčastnili
sme sa online burzy škôl. Na Strednej sta-
vebnej škole realizovali aj DOD pre verej-
nosť, ktorého som sa osobne zúčastnil.
Videl som park, veľký školský areál. Doz-
vedel som sa o mapách a miestach, ktoré
navštívili. Boli to rovnaké miesta, ktoré som
navštívil aj ja. A vtedy som sa rozhodol.
Veľmi ma táto škola oslovila a bol som pre-
svedčený o správnosti svojej voľby. Hoci
štúdium je náročné, som spokojný. 

Jak jsi zvládal omezení během
lockdownů?
Neznášal som online vyučovanie, ale umož-
nili mi byť bez kamery. Veľa som chodil na
prechádzky, niekedy aj 10 km. Bol som vte-
dy každý deň vonku, pokiaľ to počasie do-
volilo.

Mohl bys čtenářům přiblížit svými
slovy, co to podle tebe je sebeobhajoba? 
Predstavujem si človeka, ktorý si vie vážiť
sám seba a vie o svojej inakosti poradiť aj
iným. Vie zvládať posmešky iných a pov-
zniesť sa nad ne. 

Jaké mýty spojené s autismem ti
nejvíce vadí?
Že autizmus je choroba. Nie je to choroba,
je to inakosť.

Máš nějaké problémy ve škole? (Ať už
se spolužáky nebo s učiteli.)
Našťastie nie, ale sme v triede dvaja na
spektre.

To je zajímavé. Jedním z mýtů je, že
autisté jsou stejní, to si často myslí
především pedagogové a diví se, že
podpora pro jednoho nepomáhá
druhému. Co bys k tomu řekl?
Je tomu tak, jste oba stejní? 
Absolútne nie. V spolužiakovi vidím seba
na základnej škole zo sociálneho hľadiska.
Sedíme spolu v jednej lavici od prvého
dňa. Dávam na neho pozor a vysvetľujem
veci, aby ich pochopil. Je to niekedy ná-
ročné, keď každý deň musím vysvetľovať
to isté. 

Jsi členem nějaké autistické skupiny
na FB?
Nie som.
Jak zvládáš akce, kde je hodně lidí
(např. koncerty)?
Nechodím na miesta, kde je veľa ľudí. Ale
ak je koncert, na ktorý chcem ísť, veľmi
hlučný, založím si slúchadlá na uši. Bol
som s mamou na koncerte vážnej hudby.
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Zajímáš se tedy o vážnou hudbu
nebo i o jinou? 
Zaujímam sa o tridsiate roky. Je to kľudná
hudba a nevadí mi. Dá sa počúvať, je to
stredný bod medzi charakterom ľudoviek
a rytmusom modernej hudby. Má to pre
mňa život. 

Máš nějakou představu, co bys chtěl
jednou dělat za povolání?
Chcel by som byť geodet. To, čo študujem,
ma baví.

Máš kromě autismu ještě nějakou jinou
diagnózu?
Nie.

Jak ses dozvěděl o kurzu? Myslel sis,
že ti pomůže?
Od mamy. Šiel som do toho preto, lebo som
si myslel, že mi pomôže.

A co na kurz „Klíče k sebeobhajobě“
říkáš? 
Bolo to zaujímavé, ale niektoré prednášky
boli pre mňa nepochopiteľné, nerozumel
som im. Niektoré boli zaujímavé. Páčilo sa
mi, keď sme pracovali v skupinách.

V čem ti kurz pomohl, když si zpětně
projdeš, co jsi na něm zažil? Který
kurz nebo odborník ti pomohl?  
Bolo to pre mňa náročné, ale páčili sa mi
aktivity, ktoré sme absolvovali. Bolo to ná-
ročné na moju psychiku. 

Myslíš si, že sis zlepšil nějakou
dovednost nebo ses díky kurzu naučil
zcela novou? 
Lepšie viem vysvetliť mamičke, keď ma
niečo trápi alebo nejakej situácii nerozu-
miem.

Jak dlouho víš, že jsi autista?
Ťažko povedať, ale asi 5 rokov dozadu som
začal intenzívnejšie pociťovať, že som iný.
Keď som mal 10 rokov, googlil som na in-
ternete informácie o tejto diagnóze.

Vzpomeneš si, jaké to pro tebe bylo,
číst si o tom, že jsi nejspíše autista?
A jaké to bylo, když ti to odborník
potvrdil? 
Keď mi diagnostikovali autizmus, bol som
príliš malý. Cítil som sa revolučne, lebo som
zistil, prečo je môj život mizerný. Ťažko ne-
siem, že mi nikto nerozumie. Je náročné
prebíjať sa týmto svetom a sociálne sa mas-
kovať.

Co bys řekl, že ti činí největší problém
v porovnání s neurotypiky?

Adaptovať sa do spoločnosti a pochopiť ne-
písané sociálne pravidlá. Nerozumiem, čo sa
v danej chvíli odo mňa očakáva. Tu sa vždy
pýtam svojej mamy, aby som sa dopředu pri-
pravil.

Dá se ale na vše dopředu připravit?
Jak to zvládáš, když nejsi připravený
a nastane situace, které nerozumíš? 
Kričím, zúrim, zle to znášam. Mám pocit, že
nie som hodný tohto sveta. Vtedy pri mne
sedí mama a čaká, kým sa upokojím.
V škole neznášam zlé známky, aj trojka je
pre mňa zlá známka. Vtedy mám pocit
úplného zlyhania. Pripravujem sa na situá-
cie, že aj dobrí žiaci môžu mať zlú známku. 

Jak se uklidňuješ, když jsi přetížený
sociálně nebo smyslově? 
Hudbou. Rád upravujem hudbu tridsiatych
rokov do  melancholickej podoby.

Máš nějakou smyslovou přecitlivělost? 
Teraz nemám. V detstve som bol citlivý na
hluk. 

Vnímáš svůj autismus pozitivně,
negativně, nebo neutrálně? A proč ho
tak vnímáš?
Pokúšam sa ho ignorovať. Pozitívne pôsobí
napríklad v škole, rýchlo sa učím. Ale vo
vzťahoch v škole (socializácia medzi spo-
lužiakmi) nerozumiem mnohým veciam,
a vtedy ho vnímam negatívne. Je pre mňa
ťažké zvládať stavy nervozity.

Štve tě small talk?
Áno, viem sa rozprávať len hlbšie o mojich
obľúbených témach. Mám kamošov, s kto-
rými máme spoločné záujmy a sú neuroty-
pici. Je ich síce málo, ale som za nich rád.
Mimo týchto tém mám problém komuni-
kovať.

Sděluješ lidem okolo sebe, že jsi autista? 
Nie. Už sa viem adaptovať a nechcem, aby
ma brali ako špeciálneho. Chcem byť sú-
časťou väčšieho kolektívu. 

Máš ve škole nějakou podporu? 
Mám oporu v triednom učiteľovi a spolu-
žiakoch. Sme malý kolektív, desať žiakov
a jedna spolužiačka. Páči sa mi, že táto
škola je priateľská deťom. Mama bola pred
začiatkom školského roka informovať uči-
teľov o tom, aký som, a myslím si, že to
zabralo. Rád sa s vyučujúcimi rozprávam
o mapách a fotkách miest, kde som cez ví-
kend bol. 

Co bys chtěl čtenářům sdělit a nezeptal
jsem se tě na to? 
Vďaka internetu som našiel pomoc, vďaka
videám som našiel zmysel života. Rád ho-
vorím po anglicky a pri počúvaní videí ma
sem tam nejaké zaujme. Rozprávam sa do-
ma o ňom s rodičmi. 

Tomáši, máš zkušenosti se
sebeobhajobou? 
Som vo veku, keď som ešte mladý, zbieram
skúsenosti. Sebaobhajobu som použil na
Dni otvorených dverí na SOŠ pedagogickej,
kde som bol pozvaný. Aj keď som vedel, že
neprijímajú žiakov so ŠVVP, aj tak som sa
chcel ukázať. Aby videli, že sa nemusia dia-
gnózy AS báť.  Bol som pokojnejší než moja
mamička, ktorá bola samý stres. Pán riaditeľ
sa ma pýtal na záujmy, nechal som ten zo-
znam záujmov krátky a rôznorodý. Pýtali sa
ma, čo si myslím o škole. O škole som ne-
vedel nič, ale poznám mamičkinu robotu,
a preto som si chcel vybrať odbor sociálno-
výchovný pracovník. Moja mamička pove-
dala, že to bola moja prvá veľká seba-
obhajoba. 

Máš nějaký cíl v sebeobhajobě? 
Rád fotím prírodu a chcel by som o tom
povedať viacerým. Bojím sa, aby to nevy-
znelo ako chválenie sa. Robil som aj videá
z prírody. Mama povedala, že sú pekné, ale
nechávam si ich na neskôr. Nenaháňam
lajky. 

Rozhovor vedl: Matěj Kočár
Foto: archiv Tomáše
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Měla jsi nějaká očekávání od kurzu
Klíče k sebeobhajobě?
Očakávala som nové teoretické poznatky
ohľadom sebaobhajoby a spoznanie no-
vých ľudí. Tiež si tak dopĺňam vzdelanie,
pretože sa zaujímam o psychológiu. Do
kurzu som sa hlavne pridala, aby som spo-
znala sebaobhajobu z kolektívneho hľadi-
ska, pretože na individuálnej úrovni ju
viem výborne. Tiež ma lákalo spoznať no-
vých ľudí, ich príbehy a skúsenosti a mož-
nosť zdieľať zasa tie moje.

Co se ti na kurzu líbilo?
Na kurze sa mi práve páčila možnosť spo-
znať nových zaujímavých ľudí a príležitosť
zapojiť sa do zaujímavých aktivít.

Na co se chceš zaměřit v sebeobhajobě?
Ešte úplne neviem, ale uvažujem nad po-
trebami autistických vysokoškolákov. Je to
téma, ktorá je pre mňa momentálne veľmi
aktuálna, keďže sama študujem na vysokej
škole. Musím povedať, že som sa stretla
s veľmi chápavými vyučujúcimi, ale stále
je veľa vecí, ktoré by sa mohli zlepšiť a ktoré
by sa mohli eliminovať. Všeobecne sa toho
na školách vie pomerne málo o autizme
a potrebách autistov. Vidím v tejto oblasti
priestor na zlepšenie a umožnenie štúdia vi-
acerým ľuďom na spektre, ktorí by po vedo-
mostnej stránke nemali so štúdiom najmenší
problém, ale komplikujú im ho iné faktory,
ako napríklad senzorické potreby, nejasná
komunikácia, organizácia atď.

Kdy ti byl diagnostikován autismus?
Autizmus mi diagnostikovali v 19 rokoch
v roce 2019, ale vedela som to už od pätnás-
tich, pretože mojim špeciálnym záujmom
bola psychológia. Od pätnástich som sa sna-
žila nejakým spôsobom prepracovať k dia-
gnostike, ale myslím, že ani sama som v tej
dobe neverila, že sa k nej raz naozaj dosta-
nem. Nikto v mojom okolí ma nevidel ako
autistku, viacero ľudí ma dokonca vysmialo,
že ja určite autista nie som. Opak bol však
pravdou, aj napriek silnému maskovaniu
mojich autistických čŕt sa našlo pár osôb,
ktoré si moju odlišnosť na mne všimli, a ja
som sa tak v roku 2019 rozhodla, že diagno-
stika je pre mňa niečo takmer až esenciálne.
Následne sa začal môj proces odmaskova-
nia a riešenia všetkých mojich problémov,
namiesto toho, aby som ich len potláčala.

Co si mám představit pod tím, že
diagnostika byla pro tebe téměř
esenciální?
Bola pre mňa kľúčová. Umožnila mi lepšie
porozumieť sebe samej, ako aj mojim potre-
bám. Taktiež pomohla mojej rodine a oko-

ROZHOVORY SEBEOBHÁJCŮ KURZU KLÍČE K SEBEOBHAJOBĚ

Do škôl budeme musieť
my sebaobhajci chodiť,
väčšina učiteľov si sama
informácie nedohľadáva
Sabína Čechová byla diagnostikována před třemi lety, když jí bylo
devatenáct let. Hovoří o tom, že diagnostika pro ni byla klíčová.
Aktuálně studuje psychologii na Fakultě sociálních a ekonomických
věd Univerzity Komenského. V self advocacy má už zkušenosti
například jako živá knihovna ve škole.

Dva texty Sabíny Čechové si můžete přečíst v tištěném ATYP Speciálu.
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liu mi lepšie porozumieť. Môj život po dia-
gnostike sa výrazne zlepšil, naučila som sa
predchádzať preťaženiu a vyhoreniam, a tiež
som si našla komunitu podobne zmýšľaj-
úcich ľudí, z ktorých je veľké množstvo na
spektre.

Chtěla bys ještě říci více k tomu, že jsi
přestala potlačovat problémy a poradit
druhým v procesu odmaskování?
Odmaskovanie je dlhý a pre mňa osobne aj
dosť náročný proces, stále sú situácie, kedy
by som maskovať nemusela, no aj tak to
podvedome robím. Avšak je to už omnoho
lepšie než kedysi a ja sa vďaka tomu cítim
oveľa slobodnejšie a hlavne menej vyčer-
pane. Myslím, že stále budú situácie, kedy
je maskovanie „nevyhnutné“, ale vedome sa
ho snažím čo najviac obmedziť, hlavne
kvôli môjmu zdraviu. Začiatky odmaskova-
nia pre mňa neboli jednoduché a často ani
príjemné, pretože ľudia ma poznali len
„s maskou“, ale časom to bolo jednoduchšie
a ja som zistila, že mám zrazu oveľa viac
energie, pretože som počas dňa sama sebou
a nepotláčam svoje potreby. Je to náročný
proces, ale myslím, že určite stojí za to.

Jak stimmuješ?
Často sa hrám s rukami alebo niečím, čo
v nich držím. Rada sa pohojdávam zo strany
na stranu, tlieskam rukami, hýbem sa, do-
týkam sa príjemných materiálov a štruktúr,
sledujem svetlo a počúvam hudbu. Tiež
rada používam záťažovú prikrývku.

Zažila jsi diskriminaci/šikanu?
Šikanu a ani diskrimináciu som našťastie
nikdy nezažila, alebo o tom aspoň neviem.
Ako dieťa som bola veľmi sociálne aktívna,
bola som rada s ľuďmi, vyhľadávala som
priateľstvá a často som bola súčasťou popu-
lárnej partie. Myslím, že aj to do veľkej
miery malo vplyv na moju neskorú diagno-
stiku. Občas som zažila nejaké nemiestne
poznámky zo strany vyučujúcich, ale vždy
som sa vedela zastať sama seba a obhájiť sa.
Tiež sa mi párkrát stalo, že sa moji kamaráti
zabávali na niektorej z mojich podivností,
prípadne ma napodobovali. Ale to bolo
vždy len v rámci srandy a viem, že by mi
nechceli ublížiť. Častokrát mi príde vtipné,
keď ma napodobia, pretože sama si neuve-
domujem ako vyzerá to, čo v danej chvíli
robím. Myslím, že je dôležité vedieť sa za-
smiať aj na svoj účet, pokiaľ je to v rámci
normy a komfortu.

Využíváš sociální služby?
Služby nevyužívam, ale na vysokej škole
som študent so špecifickými potrebami.
V rámci toho mám poskytnutých niekoľko

úprav, ktoré v prípade potreby môžem vy-
užiť. Aj keď ich takmer vôbec nevyužívam,
je dobré vedieť, že tam sú ako taká zá-
chranná sieť pre prípad, že by som ich po-
trebovala. Tiež mi to uľahčuje komunikáciu
s vyučujúcimi. Taktiež som vďaka tomu
mala príležitosť spoznať nových ľudí a za-
pojiť sa do rôznych diskusií a projektov, čo
nesmierne oceňujem.

Jaké jsou tvé speciální zájmy?
Jak dlouho se jim věnuješ?
Psychológia je záujem, ktorý som už spo-
menula, a venujem sa jej od 11 rokov. Ďal-
šie záujmy sú true crime, lietadlá a letecké
katastrofy, žraloky a iné morské živočíchy,
maľba, knihy a kone/jazdenie na koni.

Jaké mýty o autismu nemůžeš vystát?
Asi všetky stereotypné predpoklady vy-
chádzajúce zo skreslenej a často medializo-
vanej podoby autizmu, ktorá zodpovedá len
úzkemu výberu autistov. Prvé, čo mi na-
padlo, je, že autizmus je spôsobený očkova-
ním, alebo že autisti nemajú empatiu.

Na závěr kurzu Klíče k sebeobhajobě
jsi přednášela téma o tom, co na
střední škole, kde jsi měla besedu jako
Živá knihovna, věděli o autismu
a žácích na spektru. Mohla bys to
pro čtenáře shrnout?
Vo všeobecnosti majú na školách veľmi
málo informácií a väčšinou majú prístup
k informáciám, ktoré sú stereotypné. Zaška-
tuľkovali si autistov do jednej krabičky
a podľa toho súdia všetkých. Ako keby ani
nemali predstavu, že existujú autisti ako sme
my. Predstavujú si malého chlapca, ktorý sa
k nim do bežnej školy ani nedostane. Myslia
si, že sa ich autisti ani netýkajú.
Na druhej strane sú pedagógovia, napríklad
riaditeľka školy, kde som prednášala, ktorí
sa o túto tému aktívne zaujímajú. Pani riadi-
teľka ma pozvala, pretože si uvedomuje, že
niektorí študenti majú autistické rysy a cíti
potrebu toho, aby sa učitelia dovzdelávali aj
ohľadom autizmu. Bola som tiež veľmi prí-
jemne prekvapená zo záujmu vyučujúcich,
mnohí z nich ma následne kontaktovali
s prosbou o ďalšie informácie a to mi dodalo
nádej pre lepšiu budúcnosť žiakov a študen-
tov na spektre. Od viacerých ľudí v mojom
okolí som však počula opak, žiaľ sa stretli
skôr s neochotou vyučujúcich, ktorí mali na
autizmus veľmi skreslený pohľad.

Máš pocit, že je to tím, že je osvěty
málo, nebo je jí dost, ale učitelé
se nezajímají?
Myslím si, že je to oboje. Informácie už sú,
ale k učiteľom sa nedostávajú. Sama viem,

že kým som sa nezačala aktívne zaujímať
o autizmus, mala som pocit, že informácie
neexistujú. Až keď som strávila veľké
množstvo času hľadaním, tak som zistila, že
je veľmi veľa informácií, sebaobhajcovské
aktivity, knihy od autistov a existuje mnoho
organizácií... Učitelia toho majú veľa, mys-
lím, že nemajú toľko času venovať sa kon-
krétne autizmu, preto sú podľa mňa ideálne
živé knižnice. Autisti prídu za učiteľmi
a žiakmi a oni nemusia študovať veľké
množstvo materiálov. Myslím, že by mohli
byť viac ochotní vypočuť si živú knižnicu,
než keby si mali vyhľadávať informácie,
počúvať videá a podcasty a čítať knihy
a texty. Naživo ich to pravdepodobne aj viac
zaujme a možno potom budú aj viac otvo-
rení tomu dohľadať si ďalšie informácie.

Za co jsi ohledně autismu hrdá a co
na něm naopak nemáš ráda?
Zo svojej skúsenosti som ohľadom autizmu
hrdá na moju autenticitu, ktorá je pre mňa
prirodzená. Ďalej tiež to, že keď sa pre niečo
nadchnem alebo ma niečo zaujme, tak som
tomu schopná venovať celú svoju existenciu
a túžim sa v tom neustále zdokonaľovať,
vzdelávať, poznávať atď.
Čo mi občas prekáža je fakt, že môj mozog
je často veľmi preplnený informáciami a je
v ňom neustále rozruch, stále sa niečo deje.
Je pre mňa takmer nemožné len tak „vy-
pnúť“ mozog a mentálne relaxovať. Tiež mi
robia problém niektoré senzorické pod-
nety, alebo veľmi intenzívne emócie, ktoré
sú obvykle spúšťačom meltdownu.

Co bys vzkázala neautistům?
Aby mali otvorenú myseľ a boli ochotní
počúvať a tiež sa naučili priznať si, že sa
môžu mýliť. Často sa stretávam s tým, že
nám ako autistom ide o skutočné poznanie
pravdy, alebo aspoň priblíženie sa k nemu.
Vieme si priznať, keď sa mýlime, pretože je
to len krok potrebný k nájdeniu pravdy. Ale
často vidím, že neurotypická populácia
takto nefunguje, pretože tam do hry vstu-
pujú emócie a ego, ktoré sú pre nich často
dôležitejšie ako samotné poznanie.
Tiež by som im rada odkázala, že autizmus
je veľmi rôznorodé spektrum a neurodiver-
gentné mysle sú krásne a plné farieb. Naše
prežívanie v tejto spoločnosti je značne ná-
ročnejšie, vzhľadom na to, že je prispôso-
bená neurotypickým štandardom. Avšak pri
správnych podmienkach vieme prekonávať
všetky očakávania a ako je aj z histórie evi-
dentné, sme potrebným článkom v napredo-
vaní ľudstva a spoločnosti ako takej.

Rozhovor vedla: Adéla Malenová
Foto: archiv Sabíny Čechové
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Spoznali sme sa na tomto kurze.
Čo ťa podnietilo prihlásiť sa do kurzu
Kľúče k sebaobhajobe?
Dozvěděl jsem se o něm z facebookové
stránky ATYPu. Zajímalo mě, co se na kur-
zu bude dělat, tak jsem se přihlásil.

Zaujal ťa kurz?
Zaujalo mě jen pár přednášek. Například
ta o rozhovorech, o psychotestech od jedné
psycholožky a ta o práci s emocemi od psy-
chologa Sedláčka. Ne že by to byla chyba
přednášejících, ale já nejsem úplně ten typ
Aspergera, který by potřeboval aktivně a ve-
řejně šířit nějakou osvětu. Šířím ji tím, že
autista jsem, a když se někdo zeptá na au-
tismus, tak mu o tom řeknu.

Pýtajú sa ťa ľudia niekedy na niečo
okolo autizmu, keď sa dozvedia že si
na spektre?
Ptají, a já jim vždy řeknu, jak to mám já,
ale že každý člověk na spektru to má jinak,
jinak se cítí, jinak vnímá okolí, každý je
jiný, je originální... A na závěr jim řeknu,
že nemůžu mluvit za všechny, jen za sebe.

Viem, že si pro ATYP magazín robil
nejaké rozhovory. Aké to je, keď si teraz
na druhej strane, nepýtaš sa ty, ale ja?
Je to jiné, ale předpokládal jsem, jak to
bude, a moc jsem se nespletl. (smích) Je
jiné nemít konverzaci pod kontrolou, ale je
to zajímavá zkušenost.

Koho jsi zpovídal a co ti rozhovory
s nimi daly?
Hned jsem si vzpomněl na své úžasné uči-
tele ze základní školy, pana učitele Medříka
a paní učitelku Medříkovou. Rozhovor
s nimi mi dal to, že se dá vše zvládnout, jen
se mi musí chtít, a tím jim děkuju, hodně
mě to posunulo dopředu.

Každý člověk na spektru to má jinak,
jinak se cítí, jinak vnímá okolí, každý
je jiný, je originální
Šestnáctiletý student Tonda
Vorek si už vyzkoušel být redak-
torem v online magazínu ATYP.
Vyzpovídal několik pracovníků
dvou neziskových organizací.
Tentokrát byl Tonda v opačné
roli. Otázky mu kladl účastník
Klíčů k sebeobhajobě,
šestnáctiletý Patrik.

Jak ses připravil na takový rozhovor?
Nebál ses zpovídat někoho jiného
- navíc dospělého z neziskovky, kde jsi
klientem?
Nervózní jsem byl, ale věřil jsem, že to
zvládnu.

Na akú striednu chodíš?
Chodím na střední školu do 1. ročníku,
obor truhlář.

Truhlář?  Čo to je? Budeš vyrábať
truhly na pochovávanie zomrelých?
Ne, já budu dělat kuchyňské linky, skříňky,
nábytek, dveře...

Aha, na Slovensku sa tomu hovorí
stolár. Si spokojný so svojim výberom
tohto odboru? Páči sa ti?
Já jsem se svým výběrem nadmíru spoko-
jený, zatím... A myslím, že se to nezmění.
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Měl jsem podporu a unavený jsem byl dost,
ale zvládl jsem to. Jen jsem musel odejít
z jedné školy a přejít na jinou, kde už se mi
dařilo líp. Víc tam respektují děti.

Máš podporu na střední? Zvládáš
sociální vazby ve škole?
Mám, ale myslím si, že ji už nepotřebuji,
takže od příštího roku ji nebudu mít.

Akú poslednú knižku si prečítal?
Dlouho jsem nečetl žádnou knihu. Napo-
sledy jsem přečetl Bratrstvo, musím zase
začít číst knihy.

Máš nejaké svoje koníčky alebo záľuby?
Zostáva ti na to čas?
Mým koníčkem je rybaření. Jednou za
měsíc nebo za dva, si zajdu jako aktivní
rybář.

Áno? Tak toto máme opäť spoločné.
Čo chytáš, kapre, alebo pstruhy? Čo sa
ti už podarilo uloviť?
Vždy jsem chytal kapry. Můj největší kapr
měřil 96 cm a měl asi 20 kg. A loni se mi
povedly ulovit dvě hezké štiky, 80 cm.

Wow, tak to sú ozaj krásne úlovky.
Máme tu teď dobře zarybněno, máme tu
hezké kousky ryb.

Čo ťa ešte robí šťastným?
Kamarádi a moje holka.

A naopak, čo ti robí najväčší problém
v tvojom živote, v škole...?
Ve škole jazyky, český a anglický, protože
jsem dyslektik a dysgrafik.

Jasné, to chápem, ja to mám podobne.
A čo ťa vie najviac nahnevať (rozčúliť)?
Moje máma. Když mi třeba dá domácí vě-
zení. Jako teď. (smích)

Za čo si ho dostal teraz?
Za pozdní příchody domů. Teď jsem přišel
o dvě hodiny pozdě. Neuhlídal jsem si čas...

Už vieš, čo by si si prial
k 18. narodeninám?
Skok z letadla. To musí být super. Snad mi
to máma dovolí.

Čo by si chcel v živote dosiahnúť?
Chtěl bych, abychom já a moji blízcí byli
šťastní.

Toník, ďakujem ti za tento vyčerpáva-
júci rozhovor a prajem, nech sa ti darí.

Rozhovor vedl: Patrik
Foto: archiv ATYP magazínu

Podľa čoho si sa rozhodoval? Bolo
pre teba jednoduché vybrať si strednú
školu a odbor?
Můj táta je hodně manuálně zručný. Učil
mě všechno. Ne ohledně dřeva, ale všech-
ny jiné ostatní ruční práce. Strejda je truhlář.
Dřevo mi voní a celá ta práce se mi líbí. Tak
jsem si řekl, že tohle chci jednou dělat. Ale
přemýšlel jsem ještě nad oborem zámečník
nebo kovář, ale vyhrála nakonec truhlařina.

To verím, aj mne drevo vonia.
A ako tráviš voľný čas?
Venku s kamarády. Poslední dobou jsme
začali hodně chytat pokémony. POKÉMON
GO – jestli to znáš.

Ani nie. Mňa toto celkovo neláka,
nemám to rád. Keď som bol malý, bál
som sa tých žltých príšeriek – pokémo-
nov. Ani tie „rozprávky“ s nimi som
nepozeral. Skôr sa tomu vyhýbam.
To je hra na mobilu, při které musíš chodit
venku a hledat pokémony. Nebo chodíme
po městě a pouštíme si písničky nebo si
povídáme. Občas si rád přečtu knížku, ale
teď už nemám tolik času, jelikož jsem ze
střední školy dost unavený.

Zo základky si nebol unavený?
Mal si nejakú podporu na ZŠ?
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Pokud si dokážeš vzpomenout, co byl
tvůj první speciální zájem?
Můj první speciální zájem byl komiks a se-
riál W.I.T.C.H. a také Minecraft. Minecraft
téměř každý den hraju a miluju doteď a ke
sbírání W.I.T.C.H. se také doufám vrátím.

Kterému zájmu se věnuješ nejdéle? 
Určitě tomu, kterému se věnuji teď, a to je
kyborgismus. Kyborgismus je umělecký
směr, kdy si lidé na sebe či do sebe dávají
různá elektronická zařízení za účelem roz-
šíření smyslového vnímání. Tento zájem je
jiný tím, že zatímco ostatní v sobě obsaho-
valy vlastně jen vzdělávání se či sbírání
předmětů, tento zahrnuje účastnění se roz-
hovorů, spolupořádání akcí, networking
s lidmi, spolupráci na uměleckých a jiných
projektech a tak dále.
Tím, že se z tohoto zájmu stala jedna
z mých hlavních mimoškolních aktivit, do
které je zapojeno více lidí, nemám se jak
od něj odklonit. Momentálně se už věnuji
kyborgismu přes tři roky.

Co cítíš, když tyto zájmy praktikuješ?
Když praktikuju speciální zájmy, cítím
často přívaly velké energie, štěstí a lásky.
Cítím, že chci žít, že život MILUJU! Je to
upřímně až spirituální emoce, respektive je
to přesný opak spirituálního meditativního
klidu. Je to emoce velmi tělesná, živelná,
tvořivá.
Myslím, že jsem to nejlépe shrnula ve svém
starším článku na stranách ATYP magazínu
s názvem Tak jsme se narodili, z něhož si
tedy dovolím sdílet úryvek:
„V tu chvíli jako by mnou procházely velmi
silné proudy energie. Jako vlny v oceánu,
jako dusot koní na prérii. Jako pohyby břiš-
ních tanečnic. Náhle v sobě cítím takovou
propojenost se světem jako nikdy. Cítím lid-
stvo jako globální projekt. Jako napínavý
film, který je právě promítán. Jako kon-
stantní pohyb ve větru, jako potok, jako
spermie pohybující bičíky, jako déšť, jako
slunce, jako jednotu. Každou mou cévou
jako by protékala živá voda. V tyto chvíle
cítím, že to láska je ta emoce, která posune
lidstvo kupředu.”

Zaznamenala jsi ve svých zájmech
nějaké úspěchy?
Když jsem začínala s kyborgismem, jen
jsem doufala, že to třeba někoho bude zají-
mat. Tehdy jsem vzhlížela k Barceloně - nej-
většímu centru kyborgismu, a přemýšlela
jsem, zda vůbec někdy budu i já dělat roz-
hovory pro média o kyborgismu, zda budu
jednou jako oni, ti kyborgové z Barcelony.
Moje o tři roky mladší já by teda koukalo,
kdyby vidělo, že jsem s kyborgismem byla

Proč svoji osobnost
neukázat světu?
S Kateřinou Dodo Doudovou hovořila v rámci kurzu Klíče
k sebeobhajobě Adéla alias Neltora. Rozhovor zaměřily především
na speciální zájmy u lidí na spektru autismu. Na toto téma spolu
vypracovaly i závěrečnou prezentaci. Dodo je známá v self advocacy
nejen co se týče autismu, ale i nonbinárnosti. Veřejnost zaujala
i svým speciálním zájmem, kterým je kyborgismus. V obou předešlých
ATYP Speciálech byl s Dodo rozhovor. Do on-line magazínu
ATYP píše články a na Autistických konferencích přednáší.
Také s ní vyšel rozhovor v online ATYPu s názvem: Autisté nejsou
žádná monstra.
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ve STANDASHOW, natáčela se Zvědátory,
byla v DVTV, že spolupracuju s Paralelní
Polis, ale dokonce, že byl můj portrét vysta-
ven spolu s portréty známých barcelon-
ských kyborgických umělců ve Washing-
tonském muzeu Smithsonian!

Daří se ti balanc mezi zájmy
a povinnostmi?
Myslím, že mi to jde celkem dobře. Mnoho
z mých zájmů se totiž stalo i mými povin-
nostmi, jelikož se třeba učím na přijímačky
na Přírodovědeckou fakultu Univerzity
Karlovy, domlouvám hosty do Paralelní
Polis v rámci série spojené s naší kyborgis-
tickou skupinou.
Také se chci více rozvíjet v marketingu so-
ciálních sítí, což je taktéž zároveň mým zá-
jmem. Občas kreslím pro ATYP a možná
budu i pro jiné organizace a lidi jakožto
přivýdělek a budu prodávat svůj merch,
který je zároveň mým maturitním projek-
tem.

Máš nějaké společensky nepochopitelné
a nepřijatelné zájmy?
Dalo by se říct, že čipování lidí je u lidí cel-
kem nepřijímané téma, zvláště kvůli nábo-
ženskému fanatismu a konspiračním teo-
riím. Ale mně osobně nikdo nic ošklivého
jenom kvůli tomu, že mám čip, zatím tak
úplně neřekl nebo nenapsal. Dokonce jsem
ještě nepotkala nikoho, kdo by tvrdil, že
teď už jsem kvůli tomu v moci Satana.
Navíc se snažím ukazovat i nábožensky za-
loženým lidem, že duchovně se dá žít i s či-
pem. (smích)

Dokázala bys popsat, v čem se liší
speciální zájmy u autistů a záliby
u neurotypiků?
Autistické prožívání bývá zesílené.

Jaké zájmy jsou tvoje prioritní a jaké
vedlejší?
Mé hlavní zájmy jsou tedy kyborgismus
a pak poslední dobou nauky o nedualitě
a mysticistické odnože tradičních nábožen-
ství.
Za vedlejší zájmy, nebo zkrátka za ty, které
zakouším „běžnou měrou intenzity“, bych
teď považovala biologii, osvětu, sociální
sítě a marketing a vzdělání obecně. Také
moc ráda pracuji na sobě, a to v oblasti tě-
lesné, duševní i duchovní.

Zájmy mohou být jakýmsi okénkem
do vnitřního světa. Jak bys popsala ten
svůj?
Termín vnitřní svět se dle mého stal tak tro-
chu pejorativním. O autistech se často říká,
že žijí ve vlastním světě. Ano, ačkoli proží-

vání autistů může být docela osobité, ne-
myslím si, že termín „žít ve vlastním svě-
tě” je úplně vhodný, jelikož může svádět
k tomu si myslet, že ten „skutečný” svět ne-
vnímáme, nebo nám je ukradený. Což není
pravda. 
Já osobně nedělám rozdíly mezi vnitřním
a vnějším světem. Pro mne existuje jen
jeden svět, a to ten, který můj mozek in-
terpretuje jako svoji žitou zkušenost.

Přijímají nejbližší tvé zájmy?
Musím říct, že velmi dobře! Například moje
maminka je velice empatický člověk, takže
ta přijímá všechny věci, ačkoli jí samotné se
mohou zdát vzdálené, jen proto, že mi dělají
tak obrovskou radost, kterou následně pro-
žívá se mnou! A i táta si zvykl. (smích)

Co bys vzkázala lidem, kteří tvrdí,
že žádné zájmy a „superschopnosti“
nemají (včetně autistů)?
Upřímně, dovedu si představit, že se někdy
narodil člověk, který neměl takzvaný při-
rozený talent na nic moc.

Ale to nic nemusí znamenat. Talent je totiž
dle mého jen náskok, který můžeme mít
v prvních letech, kdy se něčemu začínáme
věnovat. Pokud usneme na vavřínech a za-
čneme se opájet vlastním umem, lehce nás
může předběhnout někdo, kdo takzvaný
talent sice neměl, ale vše si vydřel pílí, dis-
ciplínou, pokorou a touhou se neustále
zlepšovat.

Dokážeš své zájmy nějak prodat?
Pokud ano, jakým způsobem?
Nevím, jak se mi to daří. Asi je to pro mne
tak nějak přirozené. Možná i tak trochu
díky mým narcistickým rysům, které se
dají využít i v dobrém, pokud má člověk
dostatek sebereflexe. Že se nebojím uká-
zat, že si věřím.
Baví a naplňuje mne být pro lidi vzorem.
Zvláště si říkám, že třeba někdo přesně ně-
koho jako já hledá, tak proč svoji osobnost
neukázat světu?

Co bys naopak řekla lidem, kteří zájmy
mají, ale neumí je prodat?
To je pro mne docela těžká otázka, jelikož
si nemyslím, že existuje univerzální rada
pro každého.
Necítím se dobře v roli člověka, který má
někomu něco vyloženě na sílu radit, spíš
jen vyprávím svůj příběh a doufám, že si
z toho někdo něco vezme. Já si myslím, že
umět své věci prodat je věc jak vrozeného
charakteru člověka, tak i píle, s jakou na
sobě pracuje.
Takže bych asi poradila něco ve stylu „za-
jděte si na kurz, kupte si dobrou literaturu
pro osobnostní rozvoj”. Jo, a najděte si lidi,
kteří vám budou dávat upřímný feedback,

Dodo s Janou Pastelkovou na křtu 1. ATYP Speciálu a s kyborgánem na ruce.
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co se vaší strategie a vašeho působení týče.
My autisté občas máme ten problém, že
sami sebe vidíme nějak, ale okolí nás může
vnímat úplně jinak. A pokud chcete expan-
dovat se svými zájmy do neurotypického
světa, budete se muset naučit, jak být pro
ně atraktivní. Neříkám dělat ze sebe neuro-
typika, to ne. Ale vystupování některých
autistů přijde ostatním víc „cool" než ji-
ných. Je to povrchní? Nejspíš ano. Ale je
to tak, ale my se můžeme pokusit toho vy-
užít a nějak záživně představit neurotypic-
kému světu svět náš.

Rozhovor vedla: Adéla Neltora Malenová
Foto: z Autistických konferencí
Márty Janča a Tereza Dotlačilová

ROZHOVORY SEBEOBHÁJCŮ

SBORNÍK SEBEOBHÁJCŮ
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Ja nikdy nemám plány, jednoducho
mám šťastie na udalosti
Dvacetiosmiletá Ivana Kamenská se účastnila kurzu Klíče k sebeobhajobě a v rámci projektu Mobility,
který byl finančně podpořený Visegrad Fund, přijela i do Prahy na 3. Autistickou konferenci. 

Když se řekne „speciální zájem“, co si
pod tím představíš?
Všetky typy záujmov.

Můžeš uvést příklady svých zájmů?
MUSE (kapela – pozn. redakce), kreslenie
(rôzne štýly – realisticky, manga, rôzne
postavy, MUSE, zvieratá), zvieratá, knihy
(encyklopédie, sci-fi, fantasy, beletria, man-
ga).

A co bylo tvým prvním speciálním
zájmem v životě?
Pravdepodobne kreslenie a zvieratá.

Chováš nějaká zvířata? 
Mali sme 2 psy. Teraz mám 2 morčatá, Ru-
by a Bibi.

Jak se tedy projevuje u tebe zájem
o zvířata? 
Asi tonou encyklopédií, ktoré mám, a zna-
losťami.

Před půlrokem jsi dokončila kurz
Klíče k sebeobhajobě. Odkud ses
o něm dozvěděla?
Z Instagramu.

Měla jsi nějaké zkušenosti se sebeobha-
jobou, než jsi absolvovala tento kurz?
Nie, alebo si toho niesom vedomá. To, čo
robím na Instagrame, čo sa týka osobného
prejavu, nepokládam za sebaobhajobu. Skôr
sa tam prejavuje mizerný humor fanúšikov
MUSE.

Přinesl ti kurz něco užitečného?
Určite áno, lenže takto konkrétne to nevy-
menujem. Viem, že keď to budem potrebo-
vať, tak mozog si to nejako vydoluje z pod-
vedomia a použije.

Jak jsi vnímala průběh kurzu?
Aj príjemné veci a stretnutia sú pre mňa
stresujúce a mám pocit, že som tak v strese,
že si nič nepamätám.

Co se ti na něm nejvíce líbilo?
Atmosféra.

Máš nějaké plány do budoucna
ohledně sebeobhajoby?
Ja nikdy nemám plány, jednoducho mám
šťastie na udalosti.

Všimla jsem si, že jsi na Autistické
konferenci celý den fotila profesionálním
foťákem. Kdy a kde ses to naučila? 
Co vše a jak často fotíš? 
Nemám pocit, že viem fotit. Fotím na auto-
matický režim. Nikto ma to neučil. Viem,
že v jednom časopise o koňoch boli člán-
ky, ako fotiť. Najviac som fotila počas ško-
ly parkúrové preteky koní. Fotím to, čo ma
v tom momente zaujme. Ale často sú to
zvieratá, príležitostne kvety. Milujem fotiť
včely. Máloktorá fotka vyjde, ale sú také
úžasné.

Chtěla bys na závěr poslat vzkaz
neautistům?
Mám dojem, že všetko v osvete už bolo
povedané.

Rozhovor vedla: Adéla „Neltora” Malenová
Foto: archiv Ivany Kamenské

Kdy ti byl diagnostikován autismus,
jaká byla tvoje reakce?
V 16 rokoch a veľa si z toho obdobia ne-
pamätám.

Vzpomeneš si na reakce okolí (škola,
rodina, kamarádi)?
V podstate to bolo tak dávno, že mne už na
tom nezáleží, pretože mám iné problémy. 

Jakým způsobem se tvůj autismus
projevuje?
Mne sa viac asi prejavujú súvisiace ostat-
né diagnostiky a prejavy ako mutizmus, 
ADHD, depresia, sebapoškodzovanie, ská-
kanie do reči, neustále menenie témy, zlá
krátkodobá pamäť, netrpezlivosť a že robím
veci na poslednú chvíľu.

Co jsou tvé pozitivní a negativní
stránky autismu?
To je otázka skôr na moje okolie, nerada
hovorím o sebe a často sa podceňujem.



Ako si zvládal školu? Mal si problémy
v učení či v socialných interakciách? 
Měl jsem problémy s obojím, ale hlavně
s učením. Až na vysoké škole (studuji mo-
derní dějiny) se to zlepšilo.

Čo ti pomohlo naučiť sa zvládať vzťahy
so spolužiakmi? Alebo si bol samotár?
Před vysokou školou jsem asi působil sa-
motářsky, ale aspoň pár kamarádů jsem
mezi spolužáky měl. S  ostatními spolu-
žáky jsem většinou měl „neutrální“ vztahy.

Spomenieš si, kedy ťa diagnostikovali?
Aké pre teba bolo zistenie, že si
autista?
Oficiální diagnózu mám až od vysoké
školy, ale zmínku o Aspergerově syndromu
mám už ve zprávě od psycholožky z roku
2014. Víc jsem si o tom ale začal zjišťovat
až od roku 2016. Na začátku mě překvapilo,
že jsem autista, myslel jsem si, že na autistu
jsem moc „normální”.

Čo rád robíš vo voľnom čase?
Rád píšu pro ATYP magazín i sám pro
sebe. Chodím na procházky a hodně se za-
jímám o politiku.

Máš nejaký rituál, ktorý tvoji blízki už
poznajú, alebo nejakú vetu, aby vedeli,
že potrebuješ chvíľu pre seba?
Řekl bych, že mám nějaké rituály, ale vět-
šinou o nich asi vím jenom já.
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Myslel
jsem si, že
na autistu
jsem moc
“normální”
Student historie Matěj Kočár
z Plzeňského kraje ví o svém
autismu od 14 let. V září bude
přednášet na 4. Autistické
konferenci téma Mýty o autismu,
které zpracoval společně s dal-
šími účastníky kurzu Klíče
k sebeobhajobě. V předešlých
ATYP Speciálech jste si mohli
přečíst jeho satiry. Rovněž jich
několik publikoval v on-line
ATYP magazínu. Na kurzu mu
pokládal otázky šestnáctiletý
Tomáš.

Keď potrebuješ pokoj, ako si teda
povieš o to? Doma, ale aj v škole?
Doma to není tak složité, jelikož mám
vlastní pokoj. Ve škole je to někdy horší,
ale dá se to vydržet.

Ako si sa učil porozumieť vzťahom?
No, pořád se učím. (smích) Myslím si, že
přátelské vztahy celkem zvládám, ale s ně-
jakým vážným vztahem nemám moc zku-
šeností.

Vidíš výhody v tom, že si Asperger?
Možná že kdybych nebyl Asperger, tak by
pro mě bylo těžší něco kreativního napsat
a možná by moje znalosti o některých téma-
tech (např. z historie) byly více povrchní.

Ješ iba určitý počet jedál, či nie si
prieberčivý?

Někdy mi připadá, že jsem vybíravý, ale
když není jiná možnost, tak se přizpůso-
bím. Pokud nejde o celozrnné pečivo... Fuj.

Vieš sa nudiť?
Jak kdy. Často mi ale přijde, že je nudy na
mě strašně moc.

Ako na teba pôsobí nuda?
Kedy ju vnímaš?
Během nudy si připadám zvláštně, jako
bych měl něco dělat, ale vůbec nevím co.
Nudu vnímám, třeba když se učím na zkou-
šky, ale i po tom, co je udělám, protože na-
jednou nevím, co s volným časem. 

Autisti majú často hypersenzitivitu.
Si v niečom citlivejší ako tvoje okolie?
Jsem o dost citlivější na hluk a na pachy
než většina lidí.
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Čo by si rád robil ako svoju profesiu?
Ještě přesně nevím. Studuji sice historii,
ale psaní historických prací není zrovna
dvakrát kreativní. Nemůžu si tam vymý-
šlet. (smích) Takže to možná není úplně
pro mě.

Prečo si si históriu vybral a ktoré
obdobie z histórie ťa baví?
Historie mě bavila už řadu let, a to přede-
vším ta moderní, tzn. 20. století, protože
bych řekl, že člověk, který o ní nic neví, je
jako člověk po amnézii. Neví, co se dříve
stalo, a tudíž nemůže rozumět ani tomu, co
se děje právě teď. 

Majú študenti so špeciálnymi
vzdelávacími potrebami na Západoče-
skej univerzite nejakú podporu?
Ve škole o mě vědí, že jsem autista. Zatím
jsem vše zvládl, tak jsem podporu nezjiš-
ťoval. Jen jsem si všiml, že visí v budově
nabídka organizace Ledovec, která nabízí
pomoc se studiem právě studentům s něja-
kými specifickými problémy.  

Vieš sa uvoľniť pri písaní?
Pokud mám nějaký dobrý nápad a psaní mi
jde, tak ano.

Máš nejaké plány v self-advocacy? 
Konkrétní plán nemám, ale přemýšlel jsem
už o tom, jestli bych se nějak víc neanga-
žoval.

Akú tému si si pripravil na záverečnú
prezentáciu kurzu Kľúče
k sebaobhajobe?
Moje téma bylo „Mýty o autismu”. Jelikož
jde o velmi široké téma, tak se o něm dobře
mluví.

Prekvapilo ťa niečo v tejto tematike?
Když jsme pracovali na závěrečné prezen-
taci Mýtů o autismu a dohledával jsem si
různé informace i ve světě, tak mě šokoval
americký předsudek, že 95 % vrahů má
Aspergerův syndrom. 

Nejvíc mi vadí, když
lidé zpochybňují něčí
názory, jenom protože
je autista. Jako by to
znamenalo, že je
kvůli tomu, jak se
narodil, automaticky
mimo. 

Záverečné práce boli skupinové.
U autistov môže byť problém pracovať
v tíme. Ako sa vám to v skupine
darilo? Na čo si pri tímovej spolupráci
prišiel, čo ti ide a čo nie? 
Je pravda, že během práce byly určité kom-
plikace, ale nakonec jsme je zvládli. Zjistil
jsem, že během týmové práce se mohou ob-
jevit nečekané problémy, nad kterými jsem
původně neuvažoval, ale taky že s ochot-
nými lidmi se dají vyřešit.

Využili ste pomoc koučky a ak áno,
čo ste s ňou riešili, v čom vám pomohla?
Ano, koučka Gábina nám pomohla se s To-
mášem propojit.

Keď si vybavíš kurz, čo ti z neho
utkvelo a v čom ti pomohol?
Pro mě byly zajímavé přednášky k podpoře
(duševního) zdraví.

Dvakrát si už vystúpil v panelovej
diskusii na Autistickej konferencii.
Môžeme sa do budúcna tešiť
aj na prednášku?
Pokud se mi všechno povede připravit, tak
v září budu mít přednášku na již zmíněné
téma „Mýty o autismu”.

Mohol by si prezradiť mýtus, ktorý ti
najviac prekáža a prečo?
Obecně mi nejvíc vadí, když lidé zpochyb-
ňují něčí názory, jenom protože je autista.

Jako by to znamenalo, že je kvůli tomu,
jaký se narodil, automaticky mimo. S tím
jsem se setkával i ve svém životě.

Rozhovor vedl: Tomáš Beňo
Foto: archiv Matěje Kočára
a snímky z Autistické konference
Márty Janča

Matěj Kočár v panelové diskuzi na 3. Autistické konferenci s Janou Pastelkovou
a Vavřincem Šiprem.



Taky jsi ve školce byla uzavřená
a neměla jsi moc kamarádů?
Presne tak.

Zaujalo mě, že pracuješ s autisty.
Řekla bys mi něco víc
o své práci?
Je to zariadenie dennej starostlivosti. Je
v ňom päť dospelých ľudí s nízkofunkčným
autizmom vo veku od 27 do 33 rokov.

To znamená, že jsou tam jen přes den,
a mají rodinu, která se o ně stará
přes noc?
Áno, sú tam, keď sú ich rodičia v práci, do
15 hodin, a potom ich odovzdávame rodi-
čom. Je to denný stacionár.

Pověz nám něco více o takové práci.
Můžeš říci, že třeba více rozumíš lidem
s nízkofunkčním autismem, když jsi
sama na spektru?
S jedním si veľmi rozumiem, aj keď neroz-
práva, sme si veľmi podobní, obaja sme ne-
motorní. Autisti majú často dyspraxiu, prob-
lém s jemnou a hrubou motorikou, mám to
aj ja. Mám problém s rovnováhou, ako dieťa
som často padala aj pri obyčajnej chôdzi,
takže o bicyklovaní ani korčuľovaniu sa
nedá vôbec rozprávať. To by som rada od-
kázala ľuďom, ktorí nevedia veľa o autizme:
autizmus má aj iné príznaky ako emoci-
onálne, má príznaky aj fyzické, dyspraxiu,
hypersenzitivitu, hyposenzitivitu. Mne osob-
ne robia tieto komorbidity najväčšie ťaž-
kosti, alebo lepšie povedané najviac ich po-
ciťujem v bežnom živote.

Jak probíhá den ve stacionáři?
Jaké služby pro klienty máte?
Deň prebieha s každým klientom individu-
álne a podľa jeho potrieb a špecifík. Ja pra-
cujem s klientom, ktorý má 27 rokov. Má
veľmi rád puzzle. Denný režim ma rozde-
lený podľa piktogramov, keď má oddych,
tak si pustí rádio na pol hodiny, má rád
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Autismus je
můj speciální zájem
Nikola Mózsiová z Bratislavy byla diagnostikována před 3 roky, když
jí bylo 19 let. Vystudovala ošetřovatelství a pracuje s klienty
s autismem v denním stacionáři. Účastnila se vzdělávacího online
kurzu Klíče k sebeobhajobě a také přijela v rámci projektu
Mobility na 3. Autistickou konferenci do Prahy.

To, že niekto nechce
zjesť jedlo, ktorým ho
ponúknete, neznamená,
že je vyberavý alebo
fajnový, môže to
znamenať, že mu je
to jedlo odporné,
že ho napína už pri
predstave, že by si to
mal dať do úst.
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škrabkanie na dlani a hlavne chutné jedlo.
Tiež rád maľuje a kreslí.

Máš speciální zájem?
Moje špeciálne záujmy sú autizmus, psy-
chológia, filmy a kino.

Kino?
Filmy sú moje špeciálne záujmy, tak ako
psychológia a autizmus. Často sa naviažem
na nejaký film, to znamená, že často cho-
dím do kina na ten istý film. Kino je jediné
miesto, kde mi nevadí, keď je okolo mňa
veľa ľudí, do kina chodím sama.

Tobě nevadí hlasitost v kině?
Sluch mám naopak hyposenzitívny. Mám
problém rozoznať slovo, ktoré počujem,
takže hlasitosť v kine mi vyhovuje, niekedy
by som ešte pridala zvuk.

Nikol, na kurzu Klíče k sebeobhajobě
jsi měla závěrečnou práci o svých
zkušenostech s hypersenzitivitou.
Jeden vysokofunkční autista říká:
Moje funkčnost končí tam, kde začíná
hypersenzitivita. Dokázala bys čtenáři
říci, jak ovlivňuje zvýšená smyslová
citlivost tebe?
Moja hypersenzitivita je hlavne chuťová.
Mám extrémnu citlivost na určité konzisten-
cie. Ovplyvňovalo ma to hlavne v detstve,
na návštevách. V škôlke som niekoľkokrát
zvracala priamo v jedálni, keď ma nutila
pani kuchárka a pani učiteľka jesť prívarky,
pomazánky, omáčky a iné jedla. Chcela by
som čitateľom ozrejmiť, že to, že niekto ne-
chce zjesť jedlo, ktorým ho ponúknete, ne-
znamená, že je vyberavý alebo fajnový,
môže to znamenať, že mu je to jedlo od-
porné, že ho napína už pri predstave, že by
si to mal dať do úst. Skúste si predstaviť, že
by vás niekto nútil, aby ste robili so svojim
telom niečo, čo nechcete. Nútiť niekoho,
aby dával do úst niečo, čo mu je odporné
a z čoho ho napína, je porušenie telesnej in-
tegrity človeka, radšej by som zniesla bo-

lesť, ako ten hrozný pocit, keď som zvracala
na stôl, a stalo sa mi to aj doma, keď ma nie-
kto nútil v detstve niečo zjesť. Teraz sa mi
to už nemôže stať, pretože nikdy nezjem
niečo, čo mi je odporné, pretože mám právo
rozhodovať o vlastnom tele. Teraz mám iba
7 jedál, ktoré jedávam.

Ještě nějak se projevuje tvoje
hyposenzitivita? 
Mám aj hyposenzitívny proprioceptívny
systém. Neviem zaspať bez ťažkej periny.
Aj v lete som prikrytá ťažkým paplónom,
pretože neviem zaspať bez tlaku na telo.
Často sa potrebujem kúpať vo vani s teplou
vodou, niekedy až horúcou, to je pre mňa
najlepší liek na úzkosť. Preto milujem aj
aquaparky a wellness, tlak na telo mi po-
máha, keď mám depresiu.

Máš tedy přímo zátěžovou deku ušitou
sobě na míru?
Nie, záťažovú deku nemám, ale mám ťažký
paplón, s ktorým som zakrytá aj počas leta.

Vrátím se k tvým zájmům. Samotný
autismus může být speciální zájem?
Co to přesně znamená?
Mám veľa kníh o autizme, čítam veľa člán-
kov o autizme a mám prácu, ktorá sa týka
autizmu a pomoci autistom. V lete robie-
vam aj dobrovoľníctvo pre deti a mládež
s autizmom.

Můžeš čtenářům doporučit nějakou
knihu, kterou by si měli přečíst, kdyby
chtěli něco vědět o autismu? 
Knihu Autizmus od A po Z od MUDr. Os-
tatníkovej.

Jaké téma tě v knize zaujalo?
Hypersenzitivita a diagnostika.

Na kurzu Klíče k sebeobhajobě jste
museli udělat s jedním z kolegů
účastníků rozhovor. Na co jsi u sebe
přišla při přípravě na rozhovor
a v jeho průběhu? Byl rozdíl v tom,
když jsi teď na druhé straně zpovídaná?
Která z těch pozic ti víc jde?
Nerada o sebe rozprávam, radšej sa pýtam.

Když je tvým speciálním zájmem
i psychologie, byly ti nějak užitečné
přednášky psychologů na Kurzu Klíče
k sebeobhajobě? A čím? 
Najviac ma zaujala práca s emóciami.

Niki, tys byla jednou z těch, kteří
v rámci Mobility přijeli do Prahy na
3. Autistickou konferenci, kde jsme se
poznali osobně a strávili jsme i dva dny

Autizmus má aj
iné príznaky ako
emocionálne, má
príznaky aj fyzické,
dyspraxiu, hypersenzi-
tivitu, hyposenzitivitu.
Tieto komorbidity
najviac pociťujem
v bežnom živote.

Skúste si predstaviť,
že by vás niekto
nútil, aby ste robili
so svojim telom
niečo, čo nechcete.
Nútiť niekoho, aby
dával do úst niečo,
čo mu je odporné
a z čoho ho napína,
je porušenie telesnej
integrity človeka,
radšej by som
zniesla bolesť.
polopracovně před konferencí. Mohla
bys shrnout, co ti to dalo, když ses
s ostatními na spektru viděla osobně?
Zistila som, že niekomu urobilo veľkú ra-
dosť, že ma videl osobne. (smích) A samoz-
rejme konferencia bola skvelá, plná osob-
ných skúseností autistov. Je úžasné, že ta-
káto konferencia vznikla.

Máš nějaké plány v self advocacy?
Na FB sdílíš hodně informací o autismu,
možná máš už nějaké nápady, jak vše,
co víš o autismu, předat?
Určite budem robiť osvetu, v rodine a med-
zi známymi.

Rozhovor vedl: Šimon Hlinovský
a Dagmar Edith Holá, foto: archiv Nikoly
Text Nikoly Mózsiové o hyposenzitivitě
si můžete přečíst v tištěném
ATYP Speciálu.
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V kolika letech ti byl diagnostikován
autismus? Jaká byla tvoje reakce?
Aspergerov syndróm (AS) mi bol diagno-
stikovaný klinickou psychologičkou, keď
som mal 26 rokov. Bolo to tesne po skon-
čení vysokej školy. Predtým mi bol diagno-
stikovaný OCD. Stanovenie diagnózy AS
som aj predpokladal. Posilnili sme kogni-
tívno-behaviorálne terapie, ktoré mi pomá-
hali vyrovnávať stres a zmierňovať úzkosti.

Jak tvoje okolí (škola, rodina, kamarádi)
reagovalo na diagnózu?
Niektorí vyučujúci na vysokej škole boli
oboznámení s predchádzajúcou diagnó-
zou, obsedantnokompulzívnou poruchou
(OCD). Spolužiaci na vysokej škole tomu
najskôr nechceli veriť, lebo som mal dobré
študijné výsledky, aj keď sa nedalo pre-
hliadnuť to, že som bol spomalený a vypra-
covanie napr. seminárnej práce mi vždy
dlhšie trvalo. Vyučujúci mi dávali väčší ča-
sový priestor pri písomných prácach a tole-
rovali moje spomalenie. Pre rodinu to bola
aj trochu „úľava“, keď sa identifikovalo, akú
mám diagnózu, a to, že to nie je chyba ne-
správnej výchovy...

A pro tebe?
Tušil som, že som Asperger, už skôr. Po-
tvrdilo sa to pri písaní magisterskej práce
Edukačné potreby osôb s poruchami autis-
tického spektra. Videl som sa v Diagno-
stických kritériách AS podľa MKCH 10.
Identifikácia diagnózy mi otvorila cestu
k účinnejšej pomoci.

Co jsi studoval?  
Vyštudoval som odbor Špeciálna pedago-
gika v študijnom programe Špeciálna peda-
gogika a pedagogika mentálne postihnutých
na Pedagogickej fakulte Katolíckej uni-
verzity, ktorá mala v  Levoči detašované
pracovisko.

Každý človek je originál a môže
mať svoj vlastný životný štýl
Jednatřicetiletý Mgr. Peter Franzen
z Popradu se účastnil tří víkendových
online kurzů Klíče k sebeobhajobě.
Pracuje ve SPOSA POPRAD-TATRY
jako dobrovolník. Vášnivě sbírá
jízdenky, vstupenky i jiné propagační
materiály z galerií, muzeí a festivalů.
Také jedna jeho sbírka obsahuje různá
balení cukříků ke kávě. Autismus mu
byl diagnostikován ve 26 letech.

Pracoval jsi jako speciální pedagog?
Mají autisté s vysokoškolským
diplomem možnost sehnat práci? 
Po skončení VŠ som bol zamestnaný ako
asistent učiteľa v jednej základnej škole na
Spiši (v rámci tzv. absolventskej praxe);
zároveň som zo školskej jedálne rozvážal
stravu pre seniorov do denného stacionára.

Následne som pracoval ako platený dobro-
voľník v DSS v Spišskom Podhradí so se-
niormi, kde som ich zapájal do rôznych
aktivít v rámci biblioterapie a arteterapie.
Ďalej som viac ako rok pôsobil  ako dob-
rovoľník v SASA centre v Poprade, ktoré
poskytuje rôzne terapeutické intervencie
deťom s PAS. 

SBORNÍK SEBEOBHÁJCŮ
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V súčasnosti v dobrovoľníckej činnosti po-
kračujem v rámci Spoločnosti na pomoc
osobám s autizmom SPOSA POPRAD-
TATRY, kde sprevádzam dvadsaťštyriroč-
ného muža pri tvorivých dielňach a rôznych
kultúrnych akciách a výletoch. Som vedený
v evidencii ÚPSVaR v Poprade, kde som
absolvoval aj kurz na zdokonalenie mojich
počítačových zručností. A aj keď je  v súčas-
nosti profesia špeciálneho pedagóga vyhľa-
dávaná, vyžaduje si aj veľa administratívnej
práce (napr. tvorba individuálnych výchov-
no-vzdelávacích programov pre žiakov so
ŠVVP) a aj časovú dochvíľnosť, čo vzhľa-
dom na moje znevýhodnenie by bolo ťažko
zvládnuteľné. Skôr si viem predstaviť pra-
covať ako asistent učiteľa.

Jakým způsobem se tvůj autismus
projevuje?
Mám ťažkosti s adaptabilitou, čo je schop-
nosť prispôsobiť sa a spĺňať požiadavky
každodenného dňa. Často ma mnoho vecí
vyruší a ja musím začínať odznova. Tak sa
napr. stáva, že môj odchod z bytu trvá aj
hodinu. Neustále sa vraciam  a hľadám ešte
rôzne veci. Ďalej sú to dlhé rituály kon-
troly, keď sa musím ubezpečovať, či je
všetko na svojom mieste. Spôsobuje mi po-
tešenie a pociťujem úľavu, keď môžem
opakovať určité činnosti rovnakým spôso-
bom. Ďalej mám problémy v sociálnych
kontaktoch, ako aj  zvýšenú senzorickú vní-
mavosť. 

Co jsou tvé pozitivní a negativní
stránky autismu?
Medzi pozitíva môžem zaradiť svoj zmysel
pre detail. Rád analyzujem veci do naj-
menších podrobností. Som sporovlivý a ne-
míňam zbytočne peniaze. Mám dobrú pries-
torovú orientáciu, čo využívam pri cesto-
vaní, ale často mi chýba správny časový
odhad. Ťažko sa adaptujem v novom pro-
stredí. Problémy s organizáciou a plánova-
ním bránia rozvoju mojej nezávislosti.

Bydlíš sám? Pokud ne, plánuješ to?
Co by ti pomohlo za službu, abys
to dokázal? Pokud se tedy chceš
osamostatnit? 
Zatiaľ bývam s rodičmi v trojizbovom byte,
kde mám vlastnú izbu. Najlepšie by bolo
pre mňa podporované bývanie s asisten-
ciou. Osamostatniť by som sa chcel v blíz-
kej dobe.

Když se řekne „speciální zájem“, co si
pod tím představíš?
Ide o taký typ záujmu, ktorý absentuje med-
zi neurotypikmi. Napríklad u mňa je to zá-
ujem zhromažďovať cestovné lístky, ako aj

zbierať predmety, ktoré neurotypik považuje
za zbytočné, bezvýznamné.

Můžeš čtenářům více uvést příklady
svých zájmů?
Dlhší čas rád separujem odpad, ktorý sa
z môjho pohľadu dá ešte využiť napr. pri
tvorivých dielňach v našom OZ. Veľmi rád
cestujem, najmä vlakom; zo svojich výle-
tov si odkladám všetky cestovné lístky,
ktoré potom zhromažďujem v krabičkách.
Rád navštevujem múzeá, galérie, festivaly
a rôzne kultúrne podujatia, z ktorých si od-
kladám vstupenky, náramky, ako aj bulle-
tiny, letáky, propagačné materiály a tie nás-
ledne triedim. Teším sa, keď pri káve náj-
dem rôzne balenia cukru, z ktorých mám
už pestrú zbierku.

A co bylo tvým prvním speciálním
zájmem v životě?
Ako malý chlapec som zbieral kamienky,
ktoré sa doma vyumývali, a potom som si
z nich na koberci v detskej izbe robil rôzne
„cestičky“ pre moje autíčka. Dokázal som
sa takto zabaviť niekoľko hodín. Veľmi rád
som tiež pozoroval stavebné činnosti a do-
kázal som pri tomto pozorovaní stráviť celé
hodiny. 

Peter, sbíráš vstupenky a mě u toho
napadlo, jak se ti daří cestovat? Máš
vždy nějakého asistenta, nebo cestuješ
sám? Kde nejdál jsi byl? 
Väčšinou cestujem sám a zvládam to samo-
statne. Najďalej som sám cestoval do Brati-
slavy, kde som sa stretol so spolužiačkou
z vysokej školy, boli sme spolu na festivale
a prenocoval som u nej.

Před půlrokem jsi dokončil kurz Klíče
k sebeobhajobě. Odkud ses o něm do-
zvěděl?
V roku 2020 sme v Poprade založili Spo-
ločnosť na pomoc osobám s  autizmom
SPOSA Poprad-Tatry, o. z., v ktorej som je-
den z prvých členov.  Boli sme v kontakte
s pani Vierkou Hincovou z A Centra, od
ktorej sme sa dozvedeli o 1. česko-sloven-
skom kurze sebaobhajoby mladých ľudí
s autizmom a AS. Tak som sa do toho pus-
til.

Měl jsi nějaké zkušenosti se sebeobha-
jobou, než jsi absolvoval tento kurz?
Nie, nemal som žiadnu skúsenosť, ale za-
ujíma ma oblasť podporovaného rozhodo-
vania. Zameriavam sa na zdôraznenie práv,
ako aj povinností osôb na autistickom
spektre. Posudzovanie osôb s PAS osobami
z intaktnej populácie musí byť objektívne
a zbavené rôznych zraňujúcich stereotypov
a predsudkov. 

Přinesl ti kurz něco užitečného?
Rozšíril som si pohľad na autizmus a Asper-
gerov syndróm ako neurodivergenciu. 

Jak jsi vnímal průběh kurzu?
Zúčastnil som sa prvých troch stretnutí;
neskôr mi tieto víkendy už časovo nevyho-
vovali, tak som nebol účastný na piatich
on-line stretnutiach. Kurz bol celkovo ná-
ročný na čas.

Co se ti na něm nejvíce líbilo?
Kurzom sa vytvoril priestor pre vzájomné
spoznávanie mladých Aspergerov a bol to
vhodný on-line priestor zdieľania skúse-
ností. 

Jaké plány máš v budoucnu ohledně
sebeobhajoby?
Využiť poznatky z kurzu sebaobhajoby pri
hľadaní svojho uplatnenia na otvorenom
trhu práce. Chcem efektívnejšie odkomu-
nikovať svoje potreby a domáhať sa tak svo-
jich práv. A mám pocit, že v tom mi kurz
už pomohol, že to viem a dovolím si inšpi-
rovať sa od ľudí, ktorí sa dlhodobo zaobe-
rajú sebaobhajobou.

Co bys na závěr vzkázal neautistům?
Aby nemali voči komunite osôb s PAS pred-
sudky. Každý človek je originál a môže mať
svoj vlastný životný štýl. 

Rozhovor vedla: Adéla alias Neltora
Foto: archiv Petera Franzena



Nevychovávam, ale som
sprievodca
Mojou témou v rámci konferencie v Prahe
bola výchova dieťaťa s PAS. Trochu si to
prepojím na svoje kroky v rámci sebaobha-
joby. Na konferencii som hovorila o nevý-
chove, a nie o výchove, a vysvetlím prečo.
V podstate svoje dieťa nevychovávam, ja ho
vediem po ceste, ktorá je veľakrát kľukatá
a tŕnistá s množstvom prekážok. Naozaj to
nie je o výchove, ale o usmernení, vysvet-
lení, niekedy sebazaprení. Neviem a nero-
zumiem tomu, prečo sa všade píše o vý-
chove, výchova je podľa mňa niečo, na čo
chcem ja prerobiť dieťa – v tomto prípade
vkladám ja svoje ideály do dieťaťa, ale dieťa
je samostatná bytosť s vlastnými názormi 
a pohľadmi na svet a mojou úlohou je ho
viesť tak, aby dieťa bolo spokojné, šťastné,
pochopené a prijaté.

Moja cesta k diagnostike   
V dobe, keď som vyrastala, bolo úplne
jedno, či dieťa má, alebo nemá znevýhod-
nenie. Aj ja som musela prežiť. Mojím šťas-

Osmatřicetiletá Vladimíra Prokajová je jedním z nejznámějších a nejstarších bojovníků sebeobhajoby
na Slovensku. Poprvé začala vystupovat a mluvit o autismu v roce 2013. Pracuje jako sociální poradkyně
v oblasti kompenzace osob se ZTP, ale také v oblasti invalidních důchodů. Pracuje i s rodinami, kde je
dítě nebo dospělý s PAS. Věnuje se volnočasovým aktivitám pro děti s poruchou autistického spektra.
Zároveň je studentkou speciální pedagogiky na univerzitě v Prešově. V září 2022 vystoupila na
3. Autistické konferenci v Praze a přednášela na téma Autistická matka a výchova. Sama má jednu
dceru. Na kurzu Klíče k sebeobhajobě vyprávěla účastníkům o své cestě v self advocacy.
Část přednášky vám přinášíme.
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Vladimíra Prokajová:
Moja cesta
seba-obhajoby
je cestou pomoci

tím bolo to, že som extrovertný typ a nebol
problém zapadnúť do kolektívu. Bola som
skôr príkladom dieťaťa „zlého”, s problémo-
vým správaním. Ale nuž, kamošov som
mala dosť. Až na strednej škole som si viac
začala uvedomovať, že mám iné prežívanie,
myslenie, vnímanie, a začala som pátrať po
tom, čím to je. V dospelosti som začala rie-
šiť svoju diagnostiku, len vtedy ju nikto ne-
robil. Lekárom som nezapadala ani medzi
poruchy správania, ale ani medzi poruchy
osobnosti, tak to ostávalo otvorené. Neve-
deli, čo so mnou. Nakoniec som dostala dia-
gnózu nešpecifická porucha osobnosti. Ďa-
lej som to neriešila až dovtedy, kým sa mi
narodila dcéra.

Nina bola veľmi na starostlivosť náročné
dieťa, ale mali sme systém a fungovali sme
bez väčších problémov, aj keď som tušila,
že je „iná” ako ostatné deti. Zo začiatku som
riešila veci viac menej intuitívne, ale aj som
skúšala rôzne metódy, čo boli odporúčané.
Ako príklad môžem uviesť takú návštevu
detského ihriska. Väčšinou sa deti tešia, ale

moja dcéra mala z toho stres. Nemala rada
deti, neznášala dotyky a to trvá doteraz, keď
sa jej niekto dotýka apod. U nás tá návšteva
prebiehala asi tak, že každé dieťa dostalo lo-
patkou. Sú terapie, ktoré odporúčajú chodiť
opakovane a dieťa si zvykne. Jasne, zvykla
si ale lepšie trafiť lopatkou a stále bola rých-

Ja idem v self advo-
cacy cestou pomoci,
snažím sa ísť nie cez
seba, ale hovoriť
o problémoch vše-
obecne, poukázať
na to, s čím sa ľudia
stretávajú, čo im robí
problém a aké
možnosti pomoci
vlastne pre nich sú.  
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lejšia a rýchlejšia. Tak sme na nejaký čas
prestali chodit na ihriska. 

Problémy nastali nástupom do škôlky a tie
rozdiely boli veľmi veľké. A keďže to bolo
jednak predčasne narodené dieťa a oproti
rovesníkom vedomostne dopredu, tak nás
poslali do Centra špeciálno-pedagogic-
kého poradenstva. Začala som si uvedomo-
vať a spájať veci dokopy a nakoniec som
bola nútená vyhľadať psychológa, ktorý sa
orientoval na poruchy autistického spektra.
Ja som veľmi nechcela dcéru diagnostiko-
vať, lebo som si s ňou vedela poradiť. Mali
sme doma zaužívané pravidlá, taký vlastný
režim, a fungovali sme. Prispôsobovala
som aktivity podľa potrieb dieťaťa. Ja som
vždy volila cestu rešpektujúcu, to zname-
ná, že ja som na ňu netlačila: teraz musíš
to a to, lebo sa to očakáva. Keď bol prob-
lém (nákupné centrá), počkala som asi rok
a až potom som znovu skúsila. Verila som,
a to sa mi potvrdzuje aj doma, že ako dieťa
rastie, tak dozrieva a veci sa dajú riešiť aj
bez nejakého nátlaku. Netreba chcieť vždy
všetko hneď.

Ale vrátim sa späť k diagnostike. Ninka do-
stala diagnózu v necelých 5 rokoch, čo bolo
celkom rarita, lebo vždy sa čakalo na nástup
do školy.
Diagnostika sa nakoniec ušla nielen môjmu
dieťaťu, ale aj mne. A to sa snažím vždy tvá-
riť normálne, len teraz mi to nevyšlo. Tak
som sa psychiatričky opýtala, ako na to pri-
šla, a ona mi vraví, že podľa komunikácie
a že nemám očný kontakt. Obidve sme do-
stali diagnózu PAS.  

Tým, že v škôlke skúsenosti nemali, tak už
tu začali moje kroky k obhajobe a vysvetľo-
vaniu, o čo sa jedná a čo treba preto, aby
moje dieťa bolo prijaté. Začala som v rámci
regiónu skúmať možnosti napríklad pomoci
alebo terapií pre deti s Aspergerovým syn-
drómom a prišla som na to, že tu žiadna
pomoc neexistuje. My sme tu nemali žiad-
nych odborníkov ani psychológov. Ja som si
dala tú námahu, že som obvolala celý re-
gión, a každá psychologička mi jednoducho
zložila telefón s tým, že oni vlastne s taký-
mito deťmi nepracujú a nevedia, čo s mojou
dcérou majú robiť. 

K osvete autizmu ma prinútili ďalšie okol-
nosti, keď som videla, aké ťažké je nájsť
základnú školu pre moje dieťa. Tu som sa
začala stretávať s odsudzovaním a odmieta-
ním. 
Na Slovensku nám chýbali informácie
o iných formách autizmu ako je Asperge-
rov syndróm alebo vysokofunkčný au-

tizmus. Ľudia si väčšinou pod autizmom
predstavia deti, čo nekomunikujú.

Zamerať sa nielen na deti,
ale treba viesť aj rodičov
Preto bolo nutné riešiť problematiku Asper-
gerovho syndrómu tak, aby sa vedelo pra-
covať s týmito deťmi. V rámci sebaobha-
joby som sa zameriavala nielen na deti, ale
bolo treba viesť aj rodičov. S pracovníčkou
z Regionálneho centra pre Autizmus vo
Zvolene sme mali prvé rodičovské skupiny,
ktoré sa zameriavali na rodičov aj detí
s Aspergerovým syndrómom a vysoko-
funkčným autizmom. Na začiatok to bola
fajn skúsenosť, lebo rodičia riešili deti z ta-
kého svojho pohľadu, ale môj pohľad „au-
tistický” bol vždy trochu iný a aj riešenie
problému alebo bežných situácii, ktoré ro-
dičia s deťmi zažívali, som sa im snažila

priblížiť z pohľadu detí, prečo sa tak sprá-
vajú a čo tým chcú povedať. Aktivity sa
postupne nabaľovali. V roce 2016 som ini-
ciovala prvú konferenciu o Aspergerovom
syndróme vo Zvolene. Bola v rámci celého
Slovenska a bola zameraná na Aspergerov
syndróm. Dovtedy nikoho nenapadlo, že
nejaké deti s Aspergerom vlastne existujú.
Prvá konferencia na tému Aspergerov syn-
dróm bol taký pokus omyl, presto priniesla
pozitívne reakcie zo strany aj odborníkov.
Prednášala som i na konferenciách v NR
SR k téme autizmu a ceste k inklúzii.

Neskôr sme sa dali dokopy s psychologič-
kou Vierou Hincovou, a tak vzniklo naše
občianske združenie HANS, kde sa venu-
jeme práci s rodinami na spektre. Viera
robí aj rôzne webináre, vzdelávačky, živé
knižnice, kde vystupujem aj ja, dospelý
človek s Aspergerovým syndrómom, kde
sa snažíme poukázať na problematiku, čo
to vlastne obnáša.

Akou cestou ísť v self
advocacy? 
Rozmýšľala som nad dilemou, či chcem
poukázať na samú seba, aký vplýv má na
mňa spoločnosť. Alebo či chcem riešiť kom-
plexne problematiku menšiny ľudí, a to
ľudí s Aspergerovým syndrómom, alebo
celkovo ľudí z autistického spektra. Prišla
som na to, že každý na spektre je iný,
každý prežíva a spracováva veci inak. Za-
čala som premýšľať nad tým, akou cestou
ísť, aby spoločnosť pochopila, že je tu aj
nejaká menšina, ktorá má svoje potreby.

Vladimíra Prokajová (38 let) sa
venuje poradenstvu pre rodiny,
zameriava sa na konzultácie ohľadne
kompenzácií a pomoci pri odvolaniach
či tvorbe IVVP.
Má dcéru s AS a sama je dospelá
Aspergerka.
Zakladala prvú rodičovskú skupinu
na sociálnej sieti aj podpornú
skupinu vo Zvolene, kde organizuje
aktivity a podporné skupiny doteraz.
V roce 2016 iniciovala prvú konfe-
renciu o Aspergerovom syndróme
vo Zvolene a prednášala na konfe-
renciách v NR SR k téme autizmu,
Cesty k inklúzii a Autistických
konferenciách v Prahe. 

V roku 2022 získala ocenenie za
obhajobu a sebaobhajobu organizo-
vané Nadačným fondom ATYP
a Za Sklem z.s. 23. marca 2023
prednášala na on-line Prvej
slovenskej autistickej konferencii
organizovanej A Centrom.



Nemyslím tým cestu, že budem poukazo-
vať na to, že ma spoločnosť neprijíma,
alebo ma ignoruje, ubližuje mi a podobne.
Nemôžem a nikdy som nechcela ísť cestou,
že každý môže za moje nešťastie, lebo to,
či budem šťastná, bude len na mne samot-
nej. Aj neurotypická spoločnosť je v pod-
state spoločnosť, kde každý človek je iný,
či je už extrovertný, alebo introvertný,
každý môže prežívať podobné pocity ako
mám ja, napríklad depresiu, úzkosť alebo
sa necíti byť prijatý. Tiež je to v podstate
menšina ľudí, aj keď nespadá do kategórie
osôb s poruchou autistického spektra. 

Tak ako cez to vlastne ísť? Ja idem cestou
pomoci, snažím sa ísť nie cez seba, ale ho-
voriť o problémoch všeobecne, poukázať
na to, s čím sa ľudia stretávajú, čo im robí
problém a aké možnosti pomoci vlastne
pre nich sú. Venujem sa aj téme sociálneho
zabezpečenia u ľudí s poruchou autistic-
kého spektra. Tiež som sa podieľala na ná-
vrhu zmeny zákona ohľadom kompenzácií
pre deti a teda aj dospelých s PAS, aj keď
to veľmi nepomohlo, ale pokúsila som sa. 

Špecifickú skupinu napríklad v rámci seba-
obhajoby tvoria školy, školské zariadenia.
Tu bude ešte podľa mňa veľmi veľa práce,
lebo na tých školách nechápu a veľakrát ne-
chcú pomôcť deťom prekonať prekážky, aby
sa začlenili do kolektívu. Darmo sa na Slo-
vensku bavíme napríklad o inklúzii, keď
u nás sa ešte nezvládla integrácia. Nevra-
vím, že všetci učitelia sú takí, ale väčšina je

Písať o tom, aká
je neurotypická
spoločnosť zlá, ako
ma nechápu a nechcú
pochopiť, nie je
podľa mňa dobrá ani
správna cesta. Ja
viem, že prispôsobiť
sa je ťažké, ale už som
vo veku, keď viem, že
potreba pomoci ide
inou cestou. Písať, že
všetko je zlé, nikto
ma nechápe, je len
spôsob ventilácie
svojich pocitov, ale
nie cesta pomoci.

Idem cestou nikdy
to nevzdávať, a to
platí aj o ceste
pomoci, aj keď výsle-
dok nie je hneď vidno,
nemôžem to vzdať
a ono sa časom
všetko ukáže. Treba
byť len trpezlivý.
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proti deťom s autizmom. Keby to bolo inak,
tak nemáme toľko detí na domácom vzde-
lávaní, aj tu môžeme poukázať v rámci prí-
kladov, ako sa dá pracovať s deťmi. A tie deti
sa dokážu úplne bez problémov zaradiť do
vzdelávacieho procesu.

Je dobré dávať konkrétne
príklady zo života
Môžem robiť rozhovory o domácom vzde-
lávaní, o deťoch s PAS, ale tiež to nie je až
tak o mne, aj keď doma prežívam to isté
s dcérou, ale vždy musím ísť cestou vše-
obecnou a prihovárať sa za všetkých. Ešte
som prišla na jednu vec, že dobré je dávať
konkrétne príklady, také reálne zo života.
Príklady, ako sa dá pomáhať deťom. Žiaľ
začínam mať pocit, že to už veľakrát nie je
o pomoci, nemyslím z mojej strany, ale au-
tizmus na Slovensku sa stal zlatou baňou,
na ktorej sa dá dobre ryžovať. Ono je to
smutné, ale je to tak. A tu je to už na zástup-
coch komunity, poukázať na problematiku,
ktorá sa s ňou spája. Na Slovensku sa začína
zarábať na deťoch s autizmom, vznikajú
rôzne centra, ktoré nemajú skúsenosti s ta-
kýmito deťmi, manipulujú s rodičmi a ja
mám pocit, že nechcú pomôcť deťom, lebo
u nás nie je nič hradené zo zdravotného po-
istenia a všetko si tu rodič platí sám (dia-
gnostiku, sedenia a terapie u psychológa
atď.).  

Sociálne siete
a sebaobhajoba
Ešte jeden dôležitý fakt je, ako vystupovať
na sociálnej sieti? Písať o tom, aká je neuro-

typická spoločnosť zlá, ako ma nechápu
a nechcú pochopiť, nie je podľa mňa dobrá
ani správna cesta. Ja viem, že prispôsobiť sa
je ťažké, ale už som vo veku, keď viem, že
potreba pomoci ide inou cestou. Písať, že
všetko je zlé, nikto ma nechápe, je len spô-
sob ventilácie svojich pocitov, ale nie cesta
pomoci. Aj ja mám obdobia, že sa pýtam,
prečo sú veci tak, ako sú, a som z nespra-
vodlivosti a neprijatia smutná. A teraz dám
konkrétny príklad, som študentkou vysokej
školy, mám štatút študenta so špeciálnymi
potrebami. Myslíte, že mi je to na niečo?
Ani veľmi nie. A teraz čo? Ostáva mi nadá-
vať, ľutovať sa... Nie, idem cestou nikdy to
nevzdávať, a to platí aj o ceste pomoci, aj
keď výsledok nie je hneď vidno, nemôžem
to vzdať a ono sa časom všetko ukáže. Tre-
ba byť len trpezlivý.

Foto: ze 3. Autistické konference v Praze
Márty Janča 
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Co rád děláš ve svém volnu? 
Zaujímajú ma lietadlá a vlastne všetko okolo
letectva, takže keď je možnosť, aj veľmi rád
lietam na lietadlách. Baví ma snežná tech-
nika (ratráky a snežné delá), som taký tech-
nický typ. A ešte veľmi rád spím. 

V obou zájmech jdeš do hloubky? :-)
Áno.

Kolik hodin potřebuješ, abys byl
odpočatý?
Veľa. Ťažko sa ráno prebúdzam napr. na
budík, alebo keď ma budia. Nulté a prvé
hodiny do školy vôbec nedávam. Bývam
veľmi unavený aj počas dňa. Úplne najlep-
šie je pre mňa, keď sa zobudím sám a úplne
prirodzene. Vtedy mám oveľa lepší deň.

Usínáš dobře, nebo špatně?
Mnoho autistů má potíže
s usínáním…
Bývam často veľmi vyčerpaný, takže vtedy
nemám problém zaspať. Ale keď mám veľa

Chcel by som byť pilotom
Devatenáctiletý Patrik ze Slovenska studuje střední školu – obor
poradenství a zdravý životní styl. Byl účastníkem kurzu Klíče
k sebeobhajobě a jeho speciálním zájmem je letectví. 

stresu a problémov alebo sa dostanem do
stavu, že musím tú únavu premôcť, tak vte-
dy ten problém zaspať mám a veľmi výraz-
ný. Otázka je asi  kvalita toho spánku...

Chápu. Pomáhá ti na to něco?
Meditace, cvičení, běhání, melatonin?
Momentálne nie.

Pamatuji si, jak jsi na kurzu Klíče
k sebeobhajobě jednou řekl něco
o letadlech a všichni jsme byli v šoku,
kolik toho víš… Jak dlouho se tím
zabýváš a budeš svůj zájem nějak
uplatňovat i v životě? Budeš časem
po střední škole ještě studovat
na pilota? 
Tak to ma potešilo. Technika ma baví od
malička. Ako deväťročný som si chcel doma
vyrobiť snežné delo. K lietadlám som sa do-
stal tak postupne pred 6 rokmi a veľmi ma
to chytilo. Veľmi by som chcel byť pilotom,
len neviem či to bude možné zo zdravot-
ného hľadiska... To ma dosť trápi.

Proč sis vybral obor, který je vzdálený
tvému zájmu? Co tě na tvém středo-
školském oboru zaujalo a baví? Budeš
poradce zdravého životního stylu? 
Chcel som mať maturitu a v našom okrese
nič iné, teda blízke k mojim záujmom ne-
bolo. Tento odbor sa mi zdal byť taký „zo
života  – do života“ a najmenej bolestivý,
vzhľadom na moje záujmy. Inak, teraz to
letí, veľa sa rieši a celkovo preferuje zdravý
životný štýl. 

Říkal jsi, že rád lítáš. Děláš ještě
nějaký sport? 
V zime je to lyžovanie, v lete plávanie, bi-
cyklovanie.

Máš nějaké dřívější zkušenosti
se sebeobhajobou?
Nie. Práve preto som sa prihlásil na tento
kurz. 

Jak ses dozvěděl o tomto kurzu?
O kurze som sa dozvedel cez Vieru Hin-
covú.

Jaká přednáška se ti na Klíčích líbila
a proč?
Bolo ich viac, ktoré sa mi páčili alebo ma
nejak zaujali. Tak narýchlo spomeniem
napr. prednášku Dávida Šimka o kyberne-
tickej bezpečnosti a kyberšikane, pretože je
to teraz veľmi aktuálne a sám som s tým
mal osobnú skúsenosť. Páčila sa mi aj pred-
náška Janky Pastelkovej o prevencii preťa-
ženie – KPZ, ďalej prednáška pani Michaely
Ujházyovej o formách diskriminácie, potom
prednáška Vierky Hincovej o právach ľudí
so zdravotným postihnutím a o ableizme,
alebo aj práca tvorenie psychotestov s pani
psychologičkou Nemesh, ďalej prednáška
s Vlaďkou Prokajovou o sebaobhajobe a so-
ciálnych službách alebo s pánom psycholó-
gom  Ondrejom Fafejtom o vnútorných sa-
botéroch... Ako hovorím, tých zaujímavých
prednášok bolo určite viac...

Kurz byl vzdělávací. Připadalo ti, že
vzdělávání je jiné než ve škole, nebo ses
při něm cítil stejně?
Určite bolo iné, oveľa lepšie než v škole. 

Rozhovor vedl: Tonda Vorek
a Dagmar Edith Holá
Portrét: nakreslila Dodo

ROZHOVORY SEBEOBHÁJCŮ KURZU KLÍČE K SEBEOBHAJOBĚ



76 SBORNÍK SEBEOBHÁJCŮ projektu Klíče k sebeobhájství

ROZHOVOR

Mgr. Viera Hincová je manažerka projektu Kľúče k sebaobhajství za Slovensko a psychologička, ktorá sa
dlhodobo venuje rôznym zraniteľným skupinám ľudí a zameriava sa na možnosti ich podpory. Jej osobná
skúsenosť s dcérou – Aspergerkou ju priviedla k podpore autistických detí a dospelých na profesionálnej
úrovni. Realizovala projekt sieťovania odborných inštitúcií, ktoré sa venujú ľuďom s AS, a spoločne s nimi
vytvorila vzdelávací program o práci s AS pre ďalších profesionálov. Realizuje workshopy pre rodičov so
zameraním na obhajovanie práv detí s AS, vzdeláva tímy škôl, poradní či mediátorov na celom Slovensku.
Je spoluautorkou portálu Beznavodu.sk a série podcastov Deti bez návodu. V spolupráci s Nadačným
fondom ATYP realizuje dvojročný projekt pre mladých sebaobhajcov na spektre autizmu Kľúče
k sebaobhajobe. V roku 2022 bola ocenená na 3. Autistickej konferencii za obhajobu a sebaobhajobu
cenou, ktorú udeľuje NF ATYP a Za sklem. Tento rok v marci uskutečnila 1. Slovenskú autistickú
konferenciu v online forme.
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Čo som zabudla?
Čo si zabudla? Venujem sa obhajovaniu
práv neurodivergentných ľudí. Ja som tiež
neurodivergentná. Bola som neskoro, iba
nedávno diagnostikovaná, takže je to obha-
joba aj sebaobhajoba svojím spôsobom.

Ja mám pocit, akoby sme sa rozprávali
o filme Divergencia, kde tiež rozdeľovali
ľudí do rôznych frakcií podľa výsledkov

V školách
pripravujeme
deti na svet,
ktorý už
neexistuje

testu. Čo to znamená, že si
neurodivergentná?
To znamená, že fungujem trochu inak než
väčšina. Možno mám iný pohľad na svet. Ur-
čite si pamätám veľa informácií a situácií.
A hlavne tie, ktoré mňa osobne zaujímajú,
čo je u mňa prežívanie človeka, fungovanie
vo svete, vzťahoch alebo komunikácii...
Mám nasadený tento filter a môj pohľad na
svet má nejaké pomenovanie, takže keď som

sa dozvedela, že je tam nejaké sklíčko, ktoré
možno niekto iný nemá, upokojilo ma to.
Neurčitý pocit odlišnosti a neprijatia okolím
ma sprevádzal odjakživa, ale pripisovala
som to tomu, že som mala mladšiu sestru,
ktorá mala Downov syndróm a mala kogni-
tívne znevýhodnenie, myslela som si, že to
je to, čo ma od ostatných detí vzďaľovalo.

Ako dlho sa venuješ téme Aspergerov
syndróm?
Mám aj dcéru, ktorá je mi podobná v nasta-
vení a videní sveta, preto som od začiatku
nemala rada patologizujúce označenia. Pred
7 rokmi som začínala robiť osvetu a semi-
náre o Aspergerovom syndróme, ktorý je jed-
nou z foriem autizmu. K autizmu som pris-
tupovala veľmi citlivo a moje vyjadrovanie
nikdy nebolo také, ako to zvyknú pomeno-
vávať v odborných kruhoch, napr. naruše-
ná schopnosť komunikovať alebo interago-
vať so sociálnym prostredím, porucha, defi-
cit a podobne. Ja to nazývam odlišnosťou
v spracovaní informácií, ľudia s odlišným
vnímaním sveta a spracovaním podnetov. 

O autizmus si sa predtým
nezaujímala?
Robila som množstvo rôznych projektov
pre prácu s ľuďmi s ťažkým a viacnásobným
znevýhodnením, teda aj v zariadeniach so-
ciálnych služieb, semináre pre personál, ako
s nimi komunikovať, ako predchádzať prob-
lémom, aktivity pre rómsku komunitu. Už
pred 20 rokmi som sa stretla aj s ľuďmi s au-
tizmom v zariadeniach sociálnych služieb.
Ale autizmu som sa začala venovať, až keď
mojej dcére potvrdili Aspergerov syndróm.
Napriek tomu, že som psychologička, tak
som do jej 14 rokov vlastne nevedela, že tá
jej výnimočnosť má nejaké pomenovanie.
Rovnako ako iné mamy, aj ja som hľadala
na internete informácie, čo to je, ako to je,
ako s tým fungovať. Dalo mi to veľa vysvet-

Už sa začína hovoriť
aj o tom, že si
nesieme zo školstva
všetci dlhodobé
traumy. A práve to
nás aj môže robiť
necitlivými k deťom –
my necítime nič v tej
situácii, keď tlačíme na
dieťa alebo sa k nemu
správame zle, lebo to
isté sa dialo nám.



lení na niektoré veci, ktoré som si inak pro-
ste nevedela vysvetliť. A začalo to všetko do
seba zapadať. Vtedy sme si povedali aj s iný-
mi rodičmi, že by sme si chceli založiť zdru-
ženie, ktoré by reprezentovalo hlas týchto
rodín a ľudí, že budeme poskytovať pod-
poru, ktorá chýba, či už v rámci tých škôl
a neporozumenia potrebám týchto detí, až
po voľnočasové aktivity.

Máš pocit, že sa už viacerí netrafíme
do celospoločenských očakávaní?
Kladiem si otázku, či vlastne existuje niečo
také ako norma, do ktorej sme sa snažili
vtlačiť, a či nie je čas zmeniť predpoklady
a očakávania. Keď čítam niektoré teórie, tak
sa zamýšľam, kto je vlastne mimo. Každý
z nás vníma veci odlišne, stačí byť otvorený.
Ja som si to takto vyskladala a možno aj
preto môžem byť dobrá psychologička, lebo
si vždy hovorím: a čo keď je to ešte inak?
A čo keď ešte je tam takáto vrstva a neuspo-
kojím sa s nejakým jednoznačným vysvet-
lením, s nejakým jednoznačným záverom,
ale vidím tam tú zložitosť detailov.

Naozaj potrebujú deti režim,
socializáciu, pestrú stravu, pevnú
výchovu a iné doporučenia?
Ty mi dávaš! (smiech) Je to rozmanité. Na-
príklad s tou socializáciou – predstava je, že
všetci musíme ísť do škôlky alebo aj skôr sa
socializovať, lebo inak prídeme do školy ne-
pripravení. A zas sme pri tých očakávani-
ach, normách. Je to naša predstava o tom,
ako by malo dieťa fungovať, ale realita nám
ukazuje opak. Čoraz viac detí je takých, že
im to nevyhovuje, ako im to nastavujeme.
Ak sa hovorí, že autisti potrebujú štruktúru,
tak vieme, že to neplatí pre každého. A na-
vyše záleží na tom, ako sú pravidlá odko-
munikované a v akej situácii to je, a či nie
sú príliš striktné alebo ich nie je veľa. Ak
vytvárajú tlak, tak Asperger či autista je
z toho tlaku veľmi rýchlo zneistený, veľmi
mu to ubližuje a nevie, ako to má spracovať.

Pred 30 rokmi sme tu žiaden
autizmus nemali a chodili sme
do jasieľ a sme tu.
Áno, sme tu, a je dosť možné, ba takmer
isté, že si nesieme z toho traumy, ktoré
vlastne nevidno. Nedávno som mala mož-
nosť počúvať rozhovor, že v Dánsku sú všet-
ky deti od pol roka v jasliach a sú úžasne
vychované, ale my predsa vieme aj to, že
v 16 rokoch pak dánske deti veľa pijú, a ma-
jú s tým v tejto krajine obrovský problém.
Deti, aby zvládli očakávania, svoje skutočné
potreby potlačia. A potom o tých 10-15
rokov im to proste vyskočí v niečom inom.

Málokto si to prepojí.
Dieťa je bezmocné voči našim rozhodnu-
tiam, snaží sa len prežiť, a tento mechaniz-
mus prežitia vlastne spôsobí traumu –
odpojenie sa od svojich pocitov. Tie však
zostanú hlboko v nás a prinášajú neskôr zá-
važné psychické problémy, alebo aj necitli-
vosť voči podobným situáciám. V našich
podcastoch Deti bez návodu má najvyššiu
sledovanosť práve podcast týkajúci sa soci-
alizácie, čiže je to naozaj niečo, čo ľudia
veľmi riešia. Pred 30 alebo 50 rokmi sme
vyrastali v prirodzene rôznorodých veko-
vých skupinách, na ulici sa spolu hrali
mladší, starší... Teraz, ak chceš, aby tvoje
dieťa trávilo čas s nejakými kamarátmi, ro-
vesníkmi, tak sa musíš dohodnúť s dospe-
lými – jeho rodičmi. Musíš si s nimi
rozumieť, musíte ísť na návštevu a nejako sa
tam musí aj dieťa správať. Na nás sa nikto
nepozeral, čo robíme, keď sme boli spolu
vonku.

Niekedy sú mamy hyperprotektívne
alebo im hovoria helikoptérové mamy.
Kedy je to ešte primerané a kedy už
príliš? Ako to majú mamy rozlíšiť?
Okolie hneď obviňuje mamu (aj sa to volá
„mother blaming“), akoby mohla za všetky
ťažkosti dieťaťa. Je to pre ľudí najľahší hro-
mozvod, zvaliť to na matku. Pri našich de-
ťoch s vysokou citlivosťou je to veľmi výz-
namné a časté. Mamy sú neustále obviňo-
vané, že sa príliš starajú a všetko riešia za
tie deti. Ja to vidím tak, že mama je tá prvá,
ktorá cíti, že to dieťa je stratené vo svete. Je
náročné pre naše deti na spektre spracovať
podnety z okolia, či už od iných dospelých
alebo detí. Ak má dieťa šťastie, tak mama
cíti, kde je pre jej dieťa hranica a nemá vý-

znam ísť cez to. Ja to tak hovorím, že ak má
šťastie, pretože nie vždy to tak funguje, a za
mňa predstava, že dieťaťu nerozumie ani
jeho mama a nevie vycítiť jeho potreby, je
desivá. Ak to teda funguje, mama mu vy-
tvára podporujúce podmienky, aby sa nedo-
stalo do krajných emócií. Z toho vzniká ten
dojem, že to preháňa.

Ako nájsť balans?
Najviac práce má mama sama na sebe. Je
dôležité, aby si robila reflexiu spôsobom, či
danú vec robí preto, že to treba k rozvoju jej
dieťaťa, alebo či to už robí preto, lebo jej
samej to robí dobre. Rodičovstvo je vlastne
najťažšie poslanie, lebo nevidíš hneď efekt
a výsledok, je tam veľká miera neistoty, či
a nakoľko je každé z tých stoviek rozhod-

Mnohí možno nevedia,
že existuje Charta
práv autistov, ktorá je
odvodená od Doho-
voru o právach osôb
so zdravotným
postihnutím. Zahŕňa
napríklad právo na
vhodnú diagnostiku,
a to aj vo staršom veku,
keďže 10-15 rokov
dozadu sa napríklad
autizmus u dospelých
vôbec nezisťoval.
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sedieť na nej so staršími a toho istého v an-
gličtine s mladšími, lebo jeho mozog nie je
teraz na angličtinu nastavený.

Nebudú vraj vedieť ani čítať,
ani písať!
Nemyslím si, že by sa to nenaučili, aspoň
teda nie drvivá väčšina. Sú vývinové cit-
livé obdobia, kedy sa to deti naučia aj bez
nás. Poznáme aj také rodiny, kde sa štvor-
ročné dieťa samo spontánne učilo písať
súbežne so svojou staršou sestrou, nepotre-
bovalo systém, úlohy, známky. Je tam ne-
jaká prirodzená zvedavosť a prirodzená
túžba sa niektoré veci učiť a napodobňovať.
Viem, že niektorí špeciálni pedagógovia
nebudú z toho šťastní, čo poviem, ale nikde
nie je napísané, že musíme vedieť písať

Inklúzia podľa mňa
vyžaduje „nešetriť
na ľuďoch”, urobiť to
komfortné pre účastní-
kov aj pre tím, aby
bol čas a priestor
spracovávať veci, na
ktoré inak v bežnom
živote nie je priestor
vytvorený. Iba tak sa
budeme posúvať
dopredu.

nutí správne. Ale dôležité je, že tomu venu-
jeme čas a energiu, na tom záleží. Ideálne
samozrejme aj v dialógu s otcom dieťaťa.
Užitočnú spätnú väzbu nám môžu dať aj pri-
atelia alebo podporné skupiny, len treba
nájsť tie správne a vhodné. 

Existuje názor, že inklúzia určite nie je
pre všetkých.
S tým ja rozhodne nesúhlasím. Problémom
nie sú tie deti, ale naše nechápanie inklúzie.
Je potrebné zmeniť celkový pohľad, ako má
vyzerať školské prostredie, celkovo vzdelá-
vanie, a opäť očakávania. Je potrebné pod-
porovať silné stránky detí a dopriať im
slobodu niekedy proste nepracovať, niekedy
mať horšie obdobie. Druhou stránkou je po-
kojne nechať žiaka dobrého v matematike

ROZHOVOR S VIEROU HINCOVOU 79



Každý psychológ
môže druhého
sprevádzať tak ďaleko,
ako zašiel on sám,
ako ďaleko on sám
dokázal veci spraco-
vať. Neberiem to ako
psychológiu. Ja som
pútnička, ktorá sa snaží
obstáť v živote a zdieľa
príbehy a svoj pohľad
na život. A to, že to
niekomu pomáha, je
iba benefit navyše.

rukou klasické, písané písmo... Definícia
gramotnosti by sa mala trošičku zmeniť,
nie?

Z týchto detí vyrastú podivíni, ani
do roboty ich nezoberú! Ako s týmito
predsudkami pracovať? Kto v robote
bude hľadať moje silné stránky?
Ani ja celkom nepoznám odpoveď na to,
kam smeruje technologický pokrok, ale uka-
zuje sa veľa možností, veľa vecí, ktoré tu ešte
pred desiatimi rokmi neboli. V školách pri-
pravujeme deti na svet, ktorý už neexistuje.

Koniec koncov Nikola Tesla bol
vo svojej dobe asi podivín?
Marie Curie asi tiež. (smiech) Robili, čo
ich bavilo.

Ako pomáha súčasné školstvo deťom
ako bola Curie a Tesla?
Musím povedať, že byť odlišný je v dneš-
nom školstve veľký problém. Sme naučení
deti nastavovať tak, aby nepresahovali pri-
emer, aby robili presne to, čo sa od nich
čaká. Moja dlhoročná skúsenosť s „našimi”
deťmi je taká, že dostávajú veľmi negatívne
spätné väzby od okolia, dá sa často hovoriť

až o inštitucionálnej šikane. Prehliadajú sa
ich potreby, očakáva sa, že sa zaradia a ne-
bude s nimi žiadny problém, nebude treba
nič robiť inak. Aj keď majú diagnostiku
a odporúčania od poradní, neberie sa na to
ohľad. Máloktorý učiteľ a škola sú ochotní

naozaj hľadať cesty, ako ich podporiť – česť
výnimkám. Prichádzame tak o veľa talentov
detí, pretože v strese a neprijatí sa žiadne
dieťa nemôže rozvíjať. Dlhodobo rôzne ini-
ciatívy upozorňujú na to, že súčasné škol-
stvo vôbec nevyhovuje súčasným deťom.
Ich mozog je už nastavený inak, než bol na-
stavený mozog detí pred 30, 40 rokmi, a ako-
by sme sa stále snažili replikovať to, čo tu
už bolo, a celé to zlyháva. Snažíme sa iba
deti prispôsobiť systému. Teraz pribudli ďal-
šie formy rozmanitosti, sú výraznejšie, ako
boli predtým. A zatiaľ väčšinou školstvo re-
aguje iba ďalším tlakom a zošnurovaním.

V projekte Kľúče k sebaobhajobe
sme počuli autentické spovede ľudí
s autizmom, koľko šikany majú za
sebou a nie vždy od detí, častejšie
od učiteľov. Aké sú tvoje skúsenosti?
Ide zrejme o to, že celkovo ten prístup nie
je kompatibilný s potrebami našich, ale ani
súčasných detí. Tie neurotypické to možno
dlhšie „unesú” alebo to zdanlivo lepšie zvlá-
dajú. Už sa začína hovoriť aj o tom, že si ne-
sieme zo školstva všetci dlhodobé traumy.
A práve to nás aj môže robiť necitlivými
k deťom – my necítime nič v tej situácii, keď
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tlačíme na dieťa alebo sa k nemu správame
zle, lebo to isté sa dialo nám. Trauma zna-
mená, že sme odpojení od svojich pocitov,
necítime bolesť, súcit s tým druhým. To je
veľmi nebezpečné, lebo nevedomky vlastnú
prežitú a nevedomú traumu prenášame na
ďalšie generácie, máme pocit že je to „v po-
riadku”.
Správanie učiteľa je vždy aj signálom pre os-
tatné deti – ak nechtiac dieťa „onálepku-
jeme”, že je divné, tak ostatné deti v tom
cítia možnosť správať sa k nemu, ako chcú,
podvedome vedia, že im to u dospelého
„prejde”. Máme opakovanú skúsenosť, že
všetko sa zvaľuje na dieťa s diagnózou, ak sa
udeje niečo zlé, všetci v škole povedia, že to
urobilo ono, a pritom sa zistí, že v ten deň
ani nebolo v škole. Tam potom neostáva
často nič iné, iba zobrať dieťa z tej školy preč.
Ak zažije iný prístup, zažije prijatie, odrazu
sú problémy preč. Alebo je z 30 chýb na dik-
táte zrazu pri inej učiteľke sotva 5. Nezmizla
dysgrafia, iba neprimeraná kritika a stres.

Máš skúsenosti, že sprevádzaš rodičov
na stretnutia s učiteľmi, resp. riaditeľmi
škôl a vysvetľuješ, ako nájsť silné
stránky a ako pristupovať k týmto
deťom. Ako to prijíma škola?
A ak porovnáš svoje skúsenosti v čase,
posúva sa školstvo?
Je to veľmi individuálne. Zažila som aj
súkromné školy, ktoré deklarovali prijatie

detí, ale nedokázali sa nastaviť tak, ako by
bolo treba. Napriek veľkej snahe nedokážu
prekročiť nejaký ten Rubikon, majú pocit,
že ich prístup je taký skvelý, že na každé
dieťa musí zabrať, a ak to nefunguje, tak
znovu príde ku kognitívnej disonancii a pre-
ložia si to tak, že nie oni majú nejaký prob-
lém, ale dieťa. Nazvala som to v jednej
škole, že to je ich hranica rastu, a pokiaľ
s tým nebudú pracovať, tak sa im to bude
opakovať. Majú potom takú filištínsku ré-
toriku, povedia, že to dieťa potrebuje „do-
zrieť do pochopenia ich princípov”. Opak
je pravdou, oni potrebujú dozrieť do po-
kory. Dospelí potrebujú vždy začať od seba
a práce na sebe. Myslím, že jedna jediná
škola, s ktorou som konzultovala, bola
ochotná pochopiť a nechať si „preložiť” odo
mňa to, že naozaj rodičia neočakávajú vý-
kony u svojho dieťaťa, a bolo pre nich v po-
riadku sa tomu prispôsobiť, pracovať s tým-
to nastavením.

Pritom sa už toľko hovorí o prístupe
k deťom na spektre.
Bohužiaľ problémom je aj to, že kolujú od-
borné názory, ktoré neodrážajú rozmani-
tosť potrieb detí s autizmom. Sú able-
istické, snažia sa deti „prerobiť” na deti bez
autistických prejavov, čo nie je dlhodobo
udržateľné. Čím viac sa o autizme hovorí,
tým viac kolujú tieto mainstreamové od-
borné vyjadrenia, ako všetky deti potrebujú

režim, ako sa musia osamostatniť od mat-
ky, ako ich treba „pripravovať na život”, ne-
rešpektujú sa ich senzorické a sociálne
potreby, ich odlišný kognitívny štýl aj re-
žim dňa, a vypadávajú nám na nútený ho-
meschooling – a to ešte v tom lepšom prí-
pade.

Za rok spoločného česko-slovenského
projektu dvaja ľudia – účastníci –
skončili s vysokou školou a jeden musel
odísť zo strednej školy. Inteligenciu
však majú nadpriemernú. Čo sa dá
v takýchto prípadoch zmeniť, urobiť
inak?
Stredná škola je často obdobie, kedy mladí
ľudia na spektre prestávajú vládať fungo-
vať, ako od nich stále chcela bežná spoloč-
nosť. Nakumuluje sa u nich záťaž, do-
chádza k vyhoreniu, môžu sa nabaliť ďalšie
problémy. Jediné riešenie je naozaj od det-
stva im vytvárať podmienky tak, aby to
zodpovedalo ich potrebám. Individuálne
vzdelávanie, individuálny prístup. Často sa
potom deje, že vypadávajú zo škôl a ťažko
si hľadajú cestu ďalej. Vysoké školy tiež
nevedia ešte dosť efektívne reagovať na ich
potreby, hoci snaha tu je.
Rodičia tiež nemajú na súčasnú situáciu
„noty”, svet, ktorý tu teraz je, sa veľmi rých-
lo mení. Záťaž, ktorú priniesla pandémia,
lockdowny a vojna v susednej krajine či kli-
matická kríza, majú vážne dlhodobé dopady
na mladých ľudí. Existujú výskumy, ktoré

Záťaž, ktorú priniesla
pandémia, lockdowny
a vojna v susednej
krajine či klimatická
kríza, má vážne
dlhodobé dopady
na mladých ľudí.
Existujú výskumy,
ktoré ukázali, že
vznikli aj zmeny vo
fungovaní mozgu na
fyziologickej úrovni.
Stres mení fungovanie
mozgu, a rovnako aj
množstvo podnetov
a nových činností,
ako je práca na počítači
či mobile.

Mgr. Viera Hincová je psychologička, ktorá sa dlhodobo venuje rôznym zraniteľným
skupinám ľudí a zameriava sa na možnosti ich podpory. Jej osobná skúsenosť
s dcérou – Aspergerkou ju priviedla k podpore autistických detí a dospelých na
profesionálnej úrovni. Realizovala projekt sieťovania odborných inštitúcií, ktoré sa
venujú ľuďom s AS a spoločne s nimi vytvorila vzdelávací program o práci s AS
pre ďalších profesionálov. Zorganizovala niekoľko konferencií k téme inklúzie so
zameraním na špecifiká autizmu a Aspergerovho syndrómu, z toho jedna bola
s medzinárodnou účasťou, pod záštitou prezidentky SR. Obidve konferencie sa
zameriavali na aktuálne poznatky a možnosti práce s neurodiverzitou, bez zbytočnej
stigmatizácie a patologizácie. Realizuje workshopy pre rodičov so zameraním
na obhajovanie práv detí s AS, vzdeláva tímy škôl a poradní na celom Slovensku.
Vytvára živé knižnice rodičov detí s AS pre profesionálov a študentov. Špecifiká
prístupu k deťom s AS priblížila aj členom Asociácie rodinných mediátorov,
subjektom zapojeným do Národného projektu prevencie násilia na deťoch
a účastníkom konferencie ENTER organizovanej spoločnosťou Slovak Telekom.

Ako členka pracovnej skupiny pri Štátnom pedagogickom ústave sa podieľala na
tvorbe podporných opatrení pre nový štátny vzdelávací program. Pripomienkovala
Diagnostický štandard pre autizmus, ktorý schválilo ministerstvo zdravotníctva SR. 

Dlhodobo spolupracuje s firmou Profesia v téme inklúzie a zamestnateľnosti
mladých ľudí so znevýhodnením a autizmom v projekte Profesia Lab.

Je spoluautorkou portálu beznavodu.sk – naživo s ľuďmi s Aspergerovým syndrómom
a autizmom a série podcastov Deti bez návodu. V spolupráci s Nadačným fondom
ATYP realizuje dvojročný projekt pre mladých sebaobhajcov na spektre autizmu
Kľúče k sebaobhajobe. V roku 2022 bola ocenená na 3. Autistickej konferencii
za obhajobu a sebaobhajobu cenou, ktorú udeľuje NF ATYP a Za sklem, z.s.
V marci 2023 uskutočnila 1. slovenskú autistickú konferenciu v online forme.
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ukázali, že vznikli aj zmeny vo fungovaní
mozgu na fyziologickej úrovni. Stres mení
fungovanie mozgu, rovnako aj množstvo
podnetov a nových činností, ako je práca na
počítači či mobile. Určite je dôležité to ma-
ximálne vyvažovať pobytom v prírode, po-
hybom, takými „starými” vecami, ako sú
ručné práce, stolárčina, hrabanie sa v zemi,
kontakt so zvieratami...

To je až alarmujúce.
My sa snažíme o advokáciu, vysvetľovať,
byť pri tom, ako sa robia niektoré zmeny, ale
ten „oficiálny” proces je hrozne pomalý.
Často musíme aj organizáciám, ktoré zastu-
pujú ľudí so znevýhodnením, opakovane vy-
svetľovať, že ako autisti to „máme inak”
a prepadávame cez medzery a „diery”
v prístupe, ktorý presadzujú. Oni to potom
berú tak, že ich kritizujeme, problém je, že
im len veľmi ťažko vieme pretlmočiť našu
autistickú kultúru a naše potreby. Nestačí
iba namaľovať krajšie fasády, ale treba veci
zmeniť od základu – a to je veľa práce, do
ktorej sa mnohým nechce. Ja sa teším, že
z nášho kurzu a projektu vyjde skupina mla-
dých ľudí, ktorí budú základom pre to, aby
tu vznikla naozaj iniciatíva ľudí na spektre,
ktorí budú nositeľmi potrebnej zmeny. Bu-
deme ich v tom podporovať.

Čo si máme pod projektom Kľúče
k sebaohajobe predstaviť? Prečo téma
sebaohajoby?
Spolupráca medzi ATYP magazínom a na-
šou slovenskou skupinou už fungovala pár
rokov. Slovenskí autisti písali do ATYP ma-
gazínu a boli sme na autistických konfe-
renciách v Prahe. Myslím, že trend obhaj-
covstva hodne posilnili aj sociálne siete – je
to silný trend aj v zahraničí. Autisti hovoria
za seba, vznikajú siete a strešné organizácie,
ktoré už nechcú, aby niekto hovoril o nás bez
nás. Preto seba-obhajoba – neznamená to, že
sme urobili niečo zlé, ale že hájime sami
svoje potreby a záujmy. Často je to cez osob-
né príbehy a skúsenosti. Je to aj zmenou po-
hľadu na autizmus, že sme prišli na to, že sa
týka oveľa širšieho spektra ľudí, než sa pô-
vodne myslelo. A technológie umožňujú ko-
munikáciu ľuďom, ktorí by bez nich nemali
možnosti sa vyjadrovať, a to myslím doslova
takých, ktorí nepoužívajú hovorenú reč, ale
alternatívne formy komunikácie.

Môžeš nám priblížiť projekt
konkrétnejšie?
V našom projekte bolo hlavným cieľom vy-
tvoriť podmienky pre vznik skupiny mla-
dých ľudí na spektre, ktorí získajú zručnosti
v tom, ako obhajovať svoje potreby a svoju
komunitu. To sú tie „kľúče” – informácie,

poznatky a zručnosti, ktoré sme im po-
núkali formou online kurzu. Vyberali sme
ich tak, aby rozvíjali komunikačné a prezen-
tačné zručnosti, aj sebapoznanie a schop-
nosť pracovať na sebe, rozvíjať sa osob-
nostne. Treťou rovinou boli informácie o prá-
vach, o postupoch, ktoré môže človek využí-
vať, či už sám, alebo v skupine ľudí, na to,
aby mohol presadzovať nejaké zmeny. Mno-
hí možno nevedia, že existuje Charta práv
autistov, ktorá je odvodená od Dohovoru

o právach osôb so zdravotným postihnutím.
Zahŕňa napríklad právo na vhodnú diagno-
stiku, a to aj vo staršom veku, keďže 15
rokov dozadu sa napríklad autizmus u dospe-
lých vôbec nezisťoval. No a v dobe digitali-
zácie v kurze nemohli chýbať aj digitálne
zručnosti. Už len to, že sme pracovali cez
zoom, meet, jamboard, cez rôzne online ná-
stroje, bolo učenie sa. Všetci absolventi kur-
zu získajú certifikát YouthPass, ktorý má vá-
hu aj v životopise pri hľadaní zamestnania.
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Pokora neznamená
byť si vedomý iba
svojich chýb. Pokora
znamená poznať aj
svoje silné stránky.
Falošná predstava
pokory je tá, že ja som
vždycky len ten naj-
menší a neznamenám
nič. Reálna pokora je
o tom, že viem, kedy
som dobrý, čo robím
dobre, čo môžem dať
iným, a to sa podľa
mňa dá naučiť.
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Projekt zahŕňal iba kurz?
Okrem kurzu projekt obsahoval aj podporu
vzniku profesionálnejšieho slovenského
portálu Bez návodu, ktorý dovtedy fungo-
val v nultej verzii a len vďaka projektu dos-
tal dnešnú podobu. Je to portál „naživo
s ľuďmi s Aspergerovým syndrómom a au-
tizmom”, ktorý je tiež formou seba-obha-
jovania. Prezentuje prístupy podporujúce
a zohľadňujúce neurodivergentných ľudí,
presadzuje destigmatizáciu. Je potrebné
posunúť vnímanie autizmu ako poruchy,
ktorú treba naprávať, k vnímaniu autizmu
ako odlišnosti, ktorej treba porozumieť
a prispôsobiť fungovanie a očakávania spo-
ločnosti. No a treťou veľkou aktivitou pro-
jektu je zborník z kurzu, ktorý práve čítate.

Prekvapilo ťa niečo v práci s ľuďmi
na spektre?
No možno by sa hodilo napísať, že nič, keď-
že som sama na spektre, ale asi to nie je také
jednoduché. Prekvapilo ma, že niekedy to
je veľmi obyčajné a jednoduché, a niekedy
zase veľmi komplikované. Treba určite po-
vedať, že toto ešte nikto nikdy v našom pri-
estore neurobil, že je to naozaj unikátny pro-
jekt, a ja som veľmi rada, že som mohla byť
jeho súčasťou, som za to vďačná Dagmar
Edith Holej z ATYPu, že mi dala túto dô-
veru k spolupráci. Zúročili sa aj dlhoročné
prepojenia na rodiny s deťmi na spektre,
ktoré som sprevádzala už dlhšie, a mladí
ľudia medzičasom dospeli do veku, že môžu
na sebe pracovať takýmto spôsobom. Som
vďačná, že som mohla byť pri tom.

Povedz nám, akí sú mladí ľudia
na spektre?
Mladí ľudia na spektre sú rovnakí ako všetci
mladí ľudia, chcú snívať, chcú robiť to, čo
ich baví, chcú, aby ich mal niekto rád, aby
ich okolie uznávalo. Majú to v mnohom zlo-
žitejšie ako ich rovesníci, ale majú fantas-
tické záujmy, vedia si za nimi ísť. Niekedy
prekvapia vyhranenými názormi, majú toho
dosť zažitého. Snažili sme sa mať oporné
body, určité pravidlá, spísali sme zmluvy
o účasti na kurze, aby boli jasné aj veci,
ktoré budeme od nich očakávať. Niektorí
priebežne aj odstúpili, zistili, že sa im nedá
pokračovať, no dôležité je, že sme to celé
zvládli.

Aké to je mať 25 ľudí na spektre
autizmu takmer rok na online
víkendoch?
To má dve roviny. Jedna rovina je spolu-
práca ľudí, ktorí to celé pripravovali a dávali
dohromady. Druhá rovina je spolupráca
s mladými ľuďmi do 30 rokov. Vytvorila sa
nielen skupina, ale aj vzťahy medzi nami

a nimi, aby vedeli o sebe a o tom, kde získať
podporu aj v budúcnosti. To sa podarilo.
Najviac ma potešila spätná väzba od účast-
níka, ktorý povedal, že neveril, že je možné
takto skĺbiť také rozmanité potreby v jednom
kurze. Bola to výzva, naozaj sme sa veľmi
snažili rešpektovať nastavenia účastníkov.
Kto chcel, mohol mať kameru vypnutú,
písal iba do chatu, ak nechcel hovoriť. Kaž-
dý mohol svoj výstup z víkendu poslať for-
mou, ktorá mu vyhovovala, či už vo forme
videa, písomne, ako obrázok či post na so-
ciálnej sieti...

Naozaj slobodný a rešpektujúcí prístup.
Aj pri samotnom výbere účastníkov sme im
dávali možnosť voľby, či ich máme kontak-
tovať telefonicky, alebo iba mailom či cez
inú platformu, aby im nezabránil zapojiť sa
do projektu napríklad stres z telefonovania.
Pýtali sme sa na ich názory na niektoré veci,
aby sa vyjadrili už na začiatku, ako veci vní-
majú oni sami, aby sme im nič nevkladali
do úst my, ale aby mali priestor pre svoje
myšlienky a názory. Veľmi ma teší aj to, že
ďalej spolupracujeme a plánujeme ďalšie
veci, že naozaj vznikla komunita, ktorá má
medzi sebou prepojenie.

Dajú sa budovať vzťahy online?
Myslím si, že áno. Je však pravda, že možno
najväčší akcelerátor bolo to, že sme predsa
len dostali možnosť sa stretnúť aj osobne na
3. Autistickej konferencii v Prahe vďaka
podpore z Visegrad Fund. že to tiež do-
padlo nad očakávania dobre a naozaj bolo
vidieť, že si to užívajú. Mali asistentov, čo
rovnako umožnilo individualizovať ich za-
pojenie do programu podľa ich potrieb. Vy-

tvorili sme priestor preto, aby nemuselo byť
všetko úplne štruktúrované. Myslím, že to
bola unikátna skúsenosť pre nich, a zaují-
mavé bolo to, že v projekte bolo viacej Slo-
vákov ako Čechov, hoci sme čakali opak. 

Prečo ste si do projektu prizvali aj
koučky?
Koučky sú skvelá pozícia v inkluzívnych
projektoch, je to veľká pomoc pre všetkých
mladých ľudí. Sú to proste ľudia, ktorí sú
tam kvôli tej „ľudskosti”. Manažérky pro-
jektu potrebujú dozerať na kopu organizač-
ných vecí, musia aj vyžadovať nejaké
pravidlá, no a ak účastníci z toho majú stres,
tak ich podporia práve koučky, aj aby vyja-
drili nejaké potreby, na ktoré sme pozabudli.
Takže je to už samotná sebaobhajoba v pra-
xi aj počas kurzu. A prípadne ak niečo zos-
tane pocitovo z prednášky, čo im nesadlo,
necítia sa dobre alebo niečo potrebujú do-
vysvetliť, môžu sa obrátiť práve na koučky.
Boli to aj ďalšie uši a oči na to, aby si vší-
mali, či sa niečo nedeje v skupine, čo bolo
pre niekoho nepríjemné. Sledujú teda ten
jemný proces, podporujú, kde treba, a sme-
rujú účastníkov k ich cieľom, aby sa rozví-
jali a nestrácali motiváciu.

To znie logicky.
Vnímam to ako dôležitý aspekt inkluzív-
nosti projektu. Starostlivosť o vzťahy, atmo-
sféru a procesy je podstatou zvyšovania
inkluzívnosti. Patrí k tomu aj citlivejšie vy-
jadrovanie, citlivejší jazyk, a môže to byť
práve koučka, kto prinesie to uvedomenie,
že s týmto treba niečo robiť, lebo účastníci
to takto nedávajú, nerobí im to dobre, po-
trebujú, aby sa o tom hovorilo nejako inak.
Alebo že potrebujeme pauzu. A nesmiem
zabudnúť na moderátorku pri kurzoch, ktorá
strážila práve časové veci, chatovanie s otáz-
kami pre lektorov, písala maily a spracová-
vala spätnú väzbu – bez nej by sme to tiež
celé nedali. Inklúzia podľa mňa vyžaduje
„nešetriť na ľuďoch”, urobiť to komfortné
pre účastníkov aj pre tím, aby bol čas a pri-
estor spracovávať veci, na ktoré inak v bež-
nom živote nie je priestor vytvorený. Iba tak
sa budeme posúvať dopredu.

Priniesla ti spolupráca na medzinárod-
nom projekte nové zručnosti? A možno
aj ako realizačnému tímu, ktorého si
bola súčasťou?
Určite áno. Bola to veľmi blízka spolupráca,
a veľmi intenzívna, a na téme, na ktorej nám
všetkým veľmi záležalo a dotýkala sa nás
osobne. Myslím, že to bola veľká lekcia
toho, že naozaj máme každý svoju vlastnú
kultúru, svoj osobitý štýl a vnímanie, a že
sa potrebujeme učiť, ako to zosúladiť, ako



spolu komunikovať a vylaďovať tieto veci.
Bol to aj pomerne veľký tím a prebiehali
aj zmeny v čase, ktoré vstupovali do celého
manažovania projektu. Už len vojna na Ukra-
jine, ktorá prišla v začiatkoch nášho pro-
jektu, nás zamestnala natoľko, že sme jeden
plánovaný kurz aj odložili na neskôr, pre-
tože sme boli angažovaní v humanitárnej
pomoci a bolo to emočne všetko tak ná-
ročné, že sme potrebovali jeden víkend vy-
nechať. Dobehli sme to a účastníci o nič ne-
prišli, ale bola to mimoriadna skúsenosť aj
čo sa týka manažovania projektu. Zapojili
sme množstvo lektorov a lektoriek, na kaž-
dý víkend boli aspoň dvaja, takže celkovo
ten projekt myslím aj prekročil rámec toho,
čo sa obvykle v takomto projekte nadizaj-
nuje. Vyžadoval si aj používanie nových ná-
strojov, či už na priebeh kurzu, na dizaj-
novanie webu, strih videí pre potreby účast-
níkov, ale aj samotné manažovanie projektu,
okrem porád, ktoré sme si nahrávali aj za-
pisovali, sme využívali aj Basecamp, hľadali
sme spôsoby, ako nám to bude vyhovovať,
aby nám neunikali informácie. No a náš
perfekcionizmus to občas tiež trochu kom-
plikoval, lebo sme to naozaj chceli mať čo
najlepšie. A nezabudli sme ani na externú
evaluáciu, ktorú tento typ projektu nevyža-
duje, ale dali sme si záležať, aby bola, aby
sme mali ešte ďalšie oči, ktoré nás podporia
v tom, aby sme reflektovali procesy v pro-
jekte, rozvoj zručností tímu aj slabé miesta.

Ako pútnička životom

Si neustále v roli psychologičky.
Neunavujeme ťa?

To je práve ten paradox, že mňa to nabíja
energiou. Unavuje ma, keď sa ľudia sprá-
vajú nefér. Unavuje ma, keď čelím veciam,
ktoré by sa dali riešiť a nikto ich riešiť ne-
chce. Teraz narážam trebárs aj na to fungo-
vanie v školách, keď systém nefunguje tak,
ako by mohol, to ma frustruje a unavuje.
Teší ma, keď viem, že môžem niečo po-
núknuť, dať iný pohľad, podeliť sa o svoje
skúsenosti. Mám presvedčenie, že každý
psychológ môže druhého sprevádzať tak ďa-
leko, ako zašiel on sám, ako ďaleko on sám
dokázal veci spracovať. Neberiem to de
facto ako psychológiu. Ja som pútnička,
ktorá sa snaží obstáť v živote a zdieľa prí-
behy a svoj pohľad na život. A to, že to nie-
komu pomáha, je iba benefit navyše.

Je to aj o tom, čo už má človek
odžité? Pomáha ti to v práci s ľuďmi,
k väčšej empatii a pochopeniu?
V mojom živote sa dialo všeličo. Od ma-
lička som s mojou mladšou sestrou vyras-
tala a boli aj náročné chvíle. V devätnástich
rokoch som zažila operáciu srdca a ešte
stále to vyzerá, že všeličo má ten život v ta-
lóne. (smiech) No mám už mechanizmy
nejakej odolnosti a reziliencie vybudované,
vďaka tomu, čím som si prešla. V niekto-
rých situáciách, kde bežní ľudia boli naozaj
veľmi zaskočení, som vedela fungovať. Po-
viem si: „Už som cez toľko vecí prešla, tak
proste toto je len ďalšia do počtu.“ A keď
potrebujem byť vypnutá, potom 3 dni spím
alebo viem, že sa mesiac prehrýzam ne-
jakou depresiou... Aj mne covid rozsypal
predstavy. Mala som rozbehnuté projekty,
trikrát do týždňa som niekde cestovala,

a teraz zrazu nič, a vlastne som nevedela,
z čoho budem žiť. Po 2-3 mesiacoch som
sa nejako dala dokopy a začala som sa učiť
robiť online webináre. Mohla som ešte piecť
pagáče. (smiech)

Môžeme sa naučiť byť šťastní?
Nemyslím, že sa to má človek učiť. Ja si
myslím, že to treba objaviť. Objaviť to
možno úplne v obyčajných veciach. Spokoj-
nosť sa skladá z malých vecí. A že viem byť
vďačná za to, čo mám, aj keď je to proste
nejaká šálka kávy alebo že moje dieťa vy-
rástlo a je z nej krásny človek. Ale toto platí
pre mňa, neviem, čo platí na druhých...
Musia objavovať.
Učím sa vďačnosti za všetko, čo mi prináša
každý deň, a popri ťažkých momentoch byť
vďačná aj za chvíle radosti. Nehovorím
o šťastí, na šťastie veľmi neverím, ale radosť
je niečo hlbšie, a to, že prežívame bolesť,
nás nerobí menej schopnými prežívať aj ra-
dosť, práve naopak. Neznamená to, že ma
niečo nevykoľají alebo nevystraší. Iba sa
môžem k tomu pocitu vrátiť, keď to je
možné, že to má zmysel a že môžem robiť
zmysluplné veci. Aj keby to bolo len to, že
stojím pri jednom človeku, pri svojej dcére,
ktorá, ako vieš, je transrodová a má za sebou
náročné obdobie. Je to pre mňa hlboká ľud-
ská skúsenosť a cítim to ako privilégium, že
môžem s ňou ísť tento kus cesty a zdieľať to,
čo nám život priniesol. No zároveň som
vďačná za všetky možnosti, ktoré prichád-
zajú, za to, čo môžem robiť, kým vládzem.
Možno tu platí aj to, že láska sa darovaním
nezmenšuje, ale znásobuje.

Čo znamená sebaláska? Máme ľúbiť
seba samého? A kedy je to akurát
a kedy sa ľúbim priveľmi?
Je to také zvláštne, ako keby najväčší ostych
máme z toho, povedať si, že si vážim sa-
mého seba. Sebaláska je spôsob, ako brať
ohľad aj na seba, možno rešpekt k sebe. Ak
hovoríme, že láska znamená, že mi záleží
na tom, aby sa ten druhý posúval, aby rástol,
tak láska k sebe môže znamenať, že chcem,
aby som ja rástla, aby som sa rozvíjala ako
človek. Pokora neznamená byť si vedomý
iba svojich chýb. Pokora znamená poznať aj
svoje silné stránky, a už sme teraz zase aj
pri tých iných deťoch a pri inklúzii, však?
Falošná predstava pokory je tá, že ja som
vždycky len ten najmenší a neznamenám
nič. Reálna pokora je aj o tom, že viem,
kedy som dobrý, čo robím dobre, čo mô-
žem dať iným, a to sa podľa mňa dá naučiť.

Rozhovor viedla: Soňa Holíková
Foto: Márty Janča, Jan Převrátil
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„Náš portál Beznávodu má už viac ako rok,
inšpirovali sme sa aj prostredníctvom ATYP
magazínu, pretože sa nám na Slovensku
veľmi páčilo, že ATYP existuje, že hovorí
o autizme a Aspergerovom syndróme z po-
hľadu ľudí, ktorých sa to týka. Ja som sa 25
rokov venovala rôznym zraniteľným skupi-
nám, a to vždy z pohľadu menšiny a prehli-
adania menšiny väčšinou, z hľadiska dyna-
miky dopadu, ktorý to má, aj z pohľadu ľud-
ských práv. Táto téma mi teda bola blízka,
bez toho, že by som si úplne uvedomovala,
do akej menšiny patrím ja. Možno som ich
ani všetky ešte neobjavila,“ vypráví Mgr.
Viera Hincová, spoluautorka portálu bezna-
vodu.sk – naživo s ľuďmi s Aspergerovým
syndrómom a autizmom a série podcastů
Deti bez návodu.

Neexistuje návod,
proto Beznávodu
Název portálu Bez návodu vznikl z toho, že
většina jako by chtěla nějaký jednoduchý
návod, jak je třeba pracovat s každým autis-
tou, a očekává, že to musí fungovat. Pokud
to nefunguje, tak bude problém v matce ne-
bo v autistovi. Hnutí neurodiverzity je celo-
světové a hovoří o tom, že to, že jsme různí,
je přirozené. Říká, že variace našeho fun-
gování jsou přirozené, a zároveň přináší po-
hled, že je to něco, co nás obohacuje. Ne-
máme to potlačovat, opravovat, ale porozu-
mět tomu. Porozumět, co neurodivergentní
člověk potřebuje, a vytvořit adaptace, aby
mohl fungovat tak, jak potřebuje, aby mohl
uplatnit své schopnosti.

Hlavní mise magazínu beznavodu.sk je
zprostředkovat druhým lidem zážitek
z autistického vnímání, myšlení a proží-
vání. 

Co uděláte, když na něco nemáte návod?
Jste odkázáni na to, abyste tvořili, zkoušeli,
hledali. Tato tvořivost je podle mě velmi
podstatný rozměr, který autistická komu-
nita přináší do společnosti. Naše odlišnost
ve vnímání, myšlení, prožívání světa nás
nutí inovovat, nahlížet na běžné věci pře-
kvapivě a jinak. Musíme se smířit s tím, že
jsme se nenarodili proto, abychom naplnili
něčí očekávání. Narodili jsme se, abychom
měnili svět okolo nás, a to zejména kvůli

O magazínu #beznávodu
Téměř dvouletý projekt Klíče k sebeobhájství, který byl podpořen
v programu Erasmus+, zahrnoval kromě pilotního on-line
vzdělávacího kurzu Klíče k sebeobhajobě také vytvoření sborníku
sebeobhájců ATYP Speciál, který právě čtete, a dále vytvoření
a profesionalizaci portálu Beznavodu.sk.

sobě, ale v konečném důsledku i pro ostat-
ní. Dokážeme v tom být velmi provokativ-
ní, i když často neúmyslně, když jsme zvě-
daví, když zpochybňujeme a klademe otáz-
ky, demaskujeme zvyklosti, které nemají
smysl, a tvoříme úplně novou kulturu a ži-
votní styl.  
Slovní spojení #beznávodu má v sobě ještě
jeden důležitý vzkaz. Reagujeme na popu-
lární ukazování návodů na autisty, co na
nás „funguje“. Takovéto návody o nás vy-
tvářejí obraz, jako bychom byli pokažené
mechanické stroje. Velmi nám ubližuje ší-
ření obrazu o autistických lidech jako o ne-
hotových lidech, které je potřeba domo-
delovat, dodělat, mechanicky natrénovat.
Vždy mě znovu šokuje, že autistické lidi,
děti, běžně ukazujeme v jejich terapii, na-
táčíme o ní videa. Hodně z toho, co na au-
tistických dětech a dospělých dopustíme
a ještě to zveřejníme, bychom na běžných
lidech nedopustili. Na #beznávodu rádi ří-
káme, že chceme respekt, ne soucit, což
dokáže vzbudit vášně, protože lidé se rádi
vidí jako pomáhající „těm chudákům“.

Kdo tvoří obsah vašeho magazínu?
Stejně jako magazín ATYP i náš obsah tvoří
lidé na spektru. Ti, kteří píšou, jsou všichni
oficiálně diagnostikovaní autisté. U každého
z nás je kombinace autistických charakte-
ristik jiná, každý z nás žije jiný život, spo-
juje nás snaha žít důstojně a s respektem, ne
ve stínu strašení a litování. Je potřeba říci,
že naše generace je poddiagnostikovaná,
mnoho z nás vyrůstalo s tím, že jsme byli

za divné, za tak zvláštně neschopné a schop-
né zároveň, hodně lidí z mého okolí prošlo
všelijakými diagnózami, než se dostali
k tomu, že jsou na spektru. Portál jsme za-
ložili spolu s Mgr. Vierou Hincovou, která
je psycholožka a lektorka s Aspergerovým
syndromem. Viera roky buduje komunitu
lidí na spektru, má velmi cennou síť vztahů
a je zosobněním přístupu, který autistům
dává moc nad jejich životem. Naším cílem
je přinášet hrdost a radost do světa zatíže-
ného zdůrazňováním poruchovosti, chceme
ukazovat celý obraz. I proto jsme založili
#beznávodu, protože strašení epidemií au-
tismu a neúměrné patologizování našeho
života není podporující při začlenění do
společnosti. Díky projektu Klíče k sebeob-
hájství dostávají na #beznávodu prostor
mladí lidé na spektru autismu, aby reflekto-
vali svoje osobní zkušenosti a posouvali té-
ma dopředu. Byli rovněž součástí První slo-
venské online autistické konference, která
se konala v březnu. 

Na Slovensku byl dosud mediální prostor
a prostor sociálních sítí přesycen nešikovně
popularizovanou medicínou. Nereflexivní
popularizování vědeckého jazyka nemám
ráda, je lepší se bavit lidsky. Když je někdo
nadaný, říkáme o něm, že je velmi entuzi-
astický v určitém tématu, ale když je au-
tista, označíme to, že má patologicky zúže-
ný obsesivní zájem. Když má někdo silný
smysl pro spravedlnost a férovost, na spek-
tru ho hned vidíme jako rigidního. Mě
osobně vždy dostane, když se fascinace
přírodou, životem zvířat a rostlin interpre-
tuje jako porucha, jako bychom se všichni
museli zajímat o lidi. Toto se snažíme v na-
šem magazínu změnit a samozřejmě eticky
píšeme také o našich výzvách a těžkostech.
Těšíme se na více článků a pohledů od na-
šich absolventů.

Text: Dagmar Edith Holá a Viera Hincová
Grafika: Beznavodu.sk
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Akú máš rada farbu? 
Rôzne. Všetky farby mám rada, upredno-
stňujem ich tak, ako sa práve vnímam.
Každý deň inak.

Ak ťa pozvem na zmrzlinu – vždy
si dáš inú?
Čokoládovú. V zmrzline flexibilná nie som.

Čo to je z tvojho pohľadu koučing? 
Ťažká otázka. Slovo koučing ani rada
nemám, ale často sa používa. Radšej mám
sprievodca, facilitátor ešte radšej a úplne
najradšej partner – kamarát. Jeden psycho-
terapeut, ktorý ma učil, mi hovoril, že psy-
choterapeut môže byť aj dobrý priateľ,
ktorý vie počúvať... Už to je terapia.

Vďaka účastníkom na spektre autizmu na kurze
Kľúče k sebaobhajobe som sa učila odvahe
V česko-slovenskom projekte Erasmus+
Kľúče k sebaobhajobe zameranom
na ľudí na spektre autizmu pôsobila
pre slovenských účastníkov ako koučka
PhDr. Slávka Makovníková. Vyštudovala
sociálnu prácu na Univerzite Komen-
ského v Bratislave. Pracovala v rôznych
poradniach, Centra poradensko-
psychologických služieb, Centra
špeciálno pedagogického poradenstva
a prevencie, až po poradne na rôznych
školách – sociálno-právna akadémia,
gymnázium. Nakoniec vytvorila
s kolegyňou základnú školu vo Veľkých
Zlievciach, ktorá je iná ako školy
naokolo. Popri tom sa realizuje aj ako
socioterapeutka. 

Počúvať príbehy
a vnímanie z iného uhla
je vždy veľmi obohacujúce

Ja mám koučing spojený s prácou,
aby sa zamestnanec posunul v práci.
Nestretla som sa s koučingom pre
účastníkov kurzu neformálneho
vzdelávania. Máte koučov vo vašej škole?
Nemáme  pozíciu, ktorú by sme takto na-
zvali. A veľmi nerady používame názvy na-
šich pozícií, radšej sa oslovujeme krstnými
menami. Niekedy sme aj učiteľky a niekedy
sme len Slávka, Danka, Jelka, Judka. Kou-
čing to nie je v pravom zmysle slova... Ja
tomu hovorím skôr spolubytie.

Ako si sa cítila v tejto úlohe koučky
v projekte programu Erasmus+ Kľúče
k sebaohajobe?
Veľmi nekomfortne. Nie je mi blízke nie-
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koho usmerňovať alebo ukazovať cestu,
akou by mal ísť. Radšej sa zameriam  na to,
kam sa pozerá ten človek, a popisujem, čo
vidím. Toto mi je bližšie, vrátane rizík či
výhod. Ani si nemyslím, že niekto má kom-
petenciu niečo takéto robiť v rámci vzdelá-
vania (nemyslím tým rodičovské pravidlá
alebo učenie sa chodiť cez cestu). Veľa zá-
visí od osobnostného rozvoja, alebo od cieľa
vzdelávania. Celkom rada sprevádzam
v tom neporozumení a pomáham to nepo-
rozumenie tlmočiť. V pozícii lektorov to
bolo úplne iné, oni odovzdávali informácie,
v ktorých boli odborníci. My sme strážili to
porozumenie.

Čo ti to prinieslo, keď sa obzrieš späť?
Pre mňa to bol unikátny projekt...
25 ľudí na spektre v jednom online
priestore celý rok. Ako si to vnímala ty?
Skúsenosť to bola obrovská. Ja som však
nevnímala, že sú to ľudia iní ako my. Mne

to nie je blízke. Boli to ľudia s nejakou po-
trebou, chceli sa v niečom zdokonaliť. Učila
som sa spolu s nimi, ako tlmočiť svoje po-
treby, ako robiť sebaobhajobu. To považu-
jem za dôležité. Vysvetľovať spoločnosti, aby
sme sa počuli, vnímali, uplatňovali  svoje
práva. Myslím, že skupina nebola nejako zá-
sadne odlišná od bežných  ľudí. Možno majú
nejaké znaky, napr. vyššiu senzitivitu. Nevi-
dím však dôvod, prečo by sme nemohli
niečo také rešpektovať jeden na druhom.

Erasmus+ Kľúče k sebaohajobe
bol medzinárodný, česko-slovenský
projekt. Prekvapilo ťa niečo?
Bolo to unikátne, ako sme sa počúvali.
Úprimne, mňa to ani neprekvapilo. Aj ja
sama som sa naučila lepšie komunikovať
svoje potreby. Vedieť povedať nahlas: „Ja
som už dnes preťažená, ja sa musím odpo-
jiť!”. Tomuto sa my ostatní musíme učiť,
lebo sme naučení potláčať svoje potreby.
U ľudí na spektre je silné, že to nepotlačia
a vyjdú s tým von. Tak som sa vďaka nim
učila odvahe.

Zúčastnila si sa každého vzdelávacieho
stretnutia ako koučka. Popri tom si
mohla niekedy viac, niekedy menej byť
účastná a aj sa započúvať do jednotli-
vých tém? Ak áno, čo ťa upútalo, stihla
si sa aj ty niečo naučiť?
Upútalo ma veľmi veľa tém. Od rozprávania
o právach ľudí so znevýhodnením cez ko-
munikáciu práv, potrieb, riešenie konfliktov,
ako využívať sociálne siete pre sebaobha-
jobu, audiovizuálne formy prezentácie. Tiež
som sa aktívnejšie naučila používať prostre-
die Zoom, interaktívnu tabuľu a mnohé iné
praktické veci. Veľmi ma zaujali aj záve-
rečné prezentácie sebaobhajcov. 

Je niečo, čo ti Erasmus+ projekt
dal a odnášaš si to aj do svojej
profesionálnej praxe?
Určite som spoznala niekoľko nových a veľ-
mi zaujímavých ľudí. Počúvať príbehy
a vnímať ich z iného uhla je vždy veľmi
obohacujúce. Utvrdila som sa v tom, že
ľudia dokážu spoločne komunikovať, keď
im to dáva zmysel a  rozumejú tomu, prečo
sa vlastne stretli. 

Na stretnutiach v projekte, kde som
bola aj ja, si hovorila: „Mám problém
neskĺznuť do terapie.“ Stáva sa aj
v iných pomáhajúcich profesiách, že
ideme s klientom niekam, kde si nás
ani neobjednal. Ako udržať hranice?
Teraz som kouč a zajtra sa stretneme
na terapii, pozajtra som učiteľka. Dá
sa to?

To sa nedá. Ja som z toho veľmi unavená.
Pozície – teraz som terapeut, potom som
kouč, potom mama, potom učiteľka...
V prvom rade som človek, ktorý počúva
toho druhého. Som ľudská bytosť, ktorá
vníma, ako okolie na mňa vplýva a na-
opak, ako ja vplývam na okolie. Vtedy sa
nevyhneme tomu, aby sme robili aj terapiu,
aj koučing, aj usmerňovali... Nie je dobré
stavať  sa  do nejakých rolí. I keď chápem,
že nejako sa to v projekte nazvať muselo.
V prvom rade sme tam boli ako ľudia.

Naznačila si, že nemáš právo
usmerňovať ľudí. Ja mám skúsenosť, že
sú typy ľudí, ktorí to tak chcú. Chcú
mať nadiktovaný postup, chcú si to
odrobiť, vypnúť, ísť domov. Nechcú
hľadať iné cesty. Netlačia na teba –
dajte mi tie odpovede?
Nemohla by som byť šéf v továrni. Ak by
si ma tá továreň objednala ako koučku
a pridelila by mi človeka v odpore... To je
o vzťahu k pracovnému prostrediu. Aj k or-
ganizácii, aj k rodine ako inštitúcii si vy-
tváram vzťah. Vôbec neriešim, že sa mi
nechce variť, lebo nakŕmim niekoho, koho
milujem. Urobím to pre nich, rovnako
ostatní členovia rodiny urobia iné veci,
lebo máme vybudované vzťahy. Aj k firme
sa dá vybudovať vzťah,  naozaj si to mys-
lím. Aj tam sa dá vybudovať taká kultúra,
že tam človek chodí rád.
Hľadanie porozumenia v tom, prečo chcem
návody zvonku od niekoho iného, mi príde
zmysluplnejšie.

Naozaj tomu veríš?
Verím. Mala som prácu, kde bolo potrebné
si cvaknúť príchod – odchod. Ja som však

V projekte Kľúče
k sebaobhajobe som
sa aj ja naučila lepšie
komunikovať svoje
potreby. Všetci sa to
musíme učiť, lebo
sme naučení potláčať
svoje potreby.
Toto je silné u ľudí
na spektre, že to
nepotlačia a vyjdú
s tým von. Tak som
sa vďaka nim učila
odvahe.
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typ človeka, ktorý to robiť nebude, a neviem
chodiť načas. Dala som si to vždy ako pod-
mienku pri nástupe do zamestnania. Ale
budem robiť dovtedy, kým nesplním danú
úlohu, pokojne aj v noci. Takto to mám. Byť
presná, to je môj  problém... Aj keď idem
k lekárovi. Rozumiem tomu, prečo. Vždy
však mám jednu topánku nezaviazanú. 
Teraz sme si vytvorili školu, máme tam aj
iných zamestnancov. Necvakáme si, ale ne-
chce sa nám ísť domov. Myslím si, že takto
to môže byť kdekoľvek. Je to o ľuďoch. Po-
kojne aj za tým pásom si môžem budovať
vzťah, ak si ho chce firma budovať so mnou
ako s človekom, nie s mojou aktivitou – pro-
duktom, ktorý vytváram. Takto to vysvetľu-
jem aj manažérom, ktorí sa ma pýtajú, keď
majú problémy so zamestnancami alebo ro-
dičia s deťmi a naopak – mne sa zdá, že je
to primárne o ľuďoch. Ak rozumieme, prečo
sa máme niečo donútiť urobiť, urobíme to
lepšie. Robiť nezmyselnú činnosť – vtedy
končí život.

Kedy mám vyhľadať koučku, kedy
psychológa, kedy terapeuta a kedy
stačí kamoška na káve? Mám google
a čo mám doňho napísať?
Opieram sa vo svojej práci o Junga. Verím
na synchronicitu. To, čo mi „cinkne do
nosa”, nie je náhoda. A tak to podľa mňa je.
Ja by som do toho Googla napísala: „Je mi
ťažko. Je mi smutno”. Ak by som nemala
kamošku, alebo odvahu zaklopať jej na
dvere. A určite by som si čítala recenzie ale-
bo skôr referencie, kde píšu odvážni ľudia,
ktorí majú skúsenosť.

Aj teba takto nájdem?
Moja skúsenosť je práve takáto. Ľudia ku
mne chodia „po slove“ na základe odporú-
čania. Ani si nepamätám, že by sa mi ozval
niekto úplne cudzí. V rámci poradní aj áno,
ale tam často potrebovali len potvrdenia.
Do terapie sa hlásili tiež hlavne na základe
referencií známych.

Koučuješ samu seba? Dá sa to?
Ľahšie otázky nemáš? Neviem... myslím si,
že nekoučujem samu seba. Mám veci v ži-
vote, ktoré dodržiavam na základe racio-
nálnych presvedčení. Šport je dobrý prík-
lad. Celý život športujem, aj keď skutočne
sa mi málokedy chce. 

O akom športe hovoríme?
Prešla som skutočne všetkým, od atletiky
cez gymnastiku, fitness, tae bo... Teraz robím
jogu.

A toto všetko sa ti nechcelo?
Všetko sa mi nechcelo, napriek tomu som

Čím viac je naša
škola a my v nej
slobodnejší, tým
viac sa deti na školu
tešia.

niekoľko rokov vstávala o piatej ráno a cho-
dila behať. Vždy som odbehla minimálne
6 km denne. Tiež som denne plávala.  Ne-
chcelo sa mi. Aj pri deťoch to tak mám.
Každý deň si hovoríme, čo sme zažili. Má
tam byť jedna radosť, jedna povinnosť a byť
s niekým, koho máme radi. Toto si každý
deň hovoríme – niečo, čo sa nám nechcelo,
čo nás potešilo...to sú pravidlá, ktoré sú pre
nás dôležité. Myslím si, že je dôležité ve-
dieť si odrieknuť, alebo sa donútiť. Takýto
systém nám pomáha a my, ľudia, to máme
radi.

Si spoluzakladatelkou iné školy.
Vo vašej škole je tých inakých detí
omnoho viac, či sa mi to len zdá?
Dá sa to, pretože aj keď máme v triede 20
detí, nás dospelých je viac. Sme štyri. U nás
však funguje aj vzájomné učenie detí.
Veríme v to, že keď starší učia mladších,

a u nás v škole to býva aj naopak, je to pre
deti zrozumiteľnejšie a pestujú si sociálne
väzby.  Je to aj o sebavedomí a vzťahy sú
úplne iné. U nás sa vekové rozdiely zmazá-
vajú. Naša kolegyňa má 70 rokov a deti si
s  ňou môžu tykať. Aj to radi robia. Chodia
si k nám posedieť aj rodičia s bábätkami.
Kopírujeme  bežný život. Ani v rodine,  kan-
celáriách, továrňach, obchodoch nesedia
ľudia podľa ročníkov narodenia.

Ako teda zvládate predpísané učivo?
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kričíme aj my, dospelí. Tiež nezvládame
všetky situácie. Sme len ľudia. Ale my už
máme vybudované vzťahy. Vieme, že sa
udobríme a nič sa nedeje.

Nebáli sa rodičia, že sa deti nič
nenaučia?
Na začiatku určite báli. V komunikácii s na-
mi hovorili, že  deti po príchode domov na
otázku „Čo ste robili v škole?“ odpovedali:
„Hrali sme sa.“ Teraz už vedia, že hrou sa
vieme učiť. Mali sme pred nedávnom rodi-
čovské združenie a my sme sa pýtali rodičov:
„Ešte sa bojíte?”
Odpoveď bola tentokrát negatívna. Skôr sa
boja toho, čo bude s ich deťmi, keď budú
musieť zo školy odísť po 9. ročníku. Keď
nebude partnerský prístup. Lebo keď „mô-
žu“, tak zrazu chcú. To je prirodzené pre
všetkých. Tlak vytvára  protitlak.

A keď robíte organizované podujatie,
ako to robíte, keď každý chce robiť
niečo iné, každý chce ísť inam? Kto ich
bude strážiť, musia sa učiť prispôsobiť,
v práci im tiež nikto nebude robiť
ústupky...
Zvládame, pretože idú s nami rodičia.
Máme vybudované veľmi dobré vzťahy. Aj
v práci, ak sú vybudované dobré vzťahy,
nemusíme sa cítiť ako vo väzení, resp. že
sa všetci snažia úlohy oklamať, obísť... To
nesúvisí s výkonom. Učíme sa, aké je člo-
veku dôverovať a aké je to, keď  človeku dô-
verujú.

Teraz mi ide hlavou... Sú nutné všetky
tie teórie, postupy, diagnózy, aby sme
sa vzájomne pochopili? Nestačilo by
len mať sa rád, ľúbiť, milovať? 
Stačilo. Úplne.

Pracuješ veľa s deťmi s odlišnosťou?
Nie sme však každý iný, odlišný?
Sme a to je veľmi dobre.

Rozhovor vedla: Soňa Holíková, externí
evaluátorka projektu Klíče k sebeobhajobě
Foto: Waldemar Švábenský, 
foto ze školy Ján Makovník 
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Rozdiel oproti inej
škole je v tom, že
naše deti môžu aj
kričať, keď to potre-
bujú. Môžu prejaviť
svoj hnev a deje sa to.

Rešpektujeme, čo treba. Deti sa však musia
cítiť komfortne. Ak to tak nie je, deti sa ne-
učia.
Hrali sme sa na stanovačku. Boli pod sta-
nom a okrem iného si museli spísať všetko,
čo potrebujú, keď sa budú sťahovať na iné
miesto. Každé dieťa si na tabuľu napísalo
zoznam. Ani netušili, ako si precvičili pí-
sanie. Najčastejšia otázka všetkých detí je:
„Prečo sa toto učím? Na čo mi to bude?”
Preto mám svoje deti na domácom vzdelá-
vaní. 

Zažili ste už celoslovenské preskúšava-
nie deviatakov na ZŠ, tzv. monitoring?
Viem, že na bežných školách ním žijú
celý rok, často v tlaku a strese, ako
škola dopadne.
Ako sa škola umiestni v celoslovenskom
rebríčku? Vy nestresujete?
Budeme ho zažívať tento rok... Obavy nepo-
ciťujeme. Deti majú možnosť konzultovať
s učiteľmi online, keď cítia takú potrebu.

Online? Oni nemusia chodiť do školy?
Nemusia, majú individuálne vzdelávanie
(slovenská legislatíva homeschool nepozná).
Ale chodia, a radi. Máme u nás deti, ktoré
z rôznych dôvodov do školy každý deň cho-
diť nemôžu, nechcú. Raz polročne ich pre-
skúšame. Čím viac sme slobodnejší, tým
viac sa na školu tešia.

Mohla by si nám povedať viac
o domácom vzdelávaní? Ako to prebieha,
prečo vlastne tvoje deti nechodia
do školy, keď by ich učila mama?
Moje deti do našej školy chodia. Chodia tam,
keď sa rozhodnú ísť, a to je takmer vždy.
Majú vďaka individuálnemu vzdelávaniu
možnosť rozhodnúť sa do školy neísť a robiť
v ten deň to, čo práve potrebujú. Túto mož-
nosť pri bežnom dennom navštevovaní školy
nemajú. Zákon umožňuje deťom na indivi-
duálnom vzdelávaní navštevovať školu.
V našej škole nie sú moje deti jediné na IV,
ktoré chodia do školy, keď majú potrebu tam
ísť. A nie je pravidlo, že deti učím len ja.
Odovzdávanie informácií učiteľom sa sna-
žíme čím viac eliminovať. Oveľa radšej sa
učia tak, že sami niečo objavujú, prípadne
keď sa učia deti samé medzi sebou, pracujú
na nejakom projekte apod.

Aké sú výhody a aj nevýhody
domáceho vzdelávania?
Nevnímam to ani ako výhody alebo nevý-
hody. Je to spôsob, ktorý nám vyhovuje a je
celkom v poriadku, že pre niekoho je to pri-
jatelnejšie inak. Som vďačná, že máme
možnosť  vybrať si z rôznych foriem vzde-
lávania. 

A keď sa vrátim k tomu hodnoteniu.
Akú majú vaše deti úspešnosť?  
My v škole neznámkujeme, ale pani riadi-
teľka v procese zmeny prístupu k deťom
a vzdelávaniu cítila potrebu otestovať si,
ako tento spôsob vzdelávania funguje. Pár-
krát sme ich pretestovali. Deti v testoch ob-
stáli. Bolo to veľmi milé. 
Každé dieťa sa má naučiť za 4 roky čítať,
písať, aj matematické operácie... ideme pod-
ľa nariadení. Všetci to zatiaľ vždy zvládli,
ale každé dieťa v inom čase.
Na prvom stupni je to ľahšie. V ročníkoch
5–8 už je to o niečo ťažšie.
Deti všetko stihnú. Moje presvedčenie je,
že deti dnešnej doby sú ponorené v infor-
máciách. Škola by ich mala ťahať z tých in-
formácií do hry. Sú zavalené informáciami.
Niekedy prídu s takou informáciou, že ani
neviem, čo s ňou.

Teraz ťa odcitujem: „V prístupe
k deťom sa opieram o svoj komfort.“
Čiže si pestuješ svoje pohodlie? Myslíš,
že ti rôznorodé deti, s ktorými pracuješ,
doprajú byť v pohodlí a dokážeš ich
posúvať vpred? Rodičia, ktorí nás
čítajú, si možno pomyslia, že je to
o lenivosti, ktorú iba nazývaš inými
slovami...
Nie je to o komforte v zmysle lenivosť. Ja
som to skôr myslela tak, že musím byť ja
v pohode, aby som mohla iných sprevád-
zať. Ak som nahnevaná, nemôžem dať
deťom to, čo potrebujú. O lenivosti nemôže
byť ani reči, lebo je to veľká záťaž nielen
fyzická, ale aj  emocionálna... Nasledovať
20 detí, z ktorých chce každý niečo iné, je
námaha. A neverím tomu, že môžem nie-
koho dostať tam, kam sám nechce. Ja po-
núkam: „Mohli by sme toto, mohli by sme
tamto.” Na to potrebujem byť oddýchnutá
a  v komforte.

Pravidlá. Mám pocit, že bez nich
nevieme fungovať, ale na druhej strane
obmedzujú niektoré deti, resp. dospelých
tak, že vlastne nevedia fungovať.
Ako fungujete vo vašej škole? Máte
pravidlá? Alebo ak sa mi nechce písať
diktát, tak nepíšem?
Niektoré veci by človek mal. A keď sa nám
nechce, rozprávame sa o tom. Dotýkať sa
nechcenia je podľa mňa cenné. Máme to
v našej škole. Pýtame sa detí: „Čo si sa dnes
v škole učil?” Dieťa odpovie: „Nič.” – „A ne-
myslíš, že by si sa v škole niečo učiť mal?”
dodáme.  Nehovorím, že sa nepohádame, že
si nepovieme každý svoj názor. Rozdiel
oproti inej škole je v tom, že naše deti môžu
aj kričať, keď to potrebujú. Môžu prejaviť
svoj hnev a deje sa to. Denne. Niekedy za-
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Odmala som videl, že som iný, že nezapa-
dám medzi spolužiakov. Chodil som už od

PŘÍBĚH SEBEOBHAJOBY

Vadí mi mýtus,
že Asperger nemôže byť nekonfliktný
Tridsaťdvaročný Braňo Lacko
zo slovenského mesta Martin je
určite jedným z najznámejších
starých bojovníkov sebaobhajoby
na Slovensku. Od roku 2016 má
YT kanál AutisTV, dvakrát
vystúpil v rádiu, v niekoľkých
televíznych reláciách a rozhovor
s ním vyšiel vo viacerých
časopisoch. V Českej republike
ho poznáme z on-line magazínu
ATYP, kde bol v rokoch 2017
až 2019 redaktorom. Tiež bol
hosťom v relácii Přicházíme
v míru v pražskom Divadle
Kampa. Dvakrát verejne vystúpil
na námestí v Martine pri príle-
žitosti Svetového dňa autizmu
2. apríla. Na kurze Kľúče
k sebaobhajobe porozprával
začínajúcim sebaobhajcom
svoj príbeh a skúsenosti
so sebaobhajobou.

detstva po psychológoch, ale nikto u mňa
nerozpoznal Aspergera. Na strednej škole
som chodil k psychológovi. Bol taký „úža-
sný”, že mi dal robiť nejaké testy. Keď
z počítača vytlačil výsledky, pozeral na ne,
nič nehovoril, nakoniec ten papier položil
predo mňa. Boli tam nejaké hodnoty
a skratky, nerozumel som tomu. Spýtal
som sa ho na vysvetlenie. Dozvedel som
sa, že mám nejaké hodnoty úplne na ma-
xime. Ak by jedna z nich bola polovičná,
je to typický výsledok človeka, ktorý je
izolovaný vo väzení. Viac som sa s ním už
nestretol. Začal som riešiť môj stav, začal
som sa zaujímať o psychológiu. Na nič
konkrétne som neprišiel. Až o päť rokov
neskôr som našiel test na Aspergera, ktorý
mi vyšiel pozitívne. Zaujímal som sa o ko-
munity na internete. Zistil som, že na Slo-
vensku sú komunity pre rodičov s deťmi,
ale nie pre samotných Aspergerov. Keď
som videl na anglických stránkach, že tam
také komunity sú, prišiel som  aj na to, že
medzi nich zapadám. Bol to veľmi pekný
pocit. V dôsledku neho som sa rozhodol
založiť na Facebooku skupinu „Aspíci sa
nudia”, aby sme mali komunitu aj pre nás. 

Bojujem s prijatím
samého seba
Občas mám problém odhadnúť, čo do bu-
dúcna zvládnem a čo nie. Jedna vec je po-
vedať na niečo „nie”, keď sa na to necítim.
Iná vec je,  keď mám pocit, že sa na niečo
cítim, poviem  „áno”, v momente ale keď už
nemôžem cúvnuť, často na to energiu a ná-
ladu už nemám. A teraz zápasím s dilemou:
mám povedať v poslednej chvíli „nie” a byť
za nespoľahlivého človeka, alebo ísť, aj keď
na to nemám energiu, a potom byť totálne
„vysatý”? To je o sebaprijatí, s tým teraz bo-
jujem. V mojom prípade ide o sebaobha-
jobu. Môžu ma považovať za nespoľahli-
vého, alebo začnem vysvetľovať, že som As-
perger a mám to takto. To je na tom to blbé,
že väčšina ľudí o tom nevie. 
Ďalší dôvod, prečo sa snažím, aby sa o au-
tizme vedelo. Mám problém, keď ide o vy-
bavovanie vecí. Som introvert a mám
sociálnu fóbiu. Páčilo by sa mi, keby na
úradoch bol  človek pre ŤZP ľudí, ktorý by
im pomohol a nesúdil ich. Nemusel by tam
byť len pre Aspíkov, ale aj pre iných ľudí,
čo majú nejaké problémy.
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Predsudky ohľadom
agresivity u autistov
Veľmi mi vadia predsudky ohľadom agre-
sivity u autistov. Po prepustení  z práce som
sa skúšal ozývať chráneným dielňam. Keď
sa dozvedeli, že mám Aspergerov syn-
dróm, stretával som sa s odmietnutím, lebo
sa „boja  sporov na pracovisku”. Sú pre-
svedčení, že Asperger nemôže byť nekon-
fliktný. Pritom ja osobne som absolútne
nekonfliktný človek a neznášam hádky.
Jedna z mojich expriateliek často počúvala
vetu: „Ako niekto tak chytrý môže byť taký
blbý?” Aj ja sám si tak pripadám. V nie-
čom  človek vyniká a na niečo iné je ne-
schopný. Keď je niečo písané  právnickým
jazykom, tak si to čítam aj desaťkrát a ne-
pochopím zmysel. V inom prípade som
dokázal za hodinu opraviť skúter, ktorý ne-
vedeli opraviť ani v autorizovanom servise.

Moja sebaobhajoba
Ako zvládam natáčanie na kameru? Keď
ma natáčali pre reláciu Cesta v  Slovenskej
televízii, kde robia rozhovory s ľuďmi so
zdravotným postihnutím, bola s nimi  sran-
da. Natáčali sme v budove združenia SPO-
SA Turiec, čo mám kúsok od bydliska. Oni
pomáhajú ľuďom s autizmom, je  tam aj
autistická škôlka. Bola to zábava, nechať
sa natáčať v guľôčkovom bazéne. Ale ho-
voriť o autizme na námestí bolo stresujúce,
rovnako, ako keď som hovoril  v Národnej
rade. Cítil som, že sa mi podlamujú kolená
a  trasie sa mi hlas. No mal som chuť urobiť
to  pre dobro ľudí s Aspergerovým syndró-
mom. Hoci ma to vyčerpalo, bol som  na
seba právom pyšný.

Text: Branko Lacko
Foto: Dana Kriso

Autistická
My nie sme retardovaní,
my sme len obdarovaní,
niektorí z nás nehovoria,
iní ústa nezatvoria.

Na podnety sme citliví,
nie sme však vždy vznetliví,
po kamarátoch túžime,
nájsť si ich však nevieme.

Mozgy máme kreatívne,
nové veci vymyslíme,
my rutinu radi máme,
veľké zmeny neznášame.

Nerobíme len starosti,
prinášame aj radosti,
veľa lásky v srdci máme,
autisti sa nazývame!
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Koučka autistů v projektu
Klíče k sebeobhájství:
S lidmi na spektru se učím
nedělat si domněnky
V česko-slovenském projektu programu Erasmus+ Klíče k sebeobhajobě zaměřeném na lidi
na spektru autismu od 15 do 30 let byla hlavní podporovatelkou komunikace Mgr. Gabriela Böhmová.
Je již přes 4 roky koučkou inkluzivních projektů Nadačního fondu ATYP, také je vedoucí podpůrné
terapeutické skupiny Nadačního fondu AutTalku pro rodiče dětí na spektru a mentorkou
projektu Autism @IT pro lidi na spektru autismu.
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Spolupracovaly jsme na projektu Klíče
k sebeobhajobě, kde byli jenom mladí
lidé. Koučuješ často mladé lidi?
Úplně mladí lidé si koučování často nekoupí
sami, spíše se účastní nějakého projektu.
Přichází někdy mladí lidé, kteří si nejsou
jistí, zda studují správný obor nebo školu,
a potom po škole, když si nejsou jistí, co
chtějí dělat dál. Nebo jim jejich práce ne-
dává moc smysl. Co se týká projektu Klíče
– je mi blízký tím, že mám syna s Asperge-
rovým syndromem a vedu terapeutickou
skupinu rodičů, kteří mají děti na spektru.
Supervidovala jsem mentory programu pro
autisty se zájmem pracovat v IT. S ATYP
magazínem a jeho projekty spolupracuji od
roku 2019. Některé lidi v projektu – z reali-
začního týmu i účastníky kurzu – znám už
z dřívějška. Nejsou mi cizí mladí lidé ani
autistické spektrum.

Jsi tedy koučkou v projektech autistů
už přes 4 roky. Překvapilo tě něco
v ročním kurzu Klíče k sebeobhajobě?
Co mě překvapilo, byla míra diverzity
účastníků. Autismus mi nebyl cizí, znala
jsem různé projevy, rysy, obtíže, přesto mě
překvapilo, jak byli rozdílní. Vlastně jsem
měla asi taky předsudky... Je to podobné,
jako by chtěl někdo charakterizovat neuro-
typiky... Míra jinakostí je obrovská. Slo-
víčko „spektrum“ je výstižné. Ne autismus,
ale autistické spektrum. Různé a někdy
i dost protichůdné byly potřeby, nároky na
organizaci projektu, vzdělávacího procesu,
intenzity...

Pojďme do těch stereotypů. Myslíme si,
že lidé na spektru jsou ve svém světě,
uzavření, míň komunikativní. Chtěli tě
využívat jako koučku?
Začínali od „nemůžu se někde připojit, ne-
funguje mi...” až po „je to na mne složité,
je to na mě moc pomalé, je to na mě moc
rychlé, jsem unavený, nerozumím, necítím
se dobře...” My jsme podporu nabízely in-
tenzivně. Někteří nás využívali docela dost,
to bylo fajn. Přesto je možné, že někdo mohl
mít problém a nezeptal se. Ale i to, že jsme
tam byly, a tedy se zjevně počítalo s tím, že
je možné a tedy normální mít problém, něco
nevědět, nestíhat, nepochopit na první dob-
rou, mělo význam.

Nemáš problém mluvit v online světě
s černou obrazovkou? Mně by při
našem rozhovoru tvoje tvář chyběla.
Ráda vidím, s kým mluvím. Ale v projektu
jsem poskytovala službu autistům a v po-
hodě jsem respektovala, jak to s kamerou
kdo má. Byl důležitý komfort pro účast-
níky. Účastníci dělali, co mohli, někteří

byli velice ostýchaví. Někoho jsem viděla
až ke konci kurzu. Někdy jsme je vyzývali,
aby si zkusili zapnout kameru kvůli sobě
navzájem. I jim se mluví a důvěřuje lépe
lidem, které vidí. Zvláště při skupinové
práci. Chtěla jsem, aby si to vyzkoušeli
a pak se třeba odpojili.

Můžeš být konkrétnější?
Stávalo se mi třeba, že jsme něco řešili
s člověkem, který mluvil pomaleji, obtížněji
se vyjadřoval a musela jsem poprosit:
Prosím tě, pomoz mi. Nevidím tě, neznáme
se dobře a neumím odhadnout, jak se cítíš,
co by ti pomohlo. Když mlčíš, potřebuješ
čas, nebo oceníš, když promluvím já?
Někdy si lidé na spektru myslí, že my neu-
rotypici máme víc schopností než oni a vi-

díme do nich. Ani neurotypik nečte potřeby
nebo nevyřčená přání druhého z černé ob-
razovky. S lidmi na spektru se učím nedělat
si domněnky a zároveň je nenechat v do-
mněnkách o mých neurotypických super-
schopnostech, aby se nepodceňovali.

A neděláme to my neurotypici podobně?
Asi ano. Jsme si víc podobní, než si někdy
připouštíme. Autismus mi přijde výsostně
lidský. Je to extrémní člověčenství. Zdá se
mi, že hlavní rozdíl je právě v intenzitě
a množství.

Přemýšlím... takové zvětšující zrcadlo
nás samých?
Lupa, zvětšující sklo... to je hezké. Lidé na
spektru zesilují, co je v nás všech. Nejsme
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jedni rozbití a druzí normální. Všichni se
občas chováme divně. Naše chování má
své důvody. Obviňujeme se za svou nedo-
konalost. Přitom každý děláme to nejlepší,
co v daný okamžik dokážeme. A někdy
jsou to skvělé adaptační mechanismy, díky
kterým zvládneme náročné situace. A že
to nevypadá elegantně? Často jsme na sebe
moc přísní. Lidé na spektru i neurotypici.
Na sebe osobně i na sebe navzájem.

Kouč mi tedy může pomoct vidět věci
lepší, než jsou? Už nebudu negativní?
Je správné vidět zlé a nebezpečné. Museli
jsme dát větší pozornost šavlozubému ty-
grovi než roztomilé veverce. Ona nás ne-
ohrozí. Ale když si nevšimnu tygra... Proto
jsme víc zaměření na nebezpečí. Když však
jsme vychovaní nebo uvyklí hledat jen ri-
zika, zažíváme hodně stresu a nespočineme.
Potřebujeme vědomě pracovat s pozorností,
trénovat bytí v bezpečné a třeba i radostné
přítomnosti. Proto je životní spokojenost do
značné míry naší odpovědností a volbou.

Takže jsme na tygry přichystaní dobře?
Myslím si, že my lidé jsme úžasné bytosti
přichystané dobře na kde co. Musíme se
učit vnímat tygra i veverku. Utíkat, když je
potřeba, a vyhřívat se v teple, když to jde.
Proto v terapii i v koučování obracím často
pozornost k emocím a k tělu.

Tomu nerozumím. Koučování a tělo?
Ano. Jsme velice racionální, naučení najít
důvody pro všechno, co a jak děláme. Ale
tělo neokecává. Prostě cítí, že mě příjemně
ohřívá sluníčko a voní mi tráva. Ale já řeším
v mysli toho tygra, co tu není, ale mohl by
být, a je mi ouvej. Často býváme nejistí,
dezorientovaní, zmatení. Myslím si, že to
může být do značné míry tím, že jsme od-
střižení od emocí a od těla, které detekují
důležité informace. Podvědomě víme, že
nám tyto informace chybí. Proto svému
ráciu vlastně tak úplně nevěříme, a i když
generuje milion argumentů, zůstáváme ne-
jistí. Jistotu posílíme, když jsou v souladu
naše myšlenky s emocemi a tělesným pro-
žíváním. 

Co to konkrétně znamená, že jsme se
odstřihli od těla?
Odmala nám autority říkají, co máme cítit 
– je zima, vem si svetr, nechce se ti ještě tak
moc čůrat, vydržíš domů, ty se rád podělíš
o hračku, že... Myslí to dobře, ale učí nás
tím nedůvěřovat svým pocitům, protože ty
„nejsou dobře”. Učíme se dělat správné
věci, nikoli to, co cítíme, že potřebujeme.
Když se naučím vnímat nejen své myšlenky,
ale také emoce a tělo, mám více informací

Lidé na spektru
zesilují, co je v nás
všech. Nejsme jedni
rozbití a druzí
normální.

Pracuješ v projektu s lidmi, kteří
mají problém, nedostatek, potřebu.
Často jsou to lidé, kteří za sebou mají
traumata. Co to ovlivňuje v tvém
přístupu a metodách koučinku
v projektu?
Loni jsem absolvovala psychoterapeutický
výcvik pro práci s traumatem, teď pokra-
čuji v kurzu pro práci s traumatizovanými
dětmi. Snažím se být laskavá. K sobě –
učím se respektovat, že nemůžu vše vědět,
být připravená a správně reagovat, že se
mohu mýlit a je možné, že to dostanu po-
cítit. To pro mě není vždy jednoduché.
Stejně se snažím přistupovat k druhým.
Beru to tak, že děláme to nejlepší, co
zrovna dokážeme. Záleží mi na tom, aby-
chom cítili, že jsme v pořádku a přijímáni.

Stávalo se při kurzu to, co vídáme
u lidí na spektru, že jsou unavení,
přehlcení, ztrácejí pozornost, dostanou
se až do autistické krize? Jak jste to
řešili?
Docela často nám říkali, že jsou zahlcení.

a mohu dělat lepší závěry a rozhodnutí.
A mohu být srozumitelnější pro druhé, ale
i sobě.
Někdo třeba popisuje situaci, jak se k ně-
mu někdo choval nehezky. Můžu se zeptat:
Dobře, už víme, co si o tom myslíš. Teď se
podívejme, co přesně jsi dělal, viděl, co jsi
slyšel? A jak ses cítil, jakou emoci a kde
jsi cítil? Aha, přišel jsi, byl jsi unavený
a měl jsi strach, bolel tě žaludek a byl jsi
podrážděný. Jak jsi u toho seděl, jak ses
tvářil? Co jsi řekl? Jak to asi viděl ten
druhý člověk, jak se s tebou cítil? Co si o
tobě mohl myslet? Najednou můžeme si-
tuaci vidět a rozumět jí jinak. 
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Autismus mi přijde
tak výsostně lidský.
Je to extrémní
člověčenství. Autisté
zažívají víc nebo
intenzivněji to, co
v jiné míře zažívá
každý člověk.

Výhodou bylo, že i mnoho organizátorů
bylo na spektru, cítili se zahlcení stejně jako
účastníci a někdy to byli oni, kdo řekl, že
toho začíná být moc. Obvykle to tak mělo
více lidí a učili se říci si nahlas, že se necítí
dobře a něco potřebují. Ošetřit se. Přizpů-
sobovaly se tomu přestávky, někdy bylo
potřeba nějaký program zkrátit. Nebo se od-
pojil ten, kdo potřeboval načerpat síly nebo
vypnout hlavu. To byla také dobrá zkuše-
nost – že to je možné a nikdo za to není sou-
zen. Že máme možnost upravit si podmínky
a ošetřit se. Záznamy seminářů, očištěné
o osobní informace, účastníci zpětně dostá-
vali. 

Mluvila jsi o rozdílných potřebách
účastníků na kurzu a že ty sama jsi
i po letech práce s autisty byla překva-
pená, jak rozdílné je mají. Můžeš uvést
příklad a jak se podařilo ty rozdílné
potřeby řešit, komunikovat?
V programu byli lidé na spektru různého
věku, s různými životními zkušenostmi
i s různými potřebami a nároky na proces
a formy vzdělávání, náročnost, odbornost...
Najednou se ozývalo: „Já to potřebuju tak...
a já právě naopak.” Myslím si, že bylo dů-
ležité tu různorodost zažít. Protože o tom
také autismus je. Není černobílý a není je-
diný návod, jak správně spolupracovat s au-
tisty. I o tom jsme na kurzu mluvili.

Říká se, že když autista nevnímá smysl
v tom, co se učí, nefunguje to. Vy jste je
vzdělávali. Stávalo se vám při vzdělá-
vacím kurzu, že autisté řekli, že tohle
je nebaví? Co jste pak dělali?
Stávalo se to. Snažili jsme se vysvětlit, k če-
mu to je dobré a proč se to děje zrovna tak.
Někdy jsme něco změnili, někdy jsme při-
znali, že to neumíme lépe. Jindy někdo
vlastní zkušeností podepřel význam toho,
o čem byla řeč. A někdy se někdo odpojil
a vrátil se, až byl schopen. Myslím si, že
příště bychom měli velkou výhodu v tom,
že už jsme cestu jednou prošli a budeme

 Co jsi vystudovala k tomu, abys tohle všechno mohla dělat?
Vystudovala jsem sociální politiku a sociální práci se sociologií na VŠ. Při škole jsem
začala dělat pětiletý sebezkušenostní psychoterapeutický výcvik ve Skálově institutu
v Praze – se zaměřením na integrativní psychoterapii.
Když bych chtěla být koučka, musím mít tento výcvik?
Nemusíš. To je potřeba k psychoterapii. Ke koučování doporučují profesní asociace,
akreditovaný minimálně osmdesátihodinový výcvik, praxi, kontinuální vzdělávání
a vhodnou supervizi nebo mentoring.
Už mám výcvik. Jak získám klientelu?
To závisí na tom, kdo jsi, jaký je tvůj osobní i profesní background. Mnoho koučů je
třeba z byznysového prostředí a odtud mohou být i jejich první klienti. Lidé se spor-
tovní kariérou mohou začínat s výkonnostním koučováním sportovců nebo lidí
v managementu, věnovat se zdravému životnímu stylu. Hodně koučů se rekrutuje
z pomáhajících profesí a věnují se třeba osobnějším koučováním, prevenci vyhoření,
posilování komunikace, zvládání náročných situací, podporují management nezisko-
vek a podobně. Témata koučování bývají třeba i podobná, ale různí koučové přitahují
různé klienty.
Dříve jsem pracovala v neziskovkách, takže jsem začala koučovat manažery nezisko-
vek v rámci programu Nadace Via. Já jsem získala praxi a oni levné koučování. Byla
jsem na mateřské, velmi pomalu jsem si získávala klientelu a těšilo mě, že dělám
i něco smysluplného, kde jde vidět výsledek rychleji než ve výchově. Stále mě někdy
překvapuje, jak efektivní nástroj pro některé klienty koučování je.
Můžu si představit, že pod vedením kouče se ze mne stane ředitel?
Když to budeš opravdu chtít, budeš ve firmě, kde to je možné, a budeš na tom pra-
covat, proč ne. S koučem budete hledat cesty, zjišťovat, co potřebuješ, co a kdo tě
podpoří, pomůže ti odhalit slepá místa a vytunit, co potřebuješ. Ale ne vždy mají klie-
nti takto jasný cíl. Někdo přichází jen s tím, že potřebuje změnu, a s koučem zjišťuje,
jakou konkrétně. Někdo ví co chce, ale neví, jak se k tomu dostat. Nebo odpadá,
nedaří se mu pokračovat v tom, pro co se rozhodl. Nebo si přijde pro podporu v ná-
ročné situaci.
To se mi zdá velice příjemné, že můžu přijít s tím, že nevím, co chci.
To není výjimečná zakázka. Jsem nespokojený a chci něco změnit. To je celkem
dobrý start. S koučem by sis zmapovala, s čím spokojená jsi a chceš to udržet, o co
nestojíš i co tě láká. Pro jakou změnu máš skutečnou motivaci a kde začít. Někdy
ani není třeba definovat si hned jasný cíl. Někdy potřebuješ udělat pár kroků, abys
měla lepší rozhled, a objeví se ti nové možnosti.
Občas přijde i člověk, který je nespokojený, ale (ještě) pro změnu není ochoten nebo
schopen nic dělat, je ve fázi – nelíbí se mi co mám, ale nic jiného nejde. Nespokoje-
nost sama však ještě nestačí. Je třeba přejít z módu „měl bych” do „chci něco měnit”.
Popiš nám, jako to v realitě vypadá, když přijdu k tobě na koučování poprvé.
Nejdřív si řekneme, co je koučování, a vyjasníme si očekávání, aby byla reálná. Do-
mluvíme se, co má být výsledkem koučování, s čím budeš spokojená. Zjistíme, kde
jsi teď a kam chceš dojít, kdy a kolik času a energie tomu můžeš dát. Stále si ověřu-
jeme realističnost. Někdy i to klientovi stačí a dál už si jde sám. Někdy spolu hledáme
konkrétní kroky. Někdy je potřeba klienta přidržet u záměru, když se snadno vzdává,
pochybuje o sobě, jindy třeba změnit strategii. Často hledáme odvahu něco začít
nebo naopak opustit, ukončit. Hodně podporuji sebevědomí klientů. Mnohdy se pod-
ceňují, dávají prioritu všemu a všem, jen ne sobě. Koučování podporuje učení
a sebereflexi klienta. Takže to může být i docela rychlý proces. Někdo projde s kou-
čem celou cestu až k cíli, jinému stačí jít společně kousek. Někdo se vrací pro pod-
poru v náročné situaci. Je to různé.

umět říci: Teď to třeba bude náročné / nud-
nější / chvíli budeme hledat správnou for-
mu. Ale je to potřeba proto a proto, výs-
ledek bude takový. Pomůže to srozumitel-
nosti a smysluplnosti. A něco bychom třeba
po předchozí zkušenosti změnili, aby to fun-
govalo lépe.

Je představa, že autistům by mohly
online aktivity vyhovovat více, protože
nejsou v přímé interakci jako ve škole,
kde je i hluk, různé pachy atd. Je tomu
opravdu tak?

Lidi na spektru mě učí
nedělat si o nich
domněnky a zároveň
je nenechat žít
v domněnkách
o mých superschop-
nostech jakožto
neurotypického
člověka.



To je velice individuální. On-line komuni-
kace má klady i zápory i pro autisty. Co
zmiňuješ, plus třeba možnost nebýt vidět
a s tím spojená anonymita a nenápadnost,
možnost nekomunikovat, když nechtějí,
menší nároky na to, jak se při on-linu tváří,
pohybují, jaké využívají seberegulace, sti-
mulace a podobně, to jsou pozitiva. Na
druhou stranu, je mýtus, že autisté chtějí
být sami. A dostat se do kontaktu s dru-
hými, skrytými za vypnutou obrazovkou,
a třeba o něco požádat bývá problém i pro
člověka komunikačně zdatného. On-line
může prohlubovat izolovanost a osamocení
autistů. 

To mi nedošlo...
Lidé na spektru jsou často vysoce citliví,
snadněji se unaví a dlouhé soustředění
u obrazovky je pro mnohé úmorné. Mnoho
studentů na spektru autismu mělo s on-line
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výukou během pandemie problémy, přeru-
šilo nebo dokonce ukončilo studium. A ano,
některým zase naopak on-line výuka vy-
hovovala velice a do normálu se jim vracet
nechtělo.

V realizačním týmu jste zvládali dobře
víkend na onlinu? 
I my organizátoři jsme se s on-linem rvali.
Pro lektory, ale i realizační tým bývalo ob-
tížné komunikovat s účastníky s vypnutou
obrazovkou, což byla naprostá většina
z nich. Alespoň my organizátoři jsme se

snažili být vidět a na lektory reagovat. S ros-
toucí důvěrou si účastníci začali zapínat  ka-
meru, když se přihlásili o slovo. Pro mě
bylo zpočátku, než jsme účastníky poznali,
obtížné volit vhodnou komunikaci s těmi,
kdo měli pomalejší nebo jinak zvláštní řeč.
Když jsem mluvícího neznala ani neviděla,
nevěděla jsem, zda jen potřebuje čas, nebo
by ocenil nějakou podporu, zda mám při-
způsobit tempo nebo způsob řeči. Neod-
hadla jsem třeba jednu zpočátku málo-
mluvnou účastnici s trochu dětským hla-
sem. Když jsem tu neskutečně bystrou a se-
čtělou mladou dámu potkala, bylo mi trochu
trapně. A to se s autisty může stát velmi
snadno, nejen v on-linu.

Co bys poradila dalším lidem, kteří
chtějí pracovat s lidmi na spektru
autismu? Šlo by to i bez člověka na
podporu komunikace? Má to smysl,
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Autismus je extrémní
„člověčenství”
Nejsme jedni rozbití
a druzí normální.
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Jsme si víc podobní,
než si někdy
připouštíme.

když inkluzivní projekty Erasmus +
myslí finanční podporou i na kouče?
Nemusí to být nutně kouč, ale řekla bych,
že dostatečně vnímavá podpůrná osoba zo-
rientovaná ve specifikách a potřebách au-
tistů je nutnost. Svůj největší přínos zpětně
vidím v tom, že jsem dávala „blbé” otázky,
říkala nahlas, že něco nevím, nerozumím
a nejsem si jistá, s vědomím, že mohu vypa-
dat hloupě a trapně. Jenže, ono je při práci
s lidmi na spektru opravdu mnoho nejasností
a možných nedorozumění. A protože nikdo
rád neříká, že neví, že je ztracený... Byla
jsem tam od toho, aby se co nejméně nejistě
a hloupě cítili druzí. Autisté nepříjemné po-
city pro svou jinakost zažívají často a já jsem
se jim snažila komunikaci usnadnit. 

Čím jsi ještě pomáhala?
Myslím si, že velice užitečný byl skvělý
„manuál” pro lektory, jak komunikovat s au-
tisty. Ten  jsem supervidovala, ale připra-
vily ho kolegyně, které jsou samy na spek-
tru autismu, což je nesmírně cenné. Manuál
a konzultace s organizátory před kurzem
pomáhaly lektorům lépe porozumět speci-
fickým potřebám a projevům lidí na spek-
tru. Lektoři dopředu věděli, že na kurzu
bude vždy přítomen někdo, komu autisté již
důvěřují a mohou se na něj, třeba v chatu,
obrátit, když něčemu nerozumí, jsou v tenzi
apod. Oni se mohli soustředit na výklad
s vědomím, že je někdo upozorní, zeptá se,
vysvětlí a postará se, kdyby se náhodou
stalo „něco” – protože s autisty někteří z lek-
torů dříve nespolupracovali. Přítomnost
kouče zajišťovala bezpečí pro všechny
a o tom nám šlo především.

Během ročního kurzu tři účastníci na
spektru odpadli ze systémového školství.
Jeden ze střední školy, dva z vysoké
školy. Měla bys k tomu nějaké postřehy,
proč se tak děje ve školním vzdělávacím
procesu? A jak ho nastavit, aby autisté
často i s nadprůměrnou inteligencí
dokončili střední školu a třeba
i zvládli vysokou?
Stále se točíme kolem toho, že v komuni-
kaci a vztahu s lidmi na spektru bývá mno-
ho nevyřčeného a nepochopeného. Školy
a vyučující lidem na spektru často nerozumí
a bojí se jich, někdy je a priori odmítají
a špatně si interpretují jejich chování. Druhá
věc je, že studenti někdy ještě nejsou dia-
gnostikovaní, sami netuší, co je důvodem je-
jich obtíží. Nebo svou diagnózu tají, protože
se bojí stigmatizace. Když však škola ne-
tuší, že má student specifické potřeby, není
na čem podporu stavět. A i když o diagnóze
ví, stále to ještě mnoho neříká o skutečných
potřebách a obtížích konkrétního studenta.

Máš nějakou konkrétní zkušenost
pro vykreslení? 
Mám pěknou zkušenost s IT mentoringo-
vým programem pro autisty, který jsme dě-
lali v Avastu. Studenti i mentoři měli před
programem přípravu a průběžnou supervizi,
která jim pomáhala lépe pochopit, co a proč
v jejich komunikaci nefunguje a co a jak je
možné změnit. Mentorům jsme vysvětlili,
proč student na spektru reaguje jinak, než
by očekávali, proč například nedělá, na čem
se domluvili, proč proces drhne, i když je
student evidentně dost inteligentní, aby po-
chopil, co se po něm chce. Podporovali jsme
i studenty. Především v tom, aby se nebáli
říci, co a jak potřebují jinak, aby se zeptali,
když neví nebo nerozumí. A hodně jsme
ošetřovali jejich předchozí špatné zkuše-
nosti se zesměšňovánim a ponižovaním za
to, že o věcech přemýšlí jinak, mají jiné
tempo nebo myšlenkové procesy. Věřím
tomu, že takový „supervizor” by se hodil
i studentům a učitelům ve škole. Jinakost
autistů bývá totiž učiteli často vnímaná jako
lenost, drzost, hloupost nebo pomalost, a to
i u těch, kteří jsou nadstandardně inteli-
gentní, rychlí nebo vstřícní.

Zažili jste odpadlíky mezi účastníky
i z realizačního týmu. Co to způsobilo
z tvého pohledu?
Projekt byl PILOT, což znamená, že mnoho
věcí testoval a nemohl stavět na předcho-
zích zkušenostech a know-how. Některá
očekávání se ukázala jako mylná, někdy až
naivní. Třeba to, že autisté mají nějaké po-
třeby. Rychle jsme zjistili, že máme skupinu
tak různorodou s preferencemi zcela opač-
nými, že vyhovět vždy všem je sci-fi. Míra
různosti lidí na spektru značně překvapila
i je samé, což komunikovali při sdílení.
A byla to pro ně velmi cenná zkušenost,
když se chtějí stát sebeobhájci a mluvit za
autisty.
Věděli jsme také, že komunikace s účast-
níky bude náročná. Nicméně, v projektu
byli dobrovolně a o účast měli velký zájem.
Přesto si organizace programu vyžádala
více času a nasazení organizátorů, než před-
pokládali, což mohl být důvod, proč někdo
z projektu odstoupil i v realizačním týmu.
Plus, samozřejmě, osobní důvody a situace. 

Co ti teď přijde nejnáročnější? 
Nejnáročnější byl první víkend, který byl
hodně organizační, nastavovali jsme si oče-

kávání, podmínky a pravidla. Zároveň jsme
si prakticky osahávali, co pro koho je a není
komfortní a hratelné. Nebylo to snadné
a odpovídaly tomu i zpětné vazby. Ty byly
emočně náročné pro organizátory, protože
jsme vše dělali nejlépe, jak jsme uměli. Nic-
méně, řekla bych, že vydřený začátek posta-
vil dobrý základ pro další fungování. Jasná,
společně domluvená pravidla usnadnila
další práci. Sami autisté se pak na ně často
odvolávali. 

Ještě něco? 
Navzdory stereotypu, že autistům vyho-
vuje on-line, jsme zjistili, že lidé na spek-
tru udrží pozornost v on-line prostředí
kratší dobu, než jsme očekávali. Rychleji
se zahltí a potřebují kratší výukový den.
Přitom nejde o to, že by nepobrali takové
množství informací. Ale potřebují si orga-
nizovat program podle sebe – někdo má
rád fakta a vyhovuje mu monotónní vý-
klad, jiný bez interaktivity rychle odpadá.
Synchronizace různorodých potřeb je ne-
možná. Proto byl prakticky stále někdo v di-
skomfortu.

Cílem kurzu byla skupinová
sebeobhajoba a ne pouze sólová...
Ano, důležitou součástí programu byla
spolupráce. Věděli jsme, že práce v týmech
bude pro účastníky velkou výzvou. Někteří
to říkali i předem, když jsme zjišťovali jejich
očekávání a obavy z kurzu. Snažili jsme se
účastníky podpořit, aby všichni nějakou
úspěšnou spolupráci zažili a na získané zku-
šenosti mohli stavět dál. Navíc kurz trval
skoro rok, včetně letních prázdnin. Během
tak dlouhé doby se u některých různě mě-
nily priority, možnosti i životní a zdravotní
situace. Vlastně si vážím toho, kolik lidí
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Věřím tomu, že takový
„supervizor” by se
hodil i studentům
a učitelům ve škole.
Jinakost autistů
bývá totiž učiteli
často vnímaná jako
lenost, drzost, 
hloupost nebo
pomalost, a to
i u těch, kteří jsou
nadstandardně
inteligentní, rychlí
nebo vstřícní.



kurz absolvovalo, včetně závěrečné prezen-
tace.

Jak jste na kurzu monitorovali, co si
lidé z kurzu odnáší? Měli jste nějaké
úkoly? Pokud ano, byli je lidé ochotni
plnit? Jak jste je motivovali k plnění
úkolů?
Po každém víkendu vyplňovali účastníci
zpětnovazební dotazníky. Z nich jsme zjiš-
ťovali, co koho zajímá a jaké formy fungují.
Snažili jsme se podle toho zařídit a infor-
movali jsme i lektory. Účastníci měli také
po kurzech úkoly. Některé si mohli dělat pro
sebe, jiné odevzdávali. Někteří si úkoly
úzkostlivě plnili, někdo nechával vše na po-
slední chvíli a dost lidí mělo s odevzdáním
čehokoliv problém. Zde jsme pomáhali.
Dovysvětlovali jsme některým, co se od nich
skutečně očekává, někdy jsme konzultovali
jejich práce – protože lidé na spektru si po-
třebují být zadáním opravdu jistí. Pochyb-
nost a nejistota je zúskostňují. Často jsou
perfekcionističtí a chtějí odevzdat skutečně
dokonalou práci, což je může zdržovat nebo
vést k tomu, že neodevzdají nic a utápí se
v pocitech viny. To bylo obtížné pro koor-
dinátorku programu Viki. Měla za úkol vý-
stupy shromáždit, ale mnohdy jí na výzvy
nikdo neodpovídal a ona se jistě cítila fru-
strovaná a bezmocná. Řekla bych, že možná
dost podobně jako zaseklý účastník, který
si z nějakého důvodu neuměl na zpracování
úkolu najít čas nebo stále nebyl spokojen
s výsledkem. Brali jsme v potaz, že většina
z nich studuje, pracuje a má svých starostí
dost. Byli jsme hodně vstřícní.

Zmínila jsi koordinátorku kurzu.
Proto se ještě zeptám, zda jsi byla
koučkou i realizačnímu týmu. Co jsi
případně řešila s nimi? Byl to pilotní
projekt, jak jsi zmínila, tak možná také
potřebovali tvou pomoc.
Specifické v projektu bylo, že také mezi re-
alizátory byli lidé na spektru. Ti měli ten-
denci být přetížení podobně jako účastníci.
Na to jsem si musela trochu zvykat. Na za-
čátku se mi třeba podařilo některé pořádně
rozhodit. Jak jsem říkala, první víkend byl
náročný. Ale já si odpočinu a druhý den
mohu sebrat zpětnou vazbu a pracovat na
tom, aby příště bylo lépe. Jenže lidé na
spektru potřebovali na zrelaxování mnohem
více času. Zvláště na zpracování kritické
zpětné vazby. Pro mě je to informace, počí-
tám trochu s tím, že poprvé netrefím do čer-
ného, a mám radost, že mi někdo napíše, jak
lépe. Jenže já nemám zátěž z toho, že bych
byla permanentně kritizovaná nebo dokonce
devalvovaná kvůli své jinakosti, což si s se-
bou lidé na spektru často nesou. Pro některé

je náročné zvládat dokonce i pozitivní zpět-
nou vazbu. Musela jsem se tedy nejdříve na-
učit, jaké ohledy a ochranu potřebují nejen
účastníci, ale i tým. Myslím si, že hezky pak
třeba fungovalo, když jsme si s účastníky na
schůzkách promluvili o tom, co se jim ne-
líbí, co potřebují jinak. Poděkovala jsem jim
za informace a vysvětlila, s jakým úmyslem
se tak děje. A do týmu jsem to pak přinesla
jako možnosti, které můžeme nějak využít,
ne jako výtky. Průběžně jsem byla k dispo-
zici komukoli, kdo chtěl podporu. Někdo
toho využil, někdo neměl potřebu.

Na závěr kurzu účastníci prezentovali
skupinové práce. Můžeš říci zkušenost
z tohoto procesu? Skoro bych řekla,
že skupinová práce a lidé na spektru
autismu nejdou k sobě. Přesto ale kurz
je vystaven na tom, že self advocacy
není možná jen sólová, že skupina
dosáhne spoluprací více.
Spolupráce byla pro většinu náročná. Pro-
tože lidé na spektru jsou (na sebe) často ve-
lice nároční, mají velmi špatné zkušenosti
s nátlakem, proto nechtějí tlačit na druhé
a mnohdy jsou svým okolím znejistěni
a nesebevědomí. To jsou pro spolupráci
hodně špatné výchozí podmínky. Často
nikdo nechtěl být tím, kdo druhé do něčeho
tlačí, rozhoduje, je dominantní. Nicméně je
potřeba se nějak dohodnout, někdo musí di-
skusi moderovat a směřovat a někdy také
opakovaně žádat splnění úkolu, aby na něj
mohli navázat další. Na druhou stranu, když
sebe potlačíme a  upozadíme, můžeme se
cítit jako „páté kolo u vozu”, nevyslyšeni
nebo ignorováni.  Myslím si, že tak se lidé
na spektru často cítí. Spolupráci někdy brz-
dily i vysoké nároky a perfekcionismus. Ten
byl, podle mého názoru, důvodem, proč
někdo nakonec práci vzdal. Nicméně vý-

sledné prezentace byly většinou skvělé, ob-
sahově hodnotné a s vědomím toho, jak ně-
které vznikaly, až dojemné. Některé výstupy
jsou a budou postupně publikované.

Projekt Klíče k sebeobhajobě trval rok
a byla jsi obklopena lidmi na spektru
v online světě. K tomu máš další kou-
čování, terapie atd. Co děláš ty, abys
zůstala v pohodě? Jak si dobíjíš
baterky?
Různě, a někdy to i drhne. Předně mám
práci, ve které nemusím dělat kompromisy.
Všechno, co dělám, mi dává smysl a je uži-
tečné. Spolupracuji s úžasnými lidmi, kteří
přicházejí dobrovolně, něco chtějí, nejsou v
odporu. Být v souladu se svou prací je velký
zdroj. Nejsem vzor dokonalého time mana-
gementu. Někdy víc plánuju, někdy pluju.
Minulý rok mě třeba pracovní víkendy za-
tížily víc, než mi bylo milé. (Včetně těch
strávených s kurzem.) Dávám si na to teď
větší pozor. A o to jde. Poučit se a zkusit to
znovu lépe. Jestli jsem se něco naučila, pak
být k sobě laskavější. Učím se taky říkat ne
s vědomím, že co není dobré pro mě teď,
může být skvělé pro někoho jiného. Baterky
dobíjím s rodinou, povídám si s manželem,
s různými lidmi, někdy čtu, někdy chytám
lelky a jen tak si přemýšlím. A přihlásila
jsem se do kurzu šití.

Koučuje koučka sama sebe?
V určité míře. Koučové jistě využívají kou-
čovací přístup a techniky i ve svém životě.
A mají velkou výhodu v tom, že řeší a pro-
chází spoustu různých situací se svými kli-
enty, což je obrovský zdroj inspirace a mo-
tivace, dělat něco i se sebou. Ale i koučům
pomáhá pohled někoho jiného. Kouč je par-
ťák, který umožňuje klientovi získat další
perspektivy. Nezbytné jsou v pomáhajících
profesích supervize a intervize. Pomáhají
sebereflexi v práci s klienty, ale i v péči
o sebe. A jsou zdrojem inspirace. Spolupra-
cuji s několika supervizory a mám několik
podpůrných intervizních skupin –  na psy-
choterapii i koučování. Večer, když se za-
stavím, je fajn se ohlédnout, co jsem zažila.
Najít si významné okamžiky. Znovu se po-
dívat, o čem byly, co se dělo? Co jsem cítila,
jakou emoci a kde v těle? A co si o tom
myslím teď, co mě to učí? Pomáhá mi to
lépe si rozumět a něco ne/vyhledávat. Ži-
jeme rychle a snadno přehlédneme pří-
jemné maličkosti. Takto mám možnost pro-
žít je znovu. Uvědomit si, když se mám
dobře, a být laskavější k sobě i druhým.

Rozhovor vedly: Soňa Holíková a Dagmar
Edith Holá
Foto: Tereza Dotlačilová 
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S jinými dětmi jinými cestami
Dagmar Edith Holá (50 let) je projektová manažerka mezinárodního projektu
Klíče k sebeobhájství majícího za cíl vytvoření svébytné skupiny sebeobhájců
s autismem z Česka a Slovenska, který byl finančně podpořen z Erasmus+. 
Založila ATYP magazín, Nadační fond ATYP a již několik let organizuje
Autistické konference. Je jednatelkou vydavatelství ATYP Press
a spoluautorkou karet pro pečující. Je maminkou dvou synů,
z nichž starší, sedmnáctiletý, je na spektru autismu.
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Pokud tě někdo nezná, stačí si tě zadat
do googlu a wikipedie mu řekne,
že jsi česká spisovatelka. V roce 2014
je zmíněna poslední knížka Vítej,
Kulíšku. A potom? Už nepíšeš knihy?
Po dvou románech jsem psala pohádky a se-
stavila právě knihu Vítej, Kulíšku. Od té
doby mám rozepsané tři romány, ale prostě
nestíhám. Navíc neumím přepínat mezi pro-
duktivní činností (například grantové pro-
jekty, účetnictví) a uměleckou tvořivostí.
Psaní je ale má relaxace a snad i autoterapie,
takže mi chybí. Jsem tvořivý intuitivní typ.
Psaní mi hodně pomáhá, vyprázdní mou
přeplněnou mysl. Jinak mi v hlavě jedou ce-
lé pasáže. Ale věřím, že rozepsané knihy do-
píšu v důchodu. (smích) 

Chybí mi u tebe na wiki časový úsek
po mateřské. Psala jsi knihy, teď tě
mám spojenou s ATYP magazínem
a mezi tím jsi dělala co?
Po šestileté mateřské jsem šla zpátky do
novin, kde jsem dělala produkční a posílala
do terénu fotografy. Také jsem dělala pro-
dukci v lifestylovém magazínu, který vy-
cházel jednou měsíčně. Tam jsem pečovala
o celý tým, když jsme šli třeba fotit módu,
design. Fotili jsme luxusní věci a já jsem se
starala, aby se nic nezničilo, aby vše klaplo.
Ale trpěla jsem vnitřně, nedávalo mi smysl
pracovat pro svět bohatých. Chvíli jsem by-
la nezaměstnaná a potom jsem šla do nezi-
skové organizace, která  pomáhá vozíčká-
řům a seniorům. Dělala jsem grantovou
a administrativní práci. Jak to v malých ne-
ziskovkách bývá, vše jsem se učila za po-
chodu, což je hrozný stres. Na odreagování
jsem začala po večerech psát texty pro růz-
né magazíny. Chtěla jsem zjistit, jestli by mě
to uživilo. Kvůli dětem i kvůli sobě jsem
měla touhu zůstat na home office a dělat to,
co mi dává smysl. Byla jsem šokovaná, jak
se po 6 letech na rodičovské změnilo pra-
covní prostředí v novinách. V neziskovce
byl tlak na udržení a tím i na celý tým ještě
větší. Tam lidi vydrželi maximálně půl roku
a odcházeli. Já jsem držák, tak jsem vydr-
žela přes dva roky, odešla jsem, až když ši-
kana byla velká a já z toho nemocná.

Náročná cesta. Chápu správně, že sis
z koníčku vlastně udělala práci?
Vlastně ano. Vystudovala jsem knihovnic-
kou školu, ale vždycky mi lidi říkali, že bych
měla psát. Ale já jsem v tom neměla žádné
sebevědomí. Až díky své první knize, která
vznikla na základě mého životního příběhu
o hledání mé biologické matky, jsem si řek-
la, že asi nějaký talent skutečně mám, a zku-
sila jsem psát články do různých časopisů
jako OSVČ a napsala druhý román. 

A magazín ATYP?                                                                                                    
Napsala jsem článek o autistické dívence do
jednoho z desítek on-line magazínů a byl
velmi sdílený. Ale mně přišlo, že stejně
nemá význam, když si něco 50 000 lidí pře-
čte a zapomene. Napadlo mě, že by to
chtělo samostatný magazín o autismu. Za-
čala jsem na něm makat. Celé víkendy,
každý den článek a slide na sociální sítě.
Pracovala jsem po nocích, do toho stres v
oné neziskovce z grantů pro jiné, a do toho
ještě rozvod a starost o dvě děti. Pak přišlo
roční zhroucení. Začala jsem hledat, co dál,
dávala se dohromady, užívala si zase svých
dětí. Staršího syna už jsem měla od šesté
třídy na individuálním vzdělávání doma
a psala jsem články. Viděla jsem, že mě
ATYP magazín baví, dává mi smysl a za-
číná se kolem něj tvořit komunita. Začala
jsem hledat pomoc pro ATYP od dárců
a psát žádosti o granty, dokud aspoň jeden
nevyšel. Dnes ATYP zaměstnává až 25 lidí
na spektru autismu na DPP. Zpětně si uvě-
domuji, že předešlé práce mi k tomu daly
veškeré dovednosti. Naučily mě vše, co po-
třebuje člověk k vlastnímu projektu.

Ty sama jsi na spektru?
V roce 2021 mi klinická psycholožka dia-
gnostikovala vysokofunkční Aspergerův
syndrom. Předtím jsem měla, jako většina
poddiagnostikovaných autistek, ve zprávách
úzkost a deprese. Ale vzhledem k tomu, co
jsem měla z dětství a dospívání za sebou,
nikdo se tomu nedivil.

Jako dítě jsi nevnímala, že jsi jiná než
ostatní děti?
Byla jsem jiná než mí sourozenci, jiná než
spolužáci. Byla jsem osamělá ve velké ro-
dině i ve velké třídě. Jenže já jsem z adop-
tivní rodiny, tak jsem si myslela, že každý
z nás v této rodině je jiný, protože máme
jinou genetiku. Jenže já jsem byla odliš-
nější. To mi došlo až při rozhovorech do
ATYP magazínu s redaktorkami na spektru.
Do té doby jsem znala jen autismus u mužů.
Pokaždé, když jsem četla o autismu od
ženy, uvědomila jsem si, že vše můžu po-
depsat. Začala jsem si zvědomovat své au-
tistické rysy, vybavovat si některé myšlení
a chápání situací z dětství, ale i stimming,
který jsem schovávala, aby na něj nikdo ne-
přišel, protože jsem vždy chtěla být vzorná
holčička. Po 4 letech editace článků od au-
tistek jsem se objednala na diagnostiku.
Často jsem četla od lidí na spektru, jak se
jim ulevilo, když jim stanovili správnou dia-
gnózu. Tak jsem do toho šla. 

A ulevilo se ti?
Cítila jsem obrovské uvolnění. Všechno se
mi vysvětlilo. Proč nemám ráda open space
prostory, proč si nechodím povídat s kolegy
do hospody, proč mě nebaví small talk, proč
pořád mluvím jen o vážných věcech a roze-
bírám je do mrtě, proč jsem se v dětství to-
čila vzadu ve třídě. Proč pořád nosím určitý
typ oblečení, proč snídám pořád to samé,
proč mě bolí dívat se do očí, proč jsem byla
nejradši s knihami a kočkami. Proč vyho-
řím, když dělám něco, co mi nedává smysl,
proč mi nešly kolektivní sporty, proč moje
hrubá motorika narážela při školním tělo-
cviku, proč jsem slyšela i zvuky, které jiní
vůbec neslyšeli, proč mám super čich, jak
říká můj mladší syn...

Proč tedy ATYP magazín, když jsi
neměla diagnózu?
Můj prvorozený syn byl v 8 letech diagno-
stikován jako středněfunkční Asperger. Po
diagnostice jsme se dozvěděli: Budete to
mít těžké a hodně štěstí. Ten papír způsobil,
že jsem náhle neviděla svého milovaného
syna, jen diagnózu. Nemohla jsem o au-
tismu nic číst, protože vše začínalo slovy:
Nejtěžší mentální pervazivní vývojová po-
rucha... A já pro slzy nemohla číst dál. My-
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slela jsem si, že se bude už jen zhoršovat. O
autismu jsem měla předsudky, které známe
všichni z médií. 
Nakonec mi pomohly facebookové sku-
piny rodičů dětí s autismem a ADHD.
Ptala jsem se jich, jak to řeší. Neodpově-
děli mi rodiče, ale napojili se na mne sa-
motní dospělí Aspergeři – muži. Psali mi
do messengeru své osobní příběhy, jak to
v dětství měli podobné jako můj syn, a ať
ho přestanu vnímat jako diagnózu. Byl to
pro mě obrovský šok, že mi odpověděli ti,
kteří mají být podle předsudků tak strašní.
Začala jsem vyhledávat děti s autismem a
jejich rodiče a psát o autismu. Došlo mi,
že číst texty od samotných lidí s autismem
pomůže rodičům autistů. Proto jsem zalo-
žila ATYP magazín. Aby tam psali autisté
a rodiče se díky nim snáze dostávali k uži-
tečným informacím.

Jsou to tedy mýty – nedíváte se lidem do
očí, všechno berete doslovně, nerozu-
míte humoru, nejdou vám sociální inte-
rakce, nevíte jak navazovat vztahy, ani
kamarádské, ani milostné. Kde se
mýlím?
Každý autista je jiný, takže mohu mluvit jen
za sebe a možná za ty, které znám osobně.
Což je asi dvě stě autistů. Jsou to příšerné
mýty, dokonce i odborníci, když slyší „Já
kamarády mám“, řeknou: Nemůžeš být na
spektru. Máme rádi komunikaci jeden na
jednoho, v kolektivu nás to vyčerpá. Proto
se může zdát, že nemáme kamarády. Extro-
vertní autisti chodí do společnosti, musí si
pak hlídat, že potřebují více odpočinku.
Vztahy většina z nás navazuje, nebo aspoň
chce navazovat. Autisté mají přece i rodiny.
My jsme se tady neobjevili z vesmíru, jsme
potomci jiných autistických předků. 
Taky se říká, že nerozumíme vtipu. My mu
ale většinou rozumíme, jen máme často
jiný humor, tak nám většina vtipů ve spo-
lečnosti nepřipadá vtipná. Směju se jiným
věcem než ostatní. A k interakcím? Já jsem
se učila sociálnímu chování tím, že jsem si
převzala to, co se mi líbilo, a začala jsem
to dělat. V dospělosti jsem si už intuitivně
vybírala společnost lidí moudrých a od
nich se učila, co je kultivované. Toužím být
moudrá a kultivovaná. Ne vždy mi to zatím
vyjde. (smích) 

Myslela jsem si, že autisté právě ne-
umějí napodobovat.
Mluvím za sebe a za autisty s tzv. chame-
leonským efektem (častěji ženy). Když
jsem ho u sebe odhalila, víc jsem si začala
dávat pozor, abych se nestávala při komu-
nikaci tím druhým. I můj syn, který nikdy
nemaskoval a je přímočarý, se učil nápo-

dobou. Může být nebezpečné, když se au-
tistické dítě či dospívající chytne někoho,
kdo ho zneužívá, nebo se učí od zlých lidí na-
podobováním. Poznamená to i běžné žáky.
Autistické dítě je z toho úplně zmatené. 

Má každý autista hyperfokus na něco,
bez čeho pak neumí žít?
Nevím, jestli úplně každý. V rozhovorech
s mladými lidmi někdy zaznívá, že nemají
na nic talent, nic je nebaví. Je takový člo-
věk už tak vyhořelý, že to ztratil, nebo to
ještě neobjevil? Většina se něčím nadchne
a jde do hloubky. U někoho to může trvat
několik let. Někdo si z toho udělá profesi.
U dívek bývá častá i změna zájmů. Já jsem
vždy měla něco, na čem jsem uvízla. Za-
bývala jsem se tím do neskutečné hloubky
a pak tím všechny okolo sebe obtěžovala.
Chtěla jsem, aby se tím zabývali taky, pro-
tože to bylo pro mě jediné hodnotné a dů-
ležité. To je odvrácená strana hyperfokusu.

Může to být i výhoda, takové nadšení
pro věc. Rozběhla jsi magazín o au-
tismu. Šlo by to, kdybys nebyla tak za-
rputilá? Mnozí jen sní a nerealizují.
Byla jsem nadšená a pohlcená zároveň.
Věděla jsem, že když se ponořím do
svého, nebudu se dobře věnovat ani dětem.
Proto jsem je začala do své tvorby zahrno-
vat. Pohádky pro kulíšky dělali kluci se
mnou. Seděli jsme třeba na koberci, před-
čítala jsem jim, a kluci pak nakreslili ob-
rázek. Nebo mi pomáhali některé pohádky
domýšlet. Zajímal mě jejich svět, a tak
jsem se jich hodně vyptávala, při procház-
kách jsme fotili a oni mi říkali úžasné věci
o andělu lásky, o tom, co je smutek atd. U
Jakuba jsem přišla na to, že má vnitřního
draka, tak jsme přes dráčka komunikovali
to, jak se cítí, protože to jinak neuměl po-
psat. Byly z toho pro mě náměty na psaní.
Kluci zase měli radost, že se jejich myš-
lenky v knize objevily. Tvořili se mnou

SBORNÍK SEBEOBHÁJCŮ
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blog, kam jsme dávali společně jejich fotky
z výletů, jejich nápady na pohádky. Ško-
lou tohle zmizelo.

Jak jsi ty sama zvládala jako dítě školu?
Mohla jsem přežít jen jako hodná holčička,
se samými jedničkami. Kontrolovala jsem
se všude, neuměla jsem usínat, jak jsem
byla napjatá, vystrašená a úzkostlivá ze vše-
ho, tak jsem hodiny jen koukala do stropu
a jezdila si s takovým proužkem štrasových
kamínků, který jsem považovala za vláček
do jiného světa, kde bylo dobře. Naše ná-
hradní rodina nebyla v pořádku, to jsem
popsala ve své první knize. Proto se u mé
diagnostiky hodně řešilo, zda je to opravdu
autismus, nebo trauma, ale já mám navíc
autistické rysy a vysokou citlivost. To sou-
rozenci nemají.

Posunuli jsme se jako společnost
v přijímání jiných dětí a dospělých?
Zlepšilo se to podpůrnými opatřeními
ve školách v přístupu k „jiným“,
nadaným dětem?
Inkluze je normální věc, je přirozená. Všich-
ni se odmala setkáváme s „jinými“ dětmi
a děti to zvládají. Nezvládají to dospělí. Mo-
je přednášky se jmenují „S jinými dětmi
jinými cestami“. To, že jsem svého syna dala
do velké běžné školy, je moje velké trauma.
Nejdříve jsem věřila školskému systému, že
už je jiný než za nás. ATYP nejprve psal
o inkluzi do běžných škol, psali jsme rady
asistentky pedagoga, které byly velmi sdí-
lené. Pak musela s prací skončit. Na jiné
škole její dceru s AS učitelé ničili, proto ji
vzala na domácí vzdělávání. To byl můj bod
zlomu. Za rok skončil i můj syn na domá-
cím vzdělávání, aby nemusel mít psychi-
atrický lék. Já jsem dala do první třídy
šťastné zvídavé děti s láskou k pohybu, a už
na konci první třídy byl syn zoufalý. Ve
druhé třídě začal říkat, že mu tam ukradli
duši. Mladší syn začal mít pocit, že škola
není bezpečné prostředí, ve třetí třídě. Dnes

Dagmar Edith Holá (50 let): 
Zakladatelka Nadačního fondu
ATYP a ATYP magazínu, spisovatelka,
organizátorka autistických konferencí,
iniciátorka projektu Klíče k sebaoha-
jobě, je jednou z vedoucích
osobností autistické scény v České
republice i na Slovensku. ATYP
magazín se jako první v česko-slo-
venském prostoru začal věnovat
vnímání „atypického prožívání“ lidí
nejen na spektru autismu. Projekt
s mladými lidmi Autismus není vidět
získal v roce 2021 ocenění Národní
agentury pro Erasmus+. Za projekt
Pohádky pro kulíšky získala Dagmar
Holá v roce 2012 Purpurové srdce,
ocenění spolku Nedoklubko.
Napsala dva romány, v první knize
Cesta k mým matkám popsala svou
zkušenost s hledáním biologických
rodičů a vyrůstáním v náhradní
rodině s 13 dalšími dětmi. V dubnu
2022 byla za obhajobu a sebeobha-
jobu oceněna organizací Za Sklem.
Na 3. Autistické konferenci v září
2022 přednášela téma: S jinými
dětmi jinými cestami. Na podzim
2022 spoluvytvořila afirmační Karty
pro pečující na téma duševní
hygieny. 23. března přednášela
na on-line První slovenské autistické
konferenci na téma: Cesta
k sebeobhajobě.

už si myslím, že snad jen Montessori školy,
které respektují fáze vývoje, jsou vhodné
pro děti. A pak školy na principu sebeří-
zeného svobodného vzdělávání. Je jich ale
málo, takže se nám nepovedlo staršího pře-
sunout, když už jsem věděla, že v běžné
škole je to celé špatně. Porodíš dítě, milu-
ješ ho, máš radost z toho, jak je zvídavé
a šťastné, jak se posunuje, a systém ti ho
pak každý den vrací domů o něco zniče-
nější, až ho úplně promění. A tobě dojde, že
to samé se stalo tobě a děje se to dál dalším,
že se to stalo všem dospělým, a v druhé půl-
ce života se zbavujeme všeho, co nám do
hlavy natloukli, učíme se projevovat emoce,
které ve škole zakázali. Pak zjistíš, že i ty
v sobě máš vzorce toho systému, že se po-
tácíš někde mezi a své dítě necháváš, kde
není přijato. Naházet děti před sebe a šest až
osm hodin denně je učit pouze direktivní
a manipulující komunikací neobohatí děti
ani učitele. Neučí se vzájemně. Pokud uči-
telé nedůvěřují dětem, pak automaticky
ztrácí během pár měsíců jejich důvěru a ce-
lé se to zacyklí. Generuje to větší kázeňské
postihy, proto  stoupá počet dětí s porucha-
mi chování, úzkostmi, sebepoškozováním...

Třeba pomůže to, jak se mluví
o duševním zdraví do škol. 
Chodila jsem na semináře o duševním zdra-
ví do škol a pochopila jsem, že to jsou jen
kosmetické změny. Socializace se smrskla
na tu povinnou ve škole. Roky se píše o vý-
zkumech, jak školský systém ničí dnešní
děti, jejich vnitřní motivaci atd. Ví se, že
mezi šestým až dvanáctým rokem dochází
k největšímu propojování všech smyslových
kvalit. A my v těchto letech posadíme děti
do školy, kde se nesmějí hýbat. Systém Mon-
tessori, Waldorf a svobodných škol podpo-
ruje smyslový proces a propojení pohybu
s učením. Tyto systémy pochopily, že mu-
síme v těchto letech dostávat pravidelnou sti-
mulaci, aby se člověk naučil vnímat vlastní
tělo a tím uměl  zklidnit nervovou soustavu,
která je často z prostředí školy unavená, pře-
tížená, naučil se poznávat, co cítí, a pracovat
s emocemi. Když se to neučíme, vypadá to
s dospělými lidmi tak, jak to vidíme okolo
sebe. Přestala jsem kosmetické změny pod-
porovat. V tom jsem autistická. Když pocho-
pím, že něco nedává smysl a nejde to změnit,
přestanu tím směrem dávat energii.

Co je to svobodná škola? Znamená to,
že si tam můžu chodit, kdy já chci?
Můj zvídavý, chytrý starší syn od druhé tří-
dy říkal, že škola je peklo, protože nuda je
peklo. Mluvil o ukradení duše. Od páté tří-
dy tam jen spal, aby to přežil – hluk, mani-
pulaci, nudu. Ráno se jenom zoufale držel

dveří a odmítal tam odejít. Pak zůstal na
domácím vzdělávání a nakonec jsme našli
v devítce nově vzniklou Osvobozenou ško-
lu. A tenhle čtrnáctiletý člověk chodil do
svobodné školy dvakrát týdně, přestože ne-
musel. Poté, co byl v pražské škole na zkou-
šku jedno dopoledne, rozhodl se tam chodit
2x týdně. To naprosto demotivované dítě,
které odmítalo několik let používat slovo
škola, doběhlo na hodinu, kde slíbilo být.
A to mi ta dřívější škola vsugerovala, že syn
je rozmazlený, nezodpovědný a může za to
matka – tedy já.

Co tam tedy vnímáš jiného?
Když mají takovou svobodu, jsou
schopni přinutit se učit?
Já si myslím, že je to přijetí a svoboda. Tím
se buduje vzájemná důvěra. Nepotřebuješ
pak známkování, trestání apod. Pokud uči-
telé nedůvěřují dětem, pak automaticky ztrá-
cí během pár měsíců důvěru i oni, proto pak
musí přicházet pravidla, známkování a ká-
zeňské postihy, které to na oko zlepší, pro-
tože většina pod tresty a odměnami zafun-
guje a uvnitř si tiše vybuduje obranný sy-
stém. Do třídy mého syna přišel učitel, kte-
rý chtěl zavést svobodné vzdělávání, aby

Zapracujte na svém
strachu a na odvaze
vystoupit z role oběti
a postavte se za své
dítě, za sebe a svou
rodinu a jděte novou
jinou cestou, kterou
potřebuje vaše dítě
na míru a vy díky
němu také.
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vrátil dětem vnitřní motivaci. Nabízel, že
ani nebude známkovat. Známkování ale ro-
diče požadovali ponechat. Byl vyhozen po
dvou měsících, protože rodiče jedničkářů
nezvládli, že jejich děti už neměly jedničky.
Už na začátku třetí třídy byly tyto osmileté
děti naučené se učit pouze pro známky, ne
pro sebe. Ale můj syn chodil domů s rado-
stnou tváří a vyprávěl, co vše se dozvěděl.
Pan učitel byl vyhozen a Kuba se vrátil ke
slovům, že škola je peklo a ukradla mu duši. 
Vzdělávání se je přirozené, dítě nemusíš
učit chodit a přesto se naučí chodit, nemu-
síš ho učit slovům, když má fázi, ve které
ho to nadchne, tak to jde samo a rychle.
Pomalu to jde, právě když ho nutíš ve fázi,
kdy se chtělo učit něčemu jinému, a ještě
ho srovnáváš (známkuješ), když mu to jde
blbě. Každý má úplně jiný přijímací kanál,
kterým se učí. Můj syn je například slu-
chový, a když ho nutili koukat se na paní
učitelku nebo na tabuli, tak mu jeho slu-
chový přijímač pro vnímání úplně zasta-
vili. Byl tak unavený, že usnul nebo měl
z toho všeho záchvat.

Je velice populární Montessori
pedagogika, ty sama jsi ji zmínila
už dvakrát.
Za 7 let práce s lidmi na spektru jsem
vypozorovala, že Montessori pedagogika,
která ctí fáze vývoje, autistům vyhovuje.
S Kubou jsem chodila na kurz Montessori
v předškolním věku, ale na Montessori
školu jsme neměli peníze a byly plné. Když
chceme jiný typ vzdělávání pro své děti,
většina rodičů tvrdí, že když jsme to přežili
my, tak to přežijí i naše děti. Tito lidé ale své
školy mají, my, kteří chceme něco jiného,
to mít nemůžeme. Škol na svobodném nebo
Montessori principu je jako šafránu. Děti
končí na domácím vzdělávání, i kdyby do
školy chtěly chodit. Často se na mě obrací
mámy v podobné situaci – dítě na dně ze
školy, rodina v zoufalství až rozpadu a ve-
dení školy tvrdí, že vše je výchovou. Oni
vědí, že do 50 km nemají žádnou školu,
která by jejich dítě přijala a vzdělávala
v bezpečí. Napíšu jim náš příběh a předám
informace o tom, jak se odvážit jít jinou ces-
tou s jiným dítětem. Jak musí zapracovat na
svém strachu a na odvaze vystoupit z role
oběti a postavit se za své dítě, za sebe a svou
rodinu a jít novou jinou cestou, kterou po-
třebují na míru.
Jednou mi v rozhovoru řekla paní ředitelka
o synovi, že je hodně křehký člověk, a ne-
diví se, že byl tak zničený ze školy. Jak řekla
to „křehký“, nahrnuly se mi do očí slzy. Po
těch letech mi najednou vyprávěla úplně
jiné věci, než které jsem o svém synovi 6 let
poslouchala. Nevěřili mi, že je citlivý... Ve
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Nechápu, proč spo-
lečnost nenechá 2,7 %
autistů jít mimo
normu, která často
nevyhovuje už ani
většině neurotypických
lidí. Usekají nám
křídla a nemůžeme
pak přinést společ-
nosti to, v čem jsme
dobří, protože se
snažíme uzdravit
z traumatické
socializace.

svobodné škole ho brali jako citlivého člo-
věka, taky ajťáka a kinga přes počítačové
hry, zjistili, že umí i filozofovat, když je to
téma, které ho baví. Na systémové škole si
za 6 let nevšimli ničeho dobrého a udělali
z něj téměř psychiatrického pacienta. Kuba
ve svobodné škole dokonce 2x učil ostatní. 

Poznaly jsme se v rámci projektu
Erasmus+, který byl pro mladé lidi
na spektru od 16 do 30 let. 25 autistů
s námi sedělo na online kurzech, i když
nemuseli. Jak to?
Protože jsme je přijímali, jací jsou. Protože
jsme byli autentičtí. Nebylo ani zřejmé,  kdo
je účastník a kdo z realizačního týmu. Ko-
munikovali jsme spolu hodně partnersky.
I do diskusí s lektory jsme se zapojovali
společně. Účastníci nám mohli  svobodně
říct, že je něco nebaví. (smích) Chtěla jsem,
aby byl vzdělávací projekt Klíče k sebeob-
hajobě hlavně podporující a lidé se v něm
cítili přijatí. Bez podpory koučky bych to
nedala, protože práce v kolektivu je složitá.
Každý má svá specifika, jiná očekávání,
jiná přání. 

Proč téma sebeobhajoby?
To slovo sebeobhajoba je hrozně složité.
Mám radši self advocacy, ale v češtině se
ujalo tohle slovo. Člověk má pocit, že se má
obhájit, přitom nic neudělal. V Čechách je
tento výraz hodně používaný třeba v orga-
nizaci Rytmus. Také NAUTIS měl krátce
skupinu sebeobhájců, tak jsme už u tohoto
slova zůstali. Já sama jsem prošla podob-
ným kurzem v neziskové organizaci Ryt-
mus. Jmenoval se Jak se stát obhájcem dí-
těte se zdravotním postižením. Poznala jsem
práva dětí s postižením i jejich rodičů. A zá-
roveň jsme se učili popsat silné i slabé
stránky svoje i dítěte. Sdílení s ostatními ro-
diči mi dalo sebevědomí, že v tom nejsem
sama.

Jak jsi hledala partnera projektu?
Vieru Hincovou, ředitelku A Centra ze Slo-
venska, která také pracuje s lidmi na spek-
tru, jsem registrovala virtuálně už dlouho.
Pak přednášela na naší 1. Autistické konfe-
renci v Praze. Projektovou žádost na Klíče,
kde bylo podmínkou mít partnera z jiné
země, jsme podali za NF ATYP, protože
jsme v Erasmu předtím s projektem Autis-
mus není vidět vyhráli první místo. Ze 12
žádostí z Česka prošly 4 a naše mezi nimi.
Při spolupráci je velmi důležité, aby si lidé
důvěřovali a uměli spolu komunikovat. To
se nám s Vierou dařilo předtím i teď v Klí-
čích k sebeobhajobě, kde jsme více než rok
spolupracovaly velmi intenzivně.

Část realizačního týmu je také
na spektru autismu. Jak to podle tebe
projektu přispělo?
Možná vědět, že jsme na tom všichni stejně
v nějakém „handicapu“, je osvobozující?
Možná jsme se více tolerovali a chápali,
když máme prožitek, že každý je jiný? Pro
mě není cílem projektu dosáhnout maxi-
mum, ale zažít bezpečí a přijetí. Opakovaně
jsem na akcích, které jsem pořádala, slyšela
od autistů, že poprvé zažili přijetí. Někteří
říkali, že se cítili, jako by to byla rodina. To
je svým způsobem smutné, když to řeknou
dospělí lidé po nějaké akci typu focení au-
tistů nebo Autistická konference. Myslím si,
že tím, že vím, co znejišťuje mě, nastavuji
podmínky projektů tak, aby byly bezpečné
i pro ostatní.

Umím si představit, že se realizátor
projektu, který je sám na spektru,
může ocitnout ve dvojí roli najednou.
Na jednu stranu má odpovědnost
za projekt a účastníky, na druhou
stranu se ho dotýkají některá témata
a procesy v projektu. Setkali jste se
s něčím takovým? Jak jste s tím
nakládali?
To bylo těžké. Někdy velmi nacítím, když
někdo sdílí své trauma. Jindy se zase ote-
vřelo něco mně a těžko se mi pak monito-
rovalo, jak jde kurz dál, co potřebují druzí.
Netáhli jsme to přes své hranice, protože
pak se stane, že člověk tlačí na druhého,
přestane mít v sobě klid a empatii. Taky se
stávalo, že jsme si občas vzali něco osob-
něji, než bylo třeba, ale víme o sobě, že
kvůli svým zraněním máme vyšší senziti-
vitu. Posouvali a učili jsme se nové doved-
nosti všichni – účastníci i realizační tým.
Učila jsem se dovolit si delegovat úkol na
jiného člověka, spolupracovat, a ne vše táh-
nout sama... To byly pro mě velké výzvy.

Viděli jste nějaké nevýhody?
Co třeba mohlo být pro členy týmu
na spektru autismu náročnější než
pro neurotypiky? A jak jste s tím
pracovali?
Já to neumím posoudit. Diagnózu mám te-
prve 2 roky. Do té doby jsem už v týmech
pracovala a mám zkušenost s řešením prob-
lémů, včetně těch, kde šlo o miliony. Na-
opak umím asi řešit krizové situace lépe než
obyčejné dny. Často jsem viděla v týmech,
že při větší zátěži kolabovali naopak neuro-
typičtí lidé. My na spektru nemáme rádi po-
rady, zbytečné mluvení... a ono se něco bez
mluvení nedá vyřešit. Já jsem na poradách
vždy trpěla. Nemám je ráda a také mám
problémy je organizovat. Ale i nám v týmu
pak chybělo říci si, co už jsme zvládli, zvě-

domit si, co je uděláno dobře, a přitom před
měsícem jsme se báli, zda to vůbec zvlád-
neme. Moc to nejde překročit. Když koučka
chtěla, abychom si udělali čas na poradu,
kde si řekneme, co se nám povedlo, tak to
skončilo během pár minut další prací a úko-
ly a hlubokým povídáním k nějakému té-
matu. Na poradu jen pozitivního zhodno-
cování nikdy nedošlo. (smích) 

Umím si představit, že by mohl
na základě vlastní zkušenosti člověk
třeba chtít účastníky více chránit, být
hyperprotektivní a nedopřát jim tak
nějakou zkušenost. Nebo naopak je
chtít hodně otužovat, aby byli lépe
připraveni na to, s čím se musel sám
potýkat. Sledovali jste i nějaké
podobné tendence?
Tohle bylo moje téma, o kterém jsem ani
nevěděla. Chránila jsem účastníky na prv-
ním víkendu až tak, že jsem v sobotu i v ne-
děli po něm šla rovnou spát. Cítila jsem se
vyhořelá a uvažovala jsem o tom, že na toh-
le nemám. Pak se nám podařilo říci si na
poradě, že jsme to měli podobně všichni.
Postupně jsme odkryli tento vzorec cho-
vání – abychom někomu neublížili a účast-
níci se cítili skvěle, bezpečně a přijatě, něk-
dy jsme ubližovali sami sobě. Zřejmě jsme
ale dobrý tým, protože se to vše probralo,
vysvětlilo, každý si na sobě zapracoval a už
se to nestalo. Uvědomila jsem si, že když
vím, že někdo potřebuje chránit, zažil ši-
kanu, má traumata, což je realita mnoha au-
tistů, naskakuji na ochranitelskou roli. Je
pro mě přirozená, ale je potřeba o ní vědět
a nedusit sebe i druhé ochranou. Při brífo-
vání lektorů jsem si všimla, že ji měli také.
Byli to psychologové a pracovníci pomáha-
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jících profesí, takže se nás při online rozho-
voru  ptali, co vše může ublížit lidem na
spektru. I pro ně bylo velmi úlevné, že tam
vždy bude podporovatel komunikace, kte-
rému účastníci důvěřují.

Jak snadné pro vás bylo najít lektory
do programu?
Vybírala jsem české lektory, se kterými jsem
měla osobní zkušenost z nějakého work-
shopu. Pokud mě takový člověk při mluvení
ničím nezranil, pak to byl náš člověk. Jsem
takový lakmusový papírek. Autismus a ještě
PTSD jsou velmi citlivé na to, co může zra-
nit. Myslím si, že podobně Viera Hincová
vybírala slovenské přednášející, o kterých
ví, že nestigmatizují a nezraňují. V týmu
jsme vytvořili návod, jak s námi autisty ko-
munikovat. Každý lektor ho dostal dopředu
a byla mu poslána i očekávání od kurzistů
a pravidla, která jsme si společně stanovili
na kurzu. 

Jaké téma účastníky zaujalo nejvíce?
Mně přišlo, že se nejvíce diskutovalo o té-
matu vnitřní sabotéři a vysoká citlivost.
U přednášky na téma práce s emocemi ně-
kteří říkali, že kdyby takové praktické tipy
k uvolnění napětí znali dříve, bylo by jim
lépe. Promítal se v tom samozřejmě speci-
ální zájem dotyčného. Ty se zájmem o psy-
chologii nadchly psychologicky zaměřené
přednášky. Technické typy zaujala napří-
klad přednáška o LinkedInu a kyberšikaně.
Ti, co chtějí podnikat, aktivně diskutovali
s lektorkou freelancerkou. 

Plánuješ jít do podobného projektu
znovu?
Pokud by bylo možné zaplatit z projektu ad-
ministrátora, pak ano. Chci taky psát a ne
pouze tisknout mraky papírů a smluv a uklá-
dat je do šanonů. Mě mrzí, když si lidé mys-
lí, že kdo má granty, je bohatý. Pracuji celé
dny do noci, o víkendech, pracuji i na dovo-
lených. Když projekty pustím, svět by se to-
čil dál, i kdyby nebyly. Ozývají se nám ale
i starší autisté nad 30 let nebo rodiče autistů,
že by takový kurz chtěli absolvovat.

Co ses v projektu naučila ty osobně?
Ať už o sobě, o lidech na spektru,
o práci s nimi...?
Že jsme my lidé na spektru opravdu různí.
S některými máme k sobě blíž a jiným ne-
rozumím, i když máme stejnou diagnózu.
Že jsme na sebe nároční co se týče výkonu,
dokonalosti i sebepoznání. V tom mi byli
druzí i velkým zrcadlem. Jenže pustit coko-
liv znamená zase selhat, a okolí nám dávalo
celý život najevo, že jsme divní, nedosta-
teční, přecitlivělí... Naučili jsme se to pře-

bíjet sebekontrolou, tlakem na dokonalost
a ještě větším výkonem. Jsme takoví věční
hledači, jak vše vyvážit a přijmout se...Tyhle
střípky, kde zažíváme přijetí a respekt, nás
mohou vést aspoň na chvíli ke spočinutí
v sobě a tím časem i k nějakému dalšímu
kroku k sebepřijetí. Nesmím zapomenout,
že mě to posunulo manažersky. Přece jen
jsem vedla tým, měla odpovědnost za to,
aby aktivity byly naplněny tak, jak jsme
v žádosti o grant napsali. A určitě největším
poznáním je, že se člověk nemůže zavděčit
všem. 

Z čeho jsi měla ty osobně největší
radost nebo pocit zadostiučinění?
Při závěrečných prezentacích jsem měla ra-
dost, že to účastníci kurzu dokázali, i když
vůbec nechtěli jít do skupinové práce. Jejich
prezentace byly výborné a ze všech jsem se
dozvěděla, co jsem ještě o autismu nevě-
děla. Když jsme pak připravovali rozhovory

do Speciálu, který čtete, potěšilo mě, že
mnoho z nich jde v sebeobhajobě dál. 

Často se stane, že mají projekty
pozitivní efekt, se kterým se původně
ani nepočítalo. Měl takové neočekávané
benefity i tento projekt?  
Část lidí se zapojila do práce na tomto ATYP
Speciálu. Při rozhovorech s nimi jsem se do-
zvěděla, co nového dělají pro druhé a v self
advocacy, a to je největší bonus našeho pi-
lotního projektu. Dělají peery, živé knihov-
ny, přednášeli na 1. slovenské online autis-
tické konferenci...

Zaznamenali jste třeba nějaké rozdíly
ve skupině českých a slovenských
účastníků?
Přijde mi, že na Slovensku, kde zatím žádné
aktivity pro autisty neměli, mají autisté hlad
po tom být obhájci. Váží si toho, co děláme.
Pokračují dál v aktivním sebeobhájství po
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tách, kterými v ATYPu za poslední 4 roky
prošli. Mám radost, že vzdělávám lidi,
kteří už jdou svou cestou a mnozí mě pře-
vyšují.

Tak si ten pocit uchovej. Mám takovou
zkušenost, že úspěchu věnujeme
mnohem méně času než neúspěchu.
Obzvlášť my autisté. Věnujeme pozornost
tomu, co se nepovedlo, a co se povede, pře-
jdeme jako samozřejmost. Jenže u autistů
je i pochvala někdy problém. Donna Wil-
liams (spisovatelka na spektru) jednou
řekla, že když ji někdo pochválil, už tu věc
nikdy nezopakovala. I pozitivní věci nás
mohou zneklidnit, mluví o tom ve svém
textu „Energetická banka u autistov“ Ma-
túš. Prý se těmto autistům má poděkovat
jen tak mimochodem a stačí krátce: good
job.

Plánujete oslavit úspěch Klíčů
k sebeobhajobě?
Měli jsme vánoční online setkání, ale zvrhlo
se v rozebírání psychologických témat.
Žádný oddych, jak to mívají na teambuil-
dingu neurotypici. Někteří účastníci pro-
jektu vystoupí v září na 4. Autistické kon-
ferenci v Praze. Někteří pomohli s tímto
Speciálem. To je obrovský úspěch. Mám za
to, že víc než oslava je vzájemná úcta a spo-
lupráce. Beru to tak, že mám téměř další
dvě desítky kolegů, se kterými jsem prožila
kurz vzdělávání, a někdy bylo sdílení tak
silné, že se známe všichni velice do hloub-
ky. A to je důležité, když neradi děláme
věci, které jsou pouze povrchní nebo nedá-
vají smysl. 

vlastní ose, ale cítím z nich respekt vůči
nám, kteří jsme jim v tom dali křídla. Také
jsou ochotni spolupracovat. V ČR cítím od
mnohých neziskovek, ale i autistů opak,
takže jsem vděčná za každého, kdo spolu-
pracuje.

Co je pro sebeobhájce z řad autistů
největší bariéra?
Úzkost z toho, že nemám právo mluvit, pro-
tože jsem ten divný, ten pacient... Také re-
zignace až ztráta smyslu, která je u autistů
častá, píší o tom Valeria a Sabína v článcích
o autistickém vyhoření. A pak někdy až ag-
resivní forma komunikace. Je pochopitelné,
že z apatie a deprese vystupujeme přes
vztek, který dává energii. Ale komunikovat
svá práva a získat pro ně podporu druhých
mohu až s určitým klidem. To se však líp
říká a hůř dělá, s křivdami, které zažíváme. 

Jak si myslíš, že autisté využijí tenhle
projekt v budoucnu?
Na posledním setkání jsem jim říkala, že
jsem po skončení podobného kurzu v  Ryt-
musu taky netušila, že zrealizuji tolik pro-
jektů. Občas sdíleli pocit, že je to nad jejich
možnosti. Za pár let však možná přijde mo-
ment, že něco vymyslí a už budou vědět,
kam se obrátit, koho požádat o pomoc, vzpo-
menou si na nějakou dovednost či vlast-
nost, kterou díky kurzu objevili.
Na to byly dobré naše koučky. Když jsme
upadali do pochybností, ukazovaly nám, co
konkrétně už jsme aplikovali, co se poda-
řilo. Z rozhovorů s mnohými účastníky do
tohoto Speciálu vím, že někteří plánují ak-
tivity pro autisty a jiní už je dokonce dělají.
A vždy byl k tomu nějaký podnět v aktivi-

Rozhovor vedly: Soňa Holíková
a Gabriela Böhmová
Foto: Tereza Dotlačilová

Považuji
za diskriminaci
pro naše děti, že je
málo malých škol
a těch na principu
svobodného
vzdělávání a ještě
si je mnozí rodiče
nemohou dovolit.
Naše děti končí na
domácím vzdělávání,
protože si nemůžeme
dovolit soukromou
školu. Chtěla bych
tedy úlevu na daních,
protože stát z mých
daní platí jen nevyho-
vující vzdělávání, ze
kterého je většina dětí
duševně nemocných
a s poruchami
chování.

Na snímku Dagmar E. Holá
s výtvarníkem Vavřincem „Lorenzo“ Šiprem
při focení do ATYP Speciálu 2/2022.
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Autistický kamarád

Peer konzultant je niečo ako kamarád, spri-
evodca, mentor. „Pohľad Jakuba na situáciu,
problém aj na riešenia je nenahraditeľný.
Vidí to, čo  odborník prirodzene často ne-
môže vidieť. Pre predstavu... Napr. chlapček,
ktorého mám v terapii dlhé roky, sa dostal
do situácie, kedy si prestal rozumieť so spo-
lužiakmi v škole, a na rodičov bol vyvíjaný
tlak, aby zo školy odišiel. Jakub mu pomohol
porozumieť, čo sa deje, a hľadal s ním rieše-

Jakub Frnka sa na 2. Autistickej konferencii 2021 v Prahe
zoznámil s PhDr. Zuzanú Oravcovú a vznikol z toho projekt,
v ktorom Jakub v rámci vzdelávacího, poradenského a terapeutického
centra Univerzitka pomáha ako peer konzultant deťom na spektre
a ich rodičom.

nia, ako situáciu v triede upokojiť a zároveň
nájsť pokoj aj v sebe. Jeho pomoc deťom
a rodičom Univerzitky je až terapeutická.
Pre deti je veľkým vzorom a inšpiráciou.
Jakub v Univerzitke robí ešte online kurz
'Mojich 24 hodín' o živote človeka s Asper-
gerovým syndrómom. Robíme ho spolu, ja
prvú časť, on druhú ako hosť, trvá celé 3 ho-
diny. Mám na neho tie najlepšie hodnotenia
od účastníkov – v zmysle, že učitelia vďaka

němu pochopili deti na spektre aj z iného
uhľa pohľadu,“ vypráví psychoterapeutka
Zuzana Oravcová. Preto prinášame prepí-
sanú i druhú Jakubovu prednášku „Ako
chápať autistické deti“ z 3. Autistickej kon-
ferencie, ktorú doplnil pre ATYP Špeciál
o ďalšie svoje postrehy.

Ako chápať autistické deti
Vybral som si tému „ako chápať autistické
deti“. Vybral som si ju hlavne kvôli tomu,
že mi táto otázka nepríde najlepšia. Chcel
by som vám vysvetliť, prečo tomu tak je.
Keď sa niekto spýta, ako chápať autizmus,
alebo keď ja ako človek na autistickom
spektre mám prednášať o tom, ako ho chá-



že dieťa, ktoré ste nikdy nevideli, na tom
bude tiež takto. To oslovenie neznamená
vôbec nič a je zbytočné ho používať, pokiaľ
neviete, čo to znamená pre toho daného člo-
veka. Pre každého môže autizmus znamenať
niečo iné. Pre niekoho má viac výhod, pre
niekoho viac nevýhod. 

Iné chápanie
Jedna vec, ktorú ľudia často odsudzujú na
autistoch, je, že na niektoré otázky odpo-
vedajú úplne inakšie, ako by sa čakalo. Pred
nedávnom som čítal knihu 10 vecí, ktoré by
každé dieťa s autizmom chcelo, aby ste ve-
deli. Napísala ju mamička dieťaťa s autiz-
mom, ktoré jej prakticky pomáhalo celú tú
knihu písať. V tej knihe je napísané, ako sa
žiakov v prvej triede ZŠ pýtali, čo chcú byť,
keď vyrastú. Veľa NT detí odpovedalo také
tie klasické veci, ako že by chceli byť dok-
tormi alebo policajtmi. Avšak ten autistický
chlapec povedal: „Ja by som chcel byť do-
spelý.“ To je odpoveď, ktorá mňa veľmi za-
ujala. Keby som toto počul ja dieťa povedať,
tak som očarený. Nie je to o tom, že by ne-
pochopilo otázku, ono ju pochopilo úplne
inakším spôsobom. To je práve tá odlišnosť,
ktorú nachádzame v autizme. Toto je pod-
stata myslenia, ktoré nám autistom niekedy
pomáha vytvárať absolútne úžasné veci.
Túto odlišnosť našich odpovedí na vaše
otázky by sme mali oslavovať, nie haniť.

Text: Jakub Frnka
Foto: Branko Lacko, Márty Janča
Velký rozhovor s Jakubem Frnkou
a jeho text si můžete přečíst v tištěném
ATYP Speciálu.
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pať, znie to, ako keby som mal úplné poňatie
o tom, čo to autizmus je. Lenže takto to sa-
mozrejme nefunguje. No dokážem do znač-
nej miery chápať svoju formu autizmu a viem
s ňou fungovať. V tom mám veľké šťastie,
pretože veľa ľudí to nedokáže. V tejto pred-
náške nebudete počuť presne to, čo autizmus
je, ale čo by som ja chcel povedať niekomu,
kto má kamaráta alebo dieťa s autizmom,
a čo by mne pomohlo, keď som bol malý.

Návod na autistov? 
Nedávno som sa s kamarátom rozprával
o tom, že ľudia by veľmi radi mali nejaký
návod na autizmus. Problém je, že život je
komplikovaný a premenlivý. Ako neurodi-
vergentný, tak aj neurotypický život. Keď
sa mňa niekto spýta, aké to je žiť autistický
život, je to pre mňa to isté, ako keby som
sa spýtal ja vás, aké je žiť neurotypický
život. Pravdepodobne by ste mi nevedeli
presne odpovedať, pretože je to vašou
súčasťou, tak ako autizmus je mojou súčas-
ťou. Prakticky by som sa vás opýtal „čo to
je život“, čo je veľmi komplikovaná otázka.
Ja osobne by som sa na takú otázku ne-
odvážil odpovedať. Aj keby sme presne ve-
deli, ako funguje každá časť mozgu, každý
by mal iný prežitok a iné spomienky. To,
čo by zažíval, by bolo úplne iné ako u iné-
ho človeka, či už na autistickom spektre,
alebo nie. A aj keby nám všetkým fungovali
mozgy rovnako, stále by sme mali odlišné
životy. Ale každý mozog funguje trochu od-
lišne, a potom sú tu autisti, ktorých mozgy
fungujú ešte o niečo odlišnejšie.

Spýtajte sa dieťaťa, čo
presne chce, čo potrebuje
Nechcem vám hovoriť, ako vychovávať deti,
chcem iba povedať, čo by pomohlo mne,
keď som bol autistické dieťa. V organizácii,
ktorú vede pani Zuzana Oravcová, fungu-
jem ako taký konzultant. Všimol som si, že
taká hlavná vec, na ktorú sa treba zamerať,
keď riešite nejaký problém ohľadom detí
s autizmom, je spýtať sa ich, čo presne chcú,
čo ich trápi a čo by potrebovali zmeniť. Pre-
tože veľakrát sú to práve rodičia, ktorí majú
nejaký podnet od školy, že by tí ostatní ľudia
chceli zmeniť správanie ich dieťaťa. Koľko-
krát to je niečo také, ako že dieťa má málo
kamarátov a nebaví sa s ostatnými. Pritom
často sa stáva, že to dieťa sa s ostatnými ne-
chce baviť, nechce mať veľa kamarátov, vy-
hovuje mu mať dvoch, s ktorými si rozumie,
nepotrebuje si rozširovať okruh ľudí, aby
malo veľa kamarátov, s ktorými si nemá čo
povedať. Toto nie je pre to dieťa problém,
iba pre jeho rodičov. Preto prvé, na čo
chcem poukázať, je: spýtať sa dieťaťa, čo ono
chce a čo ho naozaj trápi.

Pýtajte sa na jeho názor
Jedna vec je, že napríklad rodičia alebo uči-
telia, ktorí majú v triede autistické dieťa, by
chceli pochopiť to dieťa, ale málokedy majú
motiváciu pomôcť priamo jemu pochopiť
samé seba. Pýtajte sa detí najmä na ich
názor. Určiť, aký má dieťa problém, veľakrát
nie je jednoduché. Niekedy dieťa samo
o sebe ani nevie, čo presne ho trápi. Pri au-
tizme sa s tým stretávame často. Paradoxne
riešenie týchto problémov by znelo veľmi
jednoducho: stanoviť problém, určiť najlepší
spôsob riešenia a potom ho aplikovať. Ale
každý z nás, kto niekedy nejaký problém ri-
ešil, vie, že takto to nefunguje, pretože prob-
lémy sú komplexné. Dôležité je zistiť čo
najpresnejšie, aký problém riešime. Je veľa
spôsobov, akými človek môže byť šťastný aj
smutný. A takisto je aj veľa spôsobov, ako
takéto veci ovplyvňovať a riešiť. Keby som
bol vaše dieťa, bolo by pekné, keby ste mi
pomohli pochopiť, ako sa cítim. Keď to
viete alebo si myslíte, že to viete, bol by som
veľmi vďačný, keby ste to dali najavo aj mne.

Pre každého môže
autizmus znamenať
niečo iné
Ďalšia vec – oslovenie „on je autista“.
V praktickom význame veľmi často nepo-
môže, mne alebo niekomu inému. Keď
máte študenta v škole a jeho matka povie,
že jej dieťa má autizmus, môže sa stať, že ho
začnete porovnávať s ostatnými deťmi s au-
tizmom. Spomeniete si, že ste mali dvoch
autistických študentov a obaja na tom so
štúdiom boli buď veľmi dobre, alebo veľmi
zle. Teraz budete automaticky predpokládať,
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Unikátnost této konference spočívá v tom,
že na ní jako na jedné z mála akcí přednáší
skutečně ti, kterých se problematika týká –
tedy samotní autisté. „Říká se, že něco se
stává za pět minut dvanáct, u nás je to ve
dvanáct. Proto i ceny sebeobhájcům předá-
váme ve dvanáct hodin, protože v ČR je
lidem na spektru dovoleno mluvit hodně
pozdě,“ říká hlavní organizátorka konfe-
rence Dagmar Edith Holá. „Do té doby au-
tisté na konferencích o autismu nevystu-
povali, nebo jen maximálně jeden jako ka-
zuistický případ, což bylo porušení Úmluvy
OSN o právech osob se zdravotním postiže-
ním,” dodává Dagmar, která je rovněž za-
kladatelkou ATYP magazínu a Nadačního
fondu ATYP. Sebeobhájci jsou oceněni za
své aktivity v self advocacy a za týmovou
práci v oblasti osvěty.
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Ceny sebeobhájcům se 
předávají symbolicky vždy ve
„Autismus by neměl být o nás
bez nás,“ shodují se mnozí lidé
s autismem, ze kterých se stávají
aktivní sebeobhájci. Hlasy
mnoha autistů zazněly poprvé
na 1. Autistické konferenci
7. září 2020 v Podnikatelském
a inovačním centru Škodova
paláce v Praze.

Ocenění sebeobhájci
na spektru v roce 2020
Oceněni byli výtvarnice a redaktorka ATYP
magazínu Veronika Rel Jirasek, Dodo (vl.
jménem Kateřina Doudová), která konfe-
renci dala výtvarnou podobu, píše a kreslí

pro ATYP magazín a od září 2020 je člen-
kou Poradního týmu ombudsmana za lidi na
spektru do 18 let, a Mgr. Šimon Hlinovský,
který pracuje v rámci programu Autism at
Work a předává své zkušenosti prostřednic-
tvím ATYP magazínu. „Jsem rád, že jsem
dostal příležitost promluvit na konferenci
a říct všechno, co jsem chtěl. A navíc mě
mile překvapilo, že jsem byl i oceněn. Ce-
lá konference se výborně vydařila,”dodal
s úsměvem třiatřicetiletý Šimon Hlinovský.

Ocenění sebeobhájci
na spektru v roce 2021
V roce 2021 byli na 2. Autistické konfe-
renci, která se konala 18. až 19. června
2021 v Prague StartUp Market, oceněni
tito sebeobhájci na spektru: členka Porad-
ního orgánu ombudsmana Ing. Sylva Šu-
láková, redaktor ATYP magazínu Jakub
Frnka, závodnice Aliyyah Koloc, za obha-
jobu a sebeobhajobu od roku 2013 Michal
Roškaňuk a kreslířka Hana Rosenthal. Po-
slední jmenovaná je známá skrze své osvě-
tové komiksy k autismu a také vytvořila vi-
zuál k 2. konferenci.
Oceněné sebeobhájce znáte skrze jejich
práci pro ATYP magazín, tištěný ATYP
Speciál a jiné projekty Nadačního fondu
ATYP. V tištěném ATYP Speciálu nebo
on-line magazínu ATYP jste si s nimi moh-
li přečíst rozhovory.

Zleva Frnka Jakub, Sylva Šuláková a Michal Roškaňuk. Foto Márty Janča.

Zprava Dodo, Veronika Rel Jirasek, Šimon Hlinovský a předávající ocenění
Marta Pečeňová. Foto Márty Janča.
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12 hodin

Zleva Vavřinec Lorenzo Šipr, Vladimíra Prokajová, Viera Hincová, Vojtěch Jan Kotek alias Woyta. Vpravo předávající
dárky Jana Pastelková a za ní předávající ocenění Ing. Miloš Růžička z Magistrátu hl. m. Prahy. Foto Márty Janča.

Ocenění sebeobhájci
na spektru v roce 2022
Na 3. Autistické konferenci 16. září 2022
na Staroměstské radnici v Sále architektů
opět ve 12 hodin proběhlo ocenění Sebe-
obhájců roku. Oceněno bylo šest sebeob-
hájců: 
výtvarník Vavřinec „Lorenzo” Šipr, youtu-
berka Monika Makovičková Růžičková,
atlet Jiří Pavel Češka a básník Vojtěch
„Woyta” Kotek. Ze slovenských sebeob-
hájců získala ocenění sociální poradkyně
Vladimíra Prokajová a za obhajobu a se-
beobhajobu psycholožka Viera Hincová
(ředitelka A Centra).

Ceny na všech třech konferencích předali
Marta Pečeňová, členka Vládního výboru
pro osoby se zdravotním postižením a před-
sedkyně Odborné skupiny VVZPO pro

koncepční řešení problematiky života osob
s PAS, za ATYP magazín Dagmar Edith
Holá, za Výbor pro zdravotnictví ZHMP
Ing. Miloš Růžička a za Adventor Michal
Roškaňuk.

¨

¨
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